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Αθήνα, σήµερα στις 4 Μαΐου 2010, ηµέρα Τρίτη και ώρα 18.04’
συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η
Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Γ’
Αντιπροέδρου αυτής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ ΑΡΓΥΡΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Νικόλαο Λέγκα,
Βουλευτή Τρικάλων, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις συ-
ντάξεις λόγω θανάτου που χορηγούνται από τα ασφαλιστικά
ταµεία.

2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµένων Ορ-
γανισµού Ανάπτυξης ανατολικής Κρήτης ζητεί τη διατήρηση του
οργανισµού αυτού.

3) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πολυτέκνων Γονέων
Νοµού Ηρακλείου Κρήτης ζητεί την επαναφορά στους πολύτε-
κνους, του δικαιώµατος κοινωνικού τουρισµού χωρίς εισοδηµα-
τικό πλαφόν.

4) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι Οργανώσεις Παραγωγών Βιοµηχανι-
κής Τοµάτας Αµαλιάδας και Γαστούνης Νοµού Ηλείας ζητούν
την επαρκή άρδευση των καλλιεργειών βιοµηχανικής τοµάτας,
στην περιφέρεια του Β’ΤΟΕΒ Πύργου.

5) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ζητεί την επίλυση του στεγα-
στικού προβλήµατος της Αστυνοµικής Υποδιεύθυνσης Μοιρών
Κρήτης.

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Επαγγελµατιών
Μικρών Φορτηγών Αυτοκινήτων ζητεί την αυστηρή εφαρµογή
από τις Αστυνοµικές και Λιµενικές Αρχές των κειµένων διατάξεων
που αναφέρονται στις παράνοµες µεταφορές παντός είδους
φορτηγών αυτοκινήτων.

7) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επιχειρήσεων
και Βιοµηχανιών ζητεί την κατάργηση του τέλους για τον ποιοτικό
έλεγχο τροφίµων φυτικής προέλευσης.

8) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Βόλου
ζητεί την επίλυση των λειτουργικών προβληµάτων της ΜΕΤΚΑ
στο Βόλο.

9) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ,
Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Εταιρειών Επιχειρηµατικού και
∆ιαφηµιστικού ∆ώρου διαµαρτύρεται για το πρόβληµα επιβίω-
σης του κλάδου, λόγω µονοπωλιακών δράσεων.

10) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ, Β’ Αθη-
νών κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων στις Κοινωνικές Υπη-
ρεσίας Ιδιωτικών Φορέων καταγγέλλει απολύσεις εργαζοµένων
στην εταιρεία ΙΡΙΣ κ.λπ.

11) Οι Βουλευτές, Ευβοίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ, Β’ Αθηνών
κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο
Σύνδεσµος Ελευθέρων Επαγγελµατιών Ηλεκτρολόγων - Θερµο-
ϋδραυλικών - Τεχνικών Καυστήρων νοµού Εύβοιας και νήσου
Σκύρου ζητούν να ανακληθεί η εγκύκλιος 113/2009 του ΟΑΕΕ.

12) Οι Βουλευτές, Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ, Β’ Αθη-
νών κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία
οι ∆ήµοι Αγίου Κηρύκου, Ευδήλου και Ραχών Ικαρίας Σάµου ζη-
τούν την ανάκληση της εγκυκλίου 113/2009 του ΟΑΕΕ κ.λπ.

13) Οι Βουλευτές, Α’ Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ, Αι-
τωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία η Οµοσπονδία Χοιροτροφικών Συλλόγων Ελλάδος
ζητεί την άµεση λήψη µέτρων για τη στήριξη του κλάδου της χοι-
ροτροφίας.

14) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Ζαχάρως Ηλείας ζητεί την
άµεση πρόσληψη εποχιακού προσωπικού για τη λειτουργία των
Ιαµατικών Λουτρών του Καϊάφα.

15) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία κάτοικοι του οικισµού Ακρογια-
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λίου ∆.∆. Αβίας Μεσσηνίας ζητούν την ένταξη σε χρηµατοδοτικό
πρόγραµµα του έργου της αποκατάστασης του παραλιακού µε-
τώπου, στον οικισµό τους.

16) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ελλη-
νικών Συλλόγων και Κοινοτήτων Σουηδίας ζητεί την αποµάκρυνση
της συντονίστριας εκπαίδευσης στη Σουηδία.

17) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Επι-
χειρησιακών Σωµατείων Ιδιωτικών Καζίνο ζητεί να µην εξαιρεθούν
οι εργαζόµενοι στα Καζίνο από το σχέδιο νόµου << Εγγυήσεις
για την εργασιακή ασφάλεια και άλλες διατάξεις >>.

18) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Οµοσπονδία
Τυφλών ζητεί την εξαίρεση των τυφλών από τις περικοπές µι-
σθών και επιδοµάτων που προβλέπονται στα άρθρα 1 και 2 του
ν.3833/2010.

19) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανωτάτη Συνοµο-
σπονδία Πολυτέκνων Ελλάδος διαµαρτύρεται για την αλλαγή του
καθεστώτος διορισµού των πολύτεκνων εκπαιδευτικών.

20) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ιδιω-
τικών Εκπαιδευτικών Ελλάδας διαµαρτύρεται για τις
προωθούµενες απολύσεις εκπαιδευτικών αορίστου χρόνου.

21) Η Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΓΙΑΝΝΑΚΟ-
ΠΟΥΛΟΥ κατέθεσε αναφορά µε την οποία Εκπαιδευτικοί ∆ρα-
µατικής Τέχνης ζητούν να ενταχθεί ο κλάδος αυτός στους
διαγωνισµούς του ΑΣΕΠ κ.λπ..

22) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ, Β’ Αθη-
νών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία η Ανωτάτη Συνοµοσπονδία Πολυτέκνων Ελλάδος
διαµαρτύρεται για την αλλαγή του καθεστώτος διορισµού των
πολύτεκνων εκπαιδευτικών κ.λπ..

23) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ, Β’ Αθη-
νών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία
ζητεί την προστασία και υποστήριξη των εισοδηµάτων, των ατό-
µων µε αναπηρία και των οικογενειών τους.

24) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ, Β’ Αθη-
νών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ - Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία η Κίνηση Πολιτών Κέντρου Αθήνας διατυπώνει τις
απόψεις της για το πρόβληµα του κέντρου της Αθήνας.

25) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Εργαζοµένων στο
Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων ζητεί την κατα-
βολή στα µέλη του των δεδουλευµένων αποδοχών τους κ.λπ..

26) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση
Καθηγητών Πληροφορικής ζητεί τη συµπλήρωση της παραγρά-
φου 9 του άρθρου 11 του νοµοσχεδίου για τις προϋποθέσεις επι-
λογής στελεχών εκπαίδευσης.

27) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Φοιτητικός Σύλλο-
γος του Παιδαγωγικού Τµήµατος ∆ηµοτικής Εκπαίδευσης
Ιωαννίνων διαµαρτύρεται για την αλλαγή του τρόπου διορισµού
των εκπαιδευτικών.

28) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Πτυχιού-
χων Περιβαλλοντολόγων Ελλάδος ζητεί να τεθούν κανόνες
διαφάνειας και αξιοκρατίας στη λειτουργία της Γνωµοδοτικής
Επιτροπής Μελετών.

29) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ιευθυντής του Μουσικού

Σχολείου Πιερίας ζητεί να µετατραπεί το σχολείο αυτό σε Πει-
ραµατικό Μουσικό Σχολείο.

30) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Συνταξιούχων
ΗΣΑΠ ζητεί την ικανοποίηση αιτηµάτων του κλάδου κ.λπ..

31) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Τσιουβελακίδης Βασίλειος, τελειό-
φοιτος της Σχολής Πλοιάρχων της Ακαδηµίας Εµπορικού Ναυτι-
κού ζητεί την παράταση θαλάσσιου εκπαιδευτικού ταξιδιού.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 7862/22-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 794/20-04-2010
έγγραφο από την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:

6522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 4 ΜΑΪΟΥ 2010 6523



6524 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 4 ΜΑΪΟΥ 2010 6525



6526 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



2. Στην µε αριθµό 8183/26-03-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Πλεύρης Αθανάσιος, Γεωργιάδη Σπυρίδωνα - Άδωνη δό-
θηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε.743/20-04-2010 έγ-

γραφο από τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού η ακόλουθη
απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 4 ΜΑΪΟΥ 2010 6527



3. Στην µε αριθµό 8198/29-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικόλαου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 228/20-04-2010

έγγραφο από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:

6528 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 4 ΜΑΪΟΥ 2010 6529



4. Στην µε αριθµό 8433/07-04-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βελόπουλου Κυριάκου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 21/197/ ΑΣ 397

δις/20-04-2010 έγγραφο από τον Υπουργό Εξωτερικών η ακό-
λουθη απάντηση:

6530 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



5. Στην µε αριθµό 8457/08-04-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικόλαου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 244/20-04-2010

έγγραφο από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων η ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 4 ΜΑΪΟΥ 2010 6531



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε τον κ.
Λέγκα.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πείτε µας, τι είναι αυτά;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Είναι µηχανή για την

καλύτερη λήψη. ∆ίπλα σας έχετε την κυρία Αντιπρόεδρο, µπο-
ρεί να ξέρει.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Η Αντι-
πρόεδρος δεν ήξερε και γι’ αυτό ρωτάει εσάς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουρ-
γοί Οικονοµικών, Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής
∆ιακυβέρνησης, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων, Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, Προστασίας του Πολίτη και η Υφυ-
πουργός Πολιτισµού και Τουρισµού κατέθεσαν σχέδιο νόµου:
«Μέτρα για την εφαρµογή του µηχανισµού στήριξης της ελληνι-
κής οικονοµίας από τα κράτη-µέλη της ζώνης του Ευρώ και το
∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο».

Το ως άνω σχέδιο νόµου έχει χαρακτηριστεί από την Κυβέρ-
νηση ως κατεπείγον.

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ: Για πότε, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν έχει οριστεί. Ο

πρόεδρος της επιτροπής θα ορίσει ηµεροµηνία για συζήτηση.

6532 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Αναφορές και ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 6012/11-2-2010 ερώτηση του Βουλευτή

του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Εµµανουήλ Στρα-
τάκη προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την ανάπτυξη του κλάδου της µε-
λισσοκοµίας στη χώρα µας, διαγράφεται λόγω κωλύµατος της
κυρίας Υπουργού.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 7937/23-3-2010 ερώτηση
του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Νικολάου Λέγκα προς
τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε την
επαναλειτουργία της απευθείας σιδηροδροµικής σύνδεσης Κα-
λαµπάκας-Αθηνών.

Η ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
«Στις 22/9/2009 η διοίκηση της ΤΡΑΙΝΟΣΕ ύστερα από επι-

στολή µου στον τότε Υπουργό Μεταφορών και µετά τις διαµαρ-
τυρίες φορέων της δυτικής Θεσσαλίας ανακοίνωσε την
επαναλειτουργία του συρµού Καλαµπάκα-Αθήνα µε απευθείας
σύνδεση.

Με την εν λόγω ανακοίνωση η διοίκηση της ΤΡΑΙΝΟΣΕ ανα-
γνωρίζει το δίκαιο του αιτήµατος καθ’ όσον το συγκεκριµένο δρο-
µολόγιο IC47-48, πέραν της αυτονόητης σηµαντικής
εξυπηρέτησης στις µετακινήσεις των κατοίκων της δυτικής Θεσ-
σαλίας παρουσιάζει µεγάλη πληρότητα.

Ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός:
1. Γιατί καθυστερεί η υλοποίηση της απόφασης της ΤΡΑΙΝΟΣΕ

για την επαναλειτουργία της απευθείας σιδηροδροµικής σύνδε-
σης Καλαµπάκας-Αθηνών.

2. Πότε προβλέπεται η επαναλειτουργία του εν λόγω συρµού.»
Στην ερώτηση του κυρίου συναδέλφου θα απαντήσει ο Υφυ-

πουργός Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων κ. Νικόλαος Ση-
φουνάκης. Ορίστε κ. Σηφουνάκη έχετε το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-
φορών και ∆ικτύων): Κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, κατ’
επανάληψιν στη Βουλή και από αυτό το Βήµα έχουµε αναφερθεί
στον υπό κατάρρευση οργανισµό που λέγεται ΟΣΕ. Έχουµε ανα-
φερθεί στην τραγική οικονοµική κατάσταση στην οποία βρίσκε-
ται. Υπάρχει ένα έλλειµµα που από το 2004 µέχρι το 2009
τριπλασιάστηκε, µία δαπάνη µισθοδοσίας που σχεδόν διπλασιά-
στηκε και βεβαίως η εταιρεία του οµίλου, η ΤΡΑΙΝΟΣΕ, είναι µια
εταιρία που αυτήν τη στιγµή το έλλειµµά της ξεπερνάει τα
800.000.000. Είναι γνωστό ότι η προηγούµενη κυβέρνηση µε
τρεις διαφορετικούς Υπουργούς έφερε τρία διαφορετικά νοµο-
σχέδια. Ψηφίστηκαν από τη Βουλή τρία διαφορετικά νοµοσχέ-
δια για την αναδιάρθρωση του ΟΣΕ.

Ο πρώτος Υπουργός, το 2005 τον όµιλο του ΟΣΕ τον άλλαξε
και δηµιούργησε τρεις εταιρείες. Ο δεύτερος Υπουργός, το 2008
έκανε καινούργιο νόµο και τις τρεις εταιρείες του οµίλου τις
έκανε πέντε. Ο τρίτος Υπουργός, επανέφερε το σχήµα µε τις
τρεις εταιρείες. Το πιο τραγικό απ’ όλα, είναι ότι µέσα σε αυτά τα
πεντέµισι χρόνια άλλαξαν έξι διοικήσεις. Και οι έξι αυτές διοική-
σεις, παρουσιάσθηκαν στην κατά νόµο, όπως προβλέπεται αρ-
µόδια επιτροπή της Βουλής.

Η περικοπή δροµολογίων στις περισσότερες περιπτώσεις έγι-
ναν, τις βρήκαµε στη λογική που είχε η προηγούµενη κυβέρνηση,
της πώλησης του ΟΣΕ.

Η δική µας λογική δεν είναι σ’ αυτήν την κατεύθυνση, γιατί,
όπου αυτό δοκιµάστηκε, απέτυχε και χαρακτηριστικό παρά-
δειγµα είναι η Αγγλία. Όπως ξέρετε πριν από ένα χρόνο η αγ-
γλική κυβέρνηση, ουσιαστικά, επανακρατικοποίησε τα τραίνα
στην Αγγλία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Εµείς εξετάζουµε µέσα σε ένα ορθολογικό πλαίσιο τα δροµο-
λόγια, µε στόχο την αναβάθµιση από τη µια πλευρά της ποιότη-
τας των παρεχοµένων υπηρεσιών, ώστε να γίνει πραγµατικά ο
σιδηρόδροµος ελκυστικό µέσο, πράγµα, πολύ δύσκολο, γιατί δεν

έχουµε, δυστυχώς, την παιδεία. Ως κράτος δώσαµε µια προτε-
ραιότητα, από τον πόλεµο και µετά, να δηµιουργήσουµε µεγά-
λες εθνικές οδούς, να φτιάξουµε αεροδρόµια. Μην ξεχνάµε ότι
έχουµε το διπλάσιο αριθµό αεροδροµίων, είµαστε µια χώρα των
δέκα εκατοµµυρίων σε σχέση µε την Ιταλία ή τη Γαλλία. Ο τε-
λευταίος εκσυγχρονισµός -να µου επιτρέψετε τη φράση να πω-
έγινε την εποχή του Ελευθερίου Βενιζέλου. Από το 1994 και µετά
άρχισε επίσης µια µεγάλη προσπάθεια.

Αυτή η προσπάθεια δεν ολοκληρώθηκε. Αρκεί να σκεφθείτε
ότι από το Γ’ Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης χάθηκαν πόροι της
τάξης περίπου των 780.000.000 ευρώ και θα έπρεπε να είχε ολο-
κληρωθεί η ΠΑΘΕ, ο εκσυγχρονισµός, η διπλή γραµµή και η ηλε-
κτροδότηση µέχρι 31-12-2008.

Στην δευτερολογία µου θα απαντήσω αναλυτικά και επί του
συγκεκριµένου θέµατος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε, τον κ.
Σηφουνάκη.

Παρακαλώ, ο Βουλευτής, κ. Νικόλαος Λέγκας, να αναπτύξει
την ερώτησή του.

Ορίστε, κύριε Λέγκα, έχετε το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Κατ’ αρχάς θέλω να επισηµάνω, κύριε

Υπουργέ, ότι δείχνετε µια επιλεκτική διάθεση, σχετικά µε το τι
απαντάτε.

Εύκολα, ήρθατε στη Βουλή και απαντήσατε σε ερωτήσεις συ-
ναδέλφων του ΠΑΣΟΚ ενώ σας υπέβαλλα γραπτό το ερώτηµα
για το συγκεκριµένο θέµα, δεν θέλατε να απαντήσετε. Μου δί-
νετε τη χαρά, ευθέως να υποβάλλω το ερώτηµα για κάτι πολύ
συγκεκριµένο, που είναι και το ζητούµενο, για το πότε θα επα-
ναδροµολογηθεί η απευθείας σιδηροδροµική σύνδεση Καλα-
µπάκας Αθήνας.

Όµως, αντί συγκεκριµένης απάντησης, άκουσα στην πρωτο-
λογία σας µια συµπυκνωµένη -οφείλω να πω- απάντηση η οποία
θα ταίριαζε σε µια επερώτηση για το µέλλον του οργανισµού, για
το µέλλον του σιδηροδρόµου στη χώρα µας.

Θα µπορούσα να αντιτείνω επιχειρήµατα. ∆εν θα το κάνω,
όµως, γιατί θέλω να εστιάσω στο συγκεκριµένο θέµα. Θα προ-
σθέσω, όµως, ότι ακόµα και αν είναι έτσι τα πράγµατα, όπως τα
περιγράφετε,γι’ αυτή την κακή κατάσταση που υπάρχει στον ορ-
γανισµό, µια από τις πρώτες κινήσεις που θα έπρεπε να κάνετε
θα ήταν να επαναδροµολογήσετε το συγκεκριµένο δροµολόγιο,
για τον απλούστερο λόγο ότι ήταν µια γραµµή που κόπηκε άδικα.
Εδώ εφαρµόστηκε το «πονάει χέρι, κόβει κεφάλι». Ξεσηκωθή-
καµε οι δυτικοθεσσαλοί, για να αποδείξουµε στην ουσία το αυ-
τονόητο ότι, δηλαδή, το δροµολόγιο αυτό έχει µια από τις
µεγαλύτερες πληρότητες σε όλο συνολικά το δίκτυο, ότι η πλη-
ρότητα αυτή αγγίζει το 80%. Αν έχετε στοιχεία περί του αντιθέ-
του να µας τα καταθέσετε. Όχι, αυτό, το γενικευµένο πάνω από
50% που σας λένε οι υπηρεσίες. Επίσης, το 40% των εσόδων της
ΤΡΑΙΝΟΣΕ -και αυτή είναι µια µεγάλη αλήθεια- στην ∆υτική Θεσ-
σαλία, προέρχεται απ’ αυτό το δροµολόγιο.

Η τότε διοίκηση της ΤΡΑΙΝΟΣΕ, κύριε Υπουργέ, αναγνώρισε
το λάθος της, ύστερα και από τις παρεµβάσεις µας και ξεκίνησε
τη διαδικασία επαναδροµολόγησης. Πέρασαν, όµως, επτά µήνες
από τότε. ∆εν έχει γίνει, τίποτα. Ρωτάµε εδώ ζητώντας µια ξεκά-
θαρη απάντηση, όχι για τις προθέσεις σας –το έχετε δηλώσει
επανειληµµένως στη Βουλή ότι πρόθεσή σας είναι να επανα-
δροµολογήσετε το τρένο- αλλά για το σε ποιο χρόνο θα γίνει
αυτή η επαναδροµολόγηση. Και τέλος πάντων, τί είναι αυτό που
σήµερα σας εµποδίζει να το πείτε. Γιατί, καλές βεβαίως οι προ-
θέσεις, ευπρόσδεκτες είναι, τις χαιρετίζουµε, αλλά πρέπει να
δούµε και το τρένο να φτάνει επιτέλους στους σταθµούς της δυ-
τικής Θεσσαλίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Υφυπουργός έχει
το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-
φορών και ∆ικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, πολύ σωστά είπατε, ήσασταν ενηµερωµέ-
νος όσον αφορά τη θέση µας. Εµείς έχουµε πει, και το είπα και
την περασµένη εβδοµάδα εδώ στον συνάδελφο τον κ. Ρόβλια
που είχε καταθέσει µια ανάλογη ερώτηση.

Μέσα στο πλαίσιο του ορθολογισµού των γραµµών και των
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δροµολογίων και της αναβάθµισής του ΟΣΕ, έχουµε δώσει
εντολή στη διοίκηση της ΤΡΑΙΝΟΣΕ -και εν’ όψει του νοµοσχε-
δίου το οποίο ετοιµάζουµε για την εξυγίανση και την ορθολογική
αν θέλετε πλέον διάταξη αυτού του οµίλου- να επανεξετάσει µε
προτεραιότητα αυτήν τη γραµµή. Όπως, πολύ σωστά είπατε,
στις 4, στις 5 Οκτωβρίου του 2009 βρήκαµε αυτές τις γραµµές να
έχουν καταργηθεί. Αντ’ αυτού όπως ξέρετε -υπήρχε, δροµολο-
γήθηκε, η γραµµή από τη διοίκηση τότε του ΟΣΕ, αντ’ αυτού- δη-
µιουργήθηκε όπως ξέρετε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Την επανέφερε µε νέα απόφαση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-

φορών και ∆ικτύων): …την υλοποίηση. Ξέρετε τι είχανε κάνει;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΓΚΑΣ: Είχε κλείσει για δύο µήνες.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-

φορών και ∆ικτύων): Ένα λεπτό. Εγώ ξέρω ότι δηµιουργήσατε
τον προαστιακό της Θράκης. Ξέρετε ότι ο προαστιακός της Θρά-
κης που λειτούργησε από την 1η Αυγούστου του 2009 -παραµο-
νές των εκλογών- µέχρι 4 Φεβρουαρίου 2010 είχε πληρότητα 3%,
δηλαδή, τρεις επιβάτες την ηµέρα πήγαιναν. Αυτή σταµάτησε.
Είχε άλλη σκοπιµότητα η δηµιουργία του που σας είπα πριν. Μην
µε κάνετε να επανέρχοµαι.

Ειδικότερα, για το Intercity Αθήνα-Καρδίτσα-Τρίκαλα- Καλα-
µπάκα θα δοθεί προτεραιότητα. Έχει πράγµατι µια πληρότητα
που κατά µέσο όρο αγγίζει ή ξεπερνάει το 50%. Υπάρχει ένα
θέµα, όσον αφορά όλες τις άλλες γραµµές -αν θέλετε τις δια-
κλαδώσεις τις κάθετες προς τον κεντρικό άξονα- αυτές θα µπουν
µέσα σε ένα καινούριο πλαίσιο. ∆εν θέλω να αναφερθώ σε ποιες
γραµµές υπάρχει 2% ή 3% πληρότητα. Είναι µια κατάσταση
άσχηµη. Εξ’ ου και τα κακά οικονοµικά του οµίλου. Θα σας πω
µόνο ότι αυτό µε προτεραιότητα εξετάζεται, θα δροµολογηθεί, το
είπα και στον κ. Ρόβλια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Ειδικά για τη γραµµή Παλαιοφάρσαλα-Καλαµπάκα ήδη δρο-
µολογήθηκε πρόσθετα ένα ακόµα τοπικό ζεύγος αµαξοστοιχιών,
µε στόχο τη βελτίωση της ανταπόκρισης προς την Αθήνα.

∆εν θέλω αυτή τη στιγµή, πριν ολοκληρωθεί, να σας πω τι θα
γίνει. Η πολιτική βούληση είναι να γίνει. Έχει δοθεί η εντολή στη
νέα διοίκηση της ΤΡΑΙΝΟΣΕ και πιστεύω ότι θα το κάνει πράξη.

Ευχαριστώ, πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεχίζουµε µε την

τρίτη υπ’ αριθµό 8211/29-3-2010 ερώτηση της Ε’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδος κ. Βέρας Νικολαΐδου προς την Υπουργό Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την προµήθεια ενός ψηφιακού
αγγειογράφου-στεφανιογράφου, στο Κρατικό Νοσοκοµείο της
Νίκαιας.

Η ερώτηση της κυρίας συναδέλφου έχει ως εξής:
« Για µια ακόµα φορά, και ύστερα από συνεχείς παρεµβάσεις

των εργαζοµένων, έγιναν γνωστά στα σοβαρά προβλήµατα που
ταλανίζουν ασθενείς, γιατρούς, και εργαζόµενους στο Κρατικό
Νοσοκοµείο της Νίκαιας, το µεγαλύτερο νοσοκοµείο του Πει-
ραιά. Προβλήµατα που είναι γνωστά από χρόνια και οξύνονται
αυτές τις ηµέρες µε τα µέτρα διεξόδου από την κρίση προς όφε-
λος του κεφαλαίου που παίρνει η Κυβέρνηση µε τη στήριξη της
Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΛΑΟΣ. Πολιτική που έχουν συνεπε-
ξεργαστεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση µε στόχο την παραπέρα συρ-
ρίκνωση και υποβάθµιση των δηµόσιων δαπανών και κοινωνικών
υπηρεσιών, να φορτώσουν το κόστος της αποκατάστασης της
υγείας στον ίδιο τον ασθενή και τα ασφαλιστικά ταµεία των ερ-
γαζόµενων, και να δηµιουργήσουν χώρο για την επέκταση της
δράσης του ιδιωτικού τοµέα µέσα και έξω από το δηµόσιο σύ-
στηµα στη λογική της παραπέρα εµπορευµατοποίησης της
υγείας.

Στο νοσοκοµείο της Νίκαιας, εκτός από τη µεγάλη έλλειψη
προσωπικού, πολύ σοβαρά προβλήµατα έχει δηµιουργήσει η µη
λειτουργία στεφανιογράφου λόγω παλαιότητας, αλλά και λόγω
τη µη εύρεσης των απαιτούµενων ανταλλακτικών, µε δυσµενείς
επιπτώσεις πάνω στην υγεία των νοσηλευόµενων καρδιοπαθών.
Σε ετήσια βάση, ενώ το νοσοκοµείο έχει πραγµατική δυνατότητα
για πολύ περισσότερους, και οι ανάγκες είναι µεγάλες, νοση-

λεύονται στο Κρατικό της Νίκαιας µόνο εξακόσιοι-επτακόσιοι
ασθενείς που έχουν ανάγκη άµεσης αγγειοπλαστικής, µε αποτέ-
λεσµα να υποβαθµίζεται το νοσοκοµείο και ένα µεγάλο µέρος
των ασθενών του Πειραιά και όχι µόνο, να κατευθύνονται σε ιδιω-
τικά κέντρα.

Το προσωπικό του νοσοκοµείου από το 2005 ζητά την προµή-
θεια ενός σύγχρονου ψηφιακού αγγειογράφου-στεφανιογράφου
για τις ανάγκες των καρδιολογικών τµηµάτων και µόνο το 2008
ανέθεσε στην επιτροπή προµηθειών του Υπουργείου η διακή-
ρυξη του διαγωνισµού για την προµήθεια του µηχανήµατος. ∆ύο
χρόνια µετά και η διακήρυξη του διαγωνισµού δεν έχει ολοκλη-
ρωθεί.

∆εδοµένης της τεράστιας σηµασίας ενός σύγχρονου ψηφια-
κού αγγειογράφου-στεφανιογράφου για την έγκαιρη και ουσια-
στική αποκατάσταση των εµφραγµατιών ασθενών:

Ερωτάται η κυρία Υπουργός:
Γιατί καθυστερεί η όλη διαδικασία του διαγωνισµού;
Τι µέτρα θα πάρει ώστε να προχωρήσει άµεσα και χωρίς άλλη

καθυστέρηση ο διαγωνισµός για την προµήθεια ενός ψηφιακού
αγγειογράφου-στεφανιογράφου, που είναι απαραίτητος στο
Κρατικό Νοσοκοµείο της Νίκαιας και θα βοηθήσει στην αναβάθ-
µιση των υπηρεσιών του;

Τι µέτρα προτίθεται να πάρει ούτως ώστε άµεσα να γίνουν µα-
ζικές προσλήψεις µόνιµου νοσηλευτικού προσωπικού και άλλου
για τις ανάγκες αποφασιστικής βελτίωσης της περίθαλψης των
ασθενών και βελτίωσης των όρων εργασίας του υπάρχοντος
προσωπικού».

Στην ερώτηση της κ. Νικολαϊδου θα απαντήσει η Υπουργός
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακο-
πούλου.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να απαντήσω στην κυρία Αντιπρόεδρο λέγοντας κατ’
αρχάς ότι συµφωνώ µε τη διαπίστωση ότι το Γενικό Κρατικό της
Νίκαιας είναι ένα από τα µεγαλύτερα νοσοκοµεία της χώρα µας,
το οποίο υφίσταται και πολύ µεγάλη πίεση, ίσως τη µεγαλύτερη,
όταν εφηµερεύει. Είναι αλήθεια, λοιπόν, ότι υπάρχουν πολλά
προβλήµατα και ελλείψεις.

Και να είµαι πιο συγκεκριµένη στα τρία ερωτήµατα, που έχετε
θέσει. Το πρώτο ερώτηµα είναι γιατί έχει καθυστερήσει τόσο
πολύ αυτός ο διαγωνισµός για τον ψηφιακό αγγειογράφο. Σύµ-
φωνα, λοιπόν, µε τις πληροφορίες που έχω από τις υπηρεσίες,
είναι αλήθεια ότι αυτή η ιστορία είναι παλιά. Εδόθη τελικά από
την προηγούµενη σύνθεση της επιτροπής προµηθειών υγείας
πριν από τις εκλογές, η κατ’ εξαίρεση δυνατότητα να διενεργή-
σει το διαγωνισµό το ίδιο το νοσοκοµείο. Όντως προκηρύχθηκε
αυτός ο διαγωνισµός στις 20 Ιουλίου του 2009.

Στη συνέχεια υπήρξε ένσταση από µία από τις εταιρείες όσον
αφορά τις προδιαγραφές. Το νοσοκοµείο τότε αποφάσισε την
αναβολή, µιλάµε για τον Ιούλιο της περασµένης χρονιάς και
έθεσε το ερώτηµα στην τότε επιτροπή προµηθειών υγείας. Αυτή
η επιτροπή λειτούργησε µέχρι που έληξε η θητεία της στις 31 Ια-
νουαρίου αυτής της χρονιάς. ∆εν είχε δώσει την απάντησή της.
Και µε αυτόν τον τρόπο δεν µπόρεσε να προχωρήσει η επανα-
προκήρυξη του διαγωνισµού.

Στο δεύτερο ερώτηµά σας, τι µέτρα θα λάβουµε τώρα προ-
κειµένου να προχωρήσει άµεσα, θέλω, ήδη, να σας πω ότι σε συ-
νεργασία και µε τη νέα διοίκηση του νοσοκοµείου και µε τη
διοικήτρια της υγειονοµικής περιφέρειας και µε τη νέα επιτροπή
προµηθειών υγείας, η οποία εδώ και ένα µήνα πλέον λειτουργεί,
η οδηγία είναι να υπάρξει ταχύτατη απάντηση όσον αφορά τη
νοµιµότητα και τις προδιαγραφές αυτού του διαγωνισµού, προ-
κειµένου αµέσως µετά να προχωρήσει κανονικά ο διαγωνισµός
και η προµήθεια του ψηφιακού αγγειογράφου.

Μία απάντηση και για το τρίτο σας ερώτηµα, όσον αφορά τις
προσλήψεις. Όπως είχε την ευκαιρία ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
την περασµένη Παρασκευή να διαβεβαιώσει το Σώµα, στο χώρο
της υγείας λόγω ακριβώς αυτών των µεγάλων αναγκών και των
πιέσεων που δέχεται το ΕΣΥ, παρά την πολύ δύσκολη συγκυρία
που είµαστε υποχρεωµένοι να αντιµετωπίσουµε, προχωρά κανο-
νικά το πρόγραµµα των προσλήψεων και για ιατρικό και για νο-
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σηλευτικό προσωπικό.
Άρα, λοιπόν, οι προσλήψεις που έχουν προγραµµατιστεί και

για το Γενικό Κρατικό της Νίκαιας αυτή τη χρονιά θα προχωρή-
σουν κανονικά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Ε’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Βέρα Νικολαΐδου για να αναπτύξει την
ερώτησή της.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, δεν φθάνουν οι διαπιστώσεις και οι εξαγγε-
λίες, γιατί πραγµατικά σ’ αυτήν την Αίθουσα τις έχουµε ακούσει
πάρα πολλές φορές. Η κατάσταση στο Γενικό Κρατικό της Νί-
καιας σίγουρα δεν είναι πρωτόγνωρη. Όλα τα νοσοκοµεία στη
χώρα έχουν πάνω-κάτω τα ίδια µεγαλύτερα ή µικρότερα προ-
βλήµατα.

Αυτό δεν είναι µόνο ότι είναι το µεγαλύτερο νοσοκοµείο του
Πειραιά, βρίσκεται και σε µια περιοχή που η µισή Ελλάδα όταν
φθάνει στην Αττική στα έκτακτα περιστατικά πιέζει προς το Γε-
νικό Κρατικό της Νίκαιας. Το συγκεκριµένο πρόβληµα µε το µη-
χάνηµα από τη µία µεριά µπορεί να είναι γραφειοκρατικό, αλλά
δεν είναι. Εµείς πιστεύουµε ότι υπονοµεύεται, αν θέλετε, αυτό
που εσείς ονοµάζετε Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Και δεν είναι τυ-
χαία υπονόµευση. Και εσείς και οι προηγούµενοι χρόνια ολό-
κληρα το κάνατε, διότι έτσι ανοίγονται οι δρόµοι στα ιδιωτικά
ιατρεία.

Ακόµη και στην ίδια τη Νίκαια τα ιδιωτικά κέντρα ξεφυτρώνουν
σαν µανιτάρια, αφού οι εξετάσεις δεν γίνονται µε το στεφανιο-
γράφο στο Κρατικό της Νίκαιας. Και πρέπει να σας πω ότι από το
1992 στο Κρατικό της Νίκαιας λειτουργούσε αιµοδυναµικό τµήµα
που εξυπηρετούσε το καρδιολογικό τµήµα. Μετά έγιναν δύο καρ-
διολογικά.

Πάνω από ενάµιση χρόνο δεν λειτουργεί αυτό το µηχάνηµα.
Έχετε όλα τα έγγραφα το προσωπικό, γιατροί, διευθυντές κ.λπ.,
έχουν κατακλύσει το Υπουργείο και πριν, αλλά και µετά το Γε-
νάρη του 2010, σας έχουν ενηµερώσει µε πλήρη εικόνα για το
πού βρίσκεται. ∆εν µπορούν να εξυπηρετήσουν. Από τη µία, το
παλιό µηχάνηµα είναι παροπλισµένο, δεν υπάρχουν ανταλλα-
κτικά, στο καινούργιο κωλύσαµε σε γραφειοκρατικές διαδικα-
σίες.

∆εν µας καλύπτει αυτό που λέτε, διότι αυτήν τη στιγµή είναι
υποβαθµισµένο το νοσοκοµείο. ∆εν γίνονται ούτε το 1/3 των εξε-
τάσεων -σαν αριθµό µε βάση και τα στατιστικά στοιχεία- των
ασθενών που εξυπηρετούνταν το 2007, δεν εξυπηρετείται τώρα.
Και ξέρετε σίγουρα τα νούµερα. Το ένα θέµα είναι µε το µηχά-
νηµα.

∆εν ξέρω µε ποιο τρόπο, αλλά πολύ φοβάµαι και µε τις εξαγ-
γελίες του Πρωθυπουργού θα πάνε όλα στην µετά «ΚΑΛΛΙ-
ΚΡΑΤΗ» περίοδο, ότι δήθεν οι δήµοι που παίρνουν την
αρµοδιότητα και θα λύσουν όλα τα θέµατα της υγείας, χωρίς
λεφτά από τη στιγµή που µειώνονται τα κονδύλια.

Είναι, όµως, πολύ σοβαρό το πρόβληµα, όπως διατυπώνεται
στο τρίτο ερώτηµα που αφορά το προσωπικό. Απαντήσατε πολύ
γενικά, εγώ θα έλεγα και αόριστα, διότι αυτήν τη στιγµή από δύο
χιλιάδες ενενήντα τρεις που είναι το σύνολο του προσωπικού µε
βάση τον Οργανισµό που ισχύει, λείπει περίπου το , δηλαδή τα
τετρακόσια πενήντα δύο άτοµα. Και αυτό σε σχέση µε τις νοση-
λεύτριες αντιστοιχεί µία νοσηλεύτρια ή νοσηλευτής σε τριάντα
µε σαράντα ασθενείς. Λείπουν τριακόσιες νοσηλεύτριες, νοση-
λευτές στο νοσοκοµείο, εκατόν πέντε γιατροί και ογδόντα διοι-
κητικοί και δεν ξέρω πόσοι άλλοι τεχνικοί κ.λπ..

Το προσωπικό αυτό εάν δεν καλυφθεί, δεν µπορεί το νοσοκο-
µείο να µπει σε µία κανονική λειτουργία. ∆εν µπορεί να εξυπη-
ρετήσει τους κατοίκους της περιοχής.

Και υπάρχουν κάποια χρήµατα µε τα «stage» που έτσι και φύ-
γουν µόλις λήξει η σύµβασή τους, το τµήµα επειγόντων περι-
στατικών κινδυνεύει να κλείσει. Τα ξέρετε αυτά; Εγώ δεν σας λέω
ότι δεν επισκέπτεστε τα νοσοκοµεία, αλλά χωρίς κάµερες και
χωρίς φωτογράφους, αν κάνετε µία επίσκεψη σε ηµέρα εφηµε-
ρίας θα έχετε τουλάχιστον µία πλήρη εικόνα σε ένα νοσοκοµείο

της Αττικής, που δεν είναι µόνο το µεγαλύτερο στο χώρο του Πει-
ραιά, αλλά είναι και αυτό που δέχεται τις περισσότερες πιέσεις.

Θα φοβάται σε λίγο ο κόσµος να περνάει απ’έξω, εάν δεν παρ-
θούν δραστικά µέτρα. Και, βέβαια, υπάρχουν ευθύνες. Πιέζονται
οι γιατροί, πιέζεται το προσωπικό και στο τέλος θα κυνηγάνε και
κανένα γιατρό µετά από κάποιο ατύχηµα. ∆εν ευχόµαστε κάτι τέ-
τοιο, αλλά όταν δεν λειτουργούν αυτά τα µηχανήµατα που είναι
πάρα πολύ σοβαρά, πολύ εύκολα φθάνουµε και µέχρι το θάνατο
και θα κυνηγάνε το προσωπικό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Υπουρ-
γός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μαριλίζα Ξενογιαν-
νακοπούλου.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να πω κατ’ αρχάς ότι δεν είναι εξαγγελίες, µε την
έννοια ότι όταν αφενός λέµε για τις προσλήψεις, είναι ήδη δρο-
µολογηµένες. Και η διαβεβαίωση που έδωσε ο Πρωθυπουργός
στο Σώµα την προηγούµενη Παρασκευή, ήταν σαφής. Και εδώ
θέλουµε να είµαστε ειλικρινείς. ∆εν µιλάµε πέραν αυτών που
έχουµε πει, µιλάµε γι’ αυτές που έχουν δροµολογηθεί. Είµαστε
πάρα πολύ συγκεκριµένοι.

Είναι οι δύο χιλιάδες ογδόντα τέσσερις θέσεις ιατρών εκ των
οποίων αυτήν τη στιγµή -πλην των ειδικευοµένων, οι οποίες
ακόµα είναι κάποιες τελικές αποφάσεις του ΚΕΣΥ- βρίσκονται
ήδη οι προκηρύξεις στα νοσοκοµεία. Και µάλιστα από αυτές οι
εννιακόσιοι δεκαπέντε συστάθηκαν µε διάταξη νόµου που έφερε
το ίδιο το ΠΑΣΟΚ τον περασµένο Νοέµβριο και ψηφίσαµε όλοι
µαζί εδώ. Και έχουν υπογραφεί από εµένα πριν το Πάσχα. Έχουν
φθάσει οι προκηρύξεις µε ΦΕΚ στα νοσοκοµεία. Και είναι, λοι-
πόν, στο στάδιο που µέσα στο επόµενο δίµηνο αυτοί οι γιατροί,
σε όλη την Ελλάδα βέβαια, αλλά φυσικά και οι αντίστοιχες θέ-
σεις στο Γενικό Κρατικό της Νίκαιας, θα µπορούν να προσλη-
φθούν ως µόνιµοι επιµελητές Β’.

Και, επίσης, το ίδιο ισχύει για τους νοσηλευτές. Ήδη η προ-
κήρυξη της 29ης ∆εκεµβρίου έχει ολοκληρωθεί. Είναι σε φάση
επεξεργασίας από το ΑΣΕΠ. Έχουµε τη διαβεβαίωση ότι θα πάνε
όσο πιο γρήγορα γίνεται. Και επιµένω, διαβεβαιώθηκε ότι η νέα
προκήρυξη που τώρα ετοιµάζουµε για τρεις χιλιάδες θέσεις νο-
σηλευτών και αυτή θα βγει κανονικά στον αέρα.

Είµαστε όµως ειλικρινείς. Σαφώς και δεν µπορούµε να καλύ-
ψουµε αυτήν τη στιγµή το 100% των κενών θέσεων που υπάρ-
χουν σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό και πολύ
περισσότερο τώρα σε µία φάση οικονοµικών δυσκολιών. Αυτά,
όµως, που έχουν ήδη δροµολογηθεί, θα ολοκληρωθούν εντός
του 2010. Και αυτό είναι µία σαφής δέσµευση. Και εδώ θα είµα-
στε µετά από δύο µήνες να µας κρίνετε.

Όσον αφορά το µηχάνηµα, τον ψηφιακό αγγειογράφο. Έχετε
δίκιο ότι υπήρχε καθυστέρηση. Σας είπα αναλυτικά ακριβώς τι
έχει γίνει. Αυτή τη στιγµή η οδηγία προς την επιτροπή προµη-
θειών υγείας είναι να µπορέσει ταχύτατα να δοθεί η νέα έγκριση
όσον αφορά τις προδιαγραφές του νοσοκοµείου, για να προχω-
ρήσει αυτός ο διαγωνισµός.

Και εδώ θα ήθελα να κάνω µία παρατήρηση, επειδή υπάρχει
σαφώς αυτή η δυσαναλογία που αναφέρατε ανάµεσα στον εξο-
πλισµό υψηλής τεχνολογίας µεταξύ του ΕΣΥ και του ιδιωτικού
τοµέα. Εγώ θα πω στοιχεία µόνο. Τα είπαµε και την προηγούµενη
εβδοµάδα -που εδώ πέρα πήραµε µία σειρά αποφάσεις σε σχέση
µε την επιτροπή προµηθειών υγείας για να λειτουργήσει καλύ-
τερα- ότι η αναλογία το 2004 ανάµεσα στα µηχανήµατα υψηλής
τεχνολογίας µεταξύ του ΕΣΥ και του ιδιωτικού τοµέα ήταν 1:4 1
το ΕΣΥ, 4 ο ιδιωτικός τοµέας, το 2009 όταν αναλάβαµε το Υπουρ-
γείο η αναλογία ήταν 1:11. Ήταν 11 για τον ιδιωτικό τοµέα.

Άρα, λοιπόν, αυτή τη στιγµή η πολιτική µας είναι σαφής. Θα
αξιοποιήσουµε πλήρως τα κονδύλια του ΕΣΠΑ, προκειµένου τα
δηµόσια νοσοκοµεία της χώρας να έχουν ταχύτατα τα µηχανή-
µατα αυτά που είναι απαραίτητα για να µπορέσουν να λειτουρ-
γήσουν και να εξυπηρετήσουν τον κόσµο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε

την κυρία Υπουργό.
Συνεχίζουµε µε την υπ’ αριθµόν 6981 3-3-2010 τέταρτη ερώ-
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τηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέ-
ριου Ροντούλη προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων αντιµετώπισης των
προβληµάτων στα νοσοκοµεία της Θεσσαλίας.

Η ερώτηση του Βουλευτή κ. Αστέριου Ροντούλη αναλυτικά
έχει ως εξής:

«Η εικόνα που παρουσιάζουν τα νοσοκοµεία της Θεσσαλίας
χαρακτηρίζεται το λιγότερο αποκαρδιωτική. Συγκεκριµένα,
έντονα προβλήµατα αντιµετωπίζουν οι καρκινοπαθείς της Λάρι-
σας, καθώς το Γενικό Νοσοκοµείο Λάρισας διαθέτει διακόσιες
κλίνες, ενώ φιλοξενεί παραπάνω από τριακόσιους ασθενείς, ενώ
παράλληλα η Καρδιολογική Κλινική υπολειτουργεί εδώ και τέσ-
σερις µήνες, λόγω της έλλειψης πολλών βασικών ιατρικών µη-
χανηµάτων. Την ίδια στιγµή, το Νοσοκοµείο Βόλου αντιµετωπίζει
σοβαρά οικονοµικά προβλήµατα και ο κίνδυνος να σταµατήσει η
τροφοδοσία µε υλικά είναι ορατός. Χωρίς οδηγούς είναι τα ασθε-
νοφόρα των κέντρων υγείας στη Μαγνησία, ενώ το ιατρικό και
νοσηλευτικό προσωπικό παραµένουν απλήρωτα για εφηµερίες,
υπερωρίες και ιατρικές πράξεις. Τέλος, στο νοσοκοµείο Τρικά-
λων δεν λειτουργούν: η πνευµονολογική - νεφρολογική-ψυχια-
τρική κλινική, η µονάδα αυξηµένης φροντίδας, τµήµατα της
καρδιολογικής κλινικής, τα τµήµατα ογκολογίας-χηµειοθερα-
πείας, το κυτταρολογικό εργαστήριο, το τµήµα µαγνητικής το-
µογραφίας και ορισµένες ειδικότητες εξωτερικών ιατρείων.

Συνεπώς ερωτάται η αρµόδια Υπουργός:
1. Είναι ενήµερη για αυτήν την τραγική εικόνα που παρουσιά-

ζουν τα νοσοκοµεία της Θεσσαλίας;
2. Με ποιες ενέργειες σκοπεύει να διορθώσει αυτήν την κατά-

σταση, ώστε να µην διογκωθούν τα ήδη σοβαρά προβλήµατα;»
Στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Αστέριου Ροντούλη θα απα-

ντήσει η Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξέρω το ενδιαφέρον που έχει ο αγαπητός συνάδελφος για τα

θέµατα της υγείας, καθώς θέτει πολλές φορές ερωτήµατα και
όσον αφορά τα νοσοκοµεία της Λαρίσης, αλλά και ευρύτερα της
Θεσσαλίας. Η αλήθεια, λοιπόν, είναι ότι αυτό που ισχύει συνο-
λικά για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, γνωρίζουµε ότι ισχύει ιδιαί-
τερα και για το χώρο των νοσοκοµείων της Θεσσαλίας.

Εδώ θέλω να είµαι συγκεκριµένη. Ξέρετε ότι ένα από τα µε-
γάλα προβλήµατα που υπάρχουν είναι τα κενά, όσον αφορά τη
στελέχωση σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό και γι’ αυτό
θα σας δώσω στοιχεία για να µπορείτε και µε στοιχεία κι εσείς να
κρίνετε τη συνέχεια –όπως είχα την ευκαιρία και προηγούµενα
να πω- για τις θέσεις που αυτήν τη στιγµή έχουν δροµολογηθεί.
Και να σας πω ότι ήδη είναι δροµολογηµένες πέντε θέσεις ια-
τρών για το Γενικό Νοσοκοµείο της Λαρίσης, πέντε θέσεις για το
Νοσοκοµείο Τρικάλων και µία θέση για το Νοσοκοµείο Βόλου.
Επίσης, µε την νέα σύσταση θέσεων –που όλα αυτά που σας λέω
είναι δροµολογηµένα, είναι σε φάση προκήρυξης- έχουµε, επί-
σης, άλλες τρεις θέσεις για τη Λάρισα, τέσσερις για το Βόλο και
επτά για το Νοσοκοµείο Τρικάλων που έχει ιδιαίτερα προβλή-
µατα, καθώς και επιπλέον δύο θέσεις αντίστοιχα για τη Λάρισα
και το Βόλο, για τις θέσεις των ειδικευοµένων ιατρών -που ανέ-
φερα και προηγουµένως στην κ. Νικολαΐδου- που είναι στη φάση
τώρα έγκρισης από το ΚΕΣΥ.

Επίσης, όσον αφορά την προκήρυξη που ήδη επεξεργάζεται
το ΑΣΕΠ -που έχει λήξει, είναι η προκήρυξη του περασµένου ∆ε-
κεµβρίου- συνολικά –για να µην σας το αναλύσω, άµα θέλετε
µπορώ να σας δώσω και τον κατάλογο- είναι πενήντα τρεις θέ-
σεις νοσηλευτών, για τα νοσοκοµεία µιλάµε πάντα της Θεσσα-
λίας.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Συνολικά;
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Συνολικά για τα Νοσοκοµεία της
Θεσσαλίας, δηλαδή για τα τρία, συν τα δύο της Λαρίσης, τα
πέντε, έχουµε πενήντα τρεις θέσεις νοσηλευτών, για τα οποία πι-
στεύω ότι εντός του έτους από το ΑΣΕΠ -και πολύ νωρίτερα,
µέχρι το καλοκαίρι- θα έχουµε τα αποτελέσµατα. Και βέβαια, θα
υπάρχει και µία ειδική πρόβλεψη. Ακόµη, όµως, δεν µπορώ να

σας πω τον τελικό αριθµό στην νέα προκήρυξη που θα βγει τις
επόµενες εβδοµάδες µε πιστώσεις του 2010.

Στη δευτεροµιλία µου θα µιλήσω για το ΕΣΠΑ, για τα νοσοκο-
µεία της Θεσσαλίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Βουλευτής κ. Αστέ-
ριος Ροντούλης έχει το λόγο για να αναπτύξει την ερώτησή του
για τρία λεπτά.

Ορίστε, κύριε Ροντούλη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εν πρώτοις, κυρία Υπουργέ, επιτρέψτε µου να εκφράσω το σε-

βασµό µου για τις προσπάθειες που καταβάλετε, προκειµένου
να εξορθολογιστεί τουλάχιστον το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, γιατί
είναι πολλά τα κακώς κείµενα.

Προβληµατίστηκα κι εγώ µε την ερώτηση που σας υπέβαλα,
διότι είναι γενικού περιεχοµένου. Θα ήθελα, λοιπόν, µετά και την
απάντηση που δώσατε -ξεκάθαρη και µε αριθµούς και το εκτιµώ
πάρα πολύ- να επικεντρώσω την τοποθέτησή µου σε ένα ζήτηµα
αιχµής και είµαι σίγουρος ότι θα δώσετε τη δέουσα προσοχή.

Υπάρχει ένα µεγάλο πρόβληµα, κυρία Υπουργέ, µε τους νε-
φροπαθείς στα νοσοκοµεία µας -εννοώ της Θεσσαλίας- αλλά και
γενικότερα της χώρας. Το ζήτηµα έχει τις εξής δύο διαστάσεις:

Πρώτον, γνωρίζετε πολύ καλά ότι υπάρχει ένα χρέος του κρά-
τους προς τις προµηθεύτριες εταιρείες υλικών αιµοκάθαρσης
που ανέρχεται στο ύψος του 1.000.000.000 ευρώ. Και καταλα-
βαίνετε ότι οι άνθρωποι αυτοί αντιµετωπίζουν πολλαπλά οικονο-
µικά προβλήµατα, ως επιχειρήσεις, τα οποία αντανακλούν και
στους ανθρώπους που χρειάζονται αιµοκάθαρση, στους νεφρο-
παθείς, δηλαδή.

Έχω µπροστά µου δήλωση –που είναι ιδιαιτέρως ανησυχητική-
του κ. Ηλία Λεγάκη, ο οποίος είναι Πρόεδρος του Πανελληνίου
Συλλόγου Προµηθευτών Υλικών Τεχνητού Νεφρού και Σχετικών
Υλικών, της ΠΑΣΠΥΤΕΝ, δηλαδή, που λέει ότι: «δεν εισπράτ-
τουµε, έχουµε υπερδανειστεί και οι τριάντα εταιρείες που δρα-
στηριοποιούνται στο χώρο κινδυνεύουν µε αφανισµό». Πράγµα
που σηµαίνει αφανισµό και των αντιστοίχων θέσεων εργασίας
για τους εκατοντάδες εργαζοµένους στις επιχειρήσεις αυτές.

Αυτοί, όµως που κινδυνεύουν πραγµατικά είναι οι ίδιοι οι νε-
φροπαθείς, αφού τα αποθέµατα που διαθέτουµε επαρκούν για
τις επόµενες είκοσι µέρες. Κανείς δεν µπορεί να εγγυηθεί ότι τον
επόµενο µήνα θα υπάρχουν τα απαραίτητα υλικά και κατά συνέ-
πεια κανείς δεν µπορεί να εγγυηθεί και για την τύχη χιλιάδων νε-
φροπαθών σήµερα. Και αυτό είναι το ιδιαιτέρως ανησυχητικό
φαινόµενο.

Θέλω, όµως, να σας πω και κάτι άλλο. Μέχρι στιγµής, πρέπει
να κάνουµε µία παραδοχή. Οι νεφροπαθείς της χώρας είχαν υψη-
λές ιατρικές υπηρεσίες και λόγω του υψηλού επιπέδου του ια-
τρικού και νοσηλευτικού προσωπικού της χώρας, αλλά και λόγω
της πολύ καλής ποιότητας των υλικών. Σήµερα, λοιπόν, ο κόσµος
αυτός θέτει στην Υπουργό Υγείας το εξής ερώτηµα:

Υπάρχει κίνδυνος λόγω της οικονοµικής κρίσεως ή λόγω της
κρατικής σας ασυνέπειας, όσον αφορά τις πληρωµές του κρά-
τους προς τις προµηθεύτριες εταιρείες, να έχουµε προϊόντα
«µαϊµού», δηλαδή υλικά αιµοκάθαρσης όχι της ιδίας ποιότητας
που είχαµε µέχρι σήµερα;

Καταλαβαίνω, κυρία Υπουργέ, ότι έχω αλλάξει κάπως το πε-
ριεχόµενο της ερώτησης µου, αλλά εγώ καλύφθηκα από τα όσα
είπατε στην πρωτολογία σας. Περιµένω να µε καλύψετε και στη
δευτερολογία σας επί του συγκεκριµένου ζητήµατος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η Υπουργός Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης έχει το λόγο.

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαρίστως. Κατ’ αρχάς, θα έλθω
και µε περισσότερα στοιχεία, ειδικά για το θέµα των µονάδων αι-
µοκάθαρσης στα νοσοκοµεία της Θεσσαλίας, γιατί δεν έχω αυτά
τα στοιχεία σήµερα. Θα ήθελα, όµως, να κάνω κάποιες γενικές
παρατηρήσεις.

Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι τα χρέη αυτή τη στιγµή στο ΕΣΥ
είναι µια θηλιά στο σύστηµα. Με διαπιστωµένα χρέη 6,2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ -όχι από τη δική µας Κυβέρνηση, ήταν από την
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κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας όταν παραλάβαµε κι είναι
χρέη των οποίων η ανάλυσή τους έχει πάει στη EUROSTAT, είναι
πλήρως τεκµηριωµένα, ξέρουµε ακριβώς τι αντιστοιχεί στα
ασφαλιστικά ταµεία κι είναι απαιτήσεις νοσοκοµείων τα 2,7 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ- ξέρουµε ακριβώς όλη την ανάλυση. Συ-
στάθηκε µε το που αναλάβαµε την Κυβέρνηση µια κοινή επιτροπή
για το διακανονισµό των χρεών. Μιλώ ευρύτερα, γιατί όπως κα-
ταλαβαίνετε το θέµα που θέσατε δεν µπορεί να ειδωθεί πέραν
της συνολικής προσπάθειας που γίνεται για το διακανονισµό των
χρεών και µετά θα µιλήσω και για το µέλλον, αφού το δεύτερο
σκέλος αφορά το µέλλον. Και όντως οι δύο Γενικοί Γραµµατείς
του Υπουργείου Οικονοµικών και του Υπουργείου Υγείας λει-
τουργούν από τον περασµένο Νοέµβριο. Κατορθώσαµε, παρά
την ασφυκτική οικονοµική και δηµοσιονοµική κατάσταση που
έχουµε να αντιµετωπίσουµε, να αποπληρώσουµε µέχρι τέλη ∆ε-
κεµβρίου το 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ. Αυτό έγινε και µένουν τα
5.000.000.000 ευρώ.

Υπάρχει συνεχής προσπάθεια µε τους προµηθευτές και γίνο-
νται συναντήσεις. Η συγκυρία δεν ευνοεί ιδιαίτερα, αλλά παρ’
όλα αυτά υπάρχει η βούληση κι έχουν γίνει συγκεκριµένες προ-
τάσεις από τη µεριά του Υπουργείου Οικονοµικών, φυσικά σε
πλήρη συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας, όπου για το διακα-
νονισµό αυτό, φυσικά ζητάµε και από τους προµηθευτές -για να
γίνει ο διακανονισµός- να υπάρξει και µία συµφωνία που να δίνει
και µία έκπτωση για το τελικό ποσό.

Γιατί ξέρετε πάρα πολύ καλά, ότι φυσικά αν το πάρουµε για
την κάθε κατηγορία ασθενών -χρησιµοποιούν και το πρόβληµα
το δικαιολογηµένο των ασθενών- αλλά από την άλλη, εσείς πρώ-
τος έχετε παραδεχθεί και οι άλλοι συνάδελφοι από τα άλλα κόµ-
µατα, ότι υπήρχαν και υπερτιµολογήσεις τα προηγούµενα χρόνια
και πώς λειτούργησε το σύστηµα προµηθειών.

Άρα, εµείς τη βούληση την έχουµε. Να υπάρξει διακανονισµός,
να είναι ένας διακανονισµός που να λάβει υπ’ όψιν τη συγκυρία
και να είναι υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος και ταυτόχρονα µε
το νέο σύστηµα προµηθειών. Τώρα µάλιστα ψηφίζουµε σε λίγο
στο σύνολό του, το σχέδιο νόµου που έχει τις νέες διατάξεις για
την επιτροπή προµηθειών υγείας, όπου θα έχει και τα αναλώσιµα,
το παρατηρητήριο τιµών και προς Θεού δεν µπαίνει θέµα ποιό-
τητας. Μιλάµε για την ίδια ποιότητα, για τα ίδια υλικά που στη
χώρα µας έχουν πολλές φορές πενταπλάσιες και εξαπλάσιες
τιµές.

Άρα, να σας διαβεβαιώσω ότι δεν µιλάµε για έκπτωση στην
ποιότητα των υλικών και στην ασφάλεια των υλικών για τους
ασθενείς. Μιλάµε όµως, για την ανάγκη, δεδοµένων των συνθη-
κών και δεδοµένων των δυνατοτήτων που υπάρχουν, καθώς λίγο
πολύ τα ίδια προϊόντα και οι ίδιες εταιρείες είναι σε όλη την Ευ-
ρώπη. Να υπάρχει ακριβώς, µια µείωση των τιµών, µέσα βέβαια
από συγκεκριµένες διαφανείς και σωστές διαδικασίες.

Άρα, λοιπόν, η προσπάθεια συνεχίζεται για τον διακανονισµό
και να είστε σίγουρος ότι ειδικά τα θέµατα της αιµοκάθαρσης,
είναι προτεραιότητά µας και ευχαρίστως σε µια άλλη ερώτησή
σας, να έρθω και µε ειδικά στοιχεία για τα θέµατα αυτά.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε την

κυρία Υπουργό.
Αναφορές και ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Ολοκληρώνουµε τη διαδικασία των ερωτήσεων και αναφορών

µε την πρώτη υπ’ αριθµό 5035/22-1-2010 ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνα Γαληνού προς τον Υπουργό
Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε την επίλυση των
προβληµάτων του Συµβουλίου Χωροταξίας Οικισµού και Περι-
βάλλοντος (ΣΧΟΠ) Λήµνου.

Η ερώτηση του κυρίου συναδέλφου έχει ως εξής:
«Σοβαρές δυσλειτουργίες παρουσιάζονται στη Λήµνο όσον

αφορά το Συµβούλιο Χωροταξίας Οικισµού και Περιβάλλοντος.
Οι µηχανικοί της Λήµνου µε υπόµνηµα διαµαρτυρίας έχουν κα-
ταγγείλει την Πρόεδρο του ΣΧΟΠ για υπέρβαση των αρµοδιοτή-
των του ΣΧΟΠ σε σύννοµες εγκρίσεις της Πολεοδοµίας και για
καταστρατήγηση του ΓΟΚ εις βάρος του πολίτη καθώς και για
εµπάθεια και κακή προδιάθεση απέναντι στην πλειοψηφία των
µηχανικών, καθώς επίσης και µεροληψία στην εξέταση όµοιων

περιπτώσεων µε γνώµονα το όνοµα του µελετητή ή του ιδιο-
κτήτη.

Η έλλειψη δευτεροβάθµιας επιτροπής ελέγχου των µελετών η
οποία να ελέγχει τις κρίσεις του ΣΧΟΠ εντείνει το πρόβληµα. Η
καταγγελία των µηχανικών είχε προκαλέσει την παραίτηση και
των τριών µελών του ΣΧΟΠ Λήµνου που υποβλήθηκε στον Ει-
σαγγελέα, καθώς εκείνη την περίοδο δεν είχε οριστεί ακόµα Γε-
νικός Γραµµατέας Αιγαίου, που ήταν και ο θεσµικά αρµόδιος για
να αποφανθεί για τη σύνθεση του οργάνου.

Η παραίτηση δεν έγινε αποδεκτή από τον Υφυπουργό Μετα-
φορών, ο οποίος είχε ζητήσει ρητά από τα µέλη του ΣΧΟΠ να συ-
νεχίσουν το έργο τους. ∆εδοµένου ότι το πρόβληµα µε το ΣΧΟΠ
ουσιαστικά επιτείνει την δυσπραγία στην οικοδοµική δραστηριό-
τητα µεγεθύνοντας την υπάρχουσα οικονοµική κρίση.

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
1. Σε ποιες εν γένει ενέργειες θα προβεί, ώστε να λυθούν οι δυ-

σλειτουργίες του ΣΧΟΠ Λήµνου.
2. Σε ποιες ενέργειες θα προβεί για άµεση στελέχωση του γρα-

φείου ΣΧΟΠ όπως προβλέπεται από το σχετικό διάταγµα.
3. Εάν προτίθεται να ενεργήσει για τη σύσταση δευτεροβάθ-

µιας επιτροπής ελέγχου των µελετών».
Στην ερώτηση του κ. Γαληνού θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ.

Νικόλαος Σηφουνάκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-

φορών και ∆ικτύων): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το
θέµα της προστασίας του φυσικού και του δοµηµένου περιβάλ-
λοντος στο Αιγαίο είναι µια πολύ µεγάλη προσπάθεια που απο-
βλέπει στην πραγµατική ανάπτυξη των νησιών, µέσα βέβαια από
την αειφόρο ανάπτυξη.

Ξέρετε ότι µέχρι το 2000 στη Λήµνο, όπως και σε πολλά άλλα
διαµερίσµατα του Αιγαίου, σε νησιά του Αιγαίου, η οικοδοµική
δραστηριότητα δεν είχε κανόνες. Το 2000 λοιπόν, ξεκίνησε µια
µεγάλη προσπάθεια και εκδόθηκαν τριάντα πέντε προεδρικά δια-
τάγµατα από το τέως Υπουργείο Αιγαίου για όλα τα νησιά του
Αιγαίου, για τους πέντε νησιώτικους νοµούς και ετέθησαν κανό-
νες δόµησης και µορφολογικοί κανόνες. Μπήκαν κανόνες µορ-
φολογίας για την ανέγερση νέων οικοδοµών. ∆εν υπεισέρχεται η
ευθύνη της Γραµµατείας Αιγαίου ούτε στο συντελεστή δόµησης,
ούτε στην κάλυψη του οικοπέδου. Οι αρτιότητες προσδιορίζο-
νται από το ΓΟΚ, άρα τα ΣΧΟΠ στο Αιγαίο εξέταζαν θέµατα µορ-
φολογίας αρχιτεκτονικής.

Μετά το 2000 δηµιουργήθηκαν δέκα µε δώδεκα ΣΧΟΠ σε όλο
το Αιγαίο, σε διάφορα νησιά, ήτοι στις έδρες των νοµών και στις
έδρες των επαρχιών. Στο µόνο ΣΧΟΠ στο οποίο υπάρχει πρό-
βληµα και υπάρχει από τον Οκτώβριο και µετά, είναι στο ΣΧΟΠ
της Λήµνου.

Τι είναι το ΣΧΟΠ; Είναι ένα όργανο που λειτουργεί σύµφωνα µε
τον Κώδικα περί συλλογικών οργάνων. Είναι τριµελές, το ένα
µέλος προέρχεται από το Πανεπιστήµιο Αιγαίου, αρχιτέκτονας,
το δεύτερο είναι εκπρόσωπος του Τεχνικού Επιµελητηρίου Ελ-
λάδος και το τρίτο είναι αρχιτέκτονας από το Υπουργείο Αιγαίου.
Έχουµε λοιπόν ένα συλλογικό όργανο, το οποίο αποφασίζει κατά
νόµο και δηµοκρατικά.

Άρα, η πλειοψηφία εγκρίνει τις µελέτες ως προς την µορφο-
λογία και η µειοψηφία, αν υπάρχει, είναι µειοψηφία. Άρα, δεν τί-
θεται θέµα, γιατί ακούω: «Το όργανο και ο Υπουργός». ∆εν έχει
καµµία σχέση ο Υπουργός. Αυτά γίνονταν µετά το 2004 και αν
θέλετε από το 2004 µέχρι το 2009 γιατί; ∆ιότι δυστυχώς ο κ. Παυ-
λίδης αντικατέστησε µέλη του ΣΧΟΠ, υπαλλήλους µηχανικούς
των πολεοδοµικών γραφείων, µε εργαζόµενους των πολεοδοµι-
κών γραφείων και έτσι είχαµε «Γιάννης να πίνει και Γιάννης να
κερνάει».

Ξέρω, ποια είναι η λογική των πολεοδοµικών γραφείων. Το
κάθε ΣΧΟΠ είναι ένα όργανο ανεξάρτητο, δίνει προέγκριση για
την αρχιτεκτονική µορφολογία, δεν είναι όργανο κρατικό, είναι
ένα όργανο συλλογικό ανεξάρτητο.

Αποδεχόµαστε τη δηµοκρατία; Όταν την αποδεχόµαστε, τότε
πρέπει να αποδεχόµαστε και τους κανόνες. Θέτουν κάποιοι µη-
χανικοί -γιατί αυτό είναι το θέµα- την υποκειµενικότητα στην πα-
ραδοσιακή αρχιτεκτονική, ως προς την µορφολογία. Σαφώς όλοι
δεν ξέρουν δεν έχουν εντρυφήσει σ’ αυτήν. Υπάρχουν πάρα πολ-
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λοί καλοί αρχιτέκτονες, αλλά δεν εκπονούν µόνο οι αρχιτέκτο-
νες. Μελέτες εκπονούν και πολιτικοί µηχανικοί και τεχνολόγοι και
άλλοι.

Γιατί στα άλλα ΣΧΟΠ του Αιγαίου λοιπόν –εδώ υπάρχουν και
πολλοί Βουλευτές από τα νησιά- δεν υπάρχουν προβλήµατα;
Γιατί εδώ και τριάντα χρόνια κατανόησαν την αναγκαιότητα να
εκπονούν µελέτες συµβατές µε το περιβάλλον και την αρχιτε-
κτονική ιστορία κάθε νησιού.

Αγαπητέ συνάδελφε, το 2004-2009 έγιναν εκτρώµατα στη
Λήµνο, όχι στο σύνολο, υπάρχουν και εξαιρέσεις καλές. ∆εν µπο-
ρεί να κτίζονται πολυκατοικίες στα νησιά. Αυτά γίνονταν µε πα-
ρεµβάσεις, τώρα δεν υπάρχουν παρεµβάσεις. Θα τηρηθούν,
λοιπόν, αυτά που πρέπει να τηρηθούν και να κατανοήσουν κά-
ποιοι, εφόσον δέχονται την λειτουργία της δηµοκρατίας, να λει-
τουργούν συλλογικά και να σέβονται τις συλλογικές απαιτήσεις.

Η προοπτική των νησιών, είναι πάνω απ’ όλα ο σεβασµός του
φυσικού και του δοµηµένου ιστορικά περιβάλλοντος. Έκτιζαν
στη Λήµνο µέχρι το 2001 – γι’ αυτό και η Μύρινα δυστυχώς, είναι
το µόνο µέρος που αλοιώθηκε πολύ- όπως κτίζουµε στις υπο-
βαθµισµένες περιοχές της Αττικής. Αυτά πρέπει να τελειώσουν,
η προοπτική των νησιών είναι αυτή που προανέφερα και αυτό θα
κάνουµε. Στη δευτερολογία µου θα απαντήσω και για τα υπό-
λοιπα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Σπύρος Γαληνός,
Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει το λόγο, για να αναπτύ-
ξει την ερώτησή του.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μακάρι, κύριε Υπουργέ, να ήταν έτσι όπως τα είπατε. Θα σας

πω ότι, άκουσα µε προσοχή τη συνέντευξη του Υπουργού Οικο-
νοµικών, ότι είναι στις προθέσεις της Κυβέρνησης σ’ αυτήν τη
δύσκολη οικονοµική συγκυρία, να λάβει διαρθρωτικά µέτρα για
την ενίσχυση της επιχειρηµατικότητας, της ανταγωνιστικότητας
και της µεγέθυνσης της οικονοµίας. Είναι γεγονός όµως, ότι αυτή
τη στιγµή, µάλλον εδώ και πολύ καιρό στη Λήµνο, η οικοδοµική
δραστηριότητα έχει απονεκρωθεί εξαιτίας, βεβαίως, της δυσλει-
τουργίας του ΣΧΟΠ.

Είναι επίσης, κύριε Υπουργέ, γεγονός ότι η δυσλειτουργία του
ΣΧΟΠ στη Λήµνο έχει ξεκινήσει από τον ορισµό της Προέδρου
του ΣΧΟΠ. Το ότι ένα επιστηµονικό συµβούλιο, όπως το ΣΧΟΠ
έχει την υποχρέωση να ενεργεί µε βάση τις επιστηµονικές από-
ψεις των µελών και τον νόµο και να είναι ανεξάρτητο και ανεπη-
ρέαστο από έξωθεν επιρροές, επίσης είναι γεγονός.

Πρέπει να θέσω, όµως, υπ’ όψιν σας κύριε Υπουργέ, όσα κα-
ταµαρτυρούν οι µηχανικοί της Λήµνου. Σε συνάντησή τους στις
26 Φεβρουαρίου µε την Πρόεδρο του ΣΧΟΠ, η τελευταία τους
διαβεβαίωσε ότι µε βάση προφορικές εντολές δικές σας, σε όλο
πλέον το νησί της Λήµνου δεν θα επιτρέπεται η κατασκευή ηµιυ-
παίθριων χώρων, η κατασκευή εξωστών µεγαλύτερων σε δια-
στάσεις από το 1,20 επί 2,20, καθώς και τα υπόγεια θα είναι εξ’
ολοκλήρου θαµµένα στη γη. Και αυτό παρά το γεγονός, ότι σε
πρόσφατη νοµολογία το πλάτος των ηµιυπαίθριων µειώνεται στο
1,80, όπως πολύ καλά γνωρίζετε και επιτρέπεται η υπερύψωση
από τα έδαφος της οροφής, κατά ογδόντα εκατοστά. Ενώ βέ-
βαια, δεν υπάρχει στη δόµηση αντίστοιχος περιορισµός για τις
διαστάσεις των εξωστών.

Ερωτηθείς η Πρόεδρος του ΣΧΟΠ Λήµνου -και αυτό θέλω να
το προσέξετε- από την επιτροπή των µηχανικών, αν µια µελέτη
έχει σύννοµο ηµιυπαίθριο χώρο θα εξετάζεται ή θα κόβεται, η
απάντησή της ήταν καταλυτική: Θα κόβεται.

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι η εν λόγω κυρία εν αδίκω χρησι-
µοποίησε το όνοµά σας. Αν είναι αυτό, τότε θα πρέπει να απο-
µακρυνθεί άµεσα. Εάν, όµως, πιστέψουµε τα λεγόµενά της, τότε
θέτετε την προσωπική σας άποψη πάνω από το ΓΟΚ και προ-
σπαθείτε να επιβάλετε αυτήν την άποψη, διά µέσου του ΣΧΟΠ. Τι
από τα δύο ισχύει;

Θα σας πω και κάτι ακόµη που πιστεύω ότι θα συµφωνείτε µαζί
µου. Με τον τρόπο που λειτουργεί σήµερα το ΣΧΟΠ και γιατί
µόνο στη Λήµνο, αυτό και µόνο θα είναι ένα ερώτηµα το οποίο θα
πρέπει να απαντηθεί εγκλωβίζει την αρχιτεκτονική και τη βάζει
σε καλούπια, της στερεί το δικαίωµα της έµπνευσης και της δη-
µιουργίας. Η προστασία του οικιστικού περιβάλλοντος, ασφα-

λώς και πρέπει να υπάρχει. Αυτή, όµως, η προστασία δεν θα πρέ-
πει µε κανέναν τρόπο να ακυρώνει τη δηµιουργία.

Ξέρω, κύριε Υπουργέ, ότι αυτά τα οποία είπατε τα πιστεύετε.
Ξέρω, επίσης, ότι αγαπάτε τον τόπο µας, όσο τουλάχιστον και
εγώ. Αυτό το οποίο ζητώ από εσάς είναι να εγκύψετε στο πρό-
βληµα. Αυτό το ερώτηµα που και εσείς θέσατε «Γιατί στη Λήµνο
και όχι στα υπόλοιπα ΣΧΟΠ;» δείχνει ότι κάτι συµβαίνει στη
Λήµνο. Πιστεύω ότι έχετε όλην την καλή διάθεση, όπως γνωρίζω
ότι και οι τοπικοί φορείς δεν τρελάθηκαν ξαφνικά να διαµαρτύ-
ρονται. Έχω ψηφίσµατα –θα το καταθέσω στα Πρακτικά- των δη-
µοτικών συµβουλίων της Λήµνου, των µηχανικών, των
υδραυλικών, των ηλεκτρολόγων, έχω συζητήσει µε πολύ κόσµο,
όλοι διαµαρτύρονται. ∆εν τρελάθηκαν ξαφνικά.

Θα πρέπει να αναλάβετε εσείς µία πρωτοβουλία και αυτό ακρι-
βώς ζητώ, να βρεθεί η χρυσή τοµή, ώστε να προχωρήσει η οικο-
δοµή στη Λήµνο και βεβαίως, να σταµατήσει αυτή η
δυσλειτουργία και η αντιπαράθεση µεταξύ των εµπλεκοµένων
φορέων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υφυπουργός Υπο-
δοµών Μεταφορών και ∆ικτύων, κ. Νικόλαος Σηφουνάκης, έχει
το λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-
φορών και ∆ικτύων): Κύριε συνάδελφε, πρέπει να κατανοήσετε
ότι αυτό το όργανο είναι το όργανο που είχε διορίσει η κυβέρ-
νησή σας, γιατί διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΓΑΛΗΝΟΣ: ∆εν θα µπούµε τώρα σε αυτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μετα-

φορών και ∆ικτύων): Όχι, θα µπούµε, πώς δεν θα µπούµε; ∆ιότι
εδώ κάποιος είπε ότι εγώ έδωσα εντολή. Αυτά να ξέρετε τα έκα-
ναν οι προηγούµενοι, πριν το 2009.

Το συλλογικό όργανο, σας είπα αποτελείται από αρχιτέκτονα
του Πανεπιστηµίου Αιγαίου, εκπρόσωπο οριζόµενο από το Τε-
χνικό Επιµελητήριο. Αυτό το όργανο είναι ένα όργανο το οποίο
λειτουργούσε χρόνια από το 2001, από τον Νοέµβριο του 2009
υπήρξε µία άλλη κατεύθυνση: Τέρµα οι παρεµβάσεις.

Την Πρόεδρο του ΣΧΟΠ την έχω δει µία φορά παρουσία των
µηχανικών σε συνεννόηση που προκάλεσα το Νοέµβριο του 2009
και έκτοτε δεν την έχω ξαναδεί. Εγώ έκανα σύσκεψη µε όλους
τους µηχανικούς στο Επαρχείο και τους είπα ότι το 80% των κτη-
ρίων που κατασκευάστηκαν το 2004-2009 είναι απαράδεκτα. Πο-
λυκατοικίες σε νησί; Είναι δυνατόν να µπαίνουµε στη λογική
αυτή;

Θα απαντήσω στο υπόλοιπο που είπατε. Εκδώσαµε µία εγκύ-
κλιο, την εξέδωσε ο γενικός γραµµατέας αρχές 2010. Σας τη δια-
βάζω επακριβώς για να βοηθήσουµε του µηχανικούς, γιατί σας
είπα δεν είναι όλοι γνώστες της παραδοσιακής αρχιτεκτονικής. Η
εγκύκλιος, λοιπόν, λέει ότι «υπενθυµίζουµε ότι θα πρέπει σε πε-
ριπτώσεις µελετών, όπου κρίνεται αναγκαία η µορφολογική προ-
σαρµογή» -το έγγραφο απευθύνεται προς το ΣΧΟΠ- «να
συνεργάζεται προκαταβολικά µε τους µελετητές, πριν την εκπό-
νηση της οριστικής µελέτης», δηλαδή σε επίπεδο προµελέτης
«για την αποφυγή ταλαιπωρίας τόσο των µελετητών, όσο και των
ιδιοκτητών». Επιπροσθέτως, επισηµαίνει ότι πρέπει να τηρείται
αυστηρά η σειρά προτεραιότητας.

Οι ηµιυπαίθριοι χώροι βεβαίως απαγορεύονται σε όλα τα νησιά
του Αιγαίου. Εδώ τους απαγορεύουµε, όπως ξέρετε στο Λεκα-
νοπέδιο Αττικής όπως και τα ηµιυπόγεια. Γιατί; Γιατί δεν υπάρ-
χουν –αν θέλετε- στην τοπική αρχιτεκτονική ηµιυπόγεια.

Ο κ. Σουφλιάς από ενάµισι µέτρο την δυνάµενης υπερύψωσης
του υπογείου την έκανε στο 0,80. Το ΣΧΟΠ, όµως, όπως και η
επιτροπή ενασκήσεως αρχιτεκτονικού ελέγχου έχει τη δυνατό-
τητα να το προσδιορίσει όπου κρίνει σωστό. ∆ιότι, όπου έχεις µε-
γάλες κλίσεις, εάν έχεις και ενάµισι µέτρο, φτιάχνεις
αµέσως-αµέσως τον τρίτο ή και τον τέταρτο όροφο. Έχει την αρ-
µοδιότητα το ΣΧΟΠ να το πάει και στο µηδέν (0) και 0,80, στην
στάθµη οροφής υπογείου.

Και τέλος, θέλω να σας γνωρίσω, επειδή είναι παρούσα εδώ
και η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας- κάνουµε µία συνεργασία
µε το Υπουργείο Παιδείας, γιατί, δυστυχώς, µε ευθύνη της πολι-
τείας οι νέοι δεν γνωρίζουν την ιστορία. Η τοπική ιστορία, η το-
πική αρχιτεκτονική, πρέπει να αναδεικνύεται, πρέπει και οι
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πολίτες από τα µαθητικά χρόνια να µαθαίνουν και την τοπική
ιστορία της αρχιτεκτονικής και του τοπίου του τόπου τους.

Έτσι, λοιπόν, συνεργαζόµαστε και πιστεύω ότι κάποια στιγµή,
όταν θα ολοκληρωθεί η διαδικασία και µέσα από το Παιδαγωγικό
Ινστιτούτο, τα καινούργια βιβλία εκτός από την τοπική ιστορία
στις διακόσιες σελίδες να έχουν και πέντε σελίδες για κάθε πε-
ριφέρεια, για την ιστορία, για την αρχιτεκτονική, για το τοπίο, για
όλα αυτά τα πράγµατα. Αυτό, λοιπόν, σας επαναλαµβάνω είναι
ένα θέµα που πρέπει να το κατανοήσουµε, όπως το έχουν κατα-
νοήσει όλοι οι αρχιτέκτονες και όλοι οι µηχανικοί στο Αιγαίο, που
δεν υπάρχουν προβλήµατα. Το συλλογικό όργανο ΣΧΟΠ λει-
τουργεί καλά, κάνει καλά τη δουλειά του. ∆εν είµαστε όλοι γνώ-
στες της παραδοσιακής αρχιτεκτονικής, πρέπει να εξασκηθούµε
να µαθαίνουµε όλοι.

Σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υφυπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής, δέκα οκτώ µαθητές και
µαθήτριες, δύο εκπαιδευτικοί και δέκα επτά γονείς από το 57ο
∆ηµοτικό Σχολείο Ηρακλείου Κρήτης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
αναφορών και ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριοι συνάδελφοι, ει-
σερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Εγγυήσεις για την εργα-
σιακή ασφάλεια και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινω-

νικής Ασφάλισης: «Εγγυήσεις για την εργασιακή ασφάλεια και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση
επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Εγγυήσεις για την εργασιακή ασφάλεια και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Α’
ΕΡΓΑΣΙΑΚΑ ΘΕΜΑΤΑ

Άρθρο 1
Ειδικές µορφές απασχόλησης

H παράγραφος 1 του άρθρου 1 του ν. 2639/1998 (ΦΕΚ 205
Α’) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«1. Η συµφωνία µεταξύ εργοδότη και απασχολούµενου για πα-
ροχή υπηρεσιών ή έργου, για ορισµένο ή αόριστο χρόνο, ιδίως
στις περιπτώσεις αµοιβής κατά µονάδα εργασίας (φασόν), τη-
λεργασίας, κατ’ οίκον απασχόλησης, τεκµαίρεται ότι υποκρύπτει
σύµβαση εξαρτηµένης εργασίας, εφόσον η εργασία παρέχεται
αυτοπροσώπως, αποκλειστικά ή κατά κύριο λόγο στον ίδιο ερ-
γοδότη για εννέα (9) συνεχείς µήνες.»

Άρθρο 2
Μερική απασχόληση

Το άρθρο 38 του ν. 1892/1990 (ΦΕΚ 101 Α’), όπως αντικατα-
στάθηκε και ισχύει µε το άρθρο 2 του ν. 2639/ 1998 (ΦΕΚ 205 Α’),
αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«1. Κατά την κατάρτιση της σύµβασης εργασίας ή κατά τη
διάρκειά της ο εργοδότης και ο µισθωτός µπορούν µε έγγραφη
ατοµική σύµβαση να συµφωνήσουν, ηµερήσια ή εβδοµαδιαία ή
δεκαπενθήµερη ή µηνιαία εργασία, για ορισµένο ή αόριστο
χρόνο, η οποία θα είναι µικρότερης διάρκειας από την κανονική
(µερική απασχόληση). Η συµφωνία αυτή, εφόσον µέσα σε οκτώ
(8) ηµέρες από την κατάρτισή της δεν γνωστοποιηθεί στην οι-
κεία Επιθεώρηση Εργασίας, τεκµαίρεται ότι καλύπτει σχέση ερ-
γασίας µε πλήρη απασχόληση.

2. Για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου νοείται ως:
α) «εργαζόµενος µερικής απασχόλησης», κάθε εργαζόµενος

µε σύµβαση ή σχέση εξαρτηµένης εργασίας, του οποίου οι ώρες
εργασίας, υπολογιζόµενες σε ηµερήσια, εβδοµαδιαία, δεκαπεν-
θήµερη ή µηνιαία βάση είναι λιγότερες από το κανονικό ωράριο
εργασίας του συγκρίσιµου εργαζόµενου µε πλήρη απασχόληση,

β) «συγκρίσιµος εργαζόµενος µε πλήρη απασχόληση», κάθε
εργαζόµενος πλήρους απασχόλησης, που απασχολείται στην
ίδια επιχείρηση µε σύµβαση ή σχέση εξαρτηµένης εργασίας, και
εκτελεί ίδια ή παρόµοια καθήκοντα, υπό τις αυτές συνθήκες.
Όταν στην επιχείρηση δεν υπάρχει συγκρίσιµος εργαζόµενος µε
πλήρη απασχόληση, η σύγκριση γίνεται µε αναφορά στη συλλο-
γική ρύθµιση στην οποία θα υπαγόταν ο εργαζόµενος αν είχε
προσληφθεί µε πλήρη απασχόληση. Οι εργαζόµενοι µε σύµβαση
ή σχέση εργασίας µερικής απασχόλησης δεν επιτρέπεται να αντι-
µετωπίζονται δυσµενώς σε σχέση µε τους συγκρίσιµους εργα-
ζόµενους µε κανονική απασχόληση, εκτός εάν συντρέχουν
αντικειµενικοί λόγοι οι οποίοι τη δικαιολογούν, όπως η διαφορο-
ποίηση στο ωράριο εργασίας.

3. Κατά την κατάρτιση της σύµβασης εργασίας ή κατά τη διάρ-

κειά της ο εργοδότης και ο µισθωτός µπορούν µε έγγραφη ατο-
µική σύµβαση να συµφωνήσουν κάθε µορφή απασχόλησης εκ
περιτροπής.

Εκ περιτροπής απασχόληση θεωρείται η απασχόληση κατά λι-
γότερες ηµέρες την εβδοµάδα ή κατά λιγότερες εβδοµάδες το
µήνα ή κατά λιγότερους µήνες το έτος ή και συνδυασµός αυτών
κατά πλήρες ηµερήσιο ωράριο εργασίας.

Η παρεχόµενη από το άρθρο αυτό προστασία καλύπτει και
τους απασχολούµενους µε βάση τις συµφωνίες του προηγούµε-
νου εδαφίου.

Αν περιοριστούν οι δραστηριότητές του, ο εργοδότης µπορεί,
αντί καταγγελίας της σύµβασης εργασίας, να επιβάλει σύστηµα
εκ περιτροπής απασχόλησης στην επιχείρησή του, η διάρκεια
της οποίας δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει τους έξι (6) µήνες στο
ίδιο ηµερολογιακό έτος, µόνο εφόσον προηγουµένως προβεί σε
ενηµέρωση και διαβούλευση µε τους νόµιµους εκπροσώπους
των εργαζοµένων, σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 240/2006
(ΦΕΚ 252 Α’) και του ν. 1767/1988 (ΦΕΚ 63 Α’).

Οι συµφωνίες ή οι αποφάσεις της παραγράφου αυτής γνω-
στοποιούνται µέσα σε οκτώ (8) ηµέρες από την κατάρτιση ή τη
λήψη τους στην οικεία Επιθεώρηση Εργασίας.

4. Ως εκπρόσωποι των εργαζοµένων, για την εφαρµογή της
προηγούµενης παραγράφου ορίζονται κατά την εξής σειρά προ-
τεραιότητας:

α) οι εκπρόσωποι από την πλέον αντιπροσωπευτική συνδικα-
λιστική οργάνωση της επιχείρησης ή της εκµετάλλευσης, η οποία
καλύπτει κατά το καταστατικό της εργαζόµενους, ανεξάρτητα
από την κατηγορία, τη θέση ή την ειδικότητά τους,

β) οι εκπρόσωποι των υφιστάµενων συνδικαλιστικών οργανώ-
σεων της επιχείρησης ή της εκµετάλλευσης,

γ) το συµβούλιο εργαζοµένων,
δ) εάν ελλείπουν συνδικαλιστικές οργανώσεις και συµβούλιο

εργαζοµένων, η ενηµέρωση και διαβούλευση γίνεται µε το σύ-
νολο των εργαζοµένων. Η ενηµέρωση µπορεί να γίνει µε εφάπαξ
ανακοίνωση σε εµφανές και προσιτό σηµείο της επιχείρησης. Η
διαβούλευση πραγµατοποιείται σε τόπο και χρόνο που ορίζει ο
εργοδότης.

5. Οι έγγραφες ατοµικές συµβάσεις των προηγούµενων πα-
ραγράφων πρέπει να περιλαµβάνουν: α) τα στοιχεία ταυτότητας
των συµβαλλοµένων, β) τον τόπο παροχής της εργασίας, την
έδρα της επιχείρησης ή τη διεύθυνση του εργοδότη, γ) το χρόνο
της απασχόλησης, τον τρόπο κατανοµής και τις περιόδους ερ-
γασίας, δ) τον τρόπο αµοιβής και ε) τους τυχόν όρους τροπο-
ποίησης της σύµβασης.

Σε εποχικές ξενοδοχειακές και επισιτιστικές επιχειρήσεις οι έγ-
γραφες ατοµικές συµβάσεις, κατά την παράγραφο 1 του παρό-
ντος, γίνονται για ηµερήσια ή εβδοµαδιαία περίοδο εργασίας.

6. Σε κάθε περίπτωση, η απασχόληση κατά την Κυριακή ή άλλη
ηµέρα αργίας, ως και η νυκτερινή εργασία συνεπάγεται την κα-
ταβολή της νόµιµης προσαύξησης.

7. Αν η µερική απασχόληση έχει καθοριστεί µε ηµερήσιο ωρά-
ριο µικρότερης διάρκειας από το κανονικό, η παροχή της συµ-
φωνηµένης εργασίας των µερικώς απασχολούµενων πρέπει να
είναι συνεχόµενη και να παρέχεται µία φορά την ηµέρα.

Η διάταξη του προηγούµενου εδαφίου δεν εφαρµόζεται στους
οδηγούς αυτοκινήτων µεταφοράς µαθητών, νηπίων και βρεφών
και στους συνοδούς αυτών που εργάζονται στα ιδιωτικά εκπαι-
δευτήρια, στους παιδικούς και βρεφονηπιακούς σταθµούς και
στα νηπιαγωγεία, καθώς και στους καθηγητές που εργάζονται
στα φροντιστήρια ξένων γλωσσών και µέσης εκπαίδευσης.

8. Καταγγελία της σύµβασης εργασίας λόγω µη αποδοχής από
τον µισθωτό εργοδοτικής πρότασης για µερική απασχόληση είναι
άκυρη.

9. Οι αποδοχές των εργαζοµένων µε σύµβαση ή σχέση εργα-
σίας µερικής απασχόλησης υπολογίζονται όπως και οι αποδοχές
του συγκρίσιµου εργαζόµενου και αντιστοιχούν στις ώρες εργα-
σίας της µερικής απασχόλησης. Εφόσον το ωράριο απασχόλη-
σής τους είναι µικρότερο των τεσσάρων (4) ωρών ηµερησίως, οι
αποδοχές των µερικώς απασχολουµένων µισθωτών προσαυξά-
νονται κατά επτάµισι τοις εκατό (7,5%).

10. Οι µερικώς απασχολούµενοι µισθωτοί έχουν δικαίωµα ετή-
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σιας άδειας µε αποδοχές και επίδοµα αδείας, µε βάση τις απο-
δοχές που θα ελάµβαναν εάν εργάζονταν κατά το χρόνο της
αδείας τους, για τη διάρκεια της οποίας εφαρµόζονται αναλό-
γως οι διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 2 του
α.ν.539/1945, όπως ισχύει.

11. Αν παραστεί ανάγκη για πρόσθετη εργασία πέρα από τη
συµφωνηθείσα ο εργαζόµενος έχει υποχρέωση να την παράσχει,
αν είναι σε θέση να το κάνει και η άρνησή του θα ήταν αντίθετη
µε την καλή πίστη. Αν παρασχεθεί εργασία πέραν της συµφω-
νηµένης, ο µερικώς απασχολούµενος δικαιούται αντίστοιχης
αµοιβής µε προσαύξηση 10%.

Ο µερικώς απασχολούµενος µπορεί να αρνηθεί την παροχή
εργασίας πέραν της συµφωνηµένης, όταν αυτή η πρόσθετη ερ-
γασία λαµβάνει χώρα κατά συνήθη τρόπο.

12. Ο πλήρως απασχολούµενος σε επιχειρήσεις πλέον των εί-
κοσι (20) ατόµων, έχει δικαίωµα µετά τη συµπλήρωση ενός ηµε-
ρολογιακού έτους εργασίας να ζητήσει τη µετατροπή της
σύµβασης εργασίας του από πλήρη σε µερική απασχόληση, µε
δικαίωµα επανόδου σε πλήρη απασχόληση, εκτός αν η άρνηση
του εργοδότη δικαιολογείται από τις επιχειρησιακές ανάγκες.

Ο εργαζόµενος στην αίτησή του πρέπει να προσδιορίζει τη
διάρκεια της µερικής απασχόλησης και το είδος της. Αν ο εργο-
δότης δεν απαντήσει εγγράφως µέσα σε ένα µήνα θεωρείται ότι
το αίτηµα του εργαζόµενου έχει γίνει δεκτό.

13. Ο µερικώς απασχολούµενος, επί προσφοράς εργασίας µε
ίσους όρους από µισθωτούς της ίδιας κατηγορίας, έχει δικαίωµα
προτεραιότητας για πρόσληψη σε θέση εργασίας πλήρους απα-
σχόλησης στην ίδια επιχείρηση. Ο χρόνος της µερικής απασχό-
λησης λαµβάνεται υπόψη ως χρόνος προϋπηρεσίας όπως και για
τον συγκρίσιµο εργαζόµενο. Για τον υπολογισµό της προϋπηρε-
σίας αυτής, µερική απασχόληση που αντιστοιχεί στον κανονικό
(νόµιµο ή συµβατικό) ηµερήσιο χρόνο του συγκρίσιµου εργαζό-
µενου αντιστοιχεί σε µία ηµέρα προϋπηρεσίας.

14. Στους εργαζόµενους που καλύπτονται από σύµβαση ή
σχέση εργασίας µε µερική απασχόληση παρέχονται:

α) δυνατότητες συµµετοχής στις δραστηριότητες της επαγ-
γελµατικής κατάρτισης που εφαρµόζει η επιχείρηση υπό συνθή-
κες ανάλογες µε εκείνες που αφορούν τους εργαζόµενους
πλήρους απασχόλησης και αορίστου χρόνου,

β) οι ίδιες κοινωνικές υπηρεσίες που υπάρχουν στη διάθεση
των άλλων εργαζόµενων στην επιχείρηση.

15. Ο εργοδότης ενηµερώνει τους εκπροσώπους των εργαζό-
µενων για τον αριθµό των απασχολούµενων µε µερική απασχό-
ληση σε σχέση µε την εξέλιξη του συνόλου των εργαζόµενων,
καθώς και για τις προοπτικές πρόσληψης εργαζόµενων µε πλήρη
απασχόληση.

16. Με επιχειρησιακές συλλογικές συµβάσεις εργασίας επι-
τρέπεται η συµπλήρωση ή τροποποίηση των ρυθµίσεων των
προηγούµενων παραγράφων.

17. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται για τους µερικώς απασχο-
λούµενους όλες οι διατάξεις της εργατικής νοµοθεσίας.

18. Η κατά το παρόν άρθρο µερική απασχόληση µε σχέση ιδιω-
τικού δικαίου επιτρέπεται και στις δηµόσιες επιχειρήσεις, τους
οργανισµούς και τους λοιπούς φορείς του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα, όπως αυτός προσδιορίζεται από το άρθρο 14 του ν.
2190/1994 (ΦΕΚ 28 Α’), όπως ισχύει, µε εξαίρεση το ∆ηµόσιο,
τους Ο.Τ.Α. πρώτου και δεύτερου βαθµού και τα Ν.Π.∆.∆., καθώς
και στους φορείς για τους οποίους η µερική απασχόληση προ-
βλέπεται από ειδικούς νόµους ή από διατάξεις κανονισµών που
έχουν κυρωθεί µε νόµο ή έχουν ισχύ νόµου.

Για τη µερική απασχόληση σε επιχειρήσεις, οργανισµούς και
φορείς του προηγούµενου εδαφίου, εφαρµόζονται οι διατάξεις
του ν. 2190/1994 (ΦΕΚ 28 Α’), όπως ισχύει, µε εξαίρεση τις περι-
πτώσεις όπου για την αντιµετώπιση εκτάκτων ή επειγουσών ανα-
γκών συµφωνείται µε σύµβαση ορισµένου χρόνου διάρκειας
µέχρι έξι (6) µηνών µερική απασχόληση που δεν υπερβαίνει τις
τέσσερις (4) ώρες ηµερησίως.

Στην τελευταία περίπτωση η σχετική προκήρυξη αποστέλλε-
ται πριν από τη δηµοσίευσή της στο Ανώτατο Συµβούλιο Επιλο-
γής Προσωπικού (ΑΣΕΠ), το οποίο οφείλει να ελέγξει αυτήν από
άποψη νοµιµότητας µέσα σε δέκα (10) ηµέρες.

Οι ανωτέρω συµβάσεις που καταρτίζονται για την κάλυψη
έκτακτων ή επειγουσών αναγκών λήγουν αυτοδικαίως µε την πά-
ροδο της συµφωνηθείσας διάρκειάς τους, χωρίς να απαιτείται
προς τούτο καµία άλλη διατύπωση, η δε για οποιονδήποτε λόγο
ανανέωσή τους ή µετατροπή τους σε σύµβαση ή σχέση εργα-
σίας αορίστου χρόνου απαγορεύεται και είναι αυτοδικαίως
άκυρη.»

Άρθρο 3
Ρυθµίσεις θεµάτων προσωρινής απασχόλησης

Α. Το άρθρο 20 του ν. 2956/2001 (ΦΕΚ 258 Α’) αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«Άρθρο 20
Εταιρείες Προσωρινής Απασχόλησης

1. Εταιρείες Προσωρινής Απασχόλησης (Ε.Π.Α.) είναι οι εται-
ρείες οι οποίες έχουν ως αντικείµενο δραστηριότητας την πα-
ροχή εργασίας από µισθωτούς τους σε άλλον εργοδότη (έµµεσο
εργοδότη) µε τη µορφή της προσωρινής απασχόλησης.

2. Ως προσωρινή απασχόληση νοείται η εργασία, η οποία πα-
ρέχεται σε άλλον εργοδότη (έµµεσος εργοδότης) για περιορι-
σµένο χρονικό διάστηµα από µισθωτό, ο οποίος συνδέεται µε τον
εργοδότη του (άµεσος εργοδότης) µε σύµβαση ή σχέση εξαρ-
τηµένης εργασίας ορισµένου ή αορίστου χρόνου και επιτρέπεται
µόνο υπό τους όρους και προϋποθέσεις των διατάξεων του πα-
ρόντος.

3. Οι Ε.Π.Α. έχουν τις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα του ερ-
γοδότη.

4. Η παραχώρηση µισθωτού σε έµµεσο εργοδότη επιτρέπεται
µόνο για συγκεκριµένους λόγους που δικαιολογούνται από έκτα-
κτες, πρόσκαιρες ή εποχιακές ανάγκες.

5. Οι Ε.Π.Α. δεν επιτρέπεται να ασκούν άλλη δραστηριότητα
εκτός από: α) µεσολάβηση για εξεύρεση θέσεως εργασίας, για
την οποία απαιτείται ειδική άδεια, που χορηγείται κατά τη διαδι-
κασία και τις προϋποθέσεις του π.δ. 160/1999 (ΦΕΚ 157 Α’), όπως
εκάστοτε ισχύει και β) αξιολόγηση ανθρώπινου δυναµικού, εφό-
σον πληρούν τις προϋποθέσεις που ορίζονται από τις οικείες δια-
τάξεις.»

Β. Το άρθρο 22 του ν. 2956/2001 (ΦΕΚ 258 Α’) αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«Άρθρο 22
Κατοχύρωση Εργασιακών ∆ικαιωµάτων

των Προσωρινά Απασχολούµενων

1. Για την παροχή εργασίας µε τη µορφή της προσωρινής απα-
σχόλησης απαιτείται προηγούµενη έγγραφη σύµβαση εργασίας
ορισµένου ή αορίστου χρόνου. Η σύµβαση καταρτίζεται µεταξύ
της Ε.Π.Α. (άµεσος εργοδότης) και του µισθωτού και σε αυτήν
πρέπει απαραιτήτως να αναφέρονται οι όροι εργασίας και η διάρ-
κειά της, οι όροι παροχής της εργασίας στον ή στους έµµεσους
εργοδότες, οι όροι αµοιβής και ασφάλισης του µισθωτού, οι
λόγοι της παραχώρησης του εργαζοµένου, καθώς και κάθε άλλο
στοιχείο το οποίο, κατά την καλή πίστη και τις περιστάσεις, πρέ-
πει να γνωρίζει ο µισθωτός αναφορικά µε την παροχή της εργα-
σίας του.

Οι αποδοχές του µισθωτού που δεν παρέχει εργασία σε έµ-
µεσο εργοδότη δεν µπορεί να είναι κατώτερες από τις προβλε-
πόµενες στην εκάστοτε Εθνική Γενική Συλλογική Σύµβαση
Εργασίας.

Εάν κατά το χρόνο κατάρτισης της σύµβασης αυτής δεν είναι
δυνατή η µνεία του συγκεκριµένου έµµεσου εργοδότη ή ο προσ-
διορισµός του χρόνου, που θα προσφέρει σε αυτόν την εργασία
του ο µισθωτός, θα πρέπει να αναφέρεται στη σύµβαση το πλαί-
σιο των όρων και συνθηκών για την παροχή εργασίας σε έµµεσο
εργοδότη. Για την απασχόληση του µισθωτού σε έµµεσο εργο-
δότη απαγορεύεται οποιαδήποτε οικονοµική επιβάρυνση του µι-
σθωτού.

2. Οι όροι εργασίας των εργαζοµένων µε σύµβαση ή σχέση ερ-
γασίας προσωρινής απασχόλησης, στους οποίους περιλαµβά-
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νονται και οι αποδοχές, κατά τη διάρκεια της τοποθέτησής τους
στον έµµεσο εργοδότη είναι τουλάχιστον αυτοί που θα εφαρµό-
ζονταν αν οι εργαζόµενοι είχαν προσληφθεί απευθείας από τον
εν λόγω εργοδότη για να καταλάβουν την ίδια θέση.

3. Οι προσωρινά απασχολούµενοι ενηµερώνονται για τις κενές
θέσεις εργασίας στον έµµεσο εργοδότη προκειµένου να έχουν
τις ίδιες δυνατότητες µε τους άλλους εργαζόµενους της επιχεί-
ρησης για να προσληφθούν σε µόνιµες θέσεις εργασίας. Η ενη-
µέρωση αυτή µπορεί να πραγµατοποιείται µε γενική ανακοίνωση
σε εµφανές και προσιτό σηµείο της επιχείρησης στην οποία πα-
ρέχουν τις υπηρεσίες τους (έµµεσο εργοδότη). Επίσης ο έµµε-
σος εργοδότης υποχρεούται κατά την ενηµέρωση των
εκπροσώπων των εργαζοµένων του, να παρέχει πληροφορίες για
τον αριθµό των προσωρινά απασχολούµενων, το σχέδιο χρήσης
προσωρινά απασχολούµενων, καθώς και για τις προοπτικές πρό-
σληψής τους απευθείας από αυτόν.

4. Στους εργαζόµενους µέσω Ε.Π.Α. σε έµµεσο εργοδότη πα-
ρέχονται οι ίδιες κοινωνικές υπηρεσίες, ιδίως δε στα κυλικεία,
στους παιδικούς σταθµούς και στα µεταφορικά µέσα, που υπάρ-
χουν στη διάθεση των άµεσα εργαζοµένων στον έµµεσο εργο-
δότη και µε τους ίδιους όρους, εκτός εάν αντικειµενικοί λόγοι
δικαιολογούν διαφορετική µεταχείριση, όπως η διαφοροποίηση
του ωραρίου ή η χρονική διάρκεια της σύµβασης εργασίας.

5. Απασχόληση του µισθωτού από τον έµµεσο εργοδότη επι-
τρέπεται µόνο µετά την κατάρτιση της σύµβασης µε τον άµεσο
εργοδότη, σύµφωνα µε τις προηγούµενες παραγράφους.

6. Η διάρκεια της απασχόλησης του µισθωτού από τον έµµεσο
εργοδότη, στην οποία περιλαµβάνονται και οι ενδεχόµενες ανα-
νεώσεις που γίνονται εγγράφως, δεν επιτρέπεται να είναι µεγα-
λύτερη από δώδεκα µήνες. Κατ’ εξαίρεση επιτρέπεται η
υπέρβαση της διάρκειας αυτής µε µέγιστο όριο τους δεκαοκτώ
(18) µήνες, αν ο προσωρινά απασχολούµενος αναπληρώνει µι-
σθωτό του οποίου η σύµβαση για οποιονδήποτε λόγο είναι σε
αναστολή. Σε περίπτωση υπέρβασης των χρονικών ορίων που τί-
θενται από την παρούσα παράγραφο, επέρχεται µετατροπή της
υπάρχουσας σύµβασης σε σύµβαση αορίστου χρόνου µε τον έµ-
µεσο εργοδότη.

7. Αν συνεχίζεται η απασχόληση του µισθωτού από τον έµµεσο
εργοδότη µετά τη λήξη της διάρκειας της αρχικής παραχώρη-
σης και των τυχόν νόµιµων ανανεώσεών της ακόµη και µε νέα
παραχώρηση, χωρίς να µεσολαβεί χρονικό διάστηµα σαράντα
πέντε (45) (ηµερολογιακών) ηµερών, θεωρείται ότι πρόκειται για
σύµβαση εργασίας αορίστου χρόνου µεταξύ του µισθωτού και
του έµµεσου εργοδότη. ∆εν υπάγονται στη διάταξη αυτή εργα-
ζόµενοι σε ξενοδοχειακές και επισιτιστικές επιχειρήσεις όταν
απασχολούνται σε ολιγοήµερες κοινωνικές εκδηλώσεις.

8. Άκυρη θεωρείται οποιαδήποτε ρήτρα όταν µε αυτήν άµεσα
ή έµµεσα:

α) απαγορεύεται ή παρεµποδίζεται η µόνιµη απασχόληση του
προσωρινά απασχολούµενου µισθωτού και β) παρεµποδίζονται
τα συνδικαλιστικά δικαιώµατα του µισθωτού ή παραβλάπτονται
τα ασφαλιστικά του δικαιώµατα.

9. Με σύµβαση, που καταρτίζεται εγγράφως µεταξύ της Ε.Π.Α.
και του έµµεσου εργοδότη, ορίζονται ειδικότερα τα του τρόπου
αµοιβής και ασφάλισης του εργαζόµενου για το χρόνο που ο µι-
σθωτός προσφέρει τις υπηρεσίες του στον έµµεσο εργοδότη,
όπως και οι λόγοι της παραχώρησης του εργαζοµένου. Ο έµµε-
σος εργοδότης πρέπει να προσδιορίζει, πριν τεθεί στη διάθεσή
του ο εργαζόµενος µε τη σύµβαση, τα απαιτούµενα επαγγελµα-
τικά προσόντα ή ικανότητες, την ειδική ιατρική παρακολούθηση
και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της προς κάλυψη θέσης εργα-
σίας. Οφείλει επίσης να επισηµαίνει τους µεγαλύτερους ή ιδιαί-
τερους κινδύνους, που έχουν σχέση µε τη συγκεκριµένη
εργασία. Η Ε.Π.Α. υποχρεούται να γνωστοποιήσει τα στοιχεία
αυτά στους µισθωτούς.

10. Η Ε.Π.Α. και ο έµµεσος εργοδότης είναι αλληλεγγύως και
εις ολόκληρον έκαστος υπεύθυνοι έναντι του προσωρινά απα-
σχολούµενου µισθωτού µε σύµβαση ή σχέση εργασίας για την
ικανοποίηση των µισθολογικών δικαιωµάτων του και για την κα-
ταβολή των ασφαλιστικών του εισφορών. Η ευθύνη αυτή του έµ-
µεσου εργοδότη αναστέλλεται, εφόσον µε τη σύµβαση

προβλέπεται ότι υπόχρεος για την καταβολή των αποδοχών και
των ασφαλιστικών εισφορών είναι ο άµεσος εργοδότης και τα µι-
σθολογικά και ασφαλιστικά δικαιώµατα του προσωρινά απασχο-
λούµενου µισθωτού µπορούν να ικανοποιηθούν από την
κατάπτωση των κατά το άρθρο 23 εγγυητικών επιστολών (επι-
κουρική ευθύνη έµµεσου εργοδότη).

11. Οι µισθωτοί µε σύµβαση ή σχέση προσωρινής απασχόλη-
σης απολαµβάνουν όσον αφορά την ασφάλεια και την υγεία κατά
την εργασία το ίδιο επίπεδο προστασίας µε αυτό που παρέχεται
στους άλλους εργαζόµενους του έµµεσου εργοδότη. Ο έµµεσος
εργοδότης, µε την επιφύλαξη συµβατικής πρόβλεψης για συ-
νευθύνη σωρευτικά και της Ε.Π.Α., είναι υπεύθυνος για τις συν-
θήκες υπό τις οποίες εκτελείται η εργασία του µισθωτού και για
το εργατικό ατύχηµα.

12. Οι προσωρινά απασχολούµενοι µισθωτοί, για όσο χρόνο
παραµένουν στη διάθεση της εταιρείας προσωρινής απασχόλη-
σης, καθώς και κατά τη διάρκεια της απασχόλησής τους σε έµ-
µεσο εργοδότη υπάγονται στον κλάδο παροχών ασθενείας του
ΙΚΑ-ΕΤΑΜ και στον επικουρικό φορέα ΕΤΕΑΜ, µε εξαίρεση τα
πρόσωπα που λόγω της ιδιότητάς τους ασφαλίζονται σε κλάδους
άλλου κύριου ή επικουρικού φορέα.»

Γ. Το άρθρο 24 του ν. 2956/2001 (ΦΕΚ 258 Α’) αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«Άρθρο 24
Απαγόρευση προσωρινής απασχόλησης

Η απασχόληση µισθωτού σε έµµεσο εργοδότη µε σύµβαση
προσωρινής απασχόλησης δεν επιτρέπεται:

α) όταν µε αυτήν αντικαθίστανται εργαζόµενοι που ασκούν το
δικαίωµα της απεργίας,

β) όταν ο έµµεσος εργοδότης το προηγούµενο εξάµηνο είχε
πραγµατοποιήσει απολύσεις εργαζοµένων της ίδιας ειδικότητας
για οικονοµοτεχνικούς λόγους ή το προηγούµενο δωδεκάµηνο
οµαδικές απολύσεις,

γ) όταν ο έµµεσος εργοδότης υπάγεται στις διατάξεις του ν.
2190/1994 (ΦΕΚ 28 Α’) ή στις διατάξεις της παρ. 3 του άρθρου 1
του ν. 2527/1997 (ΦΕΚ 206 Α’), όπως ισχύουν,

δ) όταν η εργασία, λόγω της φύσης της, εγκυµονεί ιδιαίτε-
ρους κινδύνους για την υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµέ-
νων. Οι εργασίες αυτές καθορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης ύστερα από γνώµη του Συµ-
βουλίου Υγιεινής και ασφάλειας της Εργασίας (ΣΥΑΕ) που ορί-
ζεται στο άρθρο 15 του ν. 1568/1985 (ΦΕΚ 177 Α’), όπως έχει
τροποποιηθεί και ισχύει,

ε) όταν ο απασχολούµενος υπάγεται στις ειδικές διατάξεις
περί ασφαλίσεων εργατοτεχνιτών οικοδόµων.»

∆. Το άρθρο 25 του ν. 2956/2001 (ΦΕΚ 258 Α’), όπως αυτό συ-
µπληρώθηκε µε την παράγραφο 4 του άρθρου 5 και την παρά-
γραφο 11 του άρθρου 21 του ν. 3144/2003 (ΦΕΚ 111 Α’),
αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Κυρώσεις
1. Για κάθε παράβαση των διατάξεων των άρθρων του παρό-

ντος κεφαλαίου επιβάλλεται από το Σώµα Επιθεώρησης Εργα-
σίας (ΣΕΠΕ) του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης σε βάρος του παραβάτη πρόστιµο, το οποίο κυµαί-
νεται από τρεις χιλιάδες (3.000) ευρώ µέχρι τριάντα χιλιάδες
(30.000) ευρώ ανάλογα µε τη βαρύτητα της παράβασης. Με από-
φαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κατη-
γοριοποιούνται οι παραβάσεις και καθορίζεται αναλόγως το ύψος
του προστίµου της παρούσας παραγράφου. Για την επιβολή του
προστίµου εφαρµόζονται ανάλογα οι διατάξεις του άρθρου 16
του ν. 2639/1998 (ΦΕΚ 205 Α’), όπως ισχύουν κάθε φορά.

2. Η λειτουργία Ε.Π.Α. χωρίς την άδεια λειτουργίας του άρ-
θρου 21 του παρόντος επιφέρει τη διοικητική κύρωση της σφρά-
γισης και της οριστικής διακοπής λειτουργίας της, η οποία
εκτελείται από την αρµόδια αστυνοµική αρχή. Όποιος θέτει σε
λειτουργία ή λειτουργεί Ε.Π.Α. χωρίς άδεια λειτουργίας τιµωρεί-
ται µε φυλάκιση µέχρι δύο (2) έτη και µε χρηµατική ποινή.

3. Οι ποινές της παραγράφου 1 επιβάλλονται και όταν µια επι-
χείρηση οµίλου λειτουργεί µε κύριο σκοπό τη διάθεση εργαζο-
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µένων σε άλλη επιχείρηση του οµίλου.»

Άρθρο 4
∆ιαθεσιµότητα µισθωτών

Το άρθρο 10 του ν. 3198/1955 (ΦΕΚ 98 Α’), όπως συµπληρώ-
θηκε µε το άρθρο 1 του ν.δ. 206/1974 (ΦΕΚ 362 Α’), αντικαθί-
σταται ως ακολούθως:

«1. Οι επιχειρήσεις και εκµεταλλεύσεις, αν έχει περιοριστεί η
οικονοµική τους δραστηριότητα, µπορούν, αντί της καταγγελίας
της σύµβασης εργασίας, να θέτουν εγγράφως σε διαθεσιµότητα
τους µισθωτούς τους, η οποία δεν µπορεί να υπερβεί συνολικά
τους τρεις (3) µήνες ετησίως, µόνο εφόσον προηγουµένως προ-
βούν σε διαβούλευση µε τους νόµιµους εκπροσώπους των ερ-
γαζοµένων σύµφωνα µε τις διατάξεις του π.δ. 240/2006 (ΦΕΚ 252
Α’) και του ν. 1767/1988 (ΦΕΚ 63 Α’).

Αν στην επιχείρηση δεν υπάρχουν εκπρόσωποι εργαζοµένων η
ενηµέρωση και η διαβούλευση γίνεται µε το σύνολο των εργα-
ζοµένων. Η ενηµέρωση µπορεί να γίνει µε εφάπαξ ανακοίνωση σε
εµφανές και προσιτό σηµείο της επιχείρησης. Η διαβούλευση
πραγµατοποιείται σε τόπο και χρόνο που ορίζει ο εργοδότης.
Κατά τη διάρκεια της διαθεσιµότητας ο µισθωτός λαµβάνει το
ήµισυ του µέσου όρου των τακτικών αποδοχών των δύο τελευ-
ταίων µηνών, υπό καθεστώς πλήρους απασχόλησης. Μετά την
εξάντληση του τριµήνου, προκειµένου να τεθεί εκ νέου ο ίδιος
εργαζόµενος σε διαθεσιµότητα απαιτείται και η παρέλευση του-
λάχιστον τριών (3) µηνών. Ο εργοδότης υποχρεούται να γνω-
στοποιεί στις οικείες Υπηρεσίες του ΣΕΠΕ, του ΙΚΑ και του ΟΑΕ∆
µε οποιονδήποτε τρόπο τη σχετική δήλωση περί διαθεσιµότητας,
µέρους ή του συνόλου του προσωπικού του.

2. Για τη θέση των µισθωτών σε διαθεσιµότητα στις επιχειρή-
σεις ή εκµεταλλεύσεις κοινής ωφελείας που απασχολούν περισ-
σότερους από πέντε χιλιάδες (5.000) µισθωτούς, απαιτείται
έγκριση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, που
χορηγείται µε αίτηση του εργοδότη, µετά τη γνώµη της Ολοµε-
λείας του Ανωτάτου Συµβουλίου Εργασίας. Εάν µέσα σε ένα (1)
µήνα από την υποβολή της αίτησης στο Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, δεν αποφανθεί ο Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, ο εργοδότης µπορεί και χωρίς έγκριση
να θέσει σε διαθεσιµότητα τους µισθωτούς, τηρώντας τη διαδι-
κασία και τις προϋποθέσεις της προηγούµενης παραγράφου.

3. Επιχειρήσεις ή εκµεταλλεύσεις της προηγούµενης παρα-
γράφου που θέτουν σε διαθεσιµότητα τους µισθωτούς τους,
κατά παράβαση των ανωτέρω διατάξεων, υποχρεούνται στην κα-
ταβολή πλήρων αποδοχών, έστω και αν οι µισθωτοί αποδέχθηκαν
τη διαθεσιµότητα και δεν παρείχαν τις υπηρεσίες τους.»

Άρθρο 5
Τηλεργασία

1. Ο εργοδότης όταν καταρτίζει σύµβαση εργασίας για τη-
λεργασία, υποχρεούται να παραδίδει γραπτώς στον εργαζόµενο,
µέσα σε οκτώ (8) ηµέρες, το σύνολο των πληροφοριών που ανα-
φέρονται στην εκτέλεση της εργασίας και ειδικότερα ως προς
την ιεραρχική σύνδεση µε τους προϊσταµένους του στην επιχεί-
ρηση, τα λεπτοµερή καθήκοντά του, τον τρόπο υπολογισµού της
αµοιβής, τον τρόπο µέτρησης του χρόνου εργασίας, την αποκα-
τάσταση του κόστους που προκαλείται από την παροχή της (τη-
λεπικοινωνίες, εξοπλισµός, βλάβες συσκευών κ.λπ.). Αν στη
σύµβαση περιέχεται συµφωνία για τηλε-ετοιµότητα ορίζονται τα
χρονικά της όρια και οι προθεσµίες ανταπόκρισης του µισθωτού.

2. Αν κανονική εργασία µετατρέπεται σε τηλεργασία, καθορί-
ζεται στη συµφωνία αυτή µια περίοδος προσαρµογής τριών (3)
µηνών, κατά την οποία οποιοδήποτε από τα µέρη, µετά από τή-
ρηση προθεσµίας δεκαπέντε (15) ηµερών, µπορεί να θέσει τέλος
στην τηλεργασία και ο µισθωτός να επιστρέψει στην εργασία του
σε αντίστοιχη θέση µε αυτήν που κατείχε.

3. Ο εργοδότης αναλαµβάνει σε κάθε περίπτωση το κόστος
που προκαλείται στον µισθωτό από τη µορφή αυτή εργασίας και
ειδικότερα των τηλεπικοινωνιών.

Παρέχει στον µισθωτό τεχνική υποστήριξη για την παροχή της

εργασίας του και αναλαµβάνει να αποκαταστήσει τις δαπάνες
επισκευής των συσκευών που χρησιµοποιούνται για την εκτέλεσή
της ή να τις αντικαταστήσει σε περίπτωση βλάβης. Η υποχρέωση
αυτή αφορά και στις συσκευές που ανήκουν στον µισθωτό, εκτός
εάν στη σύµβαση ή στη σχέση εργασίας ορίζεται διαφορετικά.
Στη σύµβαση ή στη σχέση εργασίας ορίζεται ο τρόπος χρηµατι-
κής αποκατάστασης εκ µέρους του εργοδότη της χρησιµοποίη-
σης του οικιακού χώρου εργασίας του µισθωτού. Με συλλογικές
συµβάσεις προσδιορίζονται επίσης ειδικότερα πλαίσια για τη
ρύθµιση του ίδιου ζητήµατος.

4. Ο εργοδότης, το αργότερο µέσα σε δύο (2) µήνες από την
κατάρτιση της σύµβασης εργασίας, πληροφορεί γραπτώς τον
τηλεργαζόµενο για το πρόσωπο και για τα στοιχεία επικοινωνίας
των εκπροσώπων του προσωπικού στην επιχείρηση.

Άρθρο 6
Θέµατα αδείας

Το άρθρο 8 του ν. 549/1977 (ΦΕΚ 55 Α’) κατά το µέρος που
κύρωσε το άρθρο 7 της από 26.1.1977 ΕΓΣΣΕ (ΦΕΚ 60 Β’), τρο-
ποποιείται ως ακολούθως:

«Άρθρο 7
Κατάτµηση Αδείας

Επιτρέπεται κατ’ εξαίρεση, η κατάτµηση του χρόνου αδείας
εντός του αυτού ηµερολογιακού έτους σε δύο περιόδους, εξαι-
τίας ιδιαίτερα σοβαρής ή επείγουσας ανάγκης της επιχείρησης
ή εκµετάλλευσης και µετά από έγκριση της οικείας Επιθεώρη-
σης Εργασίας. Σε κάθε περίπτωση η πρώτη περίοδος της αδείας
δεν µπορεί να περιλαµβάνει λιγότερες των έξι (6) εργασίµων ηµε-
ρών επί εξαηµέρου εβδοµαδιαίας εργασίας και των πέντε (5) ερ-
γασίµων ηµερών επί πενθηµέρου ή προκειµένου περί ανηλίκων
των δώδεκα (12) εργασίµων ηµερών.

Η κατάτµηση του χρόνου αδείας επιτρέπεται και σε περισσό-
τερες των δύο περιόδων, από τις οποίες η µια πρέπει να περι-
λαµβάνει τουλάχιστον δώδεκα (12) εργάσιµες ηµέρες επί
εξαηµέρου εβδοµαδιαίας εργασίας και δέκα (10) εργάσιµες ηµέ-
ρες, επί πενθηµέρου, ή προκειµένου περί ανηλίκων δώδεκα (12)
εργάσιµες ηµέρες, µετά από έγγραφη αίτηση του µισθωτού προς
τον εργοδότη. Η αίτηση αυτή για την οποία δεν απαιτείται
έγκριση από την αρµόδια υπηρεσία του ΣΕΠΕ, διατηρείται στην
επιχείρηση επί πέντε (5) έτη και πρέπει να είναι στη διάθεση των
Επιθεωρητών Εργασίας.

Οι ρυθµίσεις της παραγράφου αυτής διέπονται κατά τα λοιπά,
από τις διατάξεις της νοµοθεσίας για την άδεια.»

Άρθρο 7
∆ιευθέτηση του χρόνου εργασίας

Το άρθρο 41 του ν. 1892/1990 (ΦΕΚ 101 Α’), όπως αντικατα-
στάθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 2639/1998 (ΦΕΚ 205 Α’), τροπο-
ποιήθηκε µε το άρθρο 5 του ν. 2874/2000 (ΦΕΚ 286 Α’) και
αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 2 του ν. 3385/2005 (ΦΕΚ 210 Α’),
αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«1. Σε επιχειρήσεις στις οποίες εφαρµόζεται συµβατικό ωρά-
ριο εργασίας έως σαράντα (40) ωρών εβδοµαδιαίως, επιτρέπεται
για µία χρονική περίοδο (περίοδος αυξηµένης απασχόλησης) ο
εργαζόµενος να απασχολείται δύο (2) ώρες την ηµέρα επιπλέον
των οκτώ (8) ωρών, υπό την προϋπόθεση ότι οι επιπλέον των σα-
ράντα (40) (ή του µικρότερου συµβατικού ωραρίου) ώρες εργα-
σίας την εβδοµάδα αφαιρούνται από τις ώρες εργασίας µιας
άλλης χρονικής περιόδου (περίοδος µειωµένης απασχόλησης).
Αντί της παραπάνω µειώσεως των ωρών εργασίας, επιτρέπεται
να χορηγείται στον εργαζόµενο ανάλογη ηµερήσια ανάπαυση
(ρεπό) ή συνδυασµός µειωµένων ωρών και ηµερών αναπαύσεως.
Το χρονικό διάστηµα των περιόδων αυξηµένης και µειωµένης
απασχόλησης δεν υπερβαίνει συνολικά τους τέσσερις (4) µήνες
κατά ηµερολογιακό έτος (περίοδος αναφοράς).

Η επιπλέον απασχόληση παρέχεται από τον εργαζόµενο υπό
τις προϋποθέσεις της παραγράφου 6, εφόσον η επιχείρηση εµ-
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φανίζει σώρευση εργασίας που οφείλεται είτε στη φύση, στο
είδος ή στο αντικείµενο των εργασιών της είτε σε ασυνήθεις ή
απρόβλεπτους λόγους.

Ο εργαζόµενος έχει δικαίωµα να αρνηθεί την παροχή της επι-
πλέον αυτής εργασίας, αν δεν είναι σε θέση να την εκτελέσει και
η άρνησή του δεν είναι αντίθετη µε την καλή πίστη. Αυτή η άρ-
νηση του εργαζοµένου να παράσχει την επιπλέον εργασία δεν
συνιστά λόγο καταγγελίας της σύµβασης εργασίας του.

Οι κείµενες προστατευτικές διατάξεις για το χρόνο υποχρεω-
τικής ανάπαυσης των εργαζοµένων έχουν πλήρη εφαρµογή και
κατά την περίοδο της αυξηµένης απασχόλησης. Κατά τη διευ-
θέτηση ο µέσος όρος των ωρών εβδοµαδιαίας εργασίας κατά
την περίοδο του τετραµήνου (περίοδος αναφοράς), στις οποίες
δεν περιλαµβάνονται οι ώρες της υπερεργασίας και των νόµιµων
υπερωριών της περιόδου µειωµένης απασχόλησης, παραµένει
στις σαράντα (40) ώρες ή, εάν εφαρµόζεται µικρότερο συµβα-
τικό ωράριο, παραµένει στον αριθµό ωρών του µικρότερου
αυτού ωραρίου, ενώ, µε συνυπολογισµό των ανωτέρω ωρών υπε-
ρεργασίας και νόµιµων υπερωριών, δεν επιτρέπεται να υπερβαί-
νει τις σαράντα οκτώ (48) ώρες.

2. Σε επιχειρήσεις στις οποίες εφαρµόζεται συµβατικό ωράριο
εργασίας έως σαράντα (40) ωρών εβδοµαδιαίως, εφόσον η επι-
χείρηση εµφανίζει σώρευση εργασίας που οφείλεται είτε στη
φύση, στο είδος ή στο αντικείµενο των εργασιών της είτε σε ασυ-
νήθεις ή απρόβλεπτους λόγους, επιτρέπεται, αντί της κατά την
προηγούµενη παράγραφο διευθέτησης, να συµφωνείται, υπό τις
προϋποθέσεις της παραγράφου 6, ότι µέχρι διακόσιες πενήντα
έξι (256) ώρες εργασίας από το συνολικό χρόνο απασχόλησης
εντός ενός (1) ηµερολογιακού έτους, κατανέµονται µε αυξηµένο
αριθµό ωρών σε ορισµένες χρονικές περιόδους, που δεν µπο-
ρούν να υπερβαίνουν τις τριάντα δύο (32) εβδοµάδες ετησίως
και µε αντιστοίχως µειωµένο αριθµό ωρών κατά το λοιπό διά-
στηµα του ηµερολογιακού έτους.

Ο εργαζόµενος έχει δικαίωµα να αρνηθεί την παροχή της επι-
πλέον αυτής εργασίας, αν δεν είναι σε θέση να την εκτελέσει και
η άρνησή του δεν είναι αντίθετη µε την καλή πίστη. Αυτή η άρ-
νηση του εργαζοµένου να παράσχει την επιπλέον εργασία δεν
συνιστά λόγο καταγγελίας της σύµβασης εργασίας του.

Οι κείµενες προστατευτικές διατάξεις για το χρόνο υποχρεω-
τικής ανάπαυσης των εργαζοµένων πρέπει να τηρούνται και κατά
την περίοδο της αυξηµένης απασχόλησης. Κατά τη διευθέτηση
ο µέσος όρος των ωρών εβδοµαδιαίας εργασίας ετησίως (πε-
ρίοδος αναφοράς), στις οποίες δεν περιλαµβάνονται οι ώρες της
υπερεργασίας και των νόµιµων υπερωριών της περιόδου µειω-
µένης απασχόλησης, παραµένει στις σαράντα (40) ώρες ή, εάν
εφαρµόζεται µικρότερο συµβατικό ωράριο, παραµένει στον
αριθµό ωρών του µικρότερου αυτού ωραρίου, ενώ µε συνυπο-
λογισµό των ανωτέρω ωρών υπερεργασίας και νόµιµων υπερω-
ριών, δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει τις σαράντα οκτώ (48) ώρες.

3. Κατά τη διευθέτηση του χρόνου εργασίας της προηγούµε-
νης παραγράφου επιτρέπεται να χορηγείται στον εργαζόµενο,
αντί µειώσεως των ωρών εργασίας, προς αντιστάθµιση των πρό-
σθετων ωρών που εργάσθηκε κατά την περίοδο αυξηµένου ωρα-
ρίου, ανάλογη ηµερήσια ανάπαυση (ρεπό) ή ανάλογη
προσαύξηση της ετήσιας άδειας µε αποδοχές ή συνδυασµός µει-
ωµένων ωρών και ηµερών αναπαύσεως ή ηµερών αδείας.

4. Η καταβαλλόµενη αµοιβή κατά το χρονικό διάστηµα της δι-
ευθέτησης των παραγράφων 1 και 2 είναι ίση µε την αµοιβή για
εργασία σαράντα (40) ωρών εβδοµαδιαίως, εφόσον στην επιχεί-
ρηση ισχύει εβδοµαδιαίο ωράριο σαράντα (40) ωρών. Αν στην
επιχείρηση ισχύει εβδοµαδιαίο ωράριο µικρότερο των σαράντα
(40) ωρών, η καταβαλλόµενη κατά το χρονικό διάστηµα της δι-
ευθέτησης αµοιβή είναι ίση µε την αµοιβή που προβλέπεται για
το εβδοµαδιαίο αυτό ωράριο.

5. α. Κατά την περίοδο της αυξηµένης απασχόλησης των πα-
ραγράφων 1 και 2 η ηµερήσια απασχόληση του εργαζοµένου δεν
επιτρέπεται να υπερβαίνει τις δέκα (10) ώρες. Στις υπερβάσεις
του νόµιµου ηµερήσιου ωραρίου µέχρι το ανώτατο όριο των δέκα
(10) ωρών, καθώς και στις υπερβάσεις των σαράντα (40) ωρών
εβδοµαδιαίως δεν εφαρµόζονται οι διατάξεις του άρθρου 1 του
ν. 3385/2005 (ΦΕΚ 210 Α’).

β. Κατά την περίοδο της µειωµένης απασχόλησης των παρα-
γράφων 1 και 2, η υπέρβαση του συµφωνηθέντος µειωµένου
εβδοµαδιαίου ωραρίου, η οποία επιτρέπεται κατ’ εξαίρεση, αντι-
µετωπίζεται ως εξής:

Οι πρώτες πέντε (5) ώρες υπέρβασης για τους απασχολουµέ-
νους µε το σύστηµα της πενθήµερης εβδοµαδιαίας εργασίας και
οι πρώτες οκτώ (8) ώρες υπέρβασης για τους απασχολουµένους
µε το σύστηµα της εξαήµερης εβδοµαδιαίας εργασίας θεωρού-
νται υπερεργασία και αµείβονται µε το καταβαλλόµενο ωροµί-
σθιο προσαυξηµένο κατά 30%.

Οι ώρες πέραν των πέντε (5) πρώτων ή των οκτώ (8) πρώτων,
σύµφωνα µε το προηγούµενο εδάφιο, θεωρούνται ώρες υπερω-
ρίας. Εφόσον τηρηθούν οι προϋποθέσεις νοµιµότητας των υπε-
ρωριών, κάθε ώρα υπέρβασης πέραν των πέντε (5) ή οκτώ (8)
πρώτων ωρών αποτελεί νόµιµη υπερωρία και αµείβεται µε το κα-
ταβαλλόµενο ωροµίσθιο προσαυξηµένο κατά 75%, άλλως απο-
τελεί κατ’ εξαίρεση υπερωρία και αποζηµιώνεται µε το
καταβαλλόµενο ωροµίσθιο προσαυξηµένο κατά 100%.

6. Η διευθέτηση του χρόνου εργασίας των παραγράφων 1 και
2 καθορίζεται, κατά σειρά προτεραιότητας, µε επιχειρησιακές
συλλογικές συµβάσεις εργασίας ή µε συµφωνίες του εργοδότη
και του επιχειρησιακού σωµατείου ή του εργοδότη και του συµ-
βουλίου των εργαζοµένων ή του εργοδότη και των ενώσεων προ-
σώπων της επόµενης παραγράφου.

7. Η ένωση προσώπων που αναφέρεται στην προηγούµενη πα-
ράγραφο µπορεί να συσταθεί και από πέντε (5) τουλάχιστον ερ-
γαζόµενους, εφόσον ο συνολικός αριθµός των εργαζοµένων στην
επιχείρηση ανέρχεται τουλάχιστον σε είκοσι (20). Κατά τα λοιπά
εφαρµόζονται οι διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου 1 του
ν. 1264/1982 (ΦΕΚ 79 Α’). Σε επιχειρήσεις που δεν υπάρχει επιχει-
ρησιακό σωµατείο ή συµβούλιο εργαζοµένων ή ένωση προσώπων
της παραγράφου 3 του άρθρου 1 του ν. 1264/1982 (ΦΕΚ 79 Α’), ή
απασχολούν λιγότερους από είκοσι (20) εργαζόµενους, η συµφω-
νία διευθέτησης του χρόνου εργασίας γίνεται µεταξύ του εργο-
δότη και του αντίστοιχου κλαδικού σωµατείου ή της αντίστοιχης
οµοσπονδίας. Σε περίπτωση που δεν επιτευχθεί συµφωνία µεταξύ
του εργοδότη και του αντίστοιχου κλαδικού σωµατείου ή της αντί-
στοιχης οµοσπονδίας, το θέµα µπορεί να παραπέµπεται από τον
ενδιαφερόµενο στις υπηρεσίες µεσολάβησης και διαιτησίας του
Οργανισµού Μεσολάβησης και ∆ιαιτησίας (Ο.ΜΕ.∆.) κατά τις δια-
τάξεις του ν. 1876/1990 (ΦΕΚ 27 Α’), όπως ισχύει και των προε-
δρικών διαταγµάτων 198/1990 (ΦΕΚ 76 Α’), 147/1990 (ΦΕΚ 60 Α’),
438/1993 (ΦΕΚ 184 Α’), που εκδόθηκαν κατ’ εξουσιοδότησή του.

8. Με επιχειρησιακές και κλαδικές συλλογικές συµβάσεις ερ-
γασίας µπορεί να καθορίζεται άλλο σύστηµα διευθέτησης χρό-
νου εργασίας, ανάλογα µε τις ιδιαιτερότητες του κλάδου ή της
επιχείρησης.

9. Αν για οποιονδήποτε λόγο, ιδίως εξαιτίας παραίτησης ή από-
λυσης του εργαζοµένου, δεν εφαρµόζεται ή δεν ολοκληρώνεται
η διευθέτηση του χρόνου εργασίας σύµφωνα µε τον παρόντα
νόµο, έχουν πλήρη εφαρµογή όλες οι προστατευτικές διατάξεις
που καθορίζουν τις συνέπειες της υπέρβασης του ηµερήσιου και
εβδοµαδιαίου ωραρίου εργασίας.

10. Οι διατάξεις του παρόντος άρθρου εφαρµόζονται και για:
α) εποχιακές επιχειρήσεις και β) εργαζοµένους µε σύµβαση ερ-
γασίας διάρκειας µικρότερης του ενός (1) έτους.

11. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης ρυθµίζεται ο τρόπος κατάθεσης των συµφωνιών, η
επιβολή κυρώσεων σε περίπτωση µη τήρησης αυτών, η τηρού-
µενη διαδικασία, καθώς και κάθε λεπτοµέρεια, που αφορά την
εφαρµογή του άρθρου αυτού.

12. Με τις διατάξεις του παρόντος άρθρου δεν θίγονται οι σχε-
τικές ρυθµίσεις του ν. 2602/1998 (ΦΕΚ 83 Α’) ή άλλων ειδικών
νόµων, που αποσκοπούν στην εξυγίανση φορέων του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα.»

Άρθρο 8
Εργασία που παρέχεται την έκτη ηµέρα της εβδοµάδος

κατά παράβαση του πενθηµέρου

Η εργασία, που παρέχεται την έκτη ηµέρα της εβδοµάδος,
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κατά παράβαση του συστήµατος πενθήµερης εργασίας, ανε-
ξάρτητα από τις προβλεπόµενες κυρώσεις, αµείβεται µε το κα-
ταβαλλόµενο ηµεροµίσθιο προσαυξηµένο κατά 30%.

∆εν υπάγονται στη διάταξη αυτή οι απασχολούµενοι σε ξενο-
δοχειακές και επισιτιστικές επιχειρήσεις.

Άρθρο 9
Αρµοδιότητες του ΣΕΠΕ – Κυρώσεις

Οι περιπτώσεις ζ’, η’ και ιδ’ της παρ. 1 του άρθρου 7 του ν.
2639/1998 (ΦΕΚ 205 Α’) αντικαθίστανται ως ακολούθως:

«ζ. Να έχει πρόσβαση στα αρχεία και έγγραφα της επιχείρη-
σης, καθώς και στη δοµή της παραγωγικής διαδικασίας. Στον ερ-
γοδότη που αρνείται την κατά το προηγούµενο εδάφιο
πρόσβαση επιβάλλονται οι διοικητικές κυρώσεις της περ. α’ της
παραγράφου 1 του άρθρου 16 του ίδιου νόµου, όπως ισχύουν
κάθε φορά.

η. Να λαµβάνει γνώση οποιουδήποτε από τα τηρούµενα βιβλία,
µητρώα, έγγραφα και κάθε άλλου είδους στοιχείου της επιχεί-
ρησης, καθώς και να λαµβάνει αντίγραφα. Στον εργοδότη που
αρνείται την παροχή στοιχείων και πληροφοριών σύµφωνα µε το
προηγούµενο εδάφιο ή παρέχει ανακριβείς πληροφορίες ή στοι-
χεία επιβάλλονται οι διοικητικές κυρώσεις της περ. α’ της παρα-
γράφου 1 του άρθρου 16 του ίδιου νόµου, όπως ισχύουν κάθε
φορά.

ιδ. Να παρεµβαίνει συµφιλιωτικά για την επίλυση των ανα-
φυόµενων ατοµικών ή συλλογικών διαφορών εργασίας. Ο εργο-
δότης υποχρεούται να παρίσταται κατά τη διαδικασία επίλυσης
των ανωτέρω διαφορών εργασίας είτε αυτοπροσώπως είτε µέσω
του νοµίµου εκπροσώπου του ή άλλου εξουσιοδοτηµένου τρί-
του. Σε περίπτωση κατά την οποία ο εργοδότης δεν παρασταθεί,
επιβάλλονται οι διοικητικές κυρώσεις της περ. α’ της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 16 του ίδιου νόµου, όπως ισχύουν κάθε
φορά.»

Άρθρο 10
Υποβολή συµπληρωµατικών πινάκων προσωπικού

Η παράγραφος 5 του άρθρου 68 του ν. 3518/2006 (ΦΕΚ 272
Α’) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«5. Αν η επιχείρηση ή εκµετάλλευση αλλάξει νόµιµο εκπρό-
σωπο ή προσλάβει νέους εργαζοµένους, ο εργοδότης υποχρε-
ούται να καταθέσει συµπληρωµατικούς πίνακες προσωπικού
µόνο ως προς τα νέα στοιχεία, κατά περίπτωση, εντός δεκαπέντε
(15) ηµερών από της επέλευσης της µεταβολής. Σε περίπτωση
αλλαγής ή τροποποίησης του ωραρίου ή της οργάνωσης του
χρόνου εργασίας, ο εργοδότης υποχρεούται να καταθέτει, µε
οποιονδήποτε τρόπο, συµπληρωµατικούς πίνακες προσωπικού
µόνο ως προς τα νέα στοιχεία, το αργότερο ως και την ίδια
ηµέρα αλλαγής του ωραρίου ή της οργάνωσης του χρόνου ερ-
γασίας και πάντως πριν την ανάληψη υπηρεσίας από τους εργα-
ζόµενους.»

Άρθρο 11
∆ιοικητικές κυρώσεις

Το άρθρο 16 του ν. 2639/1998 (ΦΕΚ 205 Α’), όπως έχει τρο-
ποποιηθεί και ισχύει, αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Άρθρο 16
1. Στον εργοδότη που παραβαίνει τις διατάξεις της εργατικής

νοµοθεσίας επιβάλλεται µε αιτιολογηµένη πράξη του αρµόδιου
Προϊσταµένου ∆ιεύθυνσης Κοινωνικής Επιθεώρησης Εργασίας
ή Κέντρου Πρόληψης Επαγγελµατικού Κινδύνου ή του ελέγξα-
ντος Ειδικού Επιθεωρητή Εργασίας και ύστερα από προηγού-
µενη πρόσκληση του εργοδότη για παροχή εξηγήσεων:

α. Πρόστιµο για καθεµία παράβαση, από πεντακόσια (500,00)
ευρώ µέχρι πενήντα χιλιάδες (50.000,00) ευρώ. Με απόφαση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κατηγοριοποι-
ούνται οι παραβάσεις και καθορίζεται το ύψος του προστίµου.

β. Προσωρινή διακοπή της λειτουργίας συγκεκριµένης παρα-

γωγικής διαδικασίας ή τµήµατος ή τµηµάτων ή του συνόλου της
επιχείρησης ή εκµετάλλευσης για χρονικό διάστηµα µέχρι τριών
(3) ηµερών. Επίσης µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης µπορεί, ύστερα από αιτιολογηµένη εισήγηση
του αρµόδιου Επιθεωρητή Εργασίας, να επιβληθεί στον εργο-
δότη προσωρινή διακοπή της λειτουργίας για διάστηµα µεγαλύ-
τερο από τρεις (3) ηµέρες ή και οριστική διακοπή της
λειτουργίας συγκεκριµένης παραγωγικής διαδικασίας ή τµήµα-
τος ή τµηµάτων ή του συνόλου της επιχείρησης ή εκµετάλλευ-
σης.

2. Η πράξη επιβολής προστίµου κατά τα ανωτέρω κοινοποιεί-
ται µε απόδειξη στον παραβάτη και το πρόστιµο αποτελεί έσοδο
του ∆ηµοσίου. Κατά της πράξης επιβολής προστίµου ασκείται
προσφυγή ουσίας µέσα σε εξήντα (60) ηµέρες από την κοινο-
ποίησή της ενώπιον του ∆ιοικητικού Πρωτοδικείου.

Μέσα στην ίδια προθεσµία η προσφυγή κοινοποιείται µε µέ-
ριµνα του προσφεύγοντος και µε ποινή απαραδέκτου στην αρ-
µόδια υπηρεσία του ΣΕΠΕ. Η προθεσµία για την άσκηση της
προσφυγής και η άσκηση αυτής δεν αναστέλλουν την εκτέλεση
της πράξης επιβολής προστίµου. Η αρµόδια υπηρεσία του ΣΕΠΕ
βεβαιώνει το ποσό του επιβληθέντος προστίµου, το οποίο ει-
σπράττεται από την αρµόδια ∆ηµόσια Οικονοµική Υπηρεσία, ως
δηµόσιο έσοδο.

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης µπορεί να ρυθµίζονται τα σχετικά θέ-
µατα για την εφαρµογή του άρθρου αυτού.

3. Για την επιβολή των παραπάνω διοικητικών κυρώσεων συ-
νεκτιµώνται η σοβαρότητα της παράβασης, η τυχόν επαναλαµ-
βανόµενη µη συµµόρφωση στις υποδείξεις των αρµόδιων
οργάνων, οι παρόµοιες παραβάσεις για τις οποίες έχουν επι-
βληθεί κυρώσεις στο παρελθόν, ο βαθµός υπαιτιότητας, ο αριθ-
µός των εργαζοµένων και το µέγεθος της επιχείρησης.

4. Η εκτέλεση των διοικητικών κυρώσεων προσωρινής και ορι-
στικής διακοπής γίνεται από την αρµόδια αστυνοµική αρχή.

5. Με αποφάσεις του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, που δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, µπορεί να αυξάνονται τα όρια του προβλεπόµενου από την
παράγραφο 1 προστίµου.

6. ∆ιατάξεις της εργατικής νοµοθεσίας που προβλέπουν ως
διοικητική κύρωση το πρόστιµο κατά τρόπο διάφορο από τις πα-
ραγράφους 1 και 2 του άρθρου αυτού καταργούνται, εκτός από
τις διατάξεις που αφορούν την υγεία και την ασφάλεια των ερ-
γαζοµένων, οι οποίες εξακολουθούν να ισχύουν. Για το πρόστιµο
που επιβάλλεται στις περιπτώσεις αυτές εφαρµόζεται η παρά-
γραφος 2 του άρθρου αυτού.»

Άρθρο 12
Μητρώο Συλλογικών Συµβάσεων Εργασίας

Η παρ. 6 του άρθρου 5 του ν. 1876/1990 (ΦΕΚ 27 Α’) αντικα-
θίσταται ως ακολούθως:

«6. Στην κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης τηρείται γενικό µητρώο, στο οποίο καταχω-
ρίζονται όλες οι συλλογικές συµβάσεις εργασίας κατά είδος και
τα κείµενα αυτά αναρτώνται αυτούσια στο δικτυακό τόπο του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.»

Άρθρο 13
Βιβλίο Υπερωριών

Το Ειδικό Βιβλίο Υπερωριών που προβλέπεται από την περί-
πτωση β’ της παραγράφου 1 του άρθρου 9 του π.δ. 27/6-4/7/1932
(ΦΕΚ 212 Α’), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρθρου
3 του ν.δ. 515/1970 (ΦΕΚ 95 Α’), ισχύει για όλες τις επιχειρήσεις,
εκµεταλλεύσεις και εργασίες εν γένει και µπορεί να τηρείται µε
τη µορφή ηµερολογίου ή µηχανογραφηµένων σελίδων, που φέ-
ρουν τα στοιχεία της επιχείρησης και την ένδειξη «Ειδικό Βιβλίο
Υπερωριών». Το Ειδικό Βιβλίο Υπερωριών δεν απαιτεί θεώρηση
από την αρµόδια υπηρεσία του ΣΕΠΕ και πρέπει να διατηρείται
από τον εργοδότη επί µια πενταετία από τη συµπλήρωσή του.
Κατά τα λοιπά, το εν λόγω Βιβλίο διέπεται από τις οικείες διατά-
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ξεις της εργατικής νοµοθεσίας.

Άρθρο 14
Απασχόληση υπηκόων τρίτων χωρών – Κυρώσεις

Η παρ. 3 του άρθρου 86 του ν. 3386/2005 (ΦΕΚ 212 Α’) αντι-
καθίσταται ως ακολούθως:

«3. Στους εργοδότες που παραβιάζουν τις διατάξεις των πα-
ραγράφων 1 και 2 του άρθρου αυτού, πέραν άλλων κυρώσεων
που προβλέπονται από τη νοµοθεσία επιβάλλεται, µε απόφαση
του Γενικού Γραµµατέα της Περιφέρειας, χρηµατικό πρόστιµο
που µπορεί να κυµαίνεται από τρεις χιλιάδες (3.000) ευρώ έως
δεκαπέντε χιλιάδες (15.000) ευρώ για κάθε παράνοµο υπήκοο
τρίτης χώρας. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης και Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής ∆ιακυβέρνησης προσδιορίζονται τα κριτήρια, µε τα
οποία καθορίζεται αναλόγως το ύψος του προστίµου. Αν οι ανω-
τέρω παραβάσεις διαπιστώνονται από τους Επιθεωρητές Εργα-
σίας του ΣΕΠΕ, το ανωτέρω πρόστιµο επιβάλλεται µε
αιτιολογηµένη πράξη του αρµόδιου Προϊσταµένου ∆ιεύθυνσης
Κοινωνικής Επιθεώρησης Εργασίας ή Κέντρου Πρόληψης Επαγ-
γελµατικού Κινδύνου ή του ελέγξαντος Ειδικού Επιθεωρητή Ερ-
γασίας και ύστερα από προηγούµενη πρόσκληση του εργοδότη
για παροχή εξηγήσεων. Για την επιβολή του προστίµου εφαρµό-
ζονται ανάλογα οι διατάξεις του άρθρου 16 του ν. 2639/1998
(ΦΕΚ 205 Α’), όπως ισχύουν κάθε φορά.»

ΜΕΡΟΣ Β’
ΘΕΜΑΤΑ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

Άρθρο 15
Βεβαίωση χρόνου ασφάλισης πριν τη συνταξιοδότηση

Το άρθρο 47 του ν. 2676/1999 (ΦΕΚ 1 Α’) τροποποιείται ως
ακολούθως:

«1. Μετά από αίτηση του ασφαλισµένου, που υποβάλλεται στα
τελευταία δύο (2) χρόνια πριν από την ηµεροµηνία συµπλήρω-
σης του ορίου ηλικίας για συνταξιοδότηση, κάθε ασφαλιστικός
φορέας, πλην του ΟΓΑ, υποχρεούται να προβαίνει σε προσδιο-
ρισµό του χρόνου ασφάλισής του και να χορηγεί την αντίστοιχη
προσυνταξιοδοτική βεβαίωση.

Η βεβαίωση εξοµοιώνεται µε απόφαση, αποτελεί εκτελεστή
πράξη της ∆ιοίκησης και υπόκειται στις διοικητικές προσφυγές
που προβλέπονται από τη νοµοθεσία.

Η υπηρεσία του φορέα που είναι αρµόδια για την έκδοση της
βεβαίωσης να αποφαίνεται εντός τριών (3) µηνών από τη συ-
µπλήρωση των κατά περίπτωση απαιτούµενων δικαιολογητικών.

2. Όταν ο ασφαλισµένος έχει υπαχθεί στην ασφάλιση περισ-
σότερων του ενός ασφαλιστικών φορέων, η αίτηση υποβάλλεται
στον τελευταίο φορέα, λογίζεται δε ως αίτηση που υποβάλλεται
και προς τους λοιπούς φορείς.

Ο φορέας στον οποίο υποβάλλεται η αίτηση υποχρεούται
άµεσα να γνωστοποιήσει στους λοιπούς φορείς την υποβολή της
αίτησης. Καθένας από τους φορείς αυτούς, αφού καλέσει τον
ασφαλισµένο να συµπληρώσει τα τυχόν ελλείποντα δικαιολογη-
τικά, οφείλει να εκδώσει τη σχετική βεβαίωση σύµφωνα µε την
προηγούµενη παράγραφο. Υποχρέωση έκδοσης προσυνταξιο-
δοτικής βεβαίωσης στις περιπτώσεις διαδοχικής ασφάλισης έχει
και ο ΟΓΑ.

3. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης που εκδίδεται ύστερα από πρόταση του ∆.Σ. του κάθε
φορέα καθορίζονται ανά φορέα οι αρµόδιες υπηρεσίες για την
υποβολή αίτησης και την έκδοση της βεβαίωσης, τα απαραίτητα
δικαιολογητικά, τα στοιχεία και το περιεχόµενο της βεβαίωσης,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του παρόντος άρθρου.»

Άρθρο 16
∆ιατάξεις ασφαλιστικού περιεχοµένου

1. Η διάρκεια της αναπηρίας των ασφαλισµένων των ασφαλι-

στικών οργανισµών αρµοδιότητας Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης, που κρίνονται από τις αρµόδιες Υγειονοµι-
κές Επιτροπές µε ποσοστό αναπηρίας 80% και άνω, ως
πάσχοντες από: α) Σύνδροµο Down – αυτισµό – υψηλού βαθµού
νοητική υστέρηση, β) ακρωτηριαστικές βλάβες άνω ή κάτω
άκρων, γ) φωκοµέλειες, δ) νεφρική ανεπάρκεια τελικού σταδίου
ή ε) έχουν υποβληθεί σε µεταµόσχευση νεφρών ή άλλων συ-
µπαγών οργάνων καθορίζεται επ’ αόριστον, στ) τυφλώτης, ζ) πα-
ραπληγία τετραπληγία και η) ινώδης κυστική νόσος.

Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, η οποία εκδίδεται εντός εξαµήνου από τη δηµοσίευση του
παρόντος συγκροτείται επιστηµονική επιτροπή, που απαρτίζεται
από ιατρούς του ειδικού σώµατος υγειονοµικών επιτροπών του
ΙΚΑ-ΕΤΑΜ. Με όµοια απόφαση, µετά από πρόταση της ανωτέρω
επιτροπής καθορίζονται και άλλες, πλην των ανωτέρω, παθήσεις
για τις οποίες η διάρκεια της αναπηρίας των ασφαλισµένων κα-
θορίζεται επ’ αόριστον.

Με την ίδια διαδικασία τροποποιείται ο σχετικός κατάλογος
παθήσεων.

2. Οι συντάξεις των συνταξιούχων τακτικών υπαλλήλων του
πρώην Ταµείου Ασθενείας Προσωπικού Εργαζοµένων στα Λιµά-
νια (ΤΑΠΕΛ), οι κλάδοι του οποίου εντάχθηκαν ως Τοµείς µε τις
διατάξεις του άρθρου 104 του ν. 3655/2008 στο Ταµείο Προνοίας
Ιδιωτικού Τοµέα (ΤΑΠΙΤ), καταβάλλονται από 1.1.2009 από το
ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, εφαρµοζοµένων εφεξής των διατάξεων που ισχύουν
για τους συνταξιούχους µε τις διατάξεις του ν. 3163/1955 υπαλ-
λήλους του Ιδρύµατος.

Άρθρο 17
Ρυθµίσεις ΙΚΑ-ΕΤΑΜ

1. Στο τέλος της περίπτωσης γ’ της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 7 του ν. 2972/2001 (ΦΕΚ 291 Α’), όπως ισχύει, προστίθε-
νται εδάφια, ως ακολούθως:

«Οι ΑΠ∆, οι οποίες υποβάλλονται για διαστήµατα µισθολογι-
κών περιόδων, για τα οποία δεν έχουν καταβληθεί οι οφειλόµε-
νες ασφαλιστικές εισφορές, θεωρούνται ως µη υποβληθείσες και
επιβάλλεται η πρόσθετη επιβάρυνση που προβλέπεται από τη
διάταξη της περίπτωσης α’ της παραγράφου αυτής.

Η υποβολή ΑΠ∆ επόµενων, µετά τη βεβαίωση οφειλής, µισθο-
λογικών περιόδων, δεν γίνεται δεκτή µέσω διαδικτύου, εφόσον ο
εργοδότης εξακολουθεί να µην καταβάλλει τις αντίστοιχες ει-
σφορές και δεν έχει υπαχθεί σε καθεστώς ρύθµισης. Στην περί-
πτωση αυτή, ο εργοδότης υποχρεούται να προσκοµίσει την ΑΠ∆
µε ψηφιακό-µαγνητικό µέσο στο αρµόδιο υποκατάστηµα του ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ. Η ΑΠ∆ που υποβάλλεται µε τον τρόπο αυτόν, παραλαµ-
βάνεται από το αρµόδιο υποκατάστηµα, µόνο αν ο εργοδότης
συνυποβάλλει το αναλυτικό-καθολικό ισοζύγιο κινούµενων λο-
γαριασµών του προηγούµενου µήνα, καθώς και την ανάλυση πε-
λατών του ίδιου µήνα. Επιπλέον, ο εργοδότης καλείται να
καταθέσει εγγυητική επιστολή τράπεζας µε διάρκεια ισχύος ενός
έτους από την έκδοσή της, ισόποση µε το σύνολο των εισφορών
των υποβληθεισών ΑΠ∆, για τις οποίες δεν έχουν καταβληθεί ει-
σφορές.

Η ΑΠ∆ που υποβάλλεται στο υποκατάστηµα θεωρείται εµπρό-
θεσµη αν υποβληθεί έως την καταληκτική ηµεροµηνία υποβολής
της επόµενης κατά περίπτωση ΑΠ∆.

Μετά την ως άνω ηµεροµηνία επιβάλλονται οι κυ- ρώσεις
της περίπτωσης β’ της παρ. 1 του άρθρου 7 του ν. 2972/2001,
όπως αντικαταστάθηκε µε την παράγραφο 4 του άρθρου 9 του ν.
3232/2004.»

2. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της περίπτωσης στστ’ της
παραγράφου 9 του άρθρου 26 του α.ν. 1846/1951 (ΦΕΚ 179 Α’),
που προστέθηκε µε την παράγραφο 1 του άρθρου 2 του ν.
2556/1997 (ΦΕΚ 270 Α’), όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 10
του ν. 3232/2004 (ΦΕΚ 48 Α’ ), προστίθεται εδάφιο, ως ακολού-
θως:

«Το ύψος του προστίµου όπως αυτό καθορίζεται µε την ως
άνω υπουργική απόφαση, διπλασιάζεται για κάθε εργαζόµενο σε
περίπτωση επανάληψης από την ίδια επιχείρηση της παράβασης
περί µη καταχώρησης στο Ειδικό Βιβλίο.»
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3. Το εδάφιο α’, της παραγράφου 7 του άρθρου 4 του ν.
2556/1997 (ΦΕΚ 270 Α’), όπως τροποποίηθηκε µε την παρά-
γραφο 6 του άρθρου 3 του ν. 2790/2000 (ΦΕΚ 24 Α’), την παρά-
γραφο 4 του άρθρου 13 του ν. 3345/2005 (ΦΕΚ 138 Α’) και την
παράγραφο 2 του άρθρου 74 του ν. 3518/2006 (ΦΕΚ 272 Α’), αντι-
καθίσταται ως εξής:

«7. Το ποσοστό µείωσης των συντελεστών του άρθρου 38, του
Κανονισµού Ασφάλισης του ΙΚΑ – ΕΤΑΜ, λόγω προσωπικής απα-
σχόλησης των εγκατεστηµένων µέχρι 31.12.1999 στην Ελλάδα
παλλινοστούντων οµογενών από την τέως Σοβιετική Ένωση, προ-
κειµένου για την ανέγερση πρώτης κύριας και µοναδικής κατοι-
κίας, συνολικής επιφάνειας έως 120 τ.µ., που ανεγείρεται σε
οικόπεδο ιδιόκτητο ή παραχωρηµένο κατά το άρθρο 5 του ν.
2790/2000, ορίζεται στο 50%.

Η ισχύς της διάταξης αυτής επεκτείνεται για οικοδοµικές
άδειες που θα εκδοθούν µέχρι και 31.12.2010.»

Άρθρο 18
Ρυθµίσεις Θεµάτων Ελέγχου

1. Το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου δέκατου
του ν. 3607/2007 (ΦΕΚ 245 Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«Ο Γενικός Επιθεωρητής και τα ανωτέρω µικτά κλιµάκια, µετά
την περάτωση του ελέγχου, συντάσσουν πόρισµα, το οποίο απο-
στέλλουν στον αρµόδιο Ασφαλιστικό Φορέα. Εντός προθεσµίας
ενός (1) µηνός από την κοινοποίηση του πορίσµατος ελέγχου της
ΥΠΕ∆ΥΦΚΑ στον Ασφαλιστικό Φορέα, τα ∆ιοικητικά Συµβούλια
των φορέων υποχρεούνται είτε να εφαρµόσουν τις προτάσεις
του πορίσµατος είτε να διαφοροποιηθούν διατυπώνοντας την αι-
τιολογηµένη άρνηση ή αντίρρησή τους και να γνωστοποιήσουν
στον Γενικό Επιθεωρητή τις ενέργειες στις οποίες προέβησαν,
καθώς και τα µέτρα που έλαβαν ή τους λόγους για τους οποίους
δεν ενήργησαν σύµφωνα µε το πόρισµα.»

2. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 32 του ν.
2676/1999 (ΦΕΚ 1 Α’) προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η επιβολή χρηµατικών κυρώσεων σε περίπτωση διαπίστωσης
παράβασης της κείµενης νοµοθεσίας κατά τη διενέργεια του
ελέγχου.»

3. Τα τέταρτο και πέµπτο εδάφια της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 32 του ν. 2676/1999 (ΦΕΚ 1 Α’) αντικαθίστανται ως εξής:

«Για κάθε έλεγχο υποβάλλεται πόρισµα από τις αρµόδιες ∆ι-
ευθύνσεις στον Γενικό Επιθεωρητή της ΥΠΕ∆ΥΦΚΑ και εφόσον
κρίνεται αναγκαίο και στην αρµόδια Εισαγγελική Αρχή. Σε περί-
πτωση διαπίστωσης από τον έλεγχο παράβασης της κείµενης νο-
µοθεσίας, ο Γενικός Επιθεωρητής της ΥΠΕ∆ΥΦΚΑ επιβάλλει τις
οριζόµενες από το π.δ. 121/2008 (ΦΕΚ 183 Α’) χρηµατικές κυ-
ρώσεις.

Οι ανωτέρω χρηµατικές κυρώσεις επιβάλλονται µε αιτιολογη-
µένη απόφαση του Γενικού Επιθεωρητή της ΥΠΕ∆ΥΦΚΑ, µετά
την παροχή σχετικών εξηγήσεων, οι οποίες υποβάλλονται εγ-
γράφως, µέσα σε δέκα (10) εργάσιµες ηµέρες από την ηµέρα
που αυτοί που τους αφορά έλαβαν το σχετικό έγγραφο, για πα-
ροχή εξηγήσεων και στο οποίο υποχρεωτικά αναφέρεται η δια-
πραχθείσα παράβαση.

Κατά της απόφασης αυτής µπορεί να ασκηθεί µέσα σε τριάντα
(30) εργάσιµες ηµέρες ενδικοφανής προσφυγή ενώπιον της Επι-
τροπής Ενστάσεων. Οι αποφάσεις της Επιτροπής Ενστάσεων
είναι άµεσα εκτελεστές. Τα έσοδα από τα επιβαλλόµενα κατά τα
ανωτέρω χρηµατικά πρόστιµα εισπράττονται από τους Ασφαλι-
στικούς Οργανισµούς σύµφωνα µε τις διατάξεις περί είσπραξης
δηµοσίων εσόδων.»

4. Συνιστάται στη Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων
Επιτροπή Ενστάσεων η οποία αποτελείται από:

i) Τον Γενικό Γραµµατέα της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών
Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, ως Πρόεδρο, αναπληρούµενο από τον Γενικό ∆ιευθυντή ∆ι-
οικητικής Υποστήριξης της Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών
Ασφαλίσεων.

ii) Τον Προϊστάµενο ∆ιεύθυνσης της Κεντρικής ή της Περιφε-
ρειακής Υπηρεσίας Αττικής της ΥΠΕ∆ΥΦΚΑ. Όταν ορίζεται ο
ένας από τους δύο ως τακτικό µέλος, ο άλλος ορίζεται αναπλη-

ρωτής του.
iii) Έναν (1) Προϊστάµενο Γενικής ∆ιεύθυνσης ή ∆ιεύθυνσης

Υγειονοµικών Υπηρεσιών µε τον αναπληρωτή του εκ των τριών
µεγαλύτερων Ασφαλιστικών Οργανισµών ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, ΟΓΑ, ΟΑΕΕ.

iv) Γραµµατέας ορίζεται µε τον αναπληρωτή του υπάλληλος
της ΥΠΕ∆ΥΦΚΑ.

Αντικείµενο της Επιτροπής Ενστάσεων αποτελεί η εκδίκαση
των προσφυγών επί των αποφάσεων επιβολής κυρώσεων του Γε-
νικού Επιθεωρητή της ΥΠΕ∆ΥΦΚΑ.

Ο Πρόεδρος, τα µέλη της ανωτέρω Επιτροπής και ο γραµµα-
τέας µαζί µε τους αντίστοιχους αναπληρωτές τους, διορίζονται
µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
µε τριετή θητεία.

Εισηγητής κάθε φορά ορίζεται ένας από τους συντάξαντες το
πόρισµα από τον Γενικό Επιθεωρητή της ΥΠΕ∆ΥΦΚΑ.

Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης καθορίζεται ο κανονισµός λειτουργίας της ως άνω Επι-
τροπής.

Άρθρο 19
Οργανωτικά και λειτουργικά θέµατα ΙΚΑ-ΕΤΑΜ

1. Στη ∆ιεύθυνση Ασφάλισης και Εσόδων της Γενικής ∆ιεύ-
θυνσης Ασφαλιστικών Υπηρεσιών της ∆ιοίκησης του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ
συνιστάται Υποδιεύθυνση Παρακολούθησης-Λήψης Αναγκαστι-
κών Μέτρων Είσπραξης, η οποία διαρθρώνεται σε πέντε τµή-
µατα, µε αρµοδιότητες που εκτείνονται στα Υποκαταστήµατα των
∆ιοικητικών Περιφερειών του άρθρου 26 του Οργανισµού του
ΙΚΑ-ΕΤΑΜ (π.δ. 266/1989, ΦΕΚ 127 Α’), ως εξής:

α) Α’ Τµήµα µε αρµοδιότητα στα Υποκαταστήµατα της 9ης ∆ι-
οικητικής Περιφέρειας (Αττικής).

β) Β’ Τµήµα µε αρµοδιότητα στα Υποκαταστήµατα της 1ης και
2ης ∆ιοικητικής Περιφέρειας (Ανατολικής Μακεδονίας - Θράκης
και Κεντρικής Μακεδονίας).

γ) Γ’ Τµήµα µε αρµοδιότητα στα Υποκαταστήµατα της 3ης,
4ης, 5ης και 6ης ∆ιοικητικής Περιφέρειας (∆υτικής Μακεδονίας,
Ηπείρου, Θεσσαλίας και Ιονίων Νήσων).

δ) ∆’ Τµήµα µε αρµοδιότητα στα Υποκαταστήµατα της 7ης,
8ης και 10ης ∆ιοικητικής Περιφέρειας (∆υτικής Ελλάδας, Στε-
ρεάς Ελλάδας και Πελοποννήσου).

ε) Ε’ Τµήµα µε αρµοδιότητα στα Υποκαταστήµατα της 11ης,
12ης και 13ης ∆ιοικητικής Περιφέρειας (Βορείου Αιγαίου, Νοτίου
Αιγαίου και Κρήτης).

Οι αρµοδιότητες για καθένα από τα παραπάνω Τµήµατα της
Υποδιεύθυνσης είναι οι εξής:

α) Η παρακολούθηση των οφειλών προς το ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, µε
στόχο την κατά προτεραιότητα είσπραξη αυτών που κρίνονται
επισφαλείς.

β) Η συλλογή πληροφοριών για περιουσιακά στοιχεία των
οφειλετών από κάθε πηγή µε άντληση στοιχείων από τις δηµό-
σιες ή δηµοτικές και κοινοτικές αρχές, τα νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου ή ιδιωτικού δικαίου, τις τράπεζες, τις ιδιωτικές
επιχειρήσεις και γενικά από κάθε οργάνωση επαγγελµατική,
εµπορική, βιοµηχανική, γεωργική, καθώς και από τις δηµόσιες
οικονοµικές υπηρεσίες (∆ΟΥ) σύµφωνα µε τη διάταξη του άρ-
θρου 2 παράγραφος 3 του ν. 2556/1997 (ΦΕΚ 270 Α’).

γ) Η συλλογή πληροφοριών για τις οικονοµικές κινήσεις των
οφειλετών.

δ) Η σύνταξη παραγγελιών κατασχέσεων και υποθηκών, η
εντολή έκδοσης και εκτέλεσής τους από τα αρµόδια Υποκατα-
στήµατα ή από τα Τµήµατα ∆ιοικητικής Εκτέλεσης των αντίστοι-
χων Ταµείων Είσπραξης Εσόδων ΙΚΑ-ΕΤΑΜ για όσα
υποκαταστήµατα υπάγονται στη χωρική αρµοδιότητά τους και
την παρακολούθηση όλης της διαδικασίας µέσω ειδικού λογι-
σµικού.

ε) Η παρακολούθηση των πτωχεύσεων και των πλειστηρια-
σµών τρίτων σε βάρος περιουσιακών στοιχείων οφειλετών του
ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, για την εµπρόθεσµη αναγγελία των οφειλών.

Στη συνιστώµενη υποδιεύθυνση προΐσταται υπάλληλος του
κλάδου ΠΕ ∆ιοικητικού – Οικονοµικού και, ελλείψει αυτού, ΤΕ ∆ι-
οικητικού - Λογιστικού.
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Η ηµεροµηνία έναρξης λειτουργίας της συνιστώµενης Υποδι-
εύθυνσης καθορίζεται µε απόφαση του ∆ιοικητή του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.

2. Στην Υποδιεύθυνση Μητρώου του Περιφερειακού Υποκατα-
στήµατος ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Θεσσαλονίκης συνιστώνται δύο νέα Τµή-
µατα Ανακεφαλαίωσης µε τις ονοµασίες «Α’ Τµήµα
Ανακεφαλαίωσης» και «Β’ Τµήµα Ανακεφαλαίωσης» µε αρµοδιό-
τητα τις εργασίες ανακεφαλαίωσης του χρόνου των προς συ-
νταξιοδότηση ασφαλισµένων για έκδοση προσυνταξιοδοτικών
βεβαιώσεων κατ’ εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 47 του ν.
2676/1999 (ΦΕΚ 1 Α’). Η τοπική τους αρµοδιότητα εκτείνεται σε
όλα τα υποκαταστήµατα των Νοµών που υπάγονται στην Περι-
φέρεια Κεντρικής Μακεδονίας.

Με απόφαση του ∆ιοικητή του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ επεκτείνονται τα όρια
της τοπικής αρµοδιότητας των ανωτέρω Τµηµάτων και σε άλλες
Περιφέρειες.

3. α) Στην Ειδική Υπηρεσία Ελέγχου Ασφάλισης ΙΚΑ-ΕΤΑΜ
(Ε.ΥΠ.Ε.Α. ΙΚΑ-ΕΤΑΜ) της Περιφέρειας Αττικής συνιστώνται δύο
(2) επιπλέον Τµήµατα Ελέγχου (Ε’-ΣΤ’), µε αρµοδιότητες όπως
περιγράφονται στο άρθρο 1 του ν. 2556/1997 (ΦΕΚ 270 Α’), όπως
τροποποιήθηκε µε το άρθρο 32 του ν. 3232/2004 (ΦΕΚ 48 Α’).

β) Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 21 της
µε αριθµ. Φ21/1639/1998 (ΦΕΚ 1129 Β’) απόφασης του Υπουρ-
γού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων «Κανονισµός Λει-
τουργίας Ειδικής Υπηρεσίας Ελέγχου Ασφάλισης ΙΚΑ»
αντικαθίσταται ως εξής:

«Στα Τµήµατα της ∆ιεύθυνσης της Ε.ΥΠ.Ε.Α. ΙΚΑ-ΕΤΑΜ της Πε-
ριφέρειας Αττικής προΐστανται υπάλληλοι των κλάδων ΠΕ ∆ιοι-
κητικού - Οικονοµικού ή ΤΕ ∆ιοικητικού- Λογιστικού και ελλείψει
αυτών, ∆Ε ∆ιοικητικών- Γραµµατέων.»

γ) Η παράγραφος 1 του άρθρου 23 της µε αριθµ.
Φ21/1639/1998 απόφασης του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνι-
κών Ασφαλίσεων «Κανονισµός Λειτουργίας Ειδικής Υπηρεσίας
Ελέγχου Ασφάλισης» αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Το ανώτατο όριο παραµονής στις υπηρεσίες των Ε.ΥΠ.Ε.Α.
ΙΚΑ-ΕΤΑΜ του προσωπικού των κατηγοριών ΠΕ, ΤΕ και ∆Ε ορί-
ζεται σε πέντε (5) χρόνια.»

4. α) Στη ∆ιοικητική Περιφέρεια Αττικής, Νοµαρχία Αθηνών, το
Τοπικό Υποκατάστηµα ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Καµατερού συγχωνεύεται µε
το Τοπικό Υποκατάστηµα ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Άνω Λιοσίων της Νοµαρχίας
∆υτικής Αττικής, το οποίο µετονοµάζεται σε Τοπικό Υποκατά-
στηµα ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Άνω Λιοσίων – Καµατερού, εξακολουθεί να υπά-
γεται στο Περιφερειακό Υποκατάστηµα ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Αθήνας και
διαρθρώνεται ως εξής:

ΤΟΠΙΚΟ ΥΠΟΚΑΤΑΣΤΗΜΑ ΙΚΑ-ΕΤΑΜ
ΑΝΩ ΛΙΟΣΙΩΝ - ΚΑΜΑΤΕΡΟΥ
1. Τµήµα Εσόδων
2. Τµήµα Παροχών Συντάξεων- Ασθενείας
3. Τµήµα Μητρώου
4. Τµήµα Οικονοµικού-∆ιοικητικού

Η ασφαλιστική περιοχή του νέου Τοπικού Υποκαταστήµατος
περιλαµβάνει την ασφαλιστική περιοχή των υφιστάµενων Τοπι-
κών Υποκαταστηµάτων ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Άνω Λιοσίων και Καµατερού
και υπάγεται στη χωρική αρµοδιότητα του ∆’ Ταµείου Είσπραξης
Εσόδων ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.

H ηµεροµηνία έναρξης λειτουργίας του νέου Τοπικού Υποκα-
ταστήµατος ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Άνω Λιοσίων – Καµατερού καθορίζεται µε
απόφαση του ∆ιοικητή του ΙΚΑ – ΕΤΑΜ. Μέχρι την ηµεροµηνία
έναρξης λειτουργίας του νέου Τοπικού Υποκαταστήµατος IΚΑ-
ΕΤΑΜ Άνω Λιοσίων – Καµατερού, το υφιστάµενο Τοπικό Υποκα-
τάστηµα ΙΚΑ – ΕΤΑΜ Καµατερού εξακολουθεί να λειτουργεί µε τη
διάρθρωση που αναφέρεται στο άρθρο 26 παράγραφος 4 του
Οργανισµού του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ (π.δ. 266/1989, ΦΕΚ 127 Α’), όπως
τροποποιήθηκε και ισχύει.

β) Η περίπωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 52 του ν. 3693/2008
(ΦΕΚ 174 Α’) τροποποιείται ως εξής:

«β) καταργείται το Τοπικό Υποκατάστηµα ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Καµινίων
από την ηµεροµηνία έναρξης λειτουργίας του συνιστώµενου Το-
πικού Υποκαταστήµατος ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Αγίου Μηνά και του µετα-
στεγαζόµενου Περιφερειακού Υποκαταστήµατος ΙΚΑ-ΕΤΑΜ

Ηρακλείου.»
γ) Στη ∆ιοικητική Περιφέρεια Αττικής, Νοµαρχία Ανατολικής

Αττικής, συνιστάται το Τοπικό Υποκατάστηµα ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Άνω
Αχαρνών, το οποίο υπάγεται στο Περιφερειακό Υποκατάστηµα
ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Αθηνών και διαρθρώνεται ως εξής:

ΤΟΠΙΚΟ ΥΠΟΚΑΤΑΣΤΗΜΑ ΑΝΩ ΑΧΑΡΝΩΝ
1. Τµήµα Εσόδων-Μητρώου
2. Τµήµα Παροχών Συντάξεων- Ασθενείας
3. Τµήµα Οικονοµικού-∆ιοικητικού

Η ασφαλιστική περιοχή του ανωτέρω Τοπικού Υποκαταστήµα-
τος υπάγεται στη χωρική αρµοδιότητα του ∆’ Ταµείου Είσπρα-
ξης Εσόδων ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Αθήνας.

5. Στα Υποκαταστήµατα και στις Μονάδες Υγείας του ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ συνιστώνται υποχρεωτικά Γραφεία Εξυπηρέτησης Ασφα-
λισµένων (ΓΕΑ) για την υποδοχή και πληροφόρηση των
συναλλασσοµένων µε το Ίδρυµα.

Οι αρµοδιότητες και η έναρξη λειτουργίας τους καθορίζονται
µε απόφαση του ∆ιοικητή του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.

6. Μεταφέρονται πεντακόσιες (500) κενές οργανικές θέσεις
του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ του κλάδου ΥΕ Προσωπικού Καθαριότητας από
τις Περιφερειακές Υπηρεσίες σε Κεντρικές και Περιφερειακές
Υπηρεσίες, ως εξής:

α) Εξήντα οκτώ (68) θέσεις στον κλάδο ΠΕ ∆ιοικητικού – Οι-
κονοµικού στις Κεντρικές Υπηρεσίες.

β) Έξι (6) θέσεις στον κλάδο ΠΕ Αναλογιστών στις Κεντρικές
Υπηρεσίες.

γ) Είκοσι έξι (26) θέσεις στον κλάδο ΠΕ Μηχανικών στις Κε-
ντρικές Υπηρεσίες.

δ) ∆ιακόσιες (200) θέσεις στον κλάδο ΠΕ ∆ιοικητικού – Οικο-
νοµικού στις Περιφερειακές Υπηρεσίες.

ε) Εκατό (100) θέσεις στον κλάδο ΤΕ ∆ιοικητικού – Λογιστικού
στις Περιφερειακές Υπηρεσίες.

στ) Εκατό (100) θέσεις στον Κλάδο ∆Ε ∆ιοικητικών Γραµµα-
τέων στις Περιφερειακές Υπηρεσίες.

7. Το άρθρο 17 του ν. 2972/2001 (ΦΕΚ 291 Α’) αντικαθίσταται
ως εξής:

«Άρθρο 17
Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρω-

σης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης, µετά από πρόταση του ∆.Σ. του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ,
µπορεί να ανακαθορίζεται ο αριθµός των Ταµείων Είσπραξης
Εσόδων ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, που συστάθηκαν στις περιοχές Αθήνας, Πει-
ραιά και Θεσσαλονίκης σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 2
του ν.δ. 1383/1942 (ΦΕΚ 39 Α’) και των κατ’ εξουσιοδότηση
του άρθρου 8 του ν.δ. 3908/1958 (ΦΕΚ 197 Α’) και του άρθρου 1
του ν. 2252/1952 (ΦΕΚ 284 Α’) και των από 27.2/18.3.1957 και
16.8/3.9.1959 βασιλικών διαταγµάτων, όπως µετονοµάσθηκαν µε
τις διατάξεις της περίπτωσης α’ του άρθρου 18 του ν. 1469/1984
(ΦΕΚ 111 Α’). Με όµοια απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης µπορεί να ανακατανέµονται οι αρµο-
διότητές τους κατά τόπο και καθ’ ύλην, καθώς και να µεταφέρο-
νται αρµοδιότητές τους σε υποκαταστήµατα του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ.»

8. α) Οι Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης αρµοδιότητας Γενικής
Γραµµατείας Κοινωνικών Ασφαλίσεων δύνανται να συνάπτουν
συµβάσεις µίσθωσης έργου µε θεραπευτές και ελεγκτές ιατρούς
και οδοντιάτρους κατ’ εξαίρεση των διατάξεων της παραγράφου
1 του άρθρου 10 του ν. 3812/2009 (ΦΕΚ 234 Α’).

β) Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 27 του
ν. 3232/2004 (ΦΕΚ 48 Α’), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρά-
γραφο 1 του άρθρου 10 του ν. 3302/2004 (ΦΕΚ 267 Α’) και την
παράγραφο 9 του άρθρου 37 του ν. 3518/2006 (ΦΕΚ 272 Α’),
αντικαθίσταται ως ακολούθως: «Οι ιατροί και οδοντίατροι αυτοί
δεν µπορεί να υπερβαίνουν σε καµία περίπτωση τους χίλιους πε-
ντακόσιους (1.500).»

γ) Καταργούνται διακόσιες πενήντα (250) οργανικές θέσεις
του κλάδου ΠΕ Ιατρών και πενήντα (50) οργανικές θέσεις του
κλάδου ΠΕ Οδοντιάτρων του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, οι οποίες είχαν συστα-
θεί µε τις διατάξεις της παραγράφου 5 του άρθρου 19 του ν.
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2556/1997 (ΦΕΚ 270 Α’).

Άρθρο 20
Οργανωτικά και λειτουργικά θέµατα λοιπών

Ασφαλιστικών Φορέων

1. Το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 101 του ν.
3655/2008 αντικαθίσταται ως εξής:

«Των Τµηµάτων των ∆ιευθύνσεων προΐστανται Αξιωµατικοί Γε-
νικών Καθηκόντων της Ελληνικής Αστυνοµίας και του Πυροσβε-
στικού Σώµατος ή Ειδικών Καθηκόντων, κατά προτίµηση
πτυχιούχοι Οικονοµικής Σχολής, υποδεικνυόµενοι από τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, ή υπάλληλοι του κλάδου ΠΕ
∆ιοικητικού - Οικονοµικού και ελλείψει ΤΕ ∆ιοικητικού-Λογιστι-
κού και ελλείψει ∆Ε ∆ιοικητικών- Γραµµατέων.»

2. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης Β’ του άρθρου 110 του ν.
3655/2008 αντικαθίσταται ως εξής:

«Β. Οι Περιφερειακές Υπηρεσίες του ΤΑΠΙΤ, επιπέδου Τµήµα-
τος, λειτουργούν για τη διεκπεραίωση των θεµάτων του Κλάδου
Πρόνοιας των Τοµέων Πρόνοιας Εργατοϋπαλλήλων Μετάλλου
και Πρόνοιας Ξενοδοχοϋπαλλήλων, και είναι οι ακόλουθες:

α) Τµήµα Αγ. Νικολάου Κρήτης, µε έδρα τον Αγ. Νικόλαο.
β) Τµήµα Ρεθύµνου, µε έδρα το Ρέθυµνο.
γ) Τµήµα Ηρακλείου Κρήτης, µε έδρα το Ηράκλειο.
δ) Τµήµα Χανίων, µε έδρα τα Χανιά.
ε) Τµήµα Ρόδου, µε έδρα τη Ρόδο.
στ) Τµήµα Κω, µε έδρα την Κω.
ζ) Τµήµα Κυκλάδων, µε έδρα την Ερµούπολη.
η) Τµήµα Βόλου, µε έδρα το Βόλο.
θ) Τµήµα Καβάλας, µε έδρα την Καβάλα.
ι) Τµήµα Θεσσαλονίκης, µε έδρα τη Θεσσαλονίκη.
ια) Τµήµα Κασσάνδρειας, µε έδρα την Κασσάνδρεια.
ιβ) Τµήµα Κοζάνης, µε έδρα την Κοζάνη.
ιγ) Τµήµα Λάρισας, µε έδρα τη Λάρισα.
ιδ) Τµήµα Λειβαδιάς, µε έδρα τη Λειβαδιά.
ιε) Τµήµα Ιωαννίνων, µε έδρα τα Ιωάννινα.
ιστ) Τµήµα Ναυπλίου, µε έδρα το Ναύπλιο.
ιζ) Τµήµα Κέρκυρας, µε έδρα την Κέρκυρα.
ιη) Τµήµα Πάτρας, µε έδρα την Πάτρα.
ιθ) Τµήµα Πύργου, µε έδρα τον Πύργο.
κ) Τµήµα Χαλκίδας, µε έδρα τη Χαλκίδα.
κα) Τµήµα Πειραιά, µε έδρα τον Πειραιά.
κβ) Τµήµα Νέου Μαρµαρά Χαλκιδικής.
κγ) Τµήµα Πρέβεζας που θα καλύπτει και τη Λευκάδα.
κδ) Τµήµα Κατερίνης.
κε) Τµήµα Χίου.
κστ) Τµήµα Σάµου – Ικαρίας.
Οι ανωτέρω Υπηρεσίες υπάγονται στις ∆ιευθύνσεις Εφάπαξ

Παροχών των αντίστοιχων Τοµέων.
Με απόφαση του ∆.Σ. του ΤΑΠΙΤ καθορίζεται η τοπική αρµο-

διότητα των συνιστώµενων Περιφερειακών Υπηρεσιών, σύµφωνα
µε τις ισχύουσες διατάξεις περί ασφαλιστικής κάλυψης των Το-
µέων. Με ίδια απόφαση δύναται να ανακαθορίζεται η τοπική τους
αρµοδιότητα.

Μέχρι την έκδοση της σχετικής απόφασης, οι ασφαλισµένοι
των Τοµέων Πρόνοιας Εργατοϋπαλλήλων Μετάλλου και Πρό-
νοιας Ξενοδοχοϋπαλλήλων θα εξακολουθούν να εξυπηρετούνται
ως πρότερον.»

Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης οι υπάλληλοι του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ που υπηρετούν κατά τη δηµο-
σίευση του νόµου µε απόσπαση στο ΤΑΠΙΤ µεταφέρονται και
κατανέµονται, µε την ίδια εργασιακή σχέση και οργανική θέση
που κατέχουν, στις υπηρεσίες του ΤΑΠΙΤ, ύστερα από αίτησή
τους και απόφαση του ∆.Σ. του Ταµείου.

Ειδικότερα, για τη στελέχωση των συσταθεισών Περιφερεια-
κών Υπηρεσιών του ΤΑΠΙΤ, συνιστώνται οι εξής οργανικές θέ-
σεις:

Κατηγορία ΠΕ, θέσεις δύο (2)
Κατηγορία ΤΕ, θέσεις δέκα (10)
Κατηγορία ∆Ε, θέσεις τριάντα (30).
Οι αρµοδιότητες των Περιφερειακών Υπηρεσιών του ΤΑΠΙΤ, οι

κλάδοι και οι ειδικότητες του προσωπικού και η κατανοµή των
θέσεων του προηγούµενου εδαφίου στις Περιφερειακές Υπηρε-
σίες, καθορίζονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερι-
κών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης και
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, µετά από πρόταση του ∆.Σ.
του ΤΑΠΙΤ.

Με απόφαση του ∆.Σ. του ΤΑΠΙΤ το προσωπικό που ήδη υπη-
ρετεί στις Περιφερειακές Υπηρεσίες του ΤΑΠΙΤ κατανέµεται στις
αντίστοιχα συνιστώµενες Περιφερειακές Υπηρεσίες.

3.α) Στο τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 1 του
άρθρου 115 του ν. 3655/2008 (ΦΕΚ 58 Α’) προστίθεται νέο εδά-
φιο ως εξής:

«Στο παραπάνω Ταµείο συνιστάται τοµέας µε πλήρη λογιστική
και οικονοµική αυτοτέλεια µε την ονοµασία «Τοµέας Πρόνοιας
∆ηµοσίων Υπαλλήλων», ο οποίος αποτελεί συνέχεια του µέχρι
την 31.7.2008 υφιστάµενου Ταµείου.»

β) Η παράγραφος 3 του άρθρου 116 του ν. 3655/2008 (ΦΕΚ
58 Α’) καταργείται από την ηµεροµηνία ισχύος της.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας, Ανταγωνι-
στικότητας και Ναυτιλίας και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, µπορεί, σε περίπτωση αποχώρησης υπαλλήλων της ∆ΕΗ
Α.Ε,, οι οποίοι είναι αποσπασµένοι στον Τοµέα Ασφάλισης Προ-
σωπικού ∆ΕΗ του ΙΚΑ – ΕΤΑΜ και στους Τοµείς Επικουρικής,
Πρόνοιας και Ασθένειας Προσωπικού ∆ΕΗ του ΤΑΥΤΕΚΩ, να
αποσπώνται στους ως άνω Τοµείς, υπάλληλοι της ∆ΕΗ Α.Ε. της
ίδιας κατηγορίας και ειδικότητας, ύστερα από σύµφωνη γνώµη
του ∆.Σ. της ∆ΕΗ Α.Ε. και των οικείων φορέων. Με όµοια από-
φαση, υπάλληλοι της ∆ΕΗ Α.Ε. αποσπασµένοι στον Τοµέα Ασφά-
λισης Προσωπικού ∆ΕΗ του ΙΚΑ – ΕΤΑΜ µπορεί να αποσπώνται
στους Τοµείς Προσωπικού ∆ΕΗ του ΤΑΥΤΕΚΩ και αντίστροφα,
ύστερα από γνώµη των ∆.Σ. των οικείων φορέων. Η απόσπαση
υπαλλήλων της ∆ΕΗ Α.Ε. από το ΙΚΑ-ΕΤΑΜ στο ΤΑΥΤΕΚΩ δεν
επιτρέπεται να υπερβαίνει το 10% του αριθµού των αποσπασµέ-
νων, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παράγραφο 2 του άρθρου 6
του ν. 3655/2008 (ΦΕΚ 58 Α’), υπαλλήλων της ∆ΕΗ Α.Ε. στο ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ.

5. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 7 του άρθρου 20 του ν.
2556/1997 (ΦΕΚ 270 Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«7. Σε δίκες κατά υπαλλήλων των Φορέων Κοινωνικής Ασφάλι-
σης που ενήργησαν για το συµφέρον της υπηρεσίας µέσα στα
πλαίσια της κείµενης νοµοθεσίας ή κατά τη συµµετοχή τους σε
συλλογικά όργανα, δύναται, µετά από προηγούµενη έγκριση του
διοικούντος αυτούς οργάνου, να παρίσταται για την υπεράσπισή
τους ενώπιον των ποινικών και πολιτικών δικαστηρίων εκπρόσω-
πος της Νοµικής Υπηρεσίας του φορέα. Εάν δεν υφίσταται Νο-
µική Υπηρεσία ή η υφιστάµενη αδυνατεί να εκπροσωπήσει τους
υπαλλήλους του φορέα, η εκπροσώπησή τους µπορεί να ανατε-
θεί σε δικηγόρο, µετά από σχετική έγκριση του οργάνου που δι-
οικεί τον φορέα.

Η διάταξη αυτή εφαρµόζεται ανάλογα και στους υπαλλήλους
της Γ.Γ.Κ.Α..

Η αµοιβή υπολογίζεται σύµφωνα µε τα ισχύοντα κατώτερα
όρια αµοιβών του Κώδικα περί ∆ικηγόρων. Το σύνολο της αµοι-
βής καταβάλλεται µε την προσκόµιση των γραµµατίων προεί-
σπραξης του οικείου δικηγορικού συλλόγου, εφόσον ο
υπάλληλος απαλλάσσεται της κατηγορίας ή αθωώνεται µε αµε-
τάκλητη απόφαση.»

6. Οι υπάλληλοι των Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης αρµοδιό-
τητας Γενικής Γραµµατείας Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, ευθύνονται έναντι
αυτών για κάθε ζηµία που προξενήθηκε κατά την έκδοση διοικη-
τικών πράξεων, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στις περί αστικής
ευθύνης διατάξεις του Κώδικα Κατάστασης ∆ηµοσίων Πολιτικών
∆ιοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.∆.∆., όπως αυτές
ισχύουν κάθε φορά.

Κατά την εκτέλεση των παραπάνω καθηκόντων τους, οι υπάλ-
ληλοι δεν εµπίπτουν στις περί δηµοσίων υπολόγων ισχύουσες
διατάξεις.

Η διάταξη αυτή ισχύει και για τις υποθέσεις που βρίσκονται σε
εκκρεµοδικία.

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 4 ΜΑΪΟΥ 2010 6549



Άρθρο 21
Θέµατα οικονοµικής διαχείρισης

1. Ο Κλάδος Ειδικού Κεφαλαίου του πρώην Ταµείου Ασφάλι-
σης Προσωπικού ΟΤΕ εντάσσεται αναδροµικά από την 1.8.2008,
ως αυτοτελής λογαριασµός στον Κλάδο Σύνταξης του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ
µε πλήρη οικονοµική και λογιστική αυτοτέλεια και αποκαλείται
εφεξής «Λογαριασµός Ειδικού Κεφαλαίου ΙΚΑ-ΕΤΑΜ».

Ο ανωτέρω λογαριασµός διέπεται από τις διατάξεις του εντασ-
σόµενου κλάδου, οι οποίες καθίστανται εφεξής καταστατικές του
διατάξεις και µεταφέρονται σε αυτόν όλα τα δικαιώµατα και οι
υποχρεώσεις του εντασσόµενου κλάδου.

Το σύνολο του ενεργητικού και παθητικού του εντασσόµενου
κλάδου περιέρχονται στο Λογαριασµό Ειδικού Κεφαλαίου ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ, ο οποίος αποτελεί τον καθολικό διάδοχό του, χωρίς την
καταβολή φόρου, τέλους, εισφοράς, δικαιώµατος ή οποιαδήποτε
επιβάρυνση υπέρ του ∆ηµοσίου ή τρίτου.

2. Η παράγραφος 7 του άρθρου 136 του ν. 3655/2008 (ΦΕΚ 58
Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«7. Οι δαπάνες διοικήσεως Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης
που δεν αφορούν αµιγώς συγκεκριµένο Τοµέα, Λογαριασµό ή
Κλάδο, επιµερίζονται ετησίως κατά ποσοστό που ορίζεται µε
απόφαση των ∆ιοικητικών τους Συµβουλίων.

Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης καθορίζονται τα στοιχεία που λαµβάνονται υπόψη για τον
προσδιορισµό του ανωτέρω ποσοστού, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της διάταξης.

Στις δαπάνες διοικήσεως Φ.Κ.Α. συµπεριλαµβάνεται και η µι-
σθοδοσία όλου του προσωπικού του Φορέα.»

Η διάταξη της παρούσας παραγράφου ισχύει από την ηµερο-
µηνία δηµοσίευσης του ν. 3655/2008 (ΦΕΚ 58 Α’).

3. Το άρθρο 19 του ν. 3586/2007 (ΦΕΚ 151 Α’) τροποποιείται
ως εξής:

α) Στο τέλος της παρ. 3 προστίθεται περίπτωση δ’ ως εξής:
«δ. Κάθε άλλο κριτήριο σχετικό µε τις ιδιαιτερότητες και ανά-

γκες του Φορέα.»
β) Στην παρ. 5 η φράση «καθορίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέ-

ρεια για» αντικαθίσταται µε τη φράση «καθορίζονται θέµατα που
αφορούν».

4. Το άρθρο 16 του ν. 3586/2007 (ΦΕΚ 151 Α’) τροποποιείται
και συµπληρώνεται ως εξής:

α) Το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 αντικαθίσταται ως ακολούθως:
«1. Από τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης (Φ.Κ.Α.) χορη-

γούνται προσωπικά δάνεια εκτάκτων αναγκών σε: α) ασφαλι-
σµένους και συνταξιούχους, σύµφωνα µε τις οικείες
καταστατικές διατάξεις των Φορέων ή Τοµέων τους και β) στους
υπαλλήλους του Φορέα, µε τους ακόλουθους όρους και προϋ-
ποθέσεις:».

β) Στο τέλος της παρ. 1 προστίθενται περιπτώσεις ως εξής:
«ε. Η εκταµίευση του χορηγούµενου ποσού για προσωπικά δά-

νεια εκτάκτων αναγκών σε υπαλλήλους των Φορέων Κοινωνικής
Ασφάλισης, θα πραγµατοποιείται από την Κεντρική Υπηρεσία του
Φορέα, µετά την έκδοση της υπουργικής απόφασης περί απο-
δέσµευσης. Για την εκταµίευση θα επιβαρύνονται όλοι οι Τοµείς
του Φορέα κατά το ποσοστό συµµετοχής καθενός εξ αυτών στη
συνολική αξία της περιουσίας του Φορέα, όπως αυτή είχε δια-
µορφωθεί στο τέλος του προηγούµενου οικονοµικού έτους. Για
τον υπολογισµό της συνολικής αξίας της περιουσίας του Φ.Κ.Α.
λαµβάνονται υπόψη τα στοιχεία των περιπτώσεων α’ έως και στ’
της παραγράφου 4 του άρθρου 4 του ν. 3586/2007 (ΦΕΚ 151 Α’)
.στ. Κατά την αποπληρωµή τοκοχρεωλυτικών δόσεων από τους
υπαλλήλους Φ.Κ.Α. για προσωπικά δάνεια εκτάκτων αναγκών, θα
επιστρέφεται σε κάθε Τοµέα, στο τέλος κάθε χρήσης, το ποσό
που του αναλογεί, σύµφωνα µε το ποσοστό συµµετοχής του κα-
θενός, κατά τα οριζόµενα στο προηγούµενο εδάφιο.»

5. Όπου στο ν. 3655/2008 (ΦΕΚ 58 Α’) αναφέρεται ότι, αν η κι-
νητή και ακίνητη περιουσία των Φορέων Κοινωνικής Ασφάλισης
από τους οποίους προέρχονται οι εντασσόµενοι κλάδοι δεν είναι
κατανεµηµένη κατά κλάδους, κατανέµεται κατά την αναλογία του
ποσοστού εισφορών που προβλέπεται για κάθε κλάδο πριν την
ένταξή του στον διάδοχο φορέα, ως ποσοστό εισφορών ορίζεται

το ποσοστό ασφαλισµένου και εργοδότη των ασφαλισµένων
µετά την 1.1.1993, χωρίς το ποσοστό της κρατικής συµµετοχής
ή άλλων τυχόν ειδικών προσαυξήσεων.

Ειδικά, το σύνολο της κινητής και ακίνητης περιουσίας του
πρώην ΤΑΞΥ, όπως έχει διαµορφωθεί πριν την ένταξη των κλά-
δων Ασθένειας και Πρόνοιας στον κλάδο Ασθένειας του ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ και στον Τοµέα Πρόνοιας Ξενοδοχοϋπαλλήλων του ΤΑΠΙΤ
αντίστοιχα, κατανέµεται κατά ποσοστό 24% υπέρ του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ
και 76% υπέρ του Τοµέα Πρόνοιας Ξενοδοχοϋπαλλήλων του
ΤΑΠΙΤ.

Οµοίως το ειδικό κεφάλαιο του τέως ΟΠΑΠ – ∆ΕΗ κατανέµε-
ται κατά 76% υπέρ του ΙΚΑ – ΕΤΑΜ και κατά 24% υπέρ του ΤΑΥ-
ΤΕΚΩ για τους αντίστοιχους τοµείς ασφάλισης του προσωπικού
της ∆ΕΗ.

Άρθρο 22
∆ιασυνοριακή δραστηριότητα Ταµείων

Επαγγελµατικής Ασφάλισης

1. Επιτρέπεται σε ελληνικές επιχειρήσεις να χρηµατοδοτούν
ιδρύµατα επαγγελµατικής συνταξιοδότησης, των οποίων η άδεια
έχει εκδοθεί σε κράτος - µέλος της Ε.Ε. ή του Ε.Ο.Χ. (κράτος -
µέλος καταγωγής), µε την επιφύλαξη της κείµενης κοινωνικής
και εργατικής νοµοθεσίας του κράτους - µέλους υποδοχής σχε-
τικά µε τις επαγγελµατικές συντάξεις. Επίσης επιτρέπεται στα
ταµεία επαγγελµατικής ασφάλισης που έχουν την έδρα ή το
κύριο διοικητικό τους κατάστηµα στην Ελλάδα και χορηγούν συ-
νταξιοδοτικές παροχές να χρηµατοδοτούνται από επιχειρήσεις
άλλων κρατών - µελών της Ε.Ε. ή του Ε.Ο.Χ. (κράτος µέλος υπο-
δοχής).

«Κράτος - µέλος καταγωγής» είναι το κράτος µέλος, στο οποίο
το ίδρυµα έχει την έδρα του ή και το κύριο διοικητικό του κατά-
στηµα ή, εφόσον δεν έχει έδρα, το κύριο διοικητικό του κατά-
στηµα.

«Κράτος - µέλος υποδοχής» είναι το κράτος του οποίου η κοι-
νωνική και εργατική νοµοθεσία σχετικά µε τις επαγγελµατικές
συντάξεις διέπει τις σχέσεις µεταξύ της χρηµατοδοτούσας επι-
χείρησης και των ασφαλισµένων µελών.

2. Κάθε Ταµείο Επαγγελµατικής Ασφάλισης (Τ.Ε.Α.) που χο-
ρηγεί συνταξιοδοτικές παροχές και επιθυµεί να δεχθεί χρηµατο-
δότηση από χρηµατοδοτούσα επιχείρηση, η οποία έχει την έδρα
της στην επικράτεια άλλου κράτους - µέλους της Ε.Ε. ή του
Ε.Ο.Χ., χρειάζεται προηγούµενη έγκριση, όσον αφορά τους
όρους λειτουργίας του, από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης, µετά σύµφωνη γνώµη της Εθνικής Αναλογι-
στικής Αρχής (Ε.Α.Α.) για τα θέµατα της αρµοδιότητάς της. Μόνο
τα εγκεκριµένα Τ.Ε.Α. µπορούν να ασκούν διασυνοριακή δρα-
στηριότητα.

Κάθε Τ.Ε.Α. γνωστοποιεί επίσης στο Υπουργείο Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης και την Εθνική Αναλογιστική Αρχή την επι-
θυµία του να δεχθεί χρηµατοδότηση από χρηµατοδοτούσα επι-
χείρηση η οποία έχει την έδρα της στην επικράτεια άλλου
κράτους - µέλους της Ε.Ε. ή του Ε.Ο.Χ..

3. Εάν ασκείται διασυνοριακή δραστηριότητα, απαιτείται η
εφαρµογή των επενδυτικών κανόνων που προσδιορίζονται στα
παρακάτω (α’, β’, γ’) από το ίδρυµα του κράτους καταγωγής.
Στην περίπτωση αυτή, οι κανόνες αυτοί εφαρµόζονται µόνο στο
τµήµα του ενεργητικού του ιδρύµατος που αντιστοιχεί στις δρα-
στηριότητες οι οποίες πραγµατοποιούνται στην ελληνική επι-
κράτεια. Οι ίδιοι κανόνες εφαρµόζονται και στα Ταµεία
Επαγγελµατικής Ασφάλισης συνταξιοδοτικών παροχών που
έχουν την έδρα ή το κύριο διοικητικό τους κατάστηµα στην ελ-
ληνική επικράτεια και ασκούν διασυνοριακή δραστηριότητα.

Ειδικότερα:
α) Το ίδρυµα δεν επενδύει άνω του 30% του εν λόγω τµήµατος

του ενεργητικού σε µετοχές, άλλα αξιόγραφα εξοµοιούµενα
προς µετοχές και χρεόγραφα µη εισηγµένα προς διαπραγµά-
τευση σε οργανωµένη αγορά, ή το ίδρυµα επενδύει τουλάχιστον
70% του εν λόγω τµήµατος του ενεργητικού σε µετοχές, άλλα
αξιόγραφα εξοµοιούµενα προς µετοχές και χρεόγραφα εισηγ-
µένα προς διαπραγµάτευση σε οργανωµένη αγορά.
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β) Το ίδρυµα δεν επενδύει άνω του 5% του εν λόγω τµήµατος
του ενεργητικού σε µετοχές και άλλα αξιόγραφα εξοµοιούµενα
προς µετοχές, οµολογίες, χρεόγραφα και άλλα µέσα της χρη-
µαταγοράς και της κεφαλαιαγοράς εκδιδόµενα από την ίδια επι-
χείρηση και άνω του 10% του εν λόγω τµήµατος του ενεργητικού
σε µετοχές και άλλα αξιόγραφα εξοµοιούµενα προς µετοχές,
οµόλογα, χρεόγραφα και άλλα µέσα της χρηµαταγοράς και της
κεφαλαιαγοράς εκδιδόµενα από επιχειρήσεις που ανήκουν σε
έναν και µόνο όµιλο.

γ) Το ίδρυµα δεν επενδύει άνω του 30% του εν λόγω τµήµατος
του ενεργητικού σε επενδυτικά προϊόντα εκπεφρασµένα σε νο-
µίσµατα διαφορετικά από αυτά των υποχρεώσεων.

4. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, µετά γνώµη της Εθνικής Αναλογιστικής Αρχής, καθορίζο-
νται: τα στοιχεία που πρέπει να παρέχονται από το ΤΕΑ στην
αρµόδια ελληνική εποπτική αρχή (Υπουργείο Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης) κατά τη διαδικασία γνωστοποίησης µεταξύ
της ελληνικής εποπτικής αρχής και των αντίστοιχων αρχών του
κράτους υποδοχής, ο χρόνος έναρξης της άσκησης διασυνο-
ριακής δραστηριότητας ενός ΤΕΑ, καθώς και η πλήρης χρηµα-
τοδότηση των τεχνικών αποθεµατικών και ρυθµίζονται θέµατα
επικοινωνίας και συνεργασίας µεταξύ των αρµόδιων εποπτικών
αρχών του κράτους - µέλους καταγωγής και του κράτους - µέ-
λους υποδοχής, καθώς και διαρκούς ενηµέρωσης και ανταλλα-
γής πληροφοριών µεταξύ των αρµόδιων εποπτικών αρχών για
σηµαντικές µεταβολές που αφορούν την εργατική και κοινωνική
νοµοθεσία του κράτους - µέλους υποδοχής σχετικά µε τις επαγ-
γελµατικές συντάξεις, πρόσθετους επενδυτικούς περιορισµούς
και πρόσθετες απαιτήσεις πληροφόρησης και κάθε άλλη ανα-
γκαία λεπτοµέρεια που αφορά στην άσκηση διασυνοριακής δρα-
στηριότητας των Τ.Ε.Α..

Σε περίπτωση αρµοδιότητας και του Υπουργού Οικονοµικών,
την απόφαση συνυπογράφει και ο Υπουργός Οικονοµικών.

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΛΟΙΠΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 23
Θέµατα εταιριών «Επαγγελµατική Κατάρτιση Α.Ε.»
και «Παρατηρητήριο Απασχόλησης - Ερευνητική

Πληροφορική Α.Ε.»

1. Η παράγραφος 2 του άρθρου 7 του ν. 3667/2008 (ΦΕΚ 114
Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης ρυθµίζονται οποιαδήποτε θέµατα σχετίζονται µε την
οργάνωση και λειτουργία των εταιρειών «Επαγγελµατική Κατάρ-
τιση Α.Ε.» και «Παρατηρητήριο Απασχόλησης- Ερευνητική Πλη-
ροφορική Α.Ε.» και ειδικότερα ο σκοπός των εταιρειών, ζητήµατα
προσωπικού, το µετοχικό κεφάλαιό τους, οι καταστατικές τους
ρυθµίσεις και η εν γένει οργάνωση και λειτουργία τους.»

2. Στο άρθρο 22 παράγραφος 1 του ν. 3586/2007 (ΦΕΚ 151 Α’)
η αναγραφείσα εκ παραδροµής επωνυµία της εταιρείας «Εθνικό
Παρατηρητήριο Απασχόλησης- Ερευνητική Πληροφορική Α.Ε.»
αντικαθίσταται µε το ορθό «Παρατηρητήριο Απασχόλησης-
Ερευνητική Πληροφορική Α.Ε.».

Άρθρο 24

1. Μετά το τέλος του άρθρου 3 του ν.3580/2007 προστίθεται
άρθρο 3Α µε το κάτωθι περιεχόµενο:

«Άρθρο 3Α
Η ενοποιηµένη καταγραφή των βεβαιωµένων απαιτήσεων των

νοµικών προσώπων του άρθρου 9 παρ.1 του παρόντος ανά
ασφαλιστικό οργανισµό, η είσπραξη των οφειλόµενων ποσών, η
σύναψη των συµβάσεων προµηθειών προϊόντων και παροχής
υπηρεσιών του άρθρου 10 παράγραφοι 1, 2, 4 και 5 του παρό-
ντος, καθώς και η εκτέλεση των πληρωµών των προµηθευτών ή
των παρόχων υπηρεσιών, σύµφωνα µε τις συναφθείσες συµβά-
σεις, ανατίθενται στα νοµικά πρόσωπα του άρθρου 9 παρ.1 του

παρόντος.»
Οι υποπεριπτώσεις αα’, ββ’ και γγ’ της περίπτωσης ε’ του άρ-

θρου 3 του ν. 3580/2007 καταργούνται και οι υποπεριπτώσεις δδ’
και εε’ αναριθµούνται σε αα’ και ββ’ αντίστοιχα.

2. Στο τέλος του άρθρου 3 του ν. 3580/2007 προστίθεται πε-
ρίπτωση ιζ’ ώς εξής:

«ιζ. Η δηµιουργία βάσης δεδοµένων παρατηρητηρίου τιµών για
τον έλεγχο των τιµών όλων των ειδών που αναφέρονται στο
άρθρο 10 του ν. 3580/2007 µε βάση τις τιµές των χωρών της Ε.Ε..
Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
καθορίζονται οι όροι και οι κανόνες λειτουργίας του και οι προ-
ϋποθέσεις δηµοσιότητάς του.»

3. Στο άρθρο 6 παρ. 1 του ν.3580/2007 προστίθεται υποπαρά-
γραφος γ’ ως εξής:

«γ) Η Ε.Π.Υ., οι Υ.Πε., όπως και τα Νοσοκοµεία και οι λοιποί
εποπτευόµενοι φορείς από το Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, κατά τα ανωτέρω δύνανται να προβαίνουν σε διε-
ξαγωγή διαγωνισµών του άρθρου 10 του ν. 3580/2007 µε τη µέ-
θοδο ηλεκτρονικών διαγωνισµών προµηθειών και υπηρεσιών,
καθώς και ηλεκτρονικών δηµοπρασιών, όπως οι εκάστοτε ισχύ-
ουσες διατάξεις ορίζουν.»

4. Στην αρχή της παραγράφου 7 του άρθρου 6 του ν. 3580/ 2007
προστίθεται εδάφιο µε το εξής περιεχόµενο:

«7. Η Επιτροπή Προµηθειών Υγείας µε αιτιολογηµένη απόφασή
της, κατόπιν εγκρίσεως του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, δύναται να διενεργεί διαγωνισµούς, που έχουν εγκρι-
θεί από το Πρόγραµµα Προµηθειών Υπηρεσιών Υγείας, µε ενιαίες
προδιαγραφές για τις ανάγκες των φορέων ευθύνης του Υπουρ-
γείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ή να αναθέτει κατ’
εξαίρεση την υλοποίηση ενιαίων διαγωνισµών του Προγράµµα-
τος Προµηθειών Υπηρεσιών Υγείας στις Υ.Πε., για τις ανάγκες
των φορέων ευθύνης τους, κατόπιν σχετικής εισήγησης της αρ-
µόδιας Υ.Πε..»

5. Στην παρ.3 του άρθρου 10 του ν. 3580/2007 προστίθεται πε-
ρίπτωση γ’ ως εξής:

«γ) Καθορίζεται η εφαρµογή νοσοκοµειακής συσκευασίας,
καθώς και η δυνατότητα διενέργειας διαγωνισµών για την προ-
µήθεια φαρµακευτικών σκευασµάτων µε βάση τη δραστική ουσία
ή οµάδα δραστικών ουσιών ίδιας φαρµακολογικής κατηγορίας.
Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
καθορίζονται οι λεπτοµέρειες εφαρµογής των ανωτέρω.»

6. Ποσοστό 2% επί των τιµολογίων των συµβάσεων προµη-
θειών και υπηρεσιών υγείας, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 3 του ν. 3580/2007 (ΦΕΚ 134 Α’), καθώς και της υπ’ αρίθµ.
∆Υ6α/οικ36932/17.3.2009 κοινής υπουργικής απόφασης (ΦΕΚ
545 Β’), παρακρατείται και αποδίδεται από τους φορείς που εκτε-
λούν τις σχετικές συµβάσεις.

Άρθρο 25
Θέµατα O.A.E.E.- Ο.Γ.Α.

Οι διατάξεις του άρθρου 9 του ν. 3050/2002, καθώς και η παρ.
11 του άρθρου 7 του ν. 3232/2004, όπως ισχύουν µετά την αντι-
κατάστασή τους µε την παρ. 1 του άρθρου 17 και τις παραγρά-
φους 7 και 8 του άρθρου 18 του ν. 3144/2003, την παρ. 2
του άρθρου 17 του ν. 3232/2004, την παρ. 3 του άρθρου 47 και
την παρ. 2 του άρθρου 53 του ν. 3518/2006 και συµπληρώθηκαν
µε τις διατάξεις του άρθρου 46 του ν. 3518/2006, αντικαθίστα-
νται ως εξής:

«1.α) Επαγγελµατίες, βιοτέχνες, έµποροι που έχουν την έδρα
τους και ασκούν τη δραστηριότητά τους σε πόλεις, χωριά ή οι-
κισµούς κάτω των 2.000 κατοίκων ή κάτω των 1.000 κατοίκων
στους Νοµούς Αττικής, Βοιωτίας, Εύβοιας, Κορινθίας, Αχαΐας και
Θεσσαλονίκης, σύµφωνα µε την τελευταία απογραφή πριν την
έναρξη επαγγέλµατος, υπάγονται από 1.1.2003 στην υποχρεω-
τική ασφάλιση του Οργανισµού Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγ-
γελµατιών (Ο.Α.Ε.Ε.), εφόσον ο µέσος όρος των εισοδηµάτων
των τριών (3) πρώτων ετών από την έναρξη επαγγέλµατος, όπως
προκύπτουν από τα εκκαθαριστικά σηµειώµατα φόρου εισοδή-
µατος της αρµόδιας ∆.Ο.Υ., υπερβαίνει το 400πλάσιο του εκά-
στοτε ισχύοντος ηµεροµισθίου του ανειδίκευτου εργάτη.
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Το ίδιο ισχύει από την 1.1.2007 και για τους επαγγελµατίες,
βιοτέχνες και εµπόρους που κατοικούν µόνιµα σε νησιά µε πλη-
θυσµό κάτω των 3.100 κατοίκων.

β) Επαγγελµατίες, βιοτέχνες και έµποροι µε έδρα στις ανω-
τέρω περιοχές που ασκούν παράλληλα και αγροτική δραστηριό-
τητα υπάγονται στην υποχρεωτική ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε.,
εφόσον το 50% και πλέον του µέσου όρου των συνολικών εισο-
δηµάτων τους, όπως προκύπτουν από τα εκκαθαριστικά σηµει-
ώµατα φόρου εισοδήµατος της αρµόδιας ∆.Ο.Υ., των τριών
πρώτων ετών από την έναρξη της παράλληλης άσκησης των δύο
επαγγελµάτων, προέρχεται από επαγγελµατική ή βιοτεχνική ή
εµπορική δραστηριότητα και υπερβαίνει το 400πλάσιο του εκά-
στοτε ισχύοντος ηµεροµισθίου ανειδίκευτου εργάτη.

Πρόσωπα που υπήχθησαν για πρώτη φορά στην ασφάλιση
οποιουδήποτε ασφαλιστικού οργανισµού πριν την 1.1.1993 και
τα οποία ασκούν µισθωτή ή άλλη εργασία εκτός υποχρεωτικά
ασφαλιστέας στον Ο.Γ.Α. και παράλληλα ασκούν επαγγελµατική,
βιοτεχνική ή εµπορική δραστηριότητα στις περιοχές της περί-
πτωσης 1.α), υπάγονται στην υποχρεωτική ασφάλιση του
Ο.Α.Ε.Ε..

γ) Οι επαγγελµατίες, βιοτέχνες και έµποροι που έχουν την
έδρα τους σε περιοχές της παραπάνω 1.α) περίπτωσης, εφόσον
αποδεδειγµένα ασκούν δραστηριότητα πέραν των περιοχών
αυτών, υπάγονται στην υποχρεωτική ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. ανε-
ξαρτήτως εισοδηµατικού κριτήριου. ∆ιαπιστωµένη, µε οποιον-
δήποτε τρόπο, άσκηση επαγγέλµατος σε περιοχές πέραν των
παραπάνω, µετά την εξαίρεση του επαγγελµατία από τον
Ο.Α.Ε.Ε. και την υπαγωγή του στον Ο.Γ.Α., έχει ως συνέπεια την
αναδροµική υπαγωγή του στην ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. από την
πρώτη του µήνα της αποδεδειγµένης άσκησης της δραστηριό-
τητας στις περιοχές αυτές, εφαρµοζοµένης της ισχύουσας νο-
µοθεσίας του Οργανισµού.

Μικροπωλητές λαϊκών αγορών που µε βάση την άδεια ασκή-
σεως επαγγέλµατος ασκούν τη δραστηριότητά τους µία φορά
την εβδοµάδα σε περιοχές πέραν αυτών της περίπτωσης 1.α),
εξαιρούνται από τις διατάξεις του παραπάνω εδαφίου και υπά-
γονται στις διατάξεις της περίπτωσης 1.α).

Εξαιρούνται επίσης από τις διατάξεις του πρώτου εδαφίου της
περίπτωσης γ’ και υπάγονται στις διατάξεις της περίπτωσης 1.α)
τα µέλη δασικών συνεταιρισµών που κατοικούν µόνιµα στις πε-
ριοχές της περίπτωσης 1.α) και ασκούν δραστηριότητα που έχει
ως αντικείµενο την επεξεργασία ξύλου για την παραγωγή και
εµπορία ειδών λαϊκής τέχνης και πέραν των περιοχών αυτών.

Τα πρόσωπα της περίπτωσης (γ) που υπήχθησαν στην ασφά-
λιση του Ο.Α.Ε.Ε. από 1.11.2009 και µέχρι τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος, θεωρείται ότι καλώς υπήχθησαν και ο χρόνος ασφάλισής
τους στον Ο.Α.Ε.Ε. θεωρείται ισχυρός. Τα πρόσωπα που δεν κα-
τέβαλαν εισφορές για το εν λόγω χρονικό διάστηµα, δύνανται
προαιρετικά να το αναγνωρίσουν καταβάλλοντας τις αναλογού-
σες εισφορές µε το τρέχον ασφάλιστρο και χωρίς πρόσθετα
τέλη, εφόσον υποβάλλουν σχετική αίτηση εντός έτους από τη
δηµοσίευση του παρόντος.

2. Οι ιδιοκτήτες ελαιοτριβείου µε τη µορφή ατοµικής επιχεί-
ρησης, καθώς και τα µέλη οµορρύθµων εταιρειών (Ο.Ε.) ή ετε-
ρορρύθµων εταιρειών (Ε.Ε.) µε την ίδια δραστηριότητα
υπάγονται στις διατάξεις της περίπτωσης 1.α) ή 1.β) ανάλογα,
σε όλη την επικράτεια.

3. Κατά την πρώτη τριετία από την έναρξη του επαγγέλµατος,
επαγγελµατίες, βιοτέχνες και έµποροι των παραπάνω παραγρά-
φων 1 και 2 ασφαλίζονται υποχρεωτικά στον Ο.Γ.Α., υποχρεού-
µενοι να προσκοµίσουν στον Ο.Α.Ε.Ε. βεβαίωση του Ο.Γ.Α. περί
της ασφάλισής τους. Για τα τρία (3) πρώτα χρόνια η ασφάλιση
στον Ο.Α.Ε.Ε. είναι προαιρετική.

Επίσης, τα πρόσωπα των παραπάνω περιπτώσεων που µετά
την πρώτη τριετία, εξαιρούνται προσωρινά από την ασφάλιση
του Ο.Α.Ε.Ε. λόγω εισοδηµατικού κριτηρίου, ασφαλίζονται υπο-
χρεωτικά στον Ο.Γ.Α., υποχρεούµενα να προσκοµίσουν στον
Ο.Α.Ε.Ε. βεβαίωση του Ο.Γ.Α. περί της ασφάλισής τους, προκει-
µένου να τους χορηγηθεί οριστικά η εξαίρεσή τους από τον
Ο.Α.Ε.Ε..

Ο Ο.Α.Ε.Ε., µετά την παρέλευση τριών (3) ετών από τη χορή-

γηση στον επαγγελµατία, βιοτέχνη ή έµπορο των παραπάνω πε-
ριπτώσεων, εξαίρεσης από την ασφάλισή του, έχει το δικαίωµα,
οποτεδήποτε, του επανελέγχου της άσκησης της δραστηριότη-
τάς του και των εισοδηµάτων του. Κατά τον επανέλεγχο εξετά-
ζεται πάντα ο µέσος όρος των εισοδηµάτων της προηγούµενης
τριετίας. Το δικαίωµα αυτό έχει και ο ασφαλισµένος στις περι-
πτώσεις υπαγωγής στην ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. λόγω εισοδη-
µατικών κριτηρίων, µετά την παρέλευση τουλάχιστον τριών (3)
ετών από την υπαγωγή του στην ασφάλιση στον Ο.Α.Ε.Ε..

Τα πρόσωπα που εξαιρούνται από την ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε.
είτε κατά τη διάρκεια της πρώτης τριετίας είτε µετά από αυτή,
µπορούν να ασφαλίζονται στον Οργανισµό αυτόν προαιρετικά,
σύµφωνα µε τις καταστατικές διατάξεις του Ο.Α.Ε.Ε..

Χρόνος προαιρετικής υπαγωγής στην ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε.
µέχρι την 21.12.2006 (ηµεροµηνία δηµοσίευσης του ν.
3518/2006, ΦΕΚ 272 Α’), για τον οποίο δεν έχουν καταβληθεί οι
προβλεπόµενες εισφορές εντός του απαιτούµενου εξαµήνου και
έχει απωλεσθεί ο χρόνος αυτός, µπορεί να αναγνωρισθεί προαι-
ρετικά µε υποβολή σχετικής αίτησης από τους ενδιαφερόµενους.

4. Πρόσωπα που είχαν υπαχθεί στην ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. -
Τ.Α.Ε. στις περιοχές της περίπτωσης 1.α), πριν την ισχύ των δια-
τάξεων του ν. 3050/2002, παραµένουν στην υποχρεωτική ασφά-
λιση του Ο.Α.Ε.Ε..

Επίσης στην υποχρεωτική ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. υπάγονται
τα µέλη των εταιρειών περιορισµένης ευθύνης (Ε.Π.Ε.) των
οποίων ο σκοπός συνιστά επαγγελµατική, βιοτεχνική ή εµπορική
δραστηριότητα, καθώς και τα µέλη του ∆ιοικητικού Συµβουλίου
ανωνύµων εταιρειών (Α.Ε.), που είναι µέτοχοι κατά ποσοστό 3%
τουλάχιστον, σε όλη την επικράτεια.

Στην υποχρεωτική ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. υπάγονται τα µέλη
των οµορρύθµων εταιρειών (Ο.Ε.) και ετερορρύθµων εταιρειών
(Ε.Ε.) που έχουν την έδρα τους και ασκούν τη δραστηριότητά
τους σε περιοχές της περίπτωσης 1.α), των οποίων ο σκοπός συ-
νιστά επαγγελµατική, βιοτεχνική ή εµπορική δραστηριότητα,
εφόσον ο µέσος όρος των εισοδηµάτων των τριών (3) πρώτων
ετών από την έναρξη δραστηριότητας, όπως τα εισοδήµατα αυτά
προκύπτουν από τα εκκαθαριστικά σηµειώµατα φόρου εισοδή-
µατος της αρµόδιας ∆.Ο.Υ., υπερβαίνουν το 250πλάσιο του εκά-
στοτε ισχύοντος ηµεροµισθίου ανειδίκευτου εργάτη. Σε κάθε
άλλη περίπτωση, υπάγονται στην υποχρεωτική ασφάλιση του
Ο.Γ.Α. και κατατάσσονται από 1.1.2005 στην 5η ασφαλιστική κα-
τηγορία του άρθρου 4 του ν. 2458/1997, όπως κάθε φορά ισχύει.

Μέλη οµορρύθµων εταιρειών (Ο.Ε.) και ετερορρύθµων εται-
ρειών (Ε.Ε.) που έχουν την έδρα τους και ασκούν τη δραστηριό-
τητά τους σε περιοχές της περίπτωσης 1.α) και παράλληλα
ασκούν αγροτική δραστηριότητα, υπάγονται στην υποχρεωτική
ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε., εφόσον το 50% και πλέον του µέσου
όρου των συνολικών εισοδηµάτων τους, όπως προκύπτουν από
τα εκκαθαριστικά σηµειώµατα φόρου εισοδήµατος της αρµόδιας
∆.Ο.Υ., των τριών (3) πρώτων ετών από την έναρξη της παράλ-
ληλης άσκησης των δύο επαγγελµάτων, προέρχεται από επαγ-
γελµατική ή βιοτεχνική ή εµπορική δραστηριότητα και υπερβαίνει
το 250πλάσιο του εκάστοτε ισχύοντος ηµεροµισθίου ανειδίκευ-
του εργάτη.

Επαγγελµατίες, βιοτέχνες και έµποροι, που ασκούν επαγγελ-
µατική ή βιοτεχνική δραστηριότητα σε πόλεις, χωριά ή οικισµούς
άνω των 1.000 κατοίκων στους Νοµούς Αττικής, Βοιωτίας, Εύ-
βοιας, Κορινθίας, Αχαΐας και Θεσσαλονίκης, σύµφωνα µε την τε-
λευταία απογραφή πριν την έναρξη επαγγέλµατος,
εξακολουθούν να υπάγονται στην υποχρεωτική ασφάλιση του
Ο.Α.Ε.Ε..

Πρόσωπα που έχουν υπαχθεί στην ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. µε
τις διατάξεις του άρθρου 137 του ν. 2071/1992 (ΦΕΚ 123 Α’), συ-
νεχίζουν την ασφάλισή τους στον Ο.Α.Ε.Ε..

5. Οι ιδιοκτήτες έως και δέκα (10) ενοικιαζόµενων δωµατίων,
καθώς και οι ιδιοκτήτες επιπλωµένων διαµερισµάτων έως και
δέκα (10) δωµάτια, σε όλη την επικράτεια, εξαιρούνται από την
υποχρεωτική ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. και ασφαλίζονται υποχρε-
ωτικά στον Ο.Γ.Α.. Εφόσον αυτοί ασφαλίζονται από άλλη εργα-
σία ή απασχόληση σε οποιονδήποτε ασφαλιστικό οργανισµό ή
το ∆ηµόσιο ή λαµβάνουν σύνταξη από οποιονδήποτε ασφαλι-
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στικό οργανισµό ή το ∆ηµόσιο, δεν υπάγονται σε κανέναν από
τους δύο πιο πάνω Οργανισµούς.

Οι ιδιοκτήτες έντεκα (11) και άνω ενοικιαζόµενων δωµατίων,
καθώς και οι ιδιοκτήτες επιπλωµένων διαµερισµάτων έντεκα (11)
και άνω δωµατίων, σε περιοχές της περίπτωσης 1.α), υπάγονται
από 1.1.2007 στην υποχρεωτική ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. εφόσον
ο µέσος όρος των εισοδηµάτων των τριών (3) πρώτων ετών από
τη δραστηριότητα αυτή, όπως προκύπτουν από τα εκκαθαριστικά
σηµειώµατα φόρου εισοδήµατος της αρµόδιας ∆.Ο.Υ., υπερβαί-
νει το 400πλάσιο του εκάστοτε ισχύοντος ηµεροµισθίου του ανει-
δίκευτου εργάτη.

6. Οι απασχολούµενοι µε σύµβαση έργου σε φορείς του δη-
µόσιου τοµέα του άρθρου 51 του ν. 1892/1990 (ΦΕΚ 101 Α’),
όπως ισχύει, σε επιχειρήσεις των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδι-
οίκησης (Ο.Τ.Α.), καθώς και σε ερευνητικούς και τεχνολογικούς
φορείς του ν. 1514/1985 (ΦΕΚ 13 Α’) όπως ισχύει, για δράσεις
που χρηµατοδοτούνται ή συγχρηµατοδοτούνται από την Ευρω-
παϊκή Ένωση ή άλλους διεθνείς, δηµόσιους ή ιδιωτικούς φορείς,
υπάγονται υποχρεωτικά στην ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε..

7. α) Συνταξιούχοι ασφαλιστικών οργανισµών κύριας ασφάλι-
σης αρµοδιότητας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, πλην Ο.Γ.Α., καθώς και συνταξιούχοι του ∆ηµοσίου
ή του Ν.Α.Τ. οι οποίοι είτε συνεχίζουν την ίδια επαγγελµατική,
βιοτεχνική ή εµπορική δραστηριότητα είτε κάνουν έναρξη επαγ-
γέλµατος στην αρµόδια ∆.Ο.Υ., µετά τη συνταξιοδότησή τους,
ως ελεύθεροι επαγγελµατίες, βιοτέχνες και έµποροι στις περιο-
χές της περίπτωσης 1.α), υπάγονται στην υποχρεωτική ασφά-
λιση του Ο.Α.Ε.Ε., εφαρµοζοµένων των διατάξεων της
περίπτωσης β’ της παραγράφου 6 του άρθρου 63 του ν.
2676/1999.

β) Συνταξιούχοι του Ο.Γ.Α. που κάνουν έναρξη επαγγελµατι-
κής, βιοτεχνικής ή εµπορικής δραστηριότητας στις περιοχές της
περίπτωσης 1.α), µετά τη συνταξιοδότησή τους, υπάγονται στην
υποχρεωτική ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε., µη εφαρµοζοµένων των
διατάξεων της περίπτωσης β’ της παραγράφου 6 του άρθρου 63
του ν. 2676/1999.

Συνταξιούχοι του Ο.Γ.Α. που συνεχίζουν την ίδια επαγγελµα-
τική, βιοτεχνική ή εµπορική δραστηριότητα µετά τη συνταξιοδό-
τησή τους, στις περιοχές της περίπτωσης 1.α), δεν υπάγονται
στην υποχρεωτική ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. ούτε στην υποχρεω-
τική ασφάλιση του Ο.Γ.Α..

γ) Συνταξιούχοι της παραπάνω περίπτωσης α’, καθώς και του
πρώτου εδαφίου της παραπάνω περίπτωσης β’, που υπήχθησαν
από 1.12.2008 µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος στην ασφά-
λιση του Ο.Α.Ε.Ε. λόγω άσκησης επαγγέλµατος υπακτέου στην
ασφάλιση του Οργανισµού και κατέβαλαν εισφορές για το διά-
στηµα αυτό, θεωρείται ότι καλώς ασφαλίστηκαν και ο χρόνος
ασφάλισής τους στον Ο.Α.Ε.Ε. είναι ισχυρός. Στις περιπτώσεις
των συνταξιούχων που ενώ υπήχθησαν στην ασφάλιση του
Ο.Α.Ε.Ε. από 1.12.2008 και µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος
δεν κατέβαλαν εισφορές για το εν λόγω χρονικό διάστηµα, δύ-
νανται προαιρετικά να το αναγνωρίσουν καταβάλλοντας τις ανα-
λογούσες εισφορές µε το τρέχον ασφάλιστρο και χωρίς
πρόσθετα τέλη, εφόσον υποβάλλουν σχετική αίτηση εντός έτους
από τη δηµοσίευση του παρόντος.

8. Οι απασχολούµενοι στην αγροτική οικονοµία ασφαλισµένοι
στον Ο.Γ.Α., που έχουν ενταχθεί στα επενδυτικά προγράµµατα
για την αγροτική ανάπτυξη (όπως αγροτουρισµός, αγροβιοτε-
χνία) στο πλαίσιο των Κανονισµών της Ε.Ε. και χρηµατοδοτού-
νται για το σκοπό αυτόν, εξαιρούνται από την ασφάλιση του
Ο.Α.Ε.Ε. για όσο χρόνο διαρκεί η υποχρεωτική παραµονή τους
στο πρόγραµµα και συνεχίζουν να ασφαλίζονται υποχρεωτικά
στον O.Γ.A., κατατασσόµενοι τουλάχιστον στην 5η ασφαλιστική
κατηγορία του άρθρου 4 του ν. 2458/1997 (ΦΕΚ 15 Α’), όπως
ισχύει.

Μετά τη λήξη της ως άνω υποχρεωτικής παραµονής, η ασφα-
λιστική τους περίπτωση επανεξετάζεται σύµφωνα µε τις κείµε-
νες διατάξεις.

9. Στην υποχρεωτική ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. υπάγονται τα φυ-
σικά πρόσωπα ή τα µέλη εταιρειών οποιασδήποτε µορφής,
καθώς και τα µέλη του ∆.Σ. της Α.Ε. µε ποσοστό τουλάχιστον 3%,

που εγκαθιστούν φωτοβολταΐκό σύστηµα ισχύος πάνω από 20kw
είτε σε κτιριακή εγκατάσταση που χρησιµοποιείται για κατοικία ή
στέγη επιχείρησης είτε σε αγροτεµάχια ή οικόπεδα, σε όλη την
επικράτεια.

Εξαιρούνται από την υποχρεωτική ασφάλιση του Ο.Α.Ε.Ε. και
ασφαλίζονται στην 7η ασφαλιστική κατηγορία του Ο.Γ.Α. οι κατά
κύριο επάγγελµα, τουλάχιστον για µία πενταετία, αγρότες, όπως
ορίζονται από το Μητρώο Αγροτών, που εγκαθιστούν φωτοβολ-
ταϊκό σύστηµα ισχύος µέχρι 100 kw.

10. Οι διατάξεις που ρυθµίζουν διαφορετικά τα παραπάνω θέ-
µατα καταργούνται.

11. Οι συνταξιούχοι του Ο.Α.Ε.Ε. Νοµού Πιερίας, καθώς και τα
προστατευόµενα µέλη αυτών υπάγονται από την πρώτη του επό-
µενου µήνα της δηµοσίευσης του νόµου αυτού στην ασφάλιση
του Κλάδου Παροχών Ασθένειας του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ. Η προβλεπό-
µενη εισφορά για την ασφάλιση των συνταξιούχων αποδίδεται
στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ. Από την ίδια ως άνω ηµεροµηνία καταργούνται
οι διατάξεις της παραγράφου 4 του δέκατου τέταρτου άρθρου
του ν. 3607/2007 (ΦΕΚ 245 Α’).»

Άρθρο 26

Η προβλεπόµενη από τις διατάξεις της παρ.2 του άρθρου 19
του π.δ. 235/2000 (ΦΕΚ 199 Α’) προθεσµία προσαρµογής των
ιδιωτικών κλινικών, όπως αυτή έχει παραταθεί µε τις διατάξεις
της παρ. 4 του άρθρου 15 του ν. 2920/2001 (ΦΕΚ 131 Α’), της
παρ. 2 του άρθρου 14 του ν. 2955/2001 (ΦΕΚ 256 Α’), της παρ. 7
του άρθρου 19 του ν. 3106/2003 (ΦΕΚ 30 Α’), της παρ. 1 του άρ-
θρου 33 του ν. 3204/2003 (ΦΕΚ 296 Α’), του άρθρου 39 του ν.
3252/2004 (ΦΕΚ 132 Α’), του άρθρου 32 του ν. 3305/ 2005 (ΦΕΚ
17 Α’), του άρθρου 28 του ν. 3402/2005 (ΦΕΚ 258 Α’), της παρ. 4
του άρθρου 8 του ν. 3527/2007 (ΦΕΚ 25 Α’), της παρ. β’ του άρ-
θρου 5 του ν. 3627/2007 (ΦΕΚ 292 Α’) παρατείνεται µέχρι την
31.12.2010.

Άρθρο 27

1. Οι προβλεπόµενες από το άρθρο 15 του ν. 3730/ 2008 (ΦΕΚ
262 Α’) προθεσµίες προσαρµογής των φαρµακείων και της χρέ-
ωσης φαρµάκων των ιδιωτικών κλινικών, προς τις ισχύουσες δια-
τάξεις, παρατείνονται για χρονικό διάστηµα τριών (3) µηνών από
τη δηµοσίευση του παρόντος. Σε περίπτωση που παρέλθει η πα-
ραπάνω ηµεροµηνία και δεν έχει συντελεσθεί η συµµόρφωση
των ιδιωτικών κλινικών, τότε δεν επιτρέπεται στους φορείς κοι-
νωνικής ασφάλισης να συνάπτουν συµβάσεις νοσηλείας των
ασφαλισµένων τους µε τις κλινικές αυτές.

2. Η παράγραφος 5 του άρθρου 13 του ν.δ. 96/1973 (ΦΕΚ 172
Α’), όπως έχει αντικατασταθεί από το άρθρο 10 του ν. 3457/2006
(ΦΕΚ 93 Α’) και τροποποιηθεί από τα άρθρα 13 και 15 εδάφιο
τρίτο του ν. 3730/2008 τροποποιείται ως εξής:

«Τα φαρµακευτικά προϊόντα που διατίθενται στους νοσηλευό-
µενους στα δηµόσια νοσοκοµεία, στα ιδρύµατα που εποπτεύο-
νται από τα Υπουργεία Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και στις ιδιωτικές κλινικές
εντός των οποίων λειτουργεί φαρµακείο, χρεώνονται στην επί-
σηµη χονδρική τιµή προσαυξηµένη κατά τρία τοις εκατό (3%),
πλέον των νοµίµων επιβαρύνσεων. Η χρέωση γίνεται ανά ασθενή
και φαρµακευτικό σκεύασµα, µε βάση την ηµερήσια δόση που
αναγράφεται στο συνταγολόγιο. Με απόφαση του Υπουργού
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζονται οι λεπτοµέ-
ρειες εφαρµογής. Η προµήθεια των εν λόγω φαρµακευτικών
προϊόντων από τις ιδιωτικές κλινικές γίνεται στη νοσοκοµειακή
τιµή.»

3. Για τη λειτουργία των φαρµακείων εντός των ιδιωτικών κλι-
νικών είναι υποχρεωτική η πρόσληψη φαρµακοποιού και ο ορι-
σµός αυτού ως υπευθύνου.

4. Η παρ. 1 του άρθρου 17 του π.δ. 235/2000 (ΦΕΚ 199 Α’),
όπως έχει αντικατασταθεί και ισχύει µε το άρθρο 8 του π.δ.
198/2007 (ΦΕΚ 225 Α’), τροποποιείται ως εξής:

«Οι ιδιωτικές κλινικές του παρόντος, ανεξαρτήτως ειδικότη-
τας, νοµικού πλαισίου ίδρυσης και λειτουργίας και ανεξαρτήτως
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αν περιλαµβάνεται στην άδειά τους η υποχρέωση λειτουργίας
φαρµακείου, εφόσον έχουν δυναµικότητα άνω των εξήντα (60)
κλινών, πρέπει να διαθέτουν υποχρεωτικά φαρµακείο, σύµφωνα
µε τις προδιαγραφές του π.δ. 517/1991(ΦΕΚ 64 Α’) µε ελάχιστο
εµβαδόν δεκαοκτώ τετραγωνικών µέτρων (18 τ.µ.). Κλινικές δυ-
ναµικότητας µέχρι εξήντα (60) κλίνες, που δεν διαθέτουν φαρ-
µακείο πρέπει να διαθέτουν χώρο αποθήκευσης φαρµάκων
τουλάχιστον έξι τετραγωνικά µέτρα (6 τ.µ.).»

5. Από τη δηµοσίευση του παρόντος καταργείται το άρθρο 11
του ν. 3457/2006 και το άρθρο 13 του ν. 3730/ 2008 (ΦΕΚ 262 Α’).

6. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ορίζονται ειδικές
ρυθµίσεις για τις προϋποθέσεις, τους όρους και τις προδιαγρα-
φές αδειοδότησης και λειτουργίας των ιδιωτικών κλινικών, που
διέπονται από τις διατάξεις των προεδρικών διαταγµάτων
247/1991, 517/ 1991 και 235/2000.

7. Ο εφοδιασµός των φαρµακείων των ιδιωτικών κλινικών µε
φαρµακευτικά προϊόντα, καθώς και η διακίνησή τους αφορά απο-
κλειστικά την κάλυψη των νοσηλευόµενων ασθενών σε αυτές.
Απαγορεύεται κάθε µεταπώληση φαρµακευτικών προϊόντων από
τις ιδιωτικές κλινικές σε τρίτους. Παράβαση των ανωτέρω απο-
τελεί λόγο ανάκλησης της άδειας των ιδιωτικών κλινικών για διά-
στηµα από έξι (6) έως δώδεκα (12) µήνες. Η ανάκληση της
άδειας λειτουργίας γίνεται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Άρθρο 28

Η διάταξη του άρθρου 13 του ν. 2071/1992 (ΦΕΚ 123 Α’), όπως
αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 4 του ν. 2256/ 1994 (ΦΕΚ 196 Α’)
και συµπληρώθηκε µε την παρ.1 του άρθρου 33 του ν. 3329/2005
(ΦΕΚ 81 Α’), αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Άρθρο 13
Ιδιωτικοί φορείς παροχής υπηρεσιών πρωτοβάθµιας φροντί-

δας υγείας (Π.Φ.Υ.)
1. Η ιατρική και οδοντιατρική πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας

του ιδιωτικού τοµέα παρέχεται από τους εξής φορείς:
α. Ιδιωτικά ιατρεία και οδοντιατρεία.
β. Ιδιωτικά πολυιατρεία και πολυοδοντιατρεία.
γ. Ιδιωτικά διαγνωστικά εργαστήρια.
δ. Ιδιωτικά εργαστήρια φυσικής ιατρικής και αποκατάστασης.
2. Η άδεια ίδρυσης και λειτουργίας των παραπάνω φορέων πα-

ροχής ιατρικών και οδοντιατρικών υπηρεσιών πρωτοβάθµιας
φροντίδας υγείας χορηγείται σε:

α. Φυσικά πρόσωπα ιατρούς ή οδοντιάτρους.
β. Νοµικά πρόσωπα οποιασδήποτε µορφής µε την προϋπό-

θεση ότι αποκλειστικός σκοπός τους είναι η παροχή υπηρεσιών
Π.Φ.Υ..

γ. Αστικούς συνεταιρισµούς ελευθέρων επαγγελµατιών ιατρών
εργαστηριακής διάγνωσης, βιοπαθολογίας, κυτταρολογίας και
παθολογικής ανατοµίας για την κάλυψη των αναγκών των µελών
τους.

Για τη χορήγηση της παραπάνω άδειας ίδρυσης και λειτουρ-
γίας απαιτείται η υποβολή αιτήσεως του φυσικού προσώπου ή
του νόµιµου εκπροσώπου της ιατρικής ή οδοντιατρικής εταιρείας
ή του αστικού συνεταιρισµού, η οποία συνοδεύεται από τα απα-
ραίτητα δικαιολογητικά και παράβολο ύψους διακοσίων (200)
ευρώ, το ύψος του οποίου µπορεί να αναπροσαρµόζεται µε κ.υ.α.
του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και του
Υπουργού Οικονοµικών.

3. Τα νοµικά πρόσωπα της προηγούµενης παραγράφου έχουν:
α. Τη µορφή ανώνυµης εταιρείας, της οποίας η πλειοψηφία

του µετοχικού κεφαλαίου (51% τουλάχιστον) ανήκει σε ειδικευ-
µένους ιατρούς ή οδοντιάτρους.

β. Τη µορφή εταιρείας περιορισµένης ευθύνης, της οποίας η
πλειοψηφία των εταιρικών µεριδίων της (51% τουλάχιστον) ανή-
κει σε ειδικευµένους ιατρούς ή οδοντιάτρους.

γ. Τη µορφή προσωπικής εταιρείας του Εµπορικού Κώδικα,
της οποίας η πλειοψηφία των εταίρων είναι ειδικευµένοι ιατροί ή
οδοντίατροι, καθώς και η πλειοψηφία του εταιρικού κεφαλαίου
(51% τουλάχιστον) ανήκει σε ειδικευµένους ιατρούς ή οδοντιά-

τρους.
δ. Οποιαδήποτε ετέρα νοµική µορφή, πλην των ως άνω, όπου

η πλειοψηφία των µετεχόντων και του κεφαλαίου τους (51% του-
λάχιστον) ανήκει σε ειδικευµένους ιατρούς ή οδοντιάτρους.

4. Οι δικαιούχοι της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου δεν
επιτρέπεται να κατέχουν πέραν της µίας άδειας ίδρυσης και λει-
τουργίας φορέα παροχής υπηρεσιών Π.Φ.Υ. και δεν επιτρέπεται
να συστήσουν παραρτήµατα για την παροχή υπηρεσιών Π.Φ.Υ.
ούτε να λειτουργούν σε µη συνεχόµενα κτίρια.

5. Όπου στο θεσµικό πλαίσιο για τους φορείς Π.Φ.Υ. της πα-
ραγράφου 1 προβλέπονται επιστηµονικά υπεύθυνοι και επιστη-
µονικοί διευθυντές των εν λόγω φορέων, οι έχοντες τις ως άνω
ιδιότητες πρέπει να ανήκουν στον ιατρικό ή οδοντιατρικό σύλ-
λογο της περιφέρειας που είναι εγκατεστηµένος ο φορέας
Π.Φ.Υ. και απαγορεύεται να οριστούν επιστηµονικά υπεύθυνοι ή
επιστηµονικοί διευθυντές ή να παρέχουν υπηρεσίες οποιασδή-
ποτε µορφής σε περισσότερους από δύο φορείς Π.Φ.Υ..

6. Υπηρεσίες Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας παρέχονται
και από άλλους φορείς, όπως τα ιδιωτικά εργαστήρια φυσικοθε-
ραπείας, καθώς και από λοιπούς επιστήµονες και επαγγελµατίες
του χώρου της υγείας, όπως εργοθεραπευτές, λογοθεραπευτές,
ψυχολόγους κ.ά., για τη λειτουργία των οποίων εφαρµόζονται οι
εκάστοτε ισχύουσες για κάθε κατηγορία διατάξεις.

7. Με προεδρικό διάταγµα µπορεί να ρυθµιστούν οι ειδικότε-
ρες προϋποθέσεις, όροι και προδιαγραφές αδειοδότησης και λει-
τουργίας των φορέων Π.Φ.Υ. του παρόντος άρθρου. Με το ίδιο
ή άλλο προεδρικό διάταγµα µπορεί να ορισθούν κριτήρια και πε-
ριορισµοί, που άπτονται της προστασίας της δηµόσιας υγείας
και του δηµοσίου συµφέροντος, καθώς και να ρυθµιστούν ζητή-
µατα που σχετίζονται µε τη νοµική µορφή, τον τρόπο λειτουρ-
γίας, διοίκησης και διαχείρισης των φορέων Π.Φ.Υ. ακόµα και
κατά τροποποίηση των υφιστάµενων διατάξεων εν γένει για τα
νοµικά πρόσωπα του Εµπορικού και του Αστικού ∆ικαίου και να
καθοριστούν µεταβατικές ρυθµίσεις για τους κατά τη δηµοσί-
ευση του παρόντος νόµου υφιστάµενους φορείς Π.Φ.Υ., καθώς
και ο χρόνος και τα ειδικότερα ζητήµατα που αναφέρονται στην
προσαρµογή τους στις νέες ρυθµίσεις.

8. Μέχρι την έκδοση του ανωτέρω προεδρικού διατάγµατος
για τους φορείς της παραγράφου 1 ισχύουν οι διατάξεις του π.δ.
84/2001 (ΦΕΚ 70 Α’) κατά το µέρος που δεν έρχονται σε αντίθεση
µε τις διατάξεις του παρόντος.

9. Οι ήδη λειτουργούντες φορείς Π.Φ.Υ. της παραγράφου 1
οφείλουν να προσαρµοστούν στις διατάξεις του παρόντος σε
αποκλειστική προθεσµία δεκαοκτώ (18) µηνών από της δηµοσι-
εύσεώς του.»

Άρθρο 29

Η προθεσµία προσαρµογής των ιδιωτικών φορέων παροχής
υπηρεσιών Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας προς τις διατάξεις
του π.δ. 84/2001 (ΦΕΚ 70 Α’) που λειτουργούσαν πριν από την
έναρξη εφαρµογής του διατάγµατος αυτού και η οποία είχε πα-
ραταθεί µε το ν. 3627/2007 (ΦΕΚ 292 Α’) έως 31.12.2008, παρα-
τείνεται αναδροµικά από 1.1.2009 και για διάστηµα δεκαοκτώ
(18) µηνών από της δηµοσιεύσεως του παρόντος.

Άρθρο 30

Όλες οι ιδιωτικές Μονάδες Χρόνιας Αιµοκάθαρσης που λει-
τουργούν βάσει των διατάξεων του π.δ. 225/2000 (ΦΕΚ 194 Α’)
υποχρεούνται να καταβάλουν στο ∆ηµόσιο το πέντε τοις εκατό
(5%) των νοσηλίων που εισπράττουν. Οι λεπτοµέρειες εφαρµο-
γής καθορίζονται µε κ.υ.α. του Υπουργού Οικονοµικών και του
Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Άρθρο 31

Η παράγραφος 4 του άρθρου 3 του ν. 1876/1990 (ΦΕΚ 27 Α’)
τροποποιείται ως ακολούθως:

«4. Οι κλαδικές συµβάσεις συνάπτονται από πρωτοβάθµιες ή
δευτεροβάθµιες συνδικαλιστικές οργανώσεις που καλύπτουν ερ-
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γαζοµένους ανεξάρτητα από το επάγγελµα ή την ειδικότητά
τους, οµοειδών ή συναφών επιχειρήσεων του ίδιου κλάδου και
από εργοδοτικές οργανώσεις.

Ειδικά για τους εργαζοµένους στον κλάδο των Τραπεζών οι
κλαδικές συµβάσεις δύνανται να συνάπτονται και από µεµονω-
µένους εργοδότες, οι οποίοι εκπροσωπούνται µε κοινό εξουσιο-
δοτηµένο εκπρόσωπο ή εκπροσώπους, εφόσον οι καλούµενοι ή
καλούντες για διαπραγµατεύσεις εργοδότες είτε καλύπτουν του-
λάχιστον το εβδοµήντα τοις εκατό (70%) των εργαζοµένων στον
κλάδο είτε είναι οι τουλάχιστον πέντε (5) µεγαλύτεροι εργοδότες,
µε κριτήριο τους εργαζοµένους που απασχολούν. Οι λοιποί εργο-
δότες δικαιούνται να µετέχουν στις διαπραγµατεύσεις και να υπο-
γράφουν τη συλλογική σύµβαση.

Σε περίπτωση µη ορισµού κοινού εκπροσώπου ή εκπροσώπων
από τους εργοδότες ή άρνησης προσέλευσης στις διαπραγµα-
τεύσεις ή αποτυχίας των διαπραγµατεύσεων εφαρµόζονται οι
διατάξεις των άρθρων 14, 15 και 16 του ν. 1876/1990.»

Άρθρο 32
Θέµατα ελέγχου ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης

1. Α) Η παρ. 3 του άρθρου 2 του π.δ. 121/2008 (ΦΕΚ 183 Α’)
τροποποιείται ως εξής:

«3. Η µη τήρηση των υποχρεώσεων που αναφέρονται στο
παρόν άρθρο, ανεξάρτητα τυχόν ποινικών ευθυνών, αποτελεί:

Για τους ιατρούς του ΕΣΥ, καθώς και για τους ιατρούς µονί-
µους ή επί συµβάσει των ασφαλιστικών οργανισµών, πειθαρχικό
παράπτωµα, για το οποίο επιβάλλονται κυρώσεις σύµφωνα µε
την ισχύουσα νοµοθεσία για κάθε κατηγορία.

Για τους ιατρούς τους συµβεβληµένους µε τους ασφαλιστι-
κούς οργανισµούς αρµοδιότητας Γ.Γ.Κ.Α. άµεσο λόγο οριστικής
διακοπής της σύµβασης τόσο για το συγκεκριµένο ασφαλιστικό
οργανισµό όσο και οποιονδήποτε άλλον ασφαλιστικό φορέα έχει
συνάψει σύµβαση.

Για τους µη συµβεβληµένους ιατρούς, λόγο αποκλεισµού κάθε
συνεργασίας µε τους ασφαλιστικούς οργανισµούς.

Η απόφαση για διακοπή της σύµβασης ή για αποκλεισµό κάθε
µελλοντικής συνεργασίας εκδίδεται από τον Γενικό Επιθεωρητή
της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. και είναι δεσµευτική για τις ∆ιοικήσεις των
Ασφαλιστικών Φορέων είτε η διαπίστωση µη τήρησης των υπο-
χρεώσεων των ιατρών που αναφέρονται στο παρόν άρθρο έχει
γίνει από έλεγχο κατόπιν εντολής του Γενικού Επιθεωρητή της
ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. είτε από τον ίδιο τον Ασφαλιστικό Φορέα. Στη
δεύτερη περίπτωση, ο Ασφαλιστικός Φορέας οφείλει να ενηµε-
ρώσει εντός δεκαπέντε (15) ηµερών τον Γενικό Επιθεωρητή της
ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. για τις περαιτέρω ενέργειες του τελευταίου.

Σε κάθε περίπτωση οι παραβάσεις των ιατρών γνωστοποιού-
νται και στον οικείο Ιατρικό Σύλλογο, προκειµένου να διερευνή-
σει την υπόθεση και να επιβάλλει τις προβλεπόµενες πειθαρχικές
κυρώσεις.»

Β) Η παράγραφος 4 του άρθρου 2 του π.δ. 121/2008 (ΦΕΚ 183
Α’) τροποποιείται ως εξής:

«4. Σε περίπτωση παραβάσεως των προβλεπόµενων υπό του
παρόντος άρθρου υποχρεώσεων των ιατρών, πλην των αναφε-
ρόµενων στην ανωτέρω παράγραφο πειθαρχικών, διοικητικών και
ποινικών κυρώσεων, επιβάλλονται επιπλέον στους ιατρούς που
συνδέονται µε οποιαδήποτε σχέση µε τους Ασφαλιστικούς Ορ-
γανισµούς και τον ΟΠΑ∆, µε αποφάσεις των αρµόδιων οργάνων
τους, οι κάτωθι κυρώσεις:

α. Καταλογισµός της ζηµίας που προκαλείται από τη συντα-
γογράφηση προσαυξηµένη κατά πενήντα τοις εκατό (50%).

β. Πρόστιµο κυµαινόµενο από 3.000 έως 15.000 αναλόγως
µε τη συχνότητα και βαρύτητα της παράβασης.

Σε περίπτωση µη έγκαιρης καταβολής των προστίµων, τα ποσά
αυτά εισπράττονται κατά τις διατάξεις του ΚΕ∆Ε.

Για την επιβολή των ανωτέρω κυρώσεων εφαρµόζονται ανά-
λογα τα αναφερόµενα στην παράγραφο 18 του άρθρου 4 του
παρόντος διατάγµατος.»

Γ) Η παράγραφος 15 του άρθρου 4 του π.δ. 121/2008 (ΦΕΚ
183 Α’) τροποποιείται ως εξής:

«15. Η παράβαση από το συµβεβληµένο φαρµακοποιό των

υποχρεώσεών του, όπως καθορίζονται από το παρόν, συνεπά-
γεται, εκτός των ενδεχόµενων ποινικών κυρώσεων ή των διοικη-
τικών που προβλέπονται από την κείµενη νοµοθεσία, όπως αυτή
ισχύει κάθε φορά, και την επιβολή των εξής κυρώσεων, για κάθε
παράβαση, ανάλογα µε τη συχνότητα και τη σοβαρότητα αυτής:

α. Πρόστιµο κυµαινόµενο από δέκα τοις εκατό (10%) έως πε-
νήντα τοις εκατό (50%) επί της αξίας των συνταγών του ΟΠΑ∆ ή
του Ασφαλιστικού Οργανισµού που εκτελέστηκαν από το φαρ-
µακείο τον προηγούµενο µήνα, από αυτόν τον οποίο έγινε η πα-
ράβαση.

Ειδικά για την περίπτωση εύρεσης στο φαρµακείο ταινιών γνη-
σιότητας που είναι αποκολληµένες από τις µονάδες ιδιοσκευά-
σµατος, το πρόστιµο καθορίζεται µέχρι το πενταπλάσιο
(5πλάσιο) της αξίας των ιδιοσκευασµάτων που αντιστοιχούν οι
ταινίες.

β. Προσωρινό αποκλεισµό του φαρµακείου από την εκτέλεση
των συνταγών του ΟΠΑ∆ ή του Ασφαλιστικού Οργανισµού για
διάστηµα από τέσσερις (4) µέχρι δώδεκα (12) µήνες.

γ. Οριστική καταγγελία της σύµβασης µονοµερώς από την
πλευρά του ΟΠΑ∆ ή του Ασφαλιστικού Οργανισµού, τόσο για το
συγκεκριµένο ασφαλιστικό οργανισµό όσο και οποιονδήποτε
άλλον ασφαλιστικό φορέα έχει συνάψει σύµβαση.

Η απόφαση για διακοπή της σύµβασης ή για αποκλεισµό κάθε
µελλοντικής συνεργασίας εκδίδεται από τον Γενικό Επιθεωρητή
της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. και είναι δεσµευτική για τις ∆ιοικήσεις των
Ασφαλιστικών Φορέων είτε η διαπίστωση µη τήρησης των υπο-
χρεώσεων των φαρµακοποιών που αναφέρονται στο παρόν
άρθρο έχει γίνει από έλεγχο κατόπιν εντολής του Γενικού Επιθε-
ωρητή της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. είτε από τον ίδιο τον Ασφαλιστικό
Φορέα. Στη δεύτερη περίπτωση, ο Ασφαλιστικός Φορέας οφείλει
να ενηµερώσει εντός δεκαπέντε (15) ηµερών τον Γενικό Επιθεω-
ρητή της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. για τις περαιτέρω ενέργειες του τε-
λευταίου.

Ειδικά για τις κατωτέρω αναφερόµενες παραβάσεις, πλην των
αναφεροµένων στις περιπτώσεις α’- γ’ της παραγράφου 15 του
παρόντος άρθρου επιβάλλεται επιπλέον πρόστιµο από 3.000
έως 15.000 .

i. Μη παράδοση από τον φαρµακοποιό ή τον αντικαταστάτη
του στο φαρµακείο, των φαρµάκων που αναγράφονται στη συ-
νταγή και χρέωσή τους στον ΟΠΑ∆ ή στον Ασφαλιστικό Οργανι-
σµό.

ii. Παράδοση άλλων φαρµάκων ή ειδών από εκείνα που ανα-
γράφει η συνταγή.

iii. Εύρεση στο χώρο του φαρµακείου ή χρησιµοποίηση ταινιών
γνησιότητας πλαστών ή επαναχρησιµοποιηµένων ή παραποιη-
µένων ή µε σβησµένες ενδείξεις ή ταινίες από τις οποίες έχει δια-
γραφεί µε οποιονδήποτε τρόπο η ένδειξη «κρατικό είδος».

iν. Ανεύρεση και παράνοµη χρήση συνταγολογίων ή βιβλιαρίων
υγείας ασφαλισµένων.

ν. Άρνηση ή παρεµπόδιση µε οποιονδήποτε τρόπο του ελέγ-
χου που πραγµατοποιείται σύµφωνα µε τα επί µέρους οριζόµενα
στο παρόν διάταγµα.»

∆) Κανένας ασφαλιστικός οργανισµός δεν εξοφλεί δαπάνες
από εντολές παρακλινικών εξετάσεων και συνταγών φαρµάκων
ιατρών και φαρµακοποιών από την ηµεροµηνία διακοπής της
σύµβασής τους µε τους Οργανισµούς αυτούς και εφεξής.

Ε) Με απόφαση του Γενικού Επιθεωρητή της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α.
επιβάλλεται σε διαγνωστικά εργαστήρια και ιδιωτικές κλινικές
που έχουν σύµβαση µε τον ΟΠΑ∆ ή τους Ασφαλιστικούς Φορείς
ποινή διακοπής σύµβασης ή αποκλεισµού κάθε µελλοντικής συ-
νεργασίας µε τους φορείς αυτούς, εφόσον από σχετικό έλεγχο,
κατόπιν εντολής του Γενικού Επιθεωρητή της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α., ή
του οικείου ασφαλιστικού φορέα, διαπιστωθούν πράξεις από µέ-
ρους των διαγνωστικών εργαστηρίων και των ιδιωτικών κλινικών
που ζηµιώνουν τους φορείς κοινωνικής ασφάλισης.

2. Συνταγές φαρµάκων ασφαλισµένων ασφαλιστικών οργανι-
σµών, η αξία των οποίων ξεπερνά τα 150 , δεν εκτελούνται από
τον φαρµακοποιό, εφόσον δεν είναι θεωρηµένες από το αρµό-
διο όργανο του φορέα. Συνταγές που δεν έχουν θεώρηση, σύµ-
φωνα µε τα ανωτέρω, στερούν το δικαίωµα είσπραξης της αξίας
τους από τον ασφαλιστικό οργανισµό. Θεώρηση απαιτείται και

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΙΒ’ - 4 ΜΑΪΟΥ 2010 6555



για υψηλού κόστους εξετάσεις (αξονικές και µαγνητικές τοµο-
γραφίες, οστικής πυκνότητας κ.λπ.), οι οποίες καθορίζονται µε
απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.

3. Ταινίες γνησιότητας αποκολληµένες από τις µονάδες ιδιο-
σκευασµάτων και µη επικολληµένες στις συνταγές ή µονάδες
ιδιοσκευασµάτων, χωρίς ταινίες γνησιότητας, που βρίσκονται
κατά τη διάρκεια του ελέγχου σε χώρους του φαρµακείου ή σε
άλλους χώρους, κατάσχονται από τα ελεγκτικά όργανα της
ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. και παραδίδονται στον ΕΟΦ. Η κατάσχεση ενερ-
γείται µε τη σύνταξη πρωτοκόλλου καταγραφής όλων των χα-
ρακτηριστικών στοιχείων των κατασχεθέντων, το οποίο
υπογράφεται από τους διενεργήσαντες τον έλεγχο και τον ελεγ-
χόµενο, ο οποίος µπορεί να διατυπώσει και τις παρατηρήσεις
του. Με απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µετά από γνώµη
του ∆.Σ του ΕΟΦ, ενεργείται η καταστροφή των ιδιοσκευασµά-
των και των ταινιών γνησιότητας ή η διάθεση των ιδιοσκευα-
σµάτων σε νοσηλευτικά ή άλλα ιδρύµατα.

4. Οι ασφαλιστικοί οργανισµοί, αρµοδιότητας Γ.Γ.Κ.Α., δύνα-
νται µε αποφάσεις του ∆ιοικητικού τους Συµβουλίου να καθορί-
ζουν ανώτατες τιµές για υλικά επεµβάσεων, οστικά και
ενδοαυλικά µοσχεύµατα, θεραπευτικά µέσα και προθέσεις, ανα-
λώσιµα υλικά, υγειονοµικά υλικά, καθώς και σκευάσµατα ειδικής
διατροφής. Επίσης, µε ίδιες αποφάσεις µπορούν να αναπρο-
σαρµόζονται οι ήδη καθορισθείσες ανώτατες τιµές από τους κα-
νονισµούς παροχών των Κλάδων και Τοµέων Υγείας των φορέων.

5. Οι διατάξεις της παραγράφου 1 του άρθρου 18 του ν.
3260/2004 (ΦΕΚ 151 Α’) έχουν ανάλογη εφαρµογή για τον Γε-
νικό Επιθεωρητή, για τους ελεγκτές της ΥΠ.Ε.∆.Υ.Φ.Κ.Α. και για
τους συµµετέχοντες στα µικτά κλιµάκια υπαλλήλους των ασφα-
λιστικών οργανισµών.

6. Συνταγές φαρµάκων στις οποίες δεν έχουν συµπληρωθεί
όλα τα πεδία του συνταγολογίου συµπεριλαµβανοµένου και του
Αριθµού Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης (ΑΜΚΑ) του αρµόδιου
ιατρού που συνυπογράφει δεν εκτελούνται από τον φαρµακο-
ποιό.

Άρθρο 33
Μεταβατικές διατάξεις

Οι διατάξεις του άρθρου 3 κατά το µέρος που επιφέρουν τρο-
ποποιήσεις εφαρµόζονται σε συµβάσεις παραχώρησης ή ανανε-
ώσεις συµβάσεων παραχώρησης, που συνάπτονται µετά τη θέση
σε ισχύ του νόµου αυτού.

Άρθρο 34
Καταργούµενες διατάξεις

1. Η παράγραφος 2 του άρθρου 69 του ν. 3518/2006 και οι κατ’
εφαρµογήν αυτής εκδοθείσες υπ’ αριθµ. 77965/
∆1.9372/12.11.2008 (ΦΕΚ 2368 Β’), 2304/ ∆1.2036/23.3.2009,
14216/∆1.2552/10.4.2009 (163 ΥΟ∆∆) και 2/6419/0022/9.2.2009
αποφάσεις καταργούνται.

2. Οι παράγραφοι 1 και 2 της περίπτωσης β’ του άρθρου 22
της Φ21/1639/14.10.1998 απόφασης του Υπουργού Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων «Κανονισµός Λειτουργίας Ειδικής Υπη-
ρεσίας Ελέγχου Ασφάλισης ΙΚΑ», καταργούνται.

3. Το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 6 του άρθρου 52 του ν.
3693/2008 (ΦΕΚ 174 Α’) καταργείται.

Άρθρο 35
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός από τις διατάξεις για

τις οποίες ορίζεται διαφορετικά. Από την έναρξη της ισχύος του
νόµου αυτού καταργείται και κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη
που αντίκειται ρητώς ή σιωπηρώς στις διατάξεις του νόµου
αυτού.”

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρία-
σης, ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχε-
δίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου

του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων: «Αναβάθµιση του ρόλου του εκπαιδευτικού
– καθιέρωση κανόνων αξιολόγησης και αξιοκρατίας στην εκπαί-
δευση και λοιπές διατάξεις».

Η ∆ιάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
24/4/2010 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε τρεις συνεδριάσεις.

Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί της
αρχής.

Θέλω να ενηµερώσω το Σώµα ότι µε επιστολή του ο κ. Κων-
σταντίνος Τασούλας στον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο Πε-
τσάλνικο, ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο στη συζήτηση
επί της αρχής, των άρθρων και στο σύνολο του σχεδίου νόµου:
«Αναβάθµιση του ρόλου του εκπαιδευτικού – καθιέρωση κανό-
νων αξιολόγησης και αξιοκρατίας στην εκπαίδευση και λοιπές
διατάξεις» , το Βουλευτή του Νοµού Αρκαδίας κ. Ανδρέα Λυκου-
ρέντζο.

Με επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Σπύρος Χαλβατζής ορίζει για τη σηµερινή συζήτηση ως Κοινο-
βουλευτικό Εκπρόσωπο τον Βουλευτή κ. Αθανάσιο Παφίλη.

Επίσης, µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής, ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας µε επιστολή ορίζει ως ειδικό αγορητή, στη συζήτηση
αρµοδιότητας του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, τον κ. Ιωάννη
Ζιώγα.

Με επιστολή του ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.
Αστέριος Ροντούλης προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Φίλιππο
Πετσάλνικο ορίζει ως ειδικό αγορητή το Βουλευτή κ. Άδωνι- Σπυ-
ρίδωνα Γεωργιάδη και ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο το Βου-
λευτή κ. Μαυρουδή Βορίδη.

Με επιστολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς, ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο το Βουλευτή κ.
Μιχάλη Κριτσωτάκη και ειδικό αγορητή το Βουλευτή κ. Αναστά-
σιο Κουράκη.

Κυρία Υπουργέ, έχετε να κάνετε νοµοτεχνικές βελτιώσεις;
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, µετά από τη συ-
ζήτηση στις επιτροπές έχω µία σειρά από αλλαγές, τις οποίες θα
ήθελα να τυπωθούν και να µοιραστούν στους κυρίους Βουλευ-
τές.

(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων κ. Άννα ∆ιαµαντοπούλου καταθέτει για τα Πρα-
κτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες
έχουν ως εξής:

6556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6558 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6562 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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6564 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Βουλευτής Ιωαννί-
νων κ. Παντούλας Μιχαήλ έχει το λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΠΑΝΤΟΥΛΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην αι-
τιολογική έκθεση του σχεδίου νόµου, που συζητούµε σήµερα,
επισηµαίνεται ότι η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία είναι
η πρώτη που αναφέρεται στην διαµόρφωση του κατάλληλου θε-
σµικού πλαισίου για την υλοποίηση του προγράµµατος υπό τον
τίτλο «το νέο σχολείο». Το σχέδιο δράσης αυτού του προγράµ-
µατος εντάσσεται στην διακηρυγµένη δέσµευση της Κυβέρνη-
σης για «δηµόσια, δωρεάν και υψηλής ποιότητας εκπαίδευση για
όλους». Το νέο σχολείο υποδηλώνει την βούληση της πολιτείας
για συνολική αλλαγή του περιεχόµενου και της λειτουργίας του
εκπαιδευτικού συστήµατος της χώρας, στην πρωτοβάθµια και
δευτεροβάθµια εκπαίδευση, επιδιώκοντας να κάνει πράξη το ζη-
τούµενο της εκπαιδευτικής διαδικασίας που είναι πρώτα ο µα-
θητής.

Όραµά µας είναι το σχολείο που διδάσκει στον νέο άνθρωπο
τη γνώση, τη σκέψη, το λόγο, την τέχνη όχι για να γίνει πανεπι-
στήµων, φιλόσοφος, λογοτέχνης, καλλιτέχνης, αλλά για να ολο-
κληρωθεί και να απελευθερωθεί. Γι’ αυτό και σκοπός της
εκπαίδευσης είναι ο ελεύθερος άνθρωπος. Όµως τον ελεύθερο
άνθρωπο µπορεί να τον ετοιµάσει µόνο ένας ελεύθερος δάσκα-
λος. Ελεύθερος σηµαίνει υπεύθυνος. Υπεύθυνος δάσκαλος και
υπεύθυνος πολίτης. Η ελευθερία, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
συνεπάγεται ευθύνες. Οι ευθύνες προϋποθέτουν ελευθερία.

Μια εκπαίδευση και ένα σχολείο έχουν λόγο ύπαρξης όταν
ετοιµάζουν τον άνθρωπο που δεν υπηρετεί σκοπιµότητες αλλά
ανατρέφεται σύµφωνα µε την ιδέα της ανθρωπότητας και τον κα-
θολικό της προορισµό. Τον άνθρωπο που παρεµβαίνει διορθω-
τικά στην πορεία του κόσµου. Το σχολείο που θέλουµε να
χτίσουµε θα µπορούσε να έχει ως έµβληµά του τον πρώτο ελεύ-
θερο ευρωπαίο πολίτη: τον Προµηθέα ∆εσµώτη του Αισχύλου.

Στο νέο απαιτητικό περιβάλλον ο εκπαιδευτικός-παιδαγωγός
πρέπει να γίνει συµµέτοχος στην διαδικασία λήψης των αποφά-
σεων αντιµετωπίζοντας την σχολική γνώση ως αντικείµενο διαρ-
κούς διερεύνησης και αναζήτησης, προβληµατιζόµενος συνεχώς
για τον εκπαιδευτικό και κοινωνικό ρόλο του σχολείου και για το
έργο που ο ίδιος επιτελεί, επιδιώκοντας τη συνεχή αυτοµόρ-
φωση, επιµόρφωση και αυτοβελτίωσή του. Και όλα αυτά υπό τη
σταθερή συνδροµή της πολιτείας.

Θέλω σε τούτο το σηµείο να καταθέσω την οφειλόµενη τιµή
προς το έργο του Έλληνα εκπαιδευτικού, ο οποίος στην διαχρο-
νική του πορεία και παρά τις δύσκολες και αντίξοες συνθήκες
έδωσε τη µάχη µέσα στο δηµόσιο σχολείο µε θαυµαστά πολλές
φορές αποτελέσµατα. ∆ιακεκριµένοι επιστήµονες, άνθρωποι του
πνεύµατος και της τέχνης, πολιτικοί, πρωτοπόροι ερευνητές,
επενδυτές, επιχειρηµατίες και στελέχη των τεχνολογικών κο-
λοσσών στα παγκόσµια κέντρα καινοτοµίας και έρευνας είναι
απόφοιτοι δηµόσιων σχολείων και πανεπιστηµίων της πατρίδας
µας, µαθητές άξιων λειτουργών της εκπαίδευσης.

Προσωπικά αισθάνοµαι υπερήφανος γιατί φοίτησα σε τρία δη-
µόσια εκπαιδευτήρια: το µονοθέσιο ∆ηµοτικό Σχολείο Πολυδώ-
ρου Ιωαννίνων µε εξήντα µαθητές και ένα δάσκαλο, το Γυµνάσιο
και Λύκειο Ζωσιµαίας Σχολής και την Φιλοσοφική Σχολή Ιωαννί-
νων.

Το ΠΑΣΟΚ αναγνωρίζει το έργο του εκπαιδευτικού και τιµά την
αποστολή του. Στο παρελθόν, ως Κυβέρνηση, έδωσε απτά δείγ-
µατα γραφής για την κοινωνική και οικονοµική του αναβάθµιση,
συµπεριφορά από την οποία δεν θέλει να αποστεί ούτε και στους
σηµερινούς δύσκολους καιρούς. Ο Πρωθυπουργός, η πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, όλοι µας γνωρίζουµε πολύ
καλά ότι οι κοινωνίες που στοιχηµατίζουν στο µέλλον, επενδύ-
ουν στην γνώση, καθώς, επίσης, πως η παιδεία αποτελεί, ιδιαι-
τέρως σε στιγµές οικονοµικής κρίσης, τον καταλύτη για την
ανάπτυξη µιας χώρας. Το σύνολο των νοµοθετικών πρωτοβου-
λιών του Υπουργείου Παιδείας κινείται προς αυτήν την κατεύ-
θυνση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην υπεράσπιση της βασικής
αρχής ότι η ποιοτική εκπαίδευση µπορεί να διασφαλιστεί µόνο
µε ποιοτικούς εκπαιδευτικούς και ότι η πρόσληψη του προσωπι-
κού και η αξιοκρατική διαχείρισή του αποτελεί την σηµαντικό-

τερη, ίσως, λειτουργία του εκπαιδευτικού οργανισµού, η άρνηση
είναι προφανώς δύσκολη. Γι’ αυτό και σε όλες τις αναπτυγµένες
χώρες του κόσµου τα προσόντα των εκπαιδευτικών συνεχώς
αναβαθµίζονται. Το εκπαιδευτικό έργο και οι ίδιοι προσωπικά
αξιολογούνται. Μεταξύ εκπαιδευτικού και τάξης επιχειρείται να
δηµιουργηθούν συνθήκες σταθερής σχέσης. Για τη στελέχωση
της εκπαίδευσης αξιολογούνται οι ικανότεροι εκπαιδευτικοί. Ο
εξορθολογισµός και η επιβολή κανόνων διαφάνειας και αντικει-
µενικότητας στην διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού της εκ-
παίδευσης είναι καθηµερινή πρακτική.

Στο περιεχόµενο των ρυθµίσεων του παρόντος σχεδίου νόµου
στα τρία πρώτα κεφάλαια είναι εµφανής η προσπάθεια να µπει
τάξη σε ένα αµφιλεγόµενο, έως σαθρό, καθεστώς και να ανα-
τραπεί το κοµµατικό, πελατειακό σύστηµα εξάρτησης των εκ-
παιδευτικών. Η προϋπόθεση επιτυχούς συµµετοχής στον
διαγωνισµό του ΑΣΕΠ για το διορισµό στην εκπαίδευση, το πι-
στοποιητικό παιδαγωγικής και διδακτικής επάρκειας, ο εξορθο-
λογισµός των υπηρεσιακών µεταβολών µέσω ηλεκτρονικού
συστήµατος µε πλήρη διαφάνεια σε όλες τις πτυχές της διαδι-
κασίας, η εφαρµογή συστήµατος αξιοκρατικής επιλογής των στε-
λεχών της εκπαίδευσης, η καθιέρωση συστηµάτων αξιολόγησης
και αυτοαξιολόγησης του εκπαιδευτικού έργου, ο προγραµµατι-
σµός δράσης κάθε σχολικής µονάδας και η παρακολούθηση της
πορείας του, η συµµετοχή της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέ-
σεων της Βουλής στη διαδικασία επιλογής του προέδρου του
συµβουλίου αξιολόγησης των στελεχών της εκπαίδευσης, η δια-
µόρφωση σταθερών σχέσεων µεταξύ εκπαιδευτικού και τάξης,
η καθιέρωση υποστηρικτικών θεσµών για το νέο εκπαιδευτικό, η
κατάργηση του εργασιακού καθεστώτος δουλείας των ωροµι-
σθίων, η απόκτηση δεύτερης ειδικότητας και η καθιέρωση της
ηλεκτρονικής κάρτας των σχολείων είναι µερικά σηµεία του σχε-
δίου νόµου µέσω των οποίων προωθούνται οι επιβεβληµένες αλ-
λαγές στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση.

Ο στόχος του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου είναι πάρα πολύ
απλός. ∆εν επιχειρεί να ανακαλύψει εκπαιδευτικούς µε υπερφυ-
σικές ικανότητες ή εκπαιδευτικούς από άλλους πλανήτες, αλλά
να διαµορφώσει τις κατάλληλες συνθήκες ώστε οι εκπαιδευτικοί
που θα διδάξουν ή διδάσκουν στα σχολεία µας να γίνονται κα-
θηµερινά καλύτεροι δάσκαλοι. Αυτό σηµαίνει να γνωρίζουν σε
ικανοποιητικό βαθµό το αντικείµενο της επιστήµης τους, να δια-
θέτουν παιδαγωγική και διδακτική επάρκεια, να µπορούν να δια-
χειρίζονται ζητήµατα λειτουργίας της σχολικής µονάδας και,
τέλος, το επίπεδο των γενικών και ειδικών γνώσεών τους να
υπερβαίνει το αντίστοιχο των µαθητών.

Υπάρχουν πέντε λέξεις κλειδιά µέσω των οποίων το Υπουργείο
Παιδείας επιχειρεί, δια του σχεδίου νόµου, να θέσει τις νέες βά-
σεις λειτουργίας του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. Οι λέξεις
αυτές είναι: αντικειµενικότητα, διαφάνεια, αξιολόγηση, αξιοκρα-
τία, ποιότητα. Η προσπάθεια είναι οµολογουµένως δύσκολη αλλά
άκρως ενδιαφέρουσα. Το Υπουργείο Παιδείας πράττει, ταυτο-
χρόνως, ό,τι είναι δυνατό, ώστε εργασιακά θέµατα εκπαιδευτι-
κών που διαρθρώνται µε την θέσπιση µεταβατικών περιόδων να
αντιµετωπίζονται µε την δεδοµένη κοινωνική ευαισθησία.

Είναι χαρακτηριστικό ότι η Υπουργός Παιδείας κατά τη συζή-
τηση του σχεδίου νόµου στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων
ζήτησε από όλες τις πτέρυγες της Βουλής, αλλά και από τον
κάθε Βουλευτή ξεχωριστά, να καταθέσουν τις προτάσεις τους
για την εµβάθυνση των ποιοτικών χαρακτηριστικών που πρέπει
να διέπουν το εκπαιδευτικό µας σύστηµα, µε την δέσµευση κιό-
λας ότι θα γίνουν αποδεκτές.

Το µήνυµα της Υπουργού Παιδείας είναι σαφές: άµεση απε-
λευθέρωση της εκπαιδευτικής διαδικασίας και της εκπαιδευτι-
κής λειτουργίας από τα άνοµα συµφέροντα της
κοµµατοκρατικής πελατειακής αντίληψης. Και τούτο γιατί η παι-
δεία είναι ο τοµέας δηµόσιας λειτουργίας που επηρεάζει αµε-
σότερα την κοινωνική ψυχολογία. Αν το φαινόµενο αυτό
εξαλειφθεί από την εκπαίδευση τότε είναι βέβαιο ότι θα γεννηθεί
κοινωνική δυναµική πολύ ευρύτερη, δυναµική ανάσχεσης της ατι-
µωρησίας, της αυθαιρεσίας, της αργοµισθίας και της µετριο-
κρατίας στο σύνολο του δηµόσιου βίου της χώρας.

Λυπάµαι, ειλικρινά, γιατί η πρόκληση-πρόσκληση της κ. ∆ια-
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µαντοπούλου έµεινε αναπάντητη, έως αυτήν τη στιγµή τουλάχι-
στον, από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, που µε λεκτικούς και
ιδεοληπτικούς ακροβατισµούς συναγωνίζονται εαυτούς και αλ-
λήλους για να δικαιολογήσουν την καταψήφιση αυτονόητων αλ-
λαγών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στα τελευταία τρία κεφάλαια του
σχεδίου νόµου ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν τη λειτουργία
των ΑΕΙ, την εκκλησιαστική εκπαίδευση και θέµατα της Εκκλη-
σίας της Ελλάδας, της Κρήτης και των Μητροπόλεων ∆ωδεκα-
νήσου, των κέντρων µεταλυκειακής εκπαίδευσης, της Γενικής
Γραµµατείας Έρευνας Τεχνολογίας και της ιδιωτικής εκπαίδευ-
σης.

Από την κυρία Υπουργό Παιδείας ανακοινώθηκε ήδη ότι µετά
την δροµολόγηση των αλλαγών στην πρωτοβάθµια και δευτερο-
βάθµια εκπαίδευση θα ακολουθήσει η ριζική αναδιάρθρωση του
πλαισίου λειτουργίας των ΑΕΙ. Κατά τη µεταβατική περίοδο ση-
µαντικές αδυναµίες και προβλήµατα που χρειάζονται άµεση ρύθ-
µιση αντιµετωπίζονται µε το παρόν σχέδιο νόµου χωρίς όµως να
θίγεται ο επικείµενος συνολικός σχεδιασµός.

Πιο συγκεκριµένα προτείνονται οι ακόλουθες άµεσες παρεµ-
βάσεις:

Πρώτον, στα φοιτητικά συγγράµµατα, όπου η γραφειοκρατία
και η σπατάλη δηµιούργησαν τεράστια προβλήµατα, µε τις ρυθ-
µίσεις του σχεδίου νόµου καθιερώνεται ένα προηγµένο σύστηµα
έγκαιρης και διαφανούς διανοµής τους στους φοιτητές.

∆εύτερον, στη συγκρότηση των εκλεκτορικών σωµάτων µε την
µείωση του αριθµού των µελών τους από τριάντα σε δεκαπέντε
και τη συµµετοχή οµογενών εκπαιδευτικών από πανεπιστήµια του
εξωτερικού, όπως έχει ζητηθεί και από την σύνοδο των πρυτά-
νεων για προφανείς σε όλους µας λόγους, που δεν χρειάζεται
να αναφέρω.

Τρίτον, στη διόρθωση ατελειών και δυσλειτουργιών του νόµου
που καθιέρωσε την Αρχή ∆ιασφάλισης Ποιότητας, ώστε να επι-
τραπεί η διαφανής και ταχύτερη διεκπεραίωση των διαδικασιών
αξιολόγησης των εκπαιδευτικών ιδρυµάτων.

Τέταρτον, στην επίλυση χρονιζόντων προβληµάτων, σχετικά
µε την ερµηνεία των σκοπών των Ειδικών Λογαριασµών Κονδυ-
λίων Έρευνας.

Πέµπτον, στη ρύθµιση άλλων θεµάτων που απασχολούν τα ΑΕΙ
και κυρίως στην αντιµετώπιση των διοικητικών, ακαδηµαϊκών, οι-
κονοµικών και πάσης φύσεως εκκρεµοτήτων, που σχετίζονται
άµεσα µε τη λειτουργία του Πανεπιστηµίου ∆υτικής Ελλάδας µε
έδρα το Αγρίνιο, ως αυτόνοµου ακαδηµαϊκού ιδρύµατος.

Και έκτον, στην κατάργηση της βάσης του «10».
Γι’αυτό θα ήθελα να πω δύο λόγια απαντώντας και σε όσα

ακούστηκαν κατά τη συζήτηση στην Επιτροπή Μορφωτικών Υπο-
θέσεων. Τα πράγµατα είναι πολύ καθαρά.

Σε ένα εξεταστικό σύστηµα, µέσω του οποίου αξιολογούνται
και επιλέγονται από ενιαίες εξετάσεις, σε κοινά θέµατα ανά κα-
τεύθυνση και εποµένως του αυτού βαθµού δυσκολίας, υποψή-
φιοι διαφορετικών δυνατοτήτων, µε διαφορετικούς στόχους και
σχολές διαφορετικών απαιτήσεων, η καθιέρωση της βάσης του
«10» αποτελεί επιστηµονική, εκπαιδευτική και παιδαγωγική αυ-
θαιρεσία.

Το µόνο αποτέλεσµα που προέκυψε από την εφαρµογή της
ήταν ο αποκλεισµός χιλιάδων υποψηφίων από τα δηµόσια πανε-
πιστήµια και ΤΕΙ της πατρίδας µας, ώστε αυτοί να αποτελέσουν
την εύκολη πελατεία των ποικιλώνυµων ιδιωτικών µεταλυκειακών
κέντρων και των ξένων ΑΕΙ.

Όλα δείχνουν ότι η καθιέρωση της βάσης του «10» από µόνη
της δεν αποτελεί εγγύηση ποιοτικής µεταβολής. Το ποιοτικό
άλµα στην εκπαίδευση θα συντελεστεί µόνο µε την ουσιαστική
και σε βάθος αναβάθµιση του επιπέδου των σπουδών στην υπο-
χρεωτική εκπαίδευση και στο λύκειο. Αλλιώς η όλη συζήτηση θα
είναι προσχηµατική και αποπροσανατολιστική, γιατί δεν θα στο-
χεύει στον πυρήνα του προβλήµατος, αλλά στη διαχείριση της
µετριότητας που κληρονοµούν τα ΑΕΙ από το λύκειο.

Θέλω να κλείσω αυτήν την ενότητα αναφερόµενος σε δύο ση-
µεία του σχεδίου νόµου. Το πρώτο αφορά τις ρυθµίσεις για τα κέ-
ντρα µεταλυκειακής εκπαίδευσης, που είναι γνωστές σε όλους
µας οι αντιρρήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε σχέση µε το

νόµο της Νέας ∆ηµοκρατίας, καθώς επίσης η απόφαση του κο-
λεγίου των επιτρόπων, η οποία δηµιούργησε συνθήκες νέας αντι-
δικίας της χώρας µας µε την Κοινότητα.

Η προτεινόµενη τροποποίηση γίνεται για να υπάρξει η επι-
βαλλόµενη προσαρµογή στην οµόφωνη απόφαση της ολοµε-
λείας του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, σύµφωνα µε την
οποία το σύνολο των χορηγηθεισών αδειών από τον τότε
Υπουργό Παιδείας, τον κ. Σπηλιωτόπουλο - και µάλιστα δύο ακρι-
βώς ηµέρες πριν από τις εκλογές του Οκτωβρίου- ήταν παράνο-
µες.

Το δεύτερο σηµείο αφορά την ιδιωτική εκπαίδευση. Το σχέδιο
νόµου επιχειρεί τον εξορθολογισµό της λειτουργίας των ιδιωτι-
κών σχολείων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις ανάγκες τις ιδιωτικής εκπαίδευσης, όχι
υπό την έννοια µιας απλής επιχείρησης της αγοράς, αλλά ως ένα
συστατικό φορέα του εκπαιδευτικού µας συστήµατος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στα έξι περίπου χρόνια κυβερ-
νητικής θητείας της Νέας ∆ηµοκρατίας οι είκοσι µία νοµοθετικές
πρωτοβουλίες στο χώρο της εκπαίδευσης, ήταν ένα άθροισµα
επιπόλαιων, ετερόκλητων, αντιφατικών, πρόχειρων, µη επιστη-
µονικά επεξεργασµένων και εν πολλοίς αλληλοαναιρούµενων επί
µέρους ρυθµίσεων. Αποσπασµατικότητα και αναποτελεσµατικό-
τητα παντού. Ο συνδυασµός προχειρότητας και άγνοιας έγινε
απολύτως εµφανής κατά την νοµοθετική της παρέµβαση στο
χώρο της τεχνικής εκπαίδευσης µε αποτέλεσµα την πλήρη διά-
λυσή της. Σήµερα, τεχνική εκπαίδευση υφίσταται απλώς στα χαρ-
τιά.

Εξ αυτού του νέου λόγου και µόνο δεν θα περίµενε κανείς από
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση διαφορετική αντιµετώπιση του πα-
ρόντος πολυνοµοσχεδίου. Ουδέποτε αυτή η παράταξη στήριξε
τις αλλαγές στο χώρο της εκπαίδευσης. Πολέµησε τον εκπαι-
δευτικό όµιλο και δίωξε τους πρωτεργάτες του, πρωταγωνίστησε
στη «δίκη των τόνων» εναντίον του µεγίστου των Ελλήνων φιλο-
λόγων, του αείµνηστου Γιάννη Κακριδή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Αντιστάθηκε στις εκπαιδευτικές αλλαγές των κυβερνήσεων Βε-

νιζέλου, δαιµονοποίησε ακόµη και τη µεγάλη εκπαιδευτική µε-
ταρρύθµιση του 1964 µε πρωταγωνιστή των Ευάγγελο
Παπανούτσο, καταψήφισε το ν.1566/85, που όµως ως κυβέρνηση
ουδέποτε τόλµησε να αλλάξει, αντιτάχθηκε σε κάθε καινοτόµο
θεσµό του εκπαιδευτικού µας συστήµατος. Το µόνο που η Νέα
∆ηµοκρατία έπραξε διαχρονικά, οµολογώ µε επιδεξιότητα και
απόλυτη συνέπεια, ήταν η άσκηση συνειδητής πελατειακής πο-
λιτικής στο χώρο της εκπαίδευσης. Οι συνέπειες αυτής της συ-
µπεριφοράς ταλαιπωρούν τον εκπαιδευτικό χώρο ακόµα και
σήµερα.

Στην άλλη πλευρά της Αντιπολίτευσης η εκφορά του δηµόσιου
λόγου έχει άλλα χαρακτηριστικά. Οι δυνάµεις της Αριστεράς, πα-
ραδοσιακής και ανανεωτικής, αδυνατούν να αντιληφθούν ότι
εκτός από την οργάνωση της αντίστασης στις επιθέσεις του κε-
φαλαίου και των µονοπωλίων πρέπει να διαθέτουν σχέδιο και
στρατηγική, που χωρίς να αγνοεί το αύριο οφείλει να µην αδια-
φορεί και για το σήµερα.

Ο επιπόλαιος ακτιβισµός των πρώτων και η ακατάσχετη αντι-
συστηµική ρητορική των δεύτερων δεν αρκούν για να αποτρέ-
ψουν από µόνα τους τις αρνητικές εξελίξεις. Το να λες: «Όχι σε
όλα», να πλειοδοτείς σε µαξιµαλιστικές προτάσεις και να φωνά-
ζεις πιο δυνατά από τους άλλους, χωρίς να προτείνεις λύσεις,
δεν σηµαίνει ότι υπηρετείς ταυτοχρόνως τα συµφέροντα των ερ-
γαζοµένων. Αντιθέτως, κατά την άποψή µου, είναι η πιο καθαρή
οµολογία παραίτησης από την υπεράσπισή τους.

Η λογική αυτή κυριάρχησε και κατά την συζήτηση του σχεδίου
νόµου στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων. Ως απάντηση
στα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η εκπαίδευση κατατέθηκαν
απόψεις όπως: «∆εν θα επιτρέψουµε να εφαρµοστεί ο νόµος» ή
«γιατί εγκαταλείπετε τους εκπαιδευτικούς στα κουτσοχώρια για
τρία χρόνια;» Τις αφήνω ασχολίαστες και τις δύο. Πάντως, τα
σχολεία δεν πρόκειται να πάρουν άδεια από κανέναν άλλον εκτός
από το Υπουργείο Παιδείας για να λειτουργήσουν τον Σεπτέµ-
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βριο και τα παιδιά στα «κουτσοχώρια» της πατρίδας µας θα
έχουν όσους εκπαιδευτικούς χρειάζονται µε την έναρξη της νέας
σχολικής χρονιάς.

Στην ισοπεδωτική, γι’ αυτό και ατελέσφορη, πολιτική της Αντι-
πολίτευσης το ΠΑΣΟΚ αντιπαραθέτει την εµπιστοσύνη του στον
Έλληνα εκπαιδευτικό και στο δηµόσιο σχολείο της πατρίδας µας
και ταυτοχρόνως την πολιτική τόλµη και την διάθεση διαλόγου
για όλους και για όλα στο χώρο της εκπαίδευσης.

Το πολυνοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα αποτελεί αφετη-
ρία ανατροπών και αλλαγών που επιβάλλεται να συντελεστούν
σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. Το ΠΑΣΟΚ θεωρεί την εκ-
παίδευση ως τον πλέον προνοµιακό δηµόσιο χώρο άσκησης
ελευθερίας και ευθύνης.

Στην «επανάσταση» του αυτονόητου το Υπουργείο Παιδείας
θεωρεί συνοδοιπόρους και συµµάχους τους εκπαιδευτικούς,
τους µαθητές, τους γονείς, την ελληνική κοινωνία στο σύνολό
της. Η υπερψήφιση του σχεδίου νόµου επί της αρχής αποτελεί
προσωπική και συλλογική πράξη πολιτικής ευθύνης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Η εισηγήτρια της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελισσάβετ Βόζε-

µπεργκ έχει το λόγο.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ-ΕΛΙΖΑ ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µετά από επτά µήνες

καλούµαστε να εξετάσουµε και να συζητήσουµε το σχέδιο νόµου
που αφορά στον πολύπαθο και ευαίσθητο χώρο της παιδείας, το
πρώτο σχέδιο νόµου που εστιάζει στα προβλήµατα της παιδείας
στον τόπο µας.

Με µεγάλη έκπληξη, όµως, παρά το γεγονός ότι επτά µήνες
ήταν ικανός χρόνος για να έχουµε ενώπιόν µας ένα νόµο-πλαίσιο
για την πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση -γεγονός
το οποίο περιµέναµε για τόσο καιρό- έχουµε ενώπιόν µας ένα
ψευδεπίγραφα ονοµαζόµενο πολυνοµοσχέδιο, το οποίο κατά την
άποψή µας -όπως θα αποδείξουµε στην συνέχεια- αποτελεί ένα
σύνολο διατάξεων ατάκτως ερριµµένων, αποσπασµατικών που
αφορούν στην εκπαίδευση και σε καµµία περίπτωση δεν αντα-
ποκρίνονται στην επιγραφή του νοµοσχεδίου, το οποίο λέγεται
«Αναβάθµιση του ρόλου του εκπαιδευτικού – καθιέρωση κανό-
νων αξιολόγησης και αξιοκρατίας στην εκπαίδευση και λοιπές
διατάξεις».

∆ιότι, όπως θα αποδείξουµε ούτε αναβάθµιση του ρόλου του
εκπαιδευτικού γίνεται ούτε αναβάθµιση της εκπαίδευσης αυτής
καθ’ αυτής ούτε στοχεύει στην αναβάθµιση της παιδείας στον
τόπο µας και ο τρόπος µε τον οποίο υπάρχει εισήγηση, ως προς
την αξιολόγηση, αλλά και την αξιοκρατία, σε καµµία περίπτωση
δεν µπορεί να εφαρµοστεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να εστιάσω σε πρώτο
επίπεδο τον τρόπο, το χρόνο και το λόγο για τον οποίο κατατέ-
θηκε µε τέτοια σπουδή αυτό το σχέδιο νόµου. Και το λέω αυτό
για να θυµίσω ότι την περασµένη ∆ευτέρα, βράδυ κατατέθηκε
το σχέδιο νόµου, Τρίτη το πήραµε στα χέρια µας, Τετάρτη εσπευ-
σµένα ορίστηκε η πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτι-
κών Υποθέσεων και η δεύτερη την εποµένη. ∆ιερωτώµαι: Όταν
ένα Υπουργείο, µε πληθώρα επιστηµονικών συνεργατών και ει-
δηµόνων πάνω στο αντικείµενο της παιδείας περιµένει επτά
µήνες για να φέρει ένα –κατά την άποψη µας- αποσπασµατικό
σχέδιο νόµου, εµείς πόσο χρόνο είχαµε για να µπορέσουµε να
µελετήσουµε διεξοδικά, να αναλύσουµε και µε επιχειρηµατολο-
γία να συµφωνήσουµε ή να αντικρούσουµε αυτό το σχέδιο
νόµου.

Και το λέω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι το ΠΑΣΟΚ και
η Κυβέρνηση αυτοαναιρείται σε µια προεκλογική διακήρυξη που
αφορούσε στην ανοιχτή διαβούλευση και την ανοιχτή διακυ-
βέρνηση. Ούτε το ένα συµβαίνει ούτε το άλλο.

∆ιότι σας θυµίζω, ότι η Υπουργός Παιδείας ή µάλλον η ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας –για να µην αδικήσω την κ. ∆ιαµαντο-
πούλου, την οποία προσωπικά εκτιµώ- επέλεξε –και το επέλεξε
και είναι λάθος και θα το βρει µπροστά της- να έχει µια επικοι-
νωνιακή πολιτική στα Μέσα Μαζικής Επικοινωνίας, -ακόµη και

χθες- σε έναν απόλυτο µονόλογο. ∆εν θέλησε το διάλογο.
Όποιος δεν θέλει το διάλογο, που είναι αρχή της δηµοκρατίας,
δεν υποστηρίζει τη διαβούλευση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
∆ιότι διαβούλευση, δεν σηµαίνει να ισχυρίζεσαι µε δηµόσιο λόγο
ότι ικανοποιείται αυτός ακριβώς ο θεσµικός ρόλος µε τρεισήµισι
χιλιάδες επισκεψιµότητες στο διαδίκτυο, όταν έχουµε εκατόν
ογδόντα πέντε χιλιάδες εκπαιδευτικούς και µια πληθώρα της κοι-
νωνίας που ανησυχεί και περιµένει µε ανυποµονησία ένα σχέδιο
νόµου που αφορά την παιδεία.

Έτσι, λοιπόν, καµµία διαβούλευση δεν έγινε, καµµία συζήτηση
δεν έγινε, πέραν από επί µέρους διαλόγους που µπορεί να είχε
το Υπουργείο Παιδείας µε τους φορείς και σε κάθε περίπτωση,
αυτοί οι διάλογοι δεν απέληξαν σε µια γόνιµη εισήγηση στο σχέ-
διο νόµου που έχουµε ενώπιόν µας, γεγονός το οποίο αποδει-
κνύεται από αυτές καθ’ αυτές τις διατάξεις.

Πέραν του τρόπου, µε τον οποίο κατατέθηκε το σχέδιο νόµου
έχει σηµασία και ο χρόνος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Γιατί
άραγε, µε τόση σπουδή έπρεπε µέσα στη δύνη των εξοντωτικών
µέτρων, πάνω σε αυτήν την οικονοµική συγκυρία της πατρίδας
µας και εν όψει του νόµου του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» και του ασφαλι-
στικού, να πρέπει οπωσδήποτε να περάσει και το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Παιδείας; Μήπως για να µην εστιάσουν τα φώτα
των Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης πάνω του; Άραγε, τί θα µας
πείραζε να περιµέναµε ακόµη ένα µήνα, προκειµένου να έχουµε
ένα νόµο-πλαίσιο από µια Κυβέρνηση που διατυµπάνιζε προε-
κλογικά ότι είναι έτοιµη να κυβερνήσει για να µπορούµε να αντι-
παρατεθούµε;

Εστιάζοντας στο σχέδιο νόµου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εµείς το χαρακτηρίζουµε άδικο, πρόχειρο, ασαφές και αναξιο-
κρατικό.

Άδικό σε πρώτο επίπεδο, διότι υποτίθεται ότι εισηγείται την
αναβάθµιση του τρόπου πρόσληψης των εκπαιδευτικών και εξαι-
ρεί από αυτόν τον κανονισµό όσους ανθρώπους εκπαιδευτικούς
έχουν θεµελιώσει δικαιώµατα και κατατάσσονται στους ειδικούς
πίνακες, µε τον τρόπο που προσλαµβάνονταν µέχρι σήµερα –εξή-
ντα, σαράντα, την αναλογία τη ξέρετε- τόσο µε το διαγωνισµό
του ΑΣΕΠ όσο µέσα και από τους πίνακες. Όλοι αυτοί οι άνθρω-
ποι που αριθµούν περίπου τριάντα χιλιάδες, πετόνται κυριολε-
κτικά στον Καιάδα.

Και το λέω αυτό µετά λόγου γνώσεως, διότι η διετής µεταβα-
τική περίοδος που ορίζεται στις διατάξεις του σχεδίου νόµου,
µέσα από το Πρόγραµµα Σταθερότητας και Ανάπτυξης που επι-
βάλλει τη µείωση των προσλήψεων, όπως έχει εξαγγελθεί, και
µετά δύο χρόνια τη διενέργεια του νέου διαγωνισµού του ΑΣΕΠ,
το µόνο που µπορεί να απορροφήσει είναι περίπου το 1/8 των πι-
νάκων αυτών.

Και δεν το λέω τυχαία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέ-
πει να µας απασχολήσει ότι µέσα σε αυτόν τον πίνακα υπάρχουν
άνθρωποι που έχουν υπηρετήσει τριάντα µήνες, άλλοι εκπαι-
δευτικοί που έχουν υπηρετήσει είκοσι τέσσερις µήνες και έχουν
επιτύχει σε ένα διαγωνισµό του ΑΣΕΠ και κυρίως υπάρχουν εκεί-
νες οι ευαίσθητες οµάδες των ανθρώπων µε 67% αναπηρία και
των πολυτέκνων, οι οποίοι δεν έχουν τις ίδιες δυνατότητες και
επί ίσοις όροις να υπαχθούν στο διαγωνισµό του ΑΣΕΠ µε τους
άλλους συναδέλφους τους.

∆ιότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το γεγονός ότι κάποιους
ανθρώπους τους αδίκησε η φύση ή η επιλογή τους να συµβάλ-
λουν στην επίλυση του δηµογραφικού προβλήµατος και να απο-
κτήσουν πολλά παιδιά, δεν έχει δικαίωµα και αντίστροφα έχει
ηθικό χρέος η πολιτεία να µην τους θέτει στο περιθώριο.

Αυτοί οι άνθρωποι, λοιπόν, εξαιρούνται διότι συµπεριλαµβά-
νονται σε πίνακες και σε καµµία περίπτωση δεν βγαίνουν οι χρό-
νοι, δεν βγαίνουν οι αριθµοί και δεν πρόκειται να προσληφθούν.

Η Υπουργός Παιδείας αναρωτήθηκε κατ’ επανάληψη στο δη-
µόσιο µονόλογό της, αν υπάρχουν αδιόριστοι εκπαιδευτικοί. Ναι,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν αδιόριστοι εκπαιδευτι-
κοί. Αυτοί οι οποίοι υπηρετούν µε την ιδιότητα των ωροµισθίων
και των αναπληρωτών σε όλες τις περιοχές, στην εσχατιά της Ελ-
λάδος, και αναλίσκουν δυνάµεις εκεί, θεµελιώνοντας δικαιώµατα
που τους έδωσε η ίδια η πολιτεία, έχουν ιδρύσει τα όνειρά τους,
για να µπορέσουν να προσληφθούν και σήµερα η πολιτεία τους
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πετάει στον κάδο των αχρήστων αυτούς τους ανθρώπους.
Και το λέω αυτό, µετά λόγου γνώσεως, επίσης, διότι αυτοί οι

άνθρωποι δεν είχαν δικαίωµα να αµφισβητήσουν τη συνέχεια της
πολιτείας που το σχέδιο νόµου ευθέως την αµφισβητεί. ∆ιότι η
συνέχεια της πολιτείας τους είχε δώσει το δικαίωµα, µέσα από τη
νοµοθέτηση και τη θεµελίωση να ιδρύουν τα δικαιώµατά τους,
να οργανώνουν τη ζωή τους. Μιλάµε για ανθρώπους τριάντα
πέντε και σαράντα χρονών. Αυτοί επί ίσοις όροις καλούνται να
δώσουν εξετάσεις στο διαγωνισµό του ΑΣΕΠ που θα διεξαχθεί
περίπου µετά διετία, ενώ δεν είναι επί ίσοις όροις τόσο ως προς
την ιστορία τους, όσο και ως προς τις ικανότητές τους.

Και ιδιαίτερα στις ευαίσθητες οµάδες –και το κλείνω αυτό το
κεφάλαιο- διότι ένας ανάπηρος που η φύση τον αδίκησε και µια
πολύτεκνη µάνα που έχει να αναθρέψει τέσσερα παιδιά δεν έχει
ούτε το χρόνο ούτε τη δυνατότητα να προσέλθει στο διαγωνι-
σµό του ΑΣΕΠ επί ίσοις όροις µε άλλους συναδέλφους της.

Χαρακτηρίσαµε το σχέδιο νόµου πρόχειρο, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, διότι στο άρθρο 9 στις µεταβατικές διατάξεις, προ-
βλέπονται πάρα πολύ σηµαντικές ρυθµίσεις, που θα έπρεπε να
στελεχώνουν και να εµπλουτίζουν ιδιαίτερες διατάξεις.

Κυρίως όµως, το χαρακτηρίζουµε –και γι’ αυτόν το λόγο θα το
καταψηφίσουµε- ασαφές. Θα είµαι απόλυτα συγκεκριµένη: Κα-
νείς δεν έχει αντίρρηση στην αξιολόγηση, κανείς δεν έχει αντίρ-
ρηση στην πιστοποίηση, κανείς δεν έχει αντίρρηση στην
αναβάθµιση του τρόπου µε τον οποίο προσλαµβάνονται εκπαι-
δευτικοί. Όµως, όταν µιλάµε για πιστοποίηση παιδαγωγικής και
διδακτικής επάρκειας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ποιος είναι
ο φορέας, οι υποδοµές; Πώς αυτοί θα αγκαλιάσουν χιλιάδες
πτυχιούχους που αυτήν τη στιγµή καλούνται, προκειµένου να
προσέλθουν στο διαγωνισµό του ΑΣΕΠ, να έχουν προηγουµένως
προσκοµίσει το πιστοποιητικό διδακτικής επάρκειας; Όταν µι-
λάµε για επιµόρφωση, γιατί δεν διευκρινίζεται από το Υπουργείο
Παιδείας, ότι προκειµένου να θέσουν αυτούς εις επιµόρφωση, οι
υποψήφιοι εκπαιδευτικοί, θα πρέπει να έχουν προϋπολογίσει στις
δαπάνες τους αυτό το κόστος, αν η πολιτεία δεν το καλύπτει;

Σε κάθε περίπτωση, εισάγεται ένας νέος θεσµός, για τον οποίο
πολλά ακούστηκαν, πολύ ηχηρά και εξαιρετικά φιλόδοξα. Για το
θεσµό του µέντορα: Θα πω, λοιπόν, ότι ο θεσµός αυτός έτσι
όπως εισάγεται µας βρίσκει κάθετα αντίθετους για τους συγκε-
κριµένους λόγους: Ο µέντορας, είναι ένα φυσικό πρόσωπο, εκ-
παιδευτικός, ο οποίος υπηρετεί, σύµφωνα µε το σχέδιο νόµου, σε
συγκεκριµένη σχολική µονάδα. Ούτε διευκρινίζεται για πόσο
χρόνο υπηρετεί και σε καµµία περίπτωση δεν εξειδικεύεται, µε
ποια προσόντα ο άνθρωπος αυτός θα καλείται αύριο να εκπαι-
δεύσει το δόκιµο εκπαιδευτικό, ο οποίος θα είναι πτυχιούχος, εν-
δεχοµένως και κάτοχος δύο µεταπτυχιακών τίτλων και
οπωσδήποτε κάτοχος του πιστοποιητικού παιδαγωγικής επάρ-
κειας. Και επιπρόσθετα, το σχέδιο νόµου εισηγείται, ότι αυτό το
φυσικό πρόσωπο –όπως είπε σε επίµονες ερωτήσεις µου η Υφυ-
πουργός η κ. Χριστοφιλοπούλου- θα συµµετέχει και στον τρια-
ξονικό πόλο της αξιολόγησης, στη τριµερή αυτή επιτροπή. Και
διερωτώµαι και ρωτώ και εσάς –ρητορικά φυσικά- µε ποια προ-
σόντα, ο µη αξιολογηθείς ποτέ εκπαιδευτικός θα µετέχει στην
αξιολόγηση του κατά κανόνα και κατά τεκµήριο έχοντος πολύ
περισσότερα, αν µη τί άλλο, τυπικά προσόντα εκπαιδευτικού συ-
ναδέλφου του, προφανώς κατά πολύ νεώτερου, µόνο ηλικιακά;
Η εµπειρία από πού αντλείται; Από το ένα, από τα δύο, από τα
πέντε χρόνια; Άραγε, η εµπειρία είναι εκείνη που µπορεί να αντι-
σταθµίσει, ενδεχοµένως, την ανεπάρκεια ή την ανικανότητα, όταν
µιλάµε για παλιούς εκπαιδευτικούς;

Η αξιολόγηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως και ο µέ-
ντορας, επαφίεται από το να εξειδικεύσει τα στοιχεία του τρό-
που και της µεθόδευσης σε υπουργική απόφαση. Και αυτό είναι
στοιχείο της ασάφειας και της προχειρότητας.

Αλλά επιπρόσθετα, για ποια αξιολόγηση µιλάµε, όταν ευθέως
µιλούµε για αυτοαξιολόγηση, όταν το πρόγραµµα δράσης κατά
την έναρξη του σχολικού έτους και η έκθεση αξιολόγησης κατά
τη λήξη καταρτίζονται και θεµελιώνονται µέσα από τη σχολική
µονάδα, εκ των έσω δηλαδή, συµµετέχοντος και του µέντορα του
αµφιλεγόµενου αυτού φυσικού προσώπου που καλείται να συµ-
µετάσχει για την ψευδεπίγραφη αναβάθµιση της εκπαίδευσης;

Αλλά επιπρόσθετα, το χαρακτηρίζουµε αναξιοκρατικό. Και εδώ
θα σταθώ λίγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να µην κοροϊ-
δευόµαστε. Ποιοι εξυπηρετούν κοµµατικά συµφέροντα και ποιοι
όχι; Όταν η επιλογή των στελεχών της εκπαίδευσης αυτήν τη
στιγµή µε την εισήγηση γίνεται µε πλήρη κατάργηση των εξετά-
σεων και µια πολύ γενναιόδωρη µοριοδότηση της συνέντευξης,
προσέξτε, µιας συνέντευξης για την οποία το ΠΑΣΟΚ είχε, στε-
ντορεία τη φωνή, καταδικάσει και ως θεσµό και ως φιλοσοφία.
Αυτήν την εισηγείται, τη φέρνει από το παράθυρο, τη µοριοδοτεί
µε δεκαπέντε µόρια και σε καµµιά περίπτωση από εκεί δεν τεκ-
µαίρεται η διαφάνεια της διενέργειας αυτού του έργου.

Για τις αποσπάσεις σήµερα, µε στεντορεία τη φωνή και πάλι,
η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας, αλλά κυρίως η ηγεσία της
Κυβερνήσεως είχε πει ότι αυτές καταργούνται παντελώς και µά-
λιστα µε µια επιχειρηµατολογία που ήταν και κάπως πειστική.
Αλλά σήµερα τι έρχεται να κάνει; Έρχεται να καταργήσει το
ν.3833/2010, που µόλις προ δύο µηνών ψηφίστηκε από τον κ. Ρα-
γκούση, δηλαδή να καταργήσει τη διάταξη που καταργεί τις απο-
σπάσεις. Αυτό, αν λέγεται κοµµατική ενατένιση, δεν ξέρω τι άλλο
µπορεί να λέγεται. Και η κατάργηση της Γενικής ∆ιεύθυνσης
Σπουδών της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας, µε αποτέ-
λεσµα να εισηγείται και να µεταθέτει τις αρµοδιότητες στον ει-
δικό γραµµατέα του Υπουργείου, δηλαδή στην κοµµατική ηγεσία
του Υπουργείου Παιδείας, αν δεν εξυπηρετεί κοµµατικές σκοπι-
µότητες, πείτε µου εσείς σε αντίλογο σε ποιο σηµείο αναβαθµί-
ζει την εκπαίδευση.

Αλλά σε κάθε περίπτωση για την αναξιοκρατία άκουσα πριν
και ειλικρινά µερικές κορώνες που ακούγονται θα έπρεπε να µην
εστιάζουν σε επιλεκτική µνήµη, γιατί, τουλάχιστον, η οµιλούσα
διαβάζοντας τόσα χρόνια και µη συµµετέχοντας στο Κοινοβούλιο
έχει µια πάρα πολύ καθαρή άποψη για την κατάργηση της βάσης
του «10» και µιλάω για την καθαρή άποψη σε επίπεδο εδώ πλέον
αναξιοκρατίας του συστήµατος, διότι, όταν αρθρώνει λόγο η ηγε-
σία του Υπουργείου Παιδείας ότι έχει δύο µελέτες, οι οποίες οδη-
γούν στην αλυσιτέλεια αυτού του θεσµού, στην
αναποτελεσµατικότητα, θα έπρεπε να τις έχουµε υπ’ όψιν µας.
Σας διαβεβαιώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ανέτρεξα πα-
ντού, από το διαδίκτυο µέχρι την κυρία Υπουργό, από την οποία
προσωπικά ζητήσαµε αυτές τις µελέτες. ∆εν υπάρχουν και δεν
θα µπορούσαν να υπάρχουν µελέτες οι οποίες δείχνουν ότι είναι
αλυσιτελής αυτός ο θεσµός.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο στόχος και ο σκοπός για τον
οποίο καταργείται η βάση του «10» και ευθέως υποβαθµίζει την
ποιότητα και τη φιλοσοφία της εκπαίδευσης είναι ακριβώς για
τροφοδοτηθούν µε υλικό κάποια περιφερειακά ΤΕΙ. Σε αυτό, λοι-
πόν, ο αντίλογός µας και η πρότασή µας είναι πολύ σαφής και
πολύ συγκεκριµένη: Θα έπρεπε να αναβαθµιστούν συγκεκριµένα
ΤΕΙ που δεν έχουν ανθρώπινο δυναµικό ή να συγχωνευθούν,
όπως σοφά προέτεινε τότε ο νόµος της Νέας ∆ηµοκρατίας που
ψηφίστηκε, εκείνα τα οποία έχουν οµοειδές αντικείµενο, διότι τα
ΤΕΙ αυτά για τα οποία µιλούν οι τοπικές κοινωνίες που χάνουν ει-
σόδηµα είναι εκείνα τα ΤΕΙ που ποτέ κανείς δεν αναζήτησε, που
ποτέ οι φοιτητές δεν επέλεξαν και που δεν προσφέρονται για την
αγορά εργασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σίγουρα, όταν µιλούµε για ανα-

βάθµιση της παιδείας, θα πρέπει µετά λόγου γνώσεως και κοι-
τώντας στα µάτια ενώπιος ενωπίω να το εννοούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, δεν είχατε σχέδιο
και δεν έχετε σχέδιο. Αυτό είναι ένα σχέδιο νόµου µε άτακτες
διατάξεις, οι οποίες αποτελούν όχι µόνο τµήµατα µιας φιλοσο-
φίας, αλλά κυρίως µια µεθοδευµένη τακτική. Η προχειρότητα και
η έλλειψη σχεδίου φαίνεται και στα οικονοµικά µέτρα. Άλλα εί-
πατε προεκλογικά, άλλα προτείνατε κατά την κατάθεση του προ-
ϋπολογισµού, άλλα προτείνατε κατά την κατάθεση του
Προγράµµατος Σταθερότητας και ανάπτυξης, άλλα υποσχεθή-
κατε πριν από ένα µήνα και σήµερα επιβάλλετε τα πλέον εξο-
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ντωτικά µέτρα. Έτσι, λοιπόν, δεν είχατε σχέδιο και για την παι-
δεία. Η παιδεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν εξυπηρετεί
πολιτικές σκοπιµότητες ή εσωτερικές διαδικασίες, δεν προάγει
ποτέ την ποιότητα και την αναβάθµιση στο χώρο στον οποίο
απευθυνόµαστε.

Τελειώνοντας, κυρία Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, να θυµηθούµε λιγάκι ποιος ήταν εκείνος ο οποίος στη φιλο-
σοφία του έστεργε στην κατάργηση του άρθρου 16 του
Συντάγµατος. Μήπως ήταν ο σηµερινός Πρωθυπουργός, που
αναγκασµένος από τις εσωτερικές ισορροπίες δεν το υποστή-
ριξε; Και το λέω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι η Νέα ∆η-
µοκρατία το υποστηρίζει, διότι η κατάργηση του άρθρου 16 θα
άνοιγε την οδό της ανάπτυξης µε τα ιδιωτικά πανεπιστήµια στη
χώρα µας, µια ανάπτυξη που την έχει τόσο ανάγκη και που µε τα
µέτρα δεν την εισηγείται σήµερα η Κυβέρνηση σε κανένα επί-
πεδο. Γι’ αυτό, λοιπόν και η Νέα ∆ηµοκρατία καταψηφίζει επί της
αρχής το σχέδιο νόµου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κυρία Βόζεµπεργκ.

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας, κ. Ιωάννης Ζιώγας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στην αιτιολογική έκθεση του νο-

µοσχεδίου υπάρχει ο διακηρυγµένος λόγος της Κυβέρνησης για
δηµόσια, δωρεάν και υψηλής ποιότητας παιδεία για όλους. Βε-
βαίως, εµείς διαφωνούµε µε όλα αυτά, στο δήθεν δηµόσιο χα-
ρακτήρα, στη δωρεάν εκπαίδευση στη ζητούµενη –τάχα- υψηλή
ποιότητα, στο µεγάλο ποσοστό των παιδιών των λαϊκών οικογε-
νειών που εγκαταλείπουν γυµνάσιο και λύκειο. Ρητορικό το ερώ-
τηµα που ακολουθεί: Τη στιγµή που οι κατακτήσεις του
κινήµατος κατακρεουργούνται, όταν επιβάλλετε στα νοµοσχέδιά
σας την ταξικότητα ως το µεδούλι, ως το DNA, όταν η βαρβαρό-
τητα είναι η επίσηµη κοινή πολιτική της Κυβέρνησής σας, της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και της Νέας ∆ηµοκρατίας, είναι δυνατόν να
έχουµε ένα νοµοσχέδιο που να ξεφεύγει από αυτόν τον κανόνα;
Κυβέρνηση και Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης µέσα από µια κα-
τευθυνόµενη προπαγάνδα επικεντρώνεστε κυρίως γύρω από τη
βάση του «10» και τη δήθεν αξιοκρατία στις προσλήψεις των εκ-
παιδευτικών. Αυτό αποτελεί στάχτη στα µάτια που συντελείται
µε υψηλούς τόνους και εν µέσω αυτής της γενικευµένης επίθε-
σης που έχει εξαπολύσει η Κυβέρνηση και η Ευρωπαϊκή Ένωση,
αξιοποιώντας την οικονοµική κρίση του καπιταλισµού.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ είχε τάξει 1.000.000.000 ευρώ επι-
πλέον για την παιδεία στις φετινές κρατικές δαπάνες. Τελικά, όχι
µόνο δεν το έδωσε ποτέ, ο προϋπολογισµός του Υπουργείου άλ-
λωστε ήταν αυξηµένος µόλις κατά 200.000.000 ευρώ σε σχέση
µε πέρυσι, αλλά το αφαίρεσε κιόλας από τον προϋπολογισµό του
Υπουργείου µε τα πακέτα περικοπών. Σε σχέση, λοιπόν, µε πέ-
ρυσι, οι κρατικές δαπάνες για την παιδεία µειώνονται κατά 12%
ή κατά 900.000.000 περίπου ευρώ. Αυτή είναι η αλήθεια, αυτή
είναι η πραγµατικότητα.

Στη συνοπτική περιγραφή της στρατηγικής για την Ευρώπη
του 2020, δηλαδή το ευαγγέλιο για τις αναδιαρθρώσεις τη δε-
καετία που ακολουθεί, η εκπαίδευση έχει κεντρική θέση. Βασικό
ζητούµενο είναι το τοπίο που θα διαµορφωθεί µετά από την
κρίση, η θέση που θα βρεθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση σε αυτόν τον
σκληρό ανταγωνισµό µε τα άλλα ιµπεριαλιστικά κέντρα και τις
αναδυόµενες καπιταλιστικές οικονοµίες. Στόχος, επιδίωξη είναι
να κάνει ακόµα πιο φτηνή την εργατική δύναµη. Σε αυτό αναφέ-
ρονται οι επιδιωκόµενες αλλαγές και στην εκπαίδευση µε συ-
γκεκριµένους στόχους και χρονοδιαγράµµατα. Η βίαιη επίθεση
στο εισόδηµα, το φορολογικό, το ασφαλιστικό, η γενίκευση της
ελαστικής απασχόλησης, η εκπαίδευση, οι αλλαγές στην αστική
διοίκηση είναι ένα συνολικό αντιδραστικό πακέτο, που υλοποι-
ούν από κοινού Κυβέρνηση και Ευρωπαϊκή Ένωση µε τη στήριξη
των άλλων κοµµάτων. Γι’ αυτό, βέβαια, έχουν την ανοιχτή στή-
ριξη και της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΛΑΟΣ συγκεκριµένα, γι’
αυτό και το ελληνικό κεφάλαιο τους στηρίζει άµεσα, αλλά και
µέσω των συγκροτηµάτων των µέσων ενηµέρωσης.

Οι νέες αναδιαρθρώσεις προωθούνται στο έδαφος που έχουν
δηµιουργήσει οι προηγούµενες αντιδραστικές δοµές που έγιναν
και ήδη υλοποιούνται σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. Η
πενταετία της Νέας ∆ηµοκρατίας και οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις του ΠΑΣΟΚ έβγαλαν αρκετή βρώµικη δουλειά επί του συ-
γκεκριµένου. ∆εν είναι τυχαίο που αρκετές από τις ρυθµίσεις του
πολυνοµοσχεδίου αυτού, όπως ο δόκιµος εκπαιδευτικός, η αξιο-
λόγηση, η παιδαγωγική επάρκεια, υπάρχουν και σε προηγούµε-
νους νόµους, που όµως µέχρι τώρα έµειναν ανενεργοί.
Ωροµίσθιοι και αναπληρωτές εκπαιδευτικοί, που ηλικιακά έχουν
διαβεί ή διαβαίνουν τον Ρουβίκωνα µε υποχρεώσεις οικογενεια-
κές και κοινωνικές, έχοντας τρεις και τέσσερις επιτυχίες στον
ΑΣΕΠ, αναγκάζονται να µαζεύουν ακόµα και τώρα βεβαιώσεις
και προσόντα και να ζουν στην αβεβαιότητα. Μετά από είκοσι
χρόνια προσφοράς τους αντιµετωπίζετε και τους συµπεριφέρε-
στε σαν αναλώσιµο υλικό και τους πετάτε στα αζήτητα µε τη ρε-
τσινιά των αποτυχηµένων.

Είµαστε αντίθετοι. Λέµε όχι στο νέο σύστηµα πρόσληψης των
εκπαιδευτικών. Άλλωστε, να υπενθυµίσω, ήµασταν εµείς που εί-
χαµε καταψηφίσει και είχαµε καταγγείλει την εφαρµογή των θε-
σµών αυτών ως κόµµα. Επαναλαµβάνουµε την πάγια µας θέση
που είναι: µόνιµη και σταθερή δουλειά µε πλήρη εργασιακά και
ασφαλιστικά δικαιώµατα για όλους τους αναπληρωτές και ωρο-
µίσθιους εκπαιδευτικούς.

Το νοµοσχέδιό σας, αντί να αναγνωρίζει την πολυετή αυτή
προσφορά των χιλιάδων εκπαιδευτικών, επιβάλλει την επιτήρηση,
τον έλεγχο που πρέπει να δέχεται καθηµερινά, ο εργαζόµενος, ο
απασχολούµενος, δηλαδή, εκπαιδευτικός στο σχολείο, µέσα από
µια περιπλάνηση, όπως ο µυθικός Οδυσσέας. Ίσως από αυτό
εµπνεόµενο και το Υπουργείο να βάζει το θεσµό του µέντορα.
Έτσι, λοιπόν, στο Γολγοθά αυτών των εκπαιδευτικών, που φιλο-
δοξούν να διοριστούν έχουµε κατά σειρά: Πτυχίο, µετά πιστο-
ποιητικό παιδαγωγικής κατάρτισης, κατόπιν εξετάσεις στο ΑΣΕΠ
δύο, τρεις και τέσσερις φορές, δύο χρόνια δόκιµος µε επιτήρηση
του µέντορα και στο τέλος -όποιος αντέξει- αξιολόγηση για να
πάει σε µονιµότητα.

Επαναλαµβάνουµε την αδιαπραγµάτευτη θέση µας, το πτυχίο
να είναι η µοναδική προϋπόθεση διορισµού. Είµαστε βέβαιοι ότι
όπως και στην περίπτωση των εξετάσεων στο ΑΣΕΠ, που βασι-
λεύουν τα φροντιστήρια, έτσι τώρα και στην κτήση του πιστο-
ποιητικού παιδαγωγικής κατάρτισης η αγορά θα γεµίσει µε
µαγαζιά, που µε την ανοχή, τη στήριξη ή την εξουσιοδότηση του
Υπουργείου θα θησαυρίσουν σε βάρος των υποψηφίων.

Εποµένως, µιλάµε για µια πλήρη αποσύνθεση. Γιατί αυτό είναι
επίσης ένα από τα ζητούµενα του νοµοσχεδίου: η πλήρης απο-
σύνθεση πτυχίου και επαγγέλµατος. ∆ηµιουργούνται οι ευέλικτοι
εκπαιδευτικοί, οι οποίοι γνωρίζουν µέσα σε αυτό το πλαίσιο και
κλίµα ότι αν δεν ακολουθήσουν το νέο πνεύµα, που επιβάλλεται
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τις κυβερνήσεις -διότι έχουµε ενι-
αία αντίληψη και πολιτική άποψη Νέας ∆ηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ-
όποιος δεν υπακούσει, λοιπόν, αξιολογείται αρνητικά.

∆ηµιουργείται µια νέα µορφή απασχόλησης, αυτή του ανα-
πληρωτή εκπαιδευτικού µε µειωµένο ωράριο. Οδηγεί, λοιπόν, ου-
σιαστικά τους χιλιάδες ωροµίσθιους και αναπληρωτές, που για
χρόνια τριγυρνούν από σχολείο σε σχολείο, από πόλη σε πόλη
και από νοµό σε νοµό να αγωνιούν για το αν οι ίδιοι θα προλά-
βουν να διοριστούν µέσα σ’ αυτήν τη µεταβατική περίοδο. Επι-
διώκει έτσι να διασπάσει τον αναγκαίο κοινό αγώνα που έχουν
κάθε συµφέρον να δώσουν όλοι οι εκπαιδευτικοί, και όχι µόνο οι
εκπαιδευτικοί, αλλά και οι γονείς οι εργαζόµενοι, για τη µονιµο-
ποίηση όλων χωρίς όρους και προϋποθέσεις, για µόνιµη και στα-
θερή δουλειά για όλους.

Παρ’ όλο που η βάση του «10» είναι ένα ταξικό µέτρο χωρίς
κανένα παιδαγωγικό νόηµα, η κατάργησή της δεν µπορεί να απο-
τελέσει ούτε καν µέτρο άµεσης ανακούφισης από τη στιγµή που
δεν συνοδεύεται από ουσιαστικά µέτρα στήριξης, τόσο των φοι-
τητών και των σπουδαστών, που προέρχονται από τα λαϊκά
στρώµατα, όσο και των οικογενειών τους, δηλαδή από µέτρα φοι-
τητικής µέριµνας, εστίες, γενναία επιδότηση ενοικίου, δωρεάν
σίτιση και µετακινήσεις.

Οι κυβερνητικές σας προτάσεις συνδυάζονται µε τις αρχές συ-
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γκρότησης του σχεδίου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», που έρχεται να δέσει
στο πώς η Τοπική Αυτοδιοίκηση θα πάρει υπό τη σκέπη της τους
τοµείς της παιδείας. Θα γίνουν στο Σώµα ενός εκπαιδευτικού συ-
στήµατος, που πληρώνεται αδρά από την εργατική λαϊκή οικο-
γένεια, που έβγαλε σε χρονιά κρίσης πάνω από 2,9
δισεκατοµµύρια ευρώ από την τσέπη της. Για ποια δωρεάν παι-
δεία µιλάτε; Μιλάτε για την κατ’ όνοµα δωρεάν και γενικευµένα
υπονοµευµένη δηµόσια εκπαίδευση.

Οι σχεδιασµοί σας αυτοί απαξιώνουν τη µόρφωση, εκµηδενί-
ζουν πτυχία, γενικεύουν την σύγχρονη αµορφωσιά σε όλη την
κλίµακα εκπαιδευτικής διαδικασίας. Ανοίγουν διάπλατα τις πόρ-
τες στις επιχειρήσεις παντού, σε κάθε βαθµίδα δηµιουργώντας
και νέα παιδεία για επιχειρηµατικές δραστηριότητες, χτυπώντας
τον ενιαίο χαρακτήρα, που συνεχίζει ακόµα να έχει ταξική εκπαί-
δευση στη χώρα µας. Θέλουν να απαλλάξουν το κράτος ακόµα
και από αυτόν τον σχεδιασµό που κάνει ενιαία, να µην υπάρχει
ούτε καν ενιαίος σχεδιασµός στην εκπαίδευση σε όλη τη χώρα.

Μετατρέπουν την εκπαιδευτική διαδικασία σε ατοµική υπό-
θεση, ατοµική ευθύνη του µαθητή, του φοιτητή, του εκπαιδευτι-
κού και φυσικά της λαϊκής οικογένειας. Οι συνέπειες θα
επιδράσουν ακόµα πιο γρήγορα στις νεανικές συνειδήσεις, οδη-
γώντας το νέο να λειτουργεί και να σκέφτεται σαν αναλώσιµη και
ευέλικτη µονάδα, που πρέπει να προσαρµόζεται κάθε φορά στις
απαιτήσεις της αγοράς.

Αναφέρεται στο νοµοσχέδιο ως ο χρόνος παραµονής στη σχο-
λική µονάδα µε την πρώτη τοποθέτηση µετά το διορισµό η υπο-
χρεωτική τριετία. Αν όντως ενδιαφέρεται το Υπουργείο για την
παραµονή αυτή, πρέπει να λάβει υπ’ όψιν του και τις δεδοµένες
κοινωνικές συνθήκες. Άρα είναι υποχρέωσή του να εξασφαλίσει
στέγη και µετακίνηση στον εκπαιδευτικό, που είναι υποχρεωµέ-
νος για τρία χρόνια να είναι µακριά από τον τόπο κατοικίας του
και την οικογένειά του διατηρώντας διπλό σπιτικό.

Όσον αφορά στον περιορισµό των προσλήψεων, που είναι και
ένα από τα ζητούµενα του νοµοσχεδίου, παίρνει υπ’ όψιν του τον
υπολογισµό των κενών έχοντας κατά νου τη δηµιουργία τµηµά-
των των τριάντα µαθητών. Επιβάλλει τη δεύτερη ειδικότητα και
αυτά στην κατεύθυνση του περιορισµού των προσλήψεων.

Με αφορµή τις προσλήψεις, υπάρχει αίτηµα των αναπήρων και
έχει κατατεθεί και ερώτηση από το κόµµα µας, για εκατόν εξήντα
συναδέλφους εκπαιδευτικούς, που έχουν πετύχει στο ΑΣΕΠ,
είναι διοριστέοι και έπρεπε να έχουν διοριστεί από το Σεπτέµβρη
µε βάση το ν.2009. Παρ’ όλα αυτά παραµένουν στα αζήτητα, δεν
έχουν διοριστεί ακόµα.

Σε µια εποχή αντιλαϊκής λαίλαπας σε βάρος της λαϊκής οικο-
γένειας υφίσταται και εντείνεται η υποκρισία όταν µιλάτε για κοι-
νωνικές ευαισθησίες. Πέρα από τα παιδιά αυτά των ειδικών
αναγκών, τους εκπαιδευτικούς των ειδικών αναγκών, τους συνα-
δέλφους που έχουν αναπηρία πάνω από 67%, υπάρχουν και
άλλες κοινωνικές οµάδες που αιτούνται και δικαιούνται κατά τη
γνώµη µας ευεργετικών διατάξεων κατά το νόµο, όπως οι εκπαι-
δευτικοί που είναι αρχηγοί µονογονεϊκών οικογενειών µε ανήλικα
παιδιά εξαιτίας του θανάτου του ενός εκ των δυο γονιών κατά τη
διάρκεια του γάµου. Ζητάµε να υπάρξει µεγαλύτερη µοριοδό-
τηση για όλες αυτές τις κατηγορίες, η οποία οφείλει να είναι µε-
γαλύτερη από τις πέντε µονάδες, που προβλέπονται από το
σχετικό νοµοσχέδιο.

Όσον αφορά την αξιολόγηση, έχετε ήδη µεριµνήσει ως Υπουρ-
γείο. Από τις 31 Μαρτίου εκδώσατε την εγκύκλιο, που στάλθηκε
κιόλας σε όλους τους αρµόδιους και έτσι µπαίνει µπροστά η αυ-
τοαξιολόγηση της σχολικής µονάδας, µαζί µε την αξιολόγηση
των εκπαιδευτικών κάνοντας πράξη το διαφοροποιηµένο σχολείο
της αγοράς και της αµάθειας. Είναι σηµαντικό το γεγονός ότι αυ-
τοαξιολόγηση εντάσσεται στο σχέδιο νόµου, προκειµένου να
γίνει νόµος του κράτους ενώ βρίσκεται ήδη σε ισχύ η σχετική
εγκύκλιος θέλοντας έτσι να επιτείνετε τον αναγκαστικό χαρα-
κτήρα της αυτοαξιολόγησης.

Το Υπουργείο Παιδείας και πολλά µέσα ενηµέρωσης παρου-
σίασαν την αυτοαξιολόγηση ως τρόπο συµµετοχής των γονιών
και των µαθητών στη λειτουργία της σχολικής µονάδας. Η κα-
τεύθυνση του Υπουργείου είναι τελείως διαφορετική και η συµ-
µετοχή στις ετήσιες εκθέσεις αξιολόγησης δεν είναι τίποτα άλλο

παρά ένα άλλοθι. Στην ουσία ετοιµάζεται το πλαίσιο για την αυ-
τόνοµη λειτουργία του σχολείου και το σπάσιµο του ενιαίου της
εκπαίδευσης και την κατηγοριοποίηση των µονάδων αυτών µε
στόχο τη συγχώνευση και ενδεχοµένως το κλείσιµό της.

Μα τι θα αξιολογήσετε, αλήθεια, κυρία Υπουργέ; Τις ευθύνες
σας για την κατάντια στην υλικοτεχνική υποδοµή των σχολικών
µονάδων; Τα κενά στο προσωπικό; Το απαράδεκτο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα ή τις ευθύνες σας για την υποχρηµατοδότηση συ-
νολικά της παιδείας; Έλεος! Επενδύετε εκ του πονηρού σε µια
θετικά φορτισµένη στη λαϊκή συνείδηση έννοια για να κάνετε συ-
νένοχη την κοινή γνώµη. Εκεί αποβλέπετε, αλλά θα µείνετε µε
την πρόθεση.

Τέλος, όσον αφορά τις εργασιακές σχέσεις αυτές τινάζονται
στον αέρα, αφού εσείς επιβάλλετε µε καρότο και µαστίγιο τις
ελαστικές µορφές όσον αφορά στην ιδιωτική εκπαίδευση, µε
στόχο πάντα την ικανοποίηση του κόστους που έχουν οι εργα-
ζόµενοι για τον σχολάρχη. Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν συγκεκρι-
µένες διατάξεις που αλλάζουν αυτό το θεσµικό πλαίσιο για τους
εκπαιδευτικούς στα ιδιωτικά σχολεία δηµιουργώντας για τους
σχολάρχες έναν παράδεισο. Μέχρι τώρα η σύµβαση του ιδιωτι-
κού εκπαιδευτικού µετατρεπόταν υποχρεωτικά σε αορίστου χρό-
νου στην τετραετία. Στην εξαετία ο εκπαιδευτικός είχε τη
δυνατότητα να προσληφθεί στο δηµόσιο.

Τώρα, η σύµβαση µετατρέπεται σε αορίστου στη διετία, αλλά
σε ποια διετία; Πώς είναι διετία; Με ελαστικές µορφές, µε τρίωρα
και τετράωρα την ηµέρα; Με διήµερα και τριήµερα την εβδο-
µάδα; Το µόνο που θα παίρνει στη διετία αυτή είναι µια µοριο-
δότηση. Φυσικά, στον ιδιωτικό τοµέα η ανασφάλεια και ο φόβος
της απόλυσης υπάρχουν και παραµένουν, αφού ενισχύονται µε
το νοµοσχέδιό σας. Οι σχολάρχες έχουν τη δυνατότητα να κα-
ταγγέλλουν µια σύµβαση στο τέλος της χρονιάς.

Παράλληλα, υπάρχει διάταξη για εθελοντική µείωση ωραρίου
εκ µέρους του εκπαιδευτικού. ∆ηλαδή µε αυτό τον τρόπο τι επι-
βάλλεται από την αρχή της χρονιάς; Τι λέει ο κύριος σχολάρχης
απευθυνόµενος στους εκπαιδευτικούς τους; «Προτιµάτε όλοι να
έχετε µια µείωση ωραρίου ή στο τέλος να έχουµε µια απόλυση
ενός εξ ηµών;». Οι έµποροι της γνώσης, λοιπόν, λειτουργούν
πλήρως και σύµφωνα µε την ελεύθερη αγορά. Επιπλέον, σύµ-
φωνα µε το νοµοσχέδιο για την πρόσληψη στην ιδιωτική εκπαί-
δευση χρειάζεται και πιστοποιητικό της παιδαγωγικής επάρκειας.

Είναι αυταπόδεκτο, µετά απ’ όλα αυτά, ότι το νοµοσχέδιο απο-
τελεί κρίκο της αλυσίδας, όλων των αντιλαϊκών νοµοσχεδίων που
φέρνει η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.

Είναι προφανές ότι ως κόµµα καταψηφίζουµε αυτό το νοµο-
σχέδιο το λεγόµενο «νέο σχολείο». Το «νέο σχολείο» δεν είναι το
σχολείο των αναγκών µας. Αλλάζει τις εργασιακές σχέσεις των
εκπαιδευτικών. Αποσυνδέει το πτυχίο από το επάγγελµα. ∆ιευ-
ρύνει την ωροµισθία, αλλάζοντας το όνοµά της. Με την αυτοα-
ξιολόγηση της σχολικής µονάδας, σπάει τον ενιαίο χαρακτήρα
του προγράµµατος σπουδών. Μετατρέπει τις σχολικές µονάδες
σε επιχειρήσεις. ∆ιευρύνει τον ταξικό χαρακτήρα της εκπαίδευ-
σης.

Εµείς, θα παλέψουµε να µην οδηγήσετε σε απόγνωση τις λαϊ-
κές οικογένειες και πάνω απ’ όλα να ρηµάξετε τη ζωή των παι-
διών µας µε το εργασιακό και µορφωτικό µεσαίωνα που
προωθείτε. Οι λαϊκές ανάγκες και τα οράµατα για ένα άλλο σχο-
λείο και πανεπιστήµιο που στο επίκεντρό του θα έχει την ολό-
πλευρη ανάπτυξη του νέου ανθρώπου, δεν χωρούν στα
συµφέροντα σταθερότητας και στην κοινωνία σας, στην κοινωνία
της εκµετάλλευσης και γι’ αυτό, θα την ανατρέψουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι ανθρώπινες ανάγκες, θα γίνουν βασικό ζητούµενο της παι-
δείας, µόνο, όταν θα µπει στο επίκεντρο της κοινωνίας η σχε-
διασµένη ικανοποίηση του συνόλου των αναγκών µας. Μόνο
τότε, θα µορφώνονται όλα τα παιδιά, ώστε να υπηρετούν από τη
δουλειά που θα έχουν, όλα, τον άνθρωπο και τις ανάγκες του.
Βέβαια αυτό, δεν θα µας χαριστεί, αλλά θα κατακτηθεί µε αγώ-
νες, µε ρήξεις και ανατροπές.

Το αντιεκπαιδευτικό, αντιλαϊκό, αυτό νοµοσχέδιο έρχεται για
ψήφιση µέσα στον ορυµαγδό των µέτρων που συνοδεύουν την
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αντιλαϊκή επίθεση της πολιτικής σας, σε όλα τα µέτωπα. Είναι
στιγµές ευθύνης όλων των Βουλευτών. Ο καθείς και τα έργα του.
Ζητάµε ως κόµµα διενέργεια ονοµαστικής ψηφοφορίας κατά τη
ψήφιση επί της αρχής του σχεδίου νόµου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Θα καταθέσετε πρόταση; Η ψηφοφορία, βέβαια, θα γίνει µετά

την ολοκλήρωση της συζήτησης επί της αρχής. Σας ενηµερώνω
ότι έχουν γραφτεί πενήντα πέντε οµιλητές.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ: Άρα αύριο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, µε επιστολή του ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ κ. Γεώργιος
Καρατζαφέφης, µας ενηµερώνει ότι αναφορικά µε τη µόνη συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Παιδείας ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων «Αναβάθµιση του ρόλου του εκπαιδευτικού καθιέ-
ρωση κανόνων αξιολόγησης και αξιοκρατία στην εκπαίδευση και
λοιπές διατάξεις» ορίζεται ως ειδικός αγορητής ο Βουλευτής, κ.
Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις και ως Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος ο Βουλευτής, κ. Ροντούλης Αστέριος.

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανα-
κοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από
τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθητές και
µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυµνάσιο Αµπε-
λοκήπων Θεσσαλονίκης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΛΑΟΣ, κ. Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Ξεκινώντας τη σηµερινή συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, οφείλω να σας πω κάτι που το λέµε όλοι, να το λέµε πάρα
πολύ συµβατικά. Ότι προφανώς η παιδεία είναι το σηµαντικότερο
θέµα που µπορεί να έχει µια κοινωνία. Είναι προφανές ότι σ’
αυτήν τη χώρα που ζούµε στην απόλυτη παρακµή, ούτε σ’ αυτό
το τόσο µεγάλο θέµα, δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε, έστω
και στοιχειωδώς.

Είναι φυσιολογικό να συµβαίνει αυτό σε µια χώρα που έχει επι-
κρατήσει ο παραλογισµός, κυρία Πρόεδρε. Σε µια χώρα, όπου ο
Πρόεδρος της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας καλεί τα κόµµατα να κα-
θίσουν σε ένα τραπέζι να συζητήσουν, εν όψει της µεγαλύτερης
οικονοµικής κρίσης που περνάει η πατρίδα µας και ενώ µπορούν
να συναντώνται -για να µιλήσουν για την ελληνική κρίση- τα κόµ-
µατα του γερµανικού κοινοβουλίου, και να µαζεύονται σ’ ένα τρα-
πέζι, τα κόµµατα του γερµανικού κοινοβουλίου, να µη µπορούµε
να συνεννοηθούµε σ’ αυτήν τη χώρα να καθίσουµε σε ένα τρα-
πέζι, τα κόµµατα του ελληνικού κοινοβουλίου! Αν αυτό δεν είναι
η αποθέωση του παραλογισµού, δεν ξέρω τι άλλο µπορούµε να
πούµε.

Ο ιστορικός του µέλλοντος, δεν ξέρω τι θα γράψει αγαπητέ
συνάδελφε, κύριε Κιλτίδη, για την ελληνική ∆εξιά, όπου έγινε
ουρά του κ. Τσίπρα και της κ. Παπαρήγα. Ο κ. Σαµαράς µάλλον
δεν έχει καταλάβει ότι εκπροσωπεί την ελληνική αστική τάξη και
τον Έλληνα νοικοκυραίο. Ο Έλληνας νοικοκυραίος, όσες αντιρ-
ρήσεις και να έχει, όταν τον καλεί ο Πρόεδρος της ∆ηµοκρατίας,
πηγαίνει.

Βέβαια, τι να πούµε για την Ελλάδα του παραλογισµού, κύριε
Ευθυµίου, όπου ξυπνάµε το πρωί και βλέπουµε την Ακρόπολη µε
σοβιετικές σηµαίες. Ο Στάλιν, κατέλαβε την Ακρόπολη. Αν το βλέ-
παµε µόνο εµείς, θα είχε και λίγο πλάκα. Το δυστύχηµα είναι, ότι
το είδε και ολόκληρος ο πλανήτης. Στο CNN το είδα σήµερα επτά
φορές. Όπου ξυπνάµε το πρωί και η Κυβέρνησή σας, αφήνει τον
Ιερό Βράχο της Ακροπόλεως έρµαιο στο ΠΑΜΕ και στο ΚΚΕ, για
να ξευτιλίζεται η Ελλάδα, στον υπόλοιπο πλανήτη. Είναι προφα-
νές, λοιπόν, ότι σε αυτή τη χώρα έχει χαθεί η λογική. Και έρχο-
µαι στο νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, κάναµε έναν εθνικό διάλογο για την παιδεία.
∆εν συµµετείχε η Αριστερά. Λογικό να µη συµµετέχει, διότι σε τί-

ποτα δεν συµµετέχει ούτως ή άλλως. Είναι µόνο στο όχι και στην
αντίρρηση. Συµµετείχαν, όµως, τρία κόµµατα η τότε κυβέρνηση,
εσείς ως αξιωµατική αντιπολίτευση και εµείς ως ήσσων Αντιπο-
λίτευση. Καθίσαµε, λοιπόν, σε ένα τραπέζι και µιλήσαµε. Ειλι-
κρινά, είναι δείγµα µεγάλης αποτυχίας του ελληνικού πολιτικού
συστήµατος ότι µετά από τόσο εξαντλητική συζήτηση ερχόµα-
στε σε µια Βουλή και εµείς τα τρία κόµµατα που έχουµε καθίσει
επί δύο χρόνια σε ένα τραπέζι και συζητάµε δεν µπορούµε να
συµφωνήσουµε. Θέλω να σας πω ότι η ευθύνη αυτής της απο-
τυχίας βαρύνει, πρωτίστως, πάντα, την Κυβέρνηση, γιατί η Κυ-
βέρνηση οφείλει να βρει τον τρόπο, να βρει εκείνον τον κοινό
τόπο στην πολιτική που µπορεί να πάει τα πράγµατα µπροστά.
Θα εξηγήσω στη συνέχεια της οµιλίας µου που είναι οι συγκε-
κριµένες και µεγάλες ευθύνες, γιατί δίνετε την ευκαιρία στη Νέα
∆ηµοκρατία να πει όχι και να καταγγείλει το νοµοσχέδιο. Αλλά,
οφείλω να πω στην έγκριτη και αξιαγάπητη συνάδελφο της Νέας
∆ηµοκρατίας την κ. Βόζεµπεργκ ότι τα πολλά κλάµατα για τους
αδιόριστους εκπαιδευτικούς από τη Νέα ∆ηµοκρατία, δεν ται-
ριάζουν. Πρέπει να σας δώσω, κυρία συνάδελφε, ένα πάκο ερω-
τήσεών µου στην προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας
για απλήρωτους ωροµίσθιους, για απλήρωτους αναπληρωτές,
για αδιόριστους εκπαιδευτικούς. Πράγµατα, που συνέβαιναν επί
κυβερνήσεως της Νέας ∆ηµοκρατίας. Το να έρθει λοιπόν, εδώ η
Νέα ∆ηµοκρατία µε θέση ΚΚΕ και να µου λέει: «να διοριστούν
όλοι», ε, είναι λίγο οξύµωρο, οφείλω να πω. Και είναι και ολίγον
υποκριτικό.

Εδώ, µιλάµε για την παιδεία. Εδώ, δεν σηκώνει κόµµατα. Τα
κόµµατα τα ξεχνάµε, τα αφήνουµε πίσω. Τώρα, συζητάµε για ένα
πράγµα: είµαστε ευχαριστηµένοι µε τα σχολεία που έχουµε;
Αυτό είναι το ερώτηµα. Η Αριστερά λέει: «Πολύ ευχαριστηµένοι,
µην αλλάξετε τίποτα». Πήγαν εχθές στην ΕΡΤ και κάνανε κατά-
ληψη. Φωνάζανε απέξω διάφορα συνθήµατα. Αλλοίµονο, αν ποτέ
κανένα δικό µου παιδί, έπεφτε σε τέτοιο καθηγητή. Θα πήγαινα
να αυτοκτονήσω. Εν πάση περιπτώσει, λοιπόν, πήγανε και φω-
νάζανε. Μας αρέσουν αυτοί οι εκπαιδευτικοί και αυτά τα σχολεία;
Αυτό είναι το ρώτηµα. Αν µας αρέσουν, προφανώς, δεν χρειάζε-
ται καµµία νοµοθετική πρωτοβουλία.

Εγώ, το ξεκαθαρίζω. Εµάς, δεν µας αρέσουν αυτά τα σχολεία.
Αυτά τα σχολεία, βγάζουν σήµερα τους πιο αγράµµατους Έλλη-
νες που έχουν βγει από την εποχή της Τουρκοκρατίας. Είµαι,
απολύτως, βέβαιος ότι όποιος έχει διορθώσει κόλλα παιδιού τε-
λειοφοίτου λυκείου που γράφει έκθεση σε Πανελλήνιες καλώς
γνωρίζει ότι µόνο την εποχή της Τουρκοκρατίας, ίσως να έβρισκε
χειρότερο γραπτό. ∆εν είναι βέβαιος, πιστεύω ότι εκεί θα υπήρ-
χαν και καλύτερα. Έχουµε τους πιο αγράµµατους µαθητές των
τελευταίων δεκαετιών και αυτό είναι αποτέλεσµα, κυρία
Υπουργέ…

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Σας ακούν µαθητές,
κύριε Γεωργιάδη!

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Καλώς, µε ακούνε και το
γνωρίζουµε!

Αυτό είναι αποτέλεσµα, κυρία Υπουργέ, του ΠΑΣΟΚ. Γιατί το
ΠΑΣΟΚ το 1982 µε τον νόµο-πλαίσιο εκθεµελίωσε την ελληνική
παιδεία. Βγάλατε τους επιθεωρητές, βγάλατε την αξιολόγηση,
καταστρέψατε την ελληνική γλώσσα και φέρατε σήµερα το ελ-
ληνικό σχολείο στο σηµείο µηδέν.

Εγώ, αντιλαµβάνοµαι αυτό το νοµοσχέδιο και ορισµένες από
τις πρόνοιές του –σας το είπα και στην επιτροπή- ως µια προ-
σπάθεια εκφράσεως συγγνώµης του ΠΑΣΟΚ προς την ιστορία.
Θα µπορούσε να έχει τον τίτλο το νοµοσχέδιο: «ΠΑΣΟΚ ’80 ενα-
ντίον ΠΑΣΟΚ 2010», γιατί προσπαθείτε να διορθώσετε σε µικρό
βαθµό, ορισµένα από τα «εγκλήµατα» που κάνατε τη δεκαετία
του ’80.

Όµως, κυρία Υπουργέ, οφείλουµε να είµαστε συγκεκριµένοι
όταν µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο που αφορά τα παιδιά µας. Εµείς,
πιστεύω ότι το είδατε, έχουµε όλη την καλή διάθεση, πραγµα-
τικά, να υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο. ακόµα όµως, επι-
φυλασσόµεθα και µας κάνετε τόσο δύσκολη την υπερψήφιση
–και θα µας αναγκάσετε στο τέλος να το καταψηφίσουµε- εάν
δεν µας διευκρινίσετε, τα συγκεκριµένα σηµαία που σας ζητάµε
και τα οποία για λόγους –που εγώ προσωπικά, δεν έχω καταλά-
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βει- δεν τα διευκρινίζετε.
Λέω συγκεκριµένα, για να ακούσουν και τα παιδιά που είναι

επάνω, αυτό το νοµοσχέδιο. Τρία πράγµατα έχει βασικά. Πέρα
από τις λεπτοµέρειες τι κάνει για τα κολέγια, τι κάνει για τα εκ-
κλησιαστικά σχολεία, µε ενδιαφέρει το µείζον, αυτό που αφορά
την εκπαίδευση.

Ο πρώτος πυλώνας είναι ο τρόπος διορισµού των εκπαιδευτι-
κών. Βάζω ως κεντρικό άξονα το ΑΣΕΠ. Εδώ, θα πρέπει να συµ-
φωνήσουµε ή να µην συµφωνούµε στην γενική αρχή του ΑΣΕΠ;

Εγώ προσωπικά θέλω να συµφωνήσω. Θα ξεκαθαρίσω αν δεν
ανεβάσουµε τη στάθµη του εκπαιδευτικού, δεν θα φτιάξουµε
ποτέ καλό σχολείο. Και προφανώς, αν είχε έρθει το ΑΣΕΠ εδώ
πριν από δέκα-δώδεκα χρόνια, πάλι υπήρχαν πολλά επιχειρήµατα
κατά ΑΣΕΠ.

Τώρα, όµως, όλοι γνωρίζουµε ότι βελτιώθηκαν πολύ τα πράγ-
µατα στο δηµόσιο από την ώρα που µπήκε το ΑΣΕΠ. ∆εν µπο-
ρούµε, λοιπόν, να διαφωνήσουµε σε αυτήν τη γενική αρχή.
Πρέπει σ’ αυτό το µείζον οι τρεις µας να συµφωνήσουµε. Οι
άλλοι είναι από την άλλη πλευρά, δεν συζητάµε, οι άλλοι θέλουν
να κάνουν κοµµουνισµό. Θέλουν να φέρουν εδώ το Στάλιν. Αφή-
στε τους αυτούς. Ας φέρουν το Στάλιν να τους κυβερνήσει.

Πάµε τώρα στους λογικούς ανθρώπους. Επειδή είµαστε στην
πλευρά της λογικής, της αστικής δηµοκρατίας, λέµε: Είναι δυ-
νατόν να µη συµφωνούµε στο ΑΣΕΠ; Ε, δεν είναι δυνατόν. Πρέ-
πει να συµφωνήσουµε. Πρέπει να συµφωνήσουµε ότι το πρώτο
που µας ενδιαφέρει είναι ο καθηγητής που µπαίνει στην τάξη, να
ξέρουµε ότι µπορεί να διδάξει. Θα πει κάποιος «Μα το πτυχίο δεν
αρκεί;». Η απάντηση είναι «όχι». Έχει αποδειχθεί, ότι δεν αρκεί.
Έχει αποδειχθεί φερ’ ειπείν ότι πάνε να γράψουν φιλόλογοι εξε-
τάσεις στα αρχαία και κόβονται σε ένα ποσοστό 90%.

Εγώ δεν θέλω το παιδί µου να µπει στο σχολείο και να έχει ένα
φιλόλογο που δεν ξέρει να κλίνει ένα ρήµα. Θέλω να ξέρει. Άρα,
συµφωνούµε στη βασική αρχή του ΑΣΕΠ.

Εδώ, όµως, σας είπαµε κάτι το οποίο δεν το λάβατε σοβαρά
υπ’ όψιν. Στην πολιτική και στη ζωή κάνουµε ιεράρχηση των
πραγµάτων. Είναι όλα θέµα ιεραρχίας, το τι θεωρούµε πρώτο.
Πράγµατι, η παιδεία και το να µαθαίνουν τα παιδιά µας γράµ-
µατα, είναι πάρα πολύ σηµαντικό, εξαιρετικά σηµαντικό. Είναι το
αµέσως σηµαντικότερο πράγµα απ’ αυτό που θα σας πω τώρα,
να έχουµε παιδιά. Αυτό είναι το πιο σηµαντικό. Το πρώτο είναι να
έχουµε Ελληνόπουλα και το αµέσως επόµενο είναι να έχουµε
µορφωµένα Ελληνόπουλα.

Η θέση περί ΑΣΕΠ απαντά στο δεύτερο και την υποστηρί-
ζουµε. Στο πρώτο δεν απαντάει, όµως. Γιατί σας είπα, κυρία
Υπουργέ –και ξέρω ότι έχετε επαφή µε την Ευρώπη- ότι ο Φραν-
σουά Μιτεράν, ο οποίος είναι δικός σας, σοσιαλιστής, στη Γαλ-
λία όταν έπεσε ο δηµογραφικός δείκτης, κήρυξε τη Γαλλία σε
κατάσταση εθνικού συναγερµού. Πήρε δεκάδες µέτρα για να
αναστρέψουν τη δηµογραφική κάµψη των Γάλλων, γιατί θεώ-
ρησε ότι είναι τεράστιος εθνικός κίνδυνος για τη Γαλλία να µη
γεννιούνται Γάλλοι.

Είναι δυνατόν να έρθει η Κυβέρνησή σας και το ένα και το µο-
ναδικό µέτρο που έχει θεσπίσει η ελληνική πολιτεία υπέρ των
πολυτέκνων εδώ και είκοσι χρόνια, που ήθελε να διορίζονται οι
πολύτεκνοι εκπαιδευτικοί, να το καταργεί; Αυτό το µέτρο είχε
εφαρµογή, είχε επιτυχία. Γιατί όντως είδαµε τα τελευταία δύο
χρόνια αναστροφή στο δείκτη, έστω και µικρή. Αυτό το ένα και
µόνο µέτρο που αφορά τους πολυτέκνους και τους τριτέκνους,
να έρχεστε εδώ να το καταργείτε.

Εγώ αντιλαµβάνοµαι –επαναλαµβάνω- την πρώτη αρχή του
ΑΣΕΠ. Τη δεχόµαστε. Αλλά τι θα πούµε τώρα; Ας έχουµε Πακι-
στανόπουλα, Αλβανόπουλα, ό,τι άλλα παιδιά να είναι µέσα, Ελ-
ληνόπουλα, και δεν µας ενδιαφέρει; Ε, δεν µπορώ να το δεχθώ
αυτό. Γιατί προσέξτε πόσο ασυνεπές είναι το πολιτικό µας σύ-
στηµα.

Στις αρχές της δεκαετίας του ’90 συστάθηκε από την ελληνική
Βουλή µία επιτροπή για το δηµογραφικό. Αυτή η επιτροπή κατέ-
ληξε σε ένα πόρισµα το οποίο έχει ψηφίσει το ΠΑΣΟΚ. Και λέει
αυτό το πόρισµα -και της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ- ότι
θεωρούµε το δηµογραφικό το υπ’ αριθµόν ένα εθνικό κίνδυνο,
ότι πρέπει να κάνουµε τα πάντα για να το λύσουµε. ∆εν έχετε

κάνει τίποτα.
Και ένα σωστό που έκανε ο Καραµανλής –δεν έκανε µόνο

λάθη, έκανε µερικά σωστά, ένα κάθε χρόνο- έρχεστε και το βγά-
ζετε. Κάνετε λάθος εδώ. Ενώ, λοιπόν, εµείς σας λέµε ότι συµ-
φωνούµε στην αρχή του ΑΣΕΠ, µε το να µας χτυπάτε τους
πολυτέκνους και τους τριτέκνους, µας αναγκάζετε να πάµε στο
όχι.

Παρατήρηση, λοιπόν, πρώτη. Πείτε ότι για λόγους εξαιρετικής
εθνικής σηµασίας, επειδή µας ενδιαφέρει να γεννιούνται παιδιά
για τους πολυτέκνους και τους τριτέκνους, θα µείνουµε στις πρό-
νοιες του παλαιού νόµου, να το ψηφίσουµε και µε τα δύο χέρια.
Αλλά αν µας χτυπάτε τους πολυτέκνους και τους τριτέκνους,
εκεί, θα µας βρείτε απέναντι.

Πάω στο δεύτερο πυλώνα, που µε ενδιαφέρει πάρα πολύ,
κυρία Υπουργέ, και θέλω τη δική σας προσοχή, γιατί απ’ αυτές
τις απαντήσεις θα κριθεί η στάση του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού στο νοµοσχέδιο. Και πρέπει να σας πω ότι αντιλαµβάνο-
µαι ότι έχετε µία άνετη πλειοψηφία και δεν σας νοιάζει, τελικά, αν
θα ψηφίσουµε ή όχι το νοµοσχέδιο, αλλά είναι δείγµα µεγάλης
πολιτικής επιτυχίας για την Κυβέρνηση να µπορεί να πείθει και
κάποιους εδώ πέρα µέσα.

Εδώ εισάγετε τον πολύ σωστό για εµάς θεσµό του µέντορα.
Είναι πολύ σωστό, όπως και ο θεσµός του δόκιµου εκπαιδευτι-
κού. Και ο θεσµός του δοκίµου εκπαιδευτικού και ο θεσµός του
µέντορα είναι πολύ σωστός θεσµός, γιατί, πράγµατι, µπορεί κά-
ποιος να γράψει πολύ καλά στις εξετάσεις του ΑΣΕΠ, να έχει όλα
τα τυπικά προσόντα, να φαίνεται στα χαρτιά ότι είναι εξαιρετι-
κός καθηγητής, αλλά όταν µπει στην τάξη, να µην µπορεί να δι-
δάξει. Υπάρχει αυτό το ενδεχόµενο.

Άρα, λοιπόν, είναι πολύ σωστή η πρόνοια που βάζετε για το
θεσµό του µέντορα. Μας αρέσει. Θέλουµε να το υπερψηφίσουµε.
Έρχεστε, όµως, και στο άρθρο 4 και µας λέτε: «Το περιεχόµενο
και η διάρκεια της εισαγωγικής επιµόρφωσης, τα ειδικότερα προ-
σόντα των µεντόρων, ο τρόπος επιλογής, τα ειδικότερα καθήκο-
ντά τους, καθώς κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια, καθορίζεται µε
απόφαση του Υπουργού Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως». Και στο άρθρο 6, παράγραφος 8 λέτε:«Στο τέλος του
δευτέρου έτους ο διοριζόµενος εκπαιδευτικός αξιολογείται για
το να κριθεί αν είναι κατάλληλος κ.λπ., τα όργανα, η διαδικασία,
θα καθοριστούν µε προεδρικό διάταγµα».

Μα, κυρία Υπουργέ, πώς µπορούµε να σας δώσουµε πολιτική
νοµιµοποίηση για ένα θεσµό που θέλουµε να τον ψηφίσουµε,
χωρίς να µας βάλετε έστω δύο γραµµές, µία ιδέα για το ποια θα
είναι αυτά τα κριτήρια. Πείτε ότι αυτά είναι τα αντικειµενικά κρι-
τήρια. Γιατί θα µε ρωτήσει ο συνάδελφος ο Μάκης ο Βορίδης.
Για κάτσε, ρε Άδωνι, και αν ο µέντορας αυτός βάλει ως κριτήριο
ο Υπουργός τα πολιτικά του φρονήµατα, πώς το διασφαλίζεις
εσύ ότι δεν θα πει αύριο ο µέντορας «Α, αυτός δεν µου αρέσει,
δεν είναι στη γραµµή ∆ραγώνα, είναι λίγο πιο δεξιός. Τον κό-
βουµε».

Αυτά θα είναι τα κριτήρια; Για να σας δώσουµε την πολιτική
νοµιµοποίηση –µη γελάτε, κυρία Υφυπουργέ, καθόλου- πρέπει
να µας δώσετε δύο γραµµές. Θα είναι αντικειµενικά κριτήρια. Θα
βάλετε σχολικούς συµβούλους. Γιατί δεν βάλατε σχολικούς συµ-
βούλους, πολύ ωραία και πολύ σωστά, και δεν µας τα βάλατε
στο µέντορα; Πείτε µας.

Εσείς, βεβαίως, µπορείτε να λέτε να σας εµπιστευτούµε. Εί-
σαστε εξαιρετικά συµπαθής. Είστε, όµως, ΠΑΣΟΚ. ∆εν είστε εκ
παρθενογενέσεως. Έχουµε ζήσει το ΠΑΣΟΚ στο παρελθόν. Πού
ξέρουµε αν βάλετε ένα µέλος της κλαδικής του ΠΑΣΟΚ; Θέλω
να ξέρω τι είναι. Άµα ξέρω τι είναι, να το ψηφίσω και µε τα δύο
µου χέρια. Είναι σωστό. Αλλά άµα δεν ξέρω τι είναι, µε συγχω-
ρείτε, δεν µπορώ να το ψηφίσω. Γιατί; Γιατί µετά από την απο-
µάκρυνση εκ του ταµείου, ουδέν λάθος αναγνωρίζεται. Εκεί είναι
το πρόβληµα.

Και πάµε και στο τρίτο, το οποίο είναι ίσως και το βασικότερο.
Είναι το άρθρο της αξιολογήσεως. Το άρθρο της αξιολογήσεως,
για να το ξεκαθαρίσουµε, όλη η ιστορία και όλες οι αντιδράσεις
των εκπαιδευτικών προέρχονται από δύο πηγές. Η πρώτη πηγή
είναι αυτοί που θέλουν να διοριστούν, είτε προέρχονται από τα
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ιδιωτικά σχολεία και θεµελίωναν δικαιώµατα διορισµού, είτε είχαν
τα διάφορα κοινωνικά κριτήρια.

Μην κοροϊδευόµαστε. Όλους µας έχουν πιάσει εδώ πέρα
µέσα. Όσοι είµαστε στις επιτροπές αυτές και ιδιαίτερα τους ει-
σηγητές µας έχουν πιάσει όλους. Κάποτε, όµως, οι πολιτικοί πρέ-
πει να λένε στους πολίτες την αλήθεια. ∆εν µπορούν να µπουν
όλοι στο δηµόσιο και δεν µπορούν να µπουν όλοι στο δηµόσιο
σχολείο. Σωστό, δεν µπορούν να µπουν όλοι. Με πήραν και εµένα
χθες φίλοι µου ιδιωτικοί εκπαιδευτικοί και µε ρωτάγανε: «Μα γιατί
το ψηφίζετε, µα γιατί δεν κάνετε µάχη, µα γιατί να µην µπούµε
στο δηµόσιο;». Γιατί δεν µπορούν να µπουν όλοι στο δηµόσιο.
Γιατί είναι σωστό να υπάρχει ΑΣΕΠ, να υπάρχει έλεγχος, να
υπάρχει ποιότητα. Σωστό.

Έρχεστε, όµως, στο κρίσιµο σηµείο. Η κυριότερη αντίδραση
του νοµοσχεδίου αυτού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προέρ-
χεται από το άρθρο 32. Μην κοροϊδευόµαστε. Όλο αυτό το νο-
µοσχέδιο να το έχετε και να αφαιρέσετε το άρθρο 32, δεν
υπάρχει νοµοσχέδιο. Το άρθρο 32 από µόνο του είναι το νοµο-
σχέδιο. Γιατί; Τι θέλει αυτό το άρθρο 32;

Εισάγει για πρώτη φορά στην Ελλάδα, µετά από τριάντα χρό-
νια, µετά από την εποχή που τα ξήλωσε το ΠΑΣΟΚ, γι’ αυτό λέω
ΠΑΣΟΚ εκτός ΠΑΣΟΚ, την έννοια της αξιολογήσεως των σχολι-
κών µονάδων των εκπαιδευτικών. Πολύ σωστό. Εάν δεν αξιολο-
γήσουµε τι κάνει το κάθε σχολείο, εάν δεν αξιολογήσουµε τι
κάνει ο κάθε εκπαιδευτικός, δεν θα έχουµε ποτέ σχολείο της προ-
κοπής. Το ψηφίζουµε και µε τα δύο µας χέρια. ∆εν φαντάζεστε
πόσο το θέλουµε. Γιατί θέλουµε να φτιάξουµε σχολείο, στο οποίο
θα µαθαίνουν τα παιδιά µας γράµµατα.

Και εδώ, όµως, είναι εντελώς ασαφές. Μας είπατε στην επι-
τροπή ότι δεσµεύεστε πριν εκδώσετε τις σχετικές υπουργικές
αποφάσεις, να γίνει ειδική συνεδρίαση της Επιτροπής Μορφωτι-
κών Υποθέσεων και να συζητήσουµε αυτά τα θέµατα. Εγώ πεί-
θοµαι για την καλή σας πρόθεση. Όµως, δεν µπορούσατε να µας
πείτε πέντε λόγια για το πώς το βλέπετε; Να ξέρουµε αυτή η
αξιολόγηση τι πράγµα θα είναι.

Σας λέω ότι η πρόθεσή µας είναι θετική. Το θεωρούµε σωστό.
Το θεωρούµε ίσως πιο σωστό απ’ ότι το θεωρείτε εσείς. Είµαστε
πάρα πολύ πρόθυµοι να το υποστηρίξουµε. Αλλά πείτε µας τη
γενική κατεύθυνση, να έχουµε ένα µπούσουλα, να µη βγούµε έξω
και µας πούνε «∆ώσατε λευκή επιταγή στην κ. κ. ∆ιαµαντοπούλου
να βγάλει ότι υπουργική απόφαση θέλει». Θέλουµε ένα γενικό
περίγραµµα, πώς αντιλαµβάνεστε αυτήν την αξιολόγηση.

Αν αυτές οι διευκρινίσεις δοθούν, όπως στους πολυτέκνους,
όπως στο µέντορα και τα κριτήρια επιλογής του και όπως στην
αξιολόγηση, πραγµατικά σας λέω ότι ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συ-
ναγερµός όχι απλώς θα ψηφίσει µε την κτητική έννοια, αλλά θα
υποστηρίξει την εφαρµογή αυτού του νοµοσχεδίου. Και έτσι θα
έπρεπε να κάνει –εφόσον δοθούν αυτές οι διευκρινίσεις- και η
Νέα ∆ηµοκρατία.

Στην πραγµατικότητα και τα νοµοσχέδια που η Νέα ∆ηµοκρα-
τία ήθελε να φέρει και που έφερε, αυτό προσπάθησαν έστω πρω-
τόλεια να κάνουν. Και, εν πάση περιπτώσει, η Ελλάδα έφτασε
εδώ που έφτασε, γιατί δεν µπορούσαµε µεταξύ µας τα κόµµατα
να συνεννοηθούµε. Έστω αυτήν την ώρα της καταστροφής ας
στείλουµε ένα µήνυµα ότι µπορούµε να συνεννοηθούµε. Αλλά
συν Αθηνά και χείρα κίνει. ∆ώστε µας και εσείς το χέρι σας µε
τις αναγκαίες διευκρινίσεις, να µπορούµε και εµείς να φθάσουµε
και να δώσουµε ένα ισχυρό µήνυµα ότι θέλουµε πράγµατι, ένα
νέο σχολείο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Συνεχίζουµε µε τον κ. Αναστάσιο Κουράκη, ειδικό αγορητή του

ΣΥ.ΡΙ.ΖΑ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήθελα να πω

ότι πρέπει να γνωρίζουµε ότι αυτό που συζητούµε σήµερα ου-
σιαστικά συνδέεται µε την έννοια της κοινωνικής δικαιοσύνης.
Γνωρίζουµε ότι κατά πώς γεννιέται ένα παιδί, ανάλογα µε το πού
θα γεννηθεί, από ποιους γονείς, σε ποια περιοχή, έχει τη σφρα-
γίδα τριών ανισοτήτων, τον τόπο που γεννιέται και σπουδάζει, το

µορφωτικό επίπεδο των γονιών και την οικονοµική κατάσταση
των γονιών. Σκεφθείτε ένα παιδί, το οποίο συγκεντρώνει αρνη-
τικά χαρακτηριστικά από αυτά τα τρία, σε κάποια περιοχή απο-
µακρυσµένη της Ελλάδας ή κάποιο άλλο παιδί που του έρχονται
βολικά τα πράγµατα και γεννιέται στην Αθήνα, από µορφωµένους
γονείς, µε καλή οικονοµική κατάσταση. Ο µόνος τρόπος για να
αµβλυνθούν αυτές οι ανισότητες είναι το σχολείο. Ατυχώς, το νο-
µοσχέδιο που έχετε φέρει, όχι µόνο δεν θεραπεύει, αλλά και δι-
ευρύνει.

Θα έλεγα, κυρία Υπουργέ, ότι πέρα από όλα τα άλλα. δικαιώ-
νεται και µε ένα στοιχείο που θα σας προσκοµίσω και αυτό που
είχα πει στην πρώτη οµιλία µου στην επιτροπή, ότι ο τίτλος δεν
θα έπρεπε να είναι «πρώτα ο µαθητής», αλλά «κάτω ο εκπαιδευ-
τικός». Για να τεκµηριώσω τον ισχυρισµό µου, θα αναφέρω µία
αντίφαση που έχει σχέση µε αυτά που έχετε πει. Αναφέροµαι
στους αδιόριστους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι, καθώς επιδιώκουν
να διοριστούν, ακολουθούν µία πραγµατική οδύσσεια, όπου µετά
από πολλά χρόνια εκπαίδευσης, µετά από ένα συνεχές κυνηγητό
πιστοποιήσεων και µορίων, για να αποκτήσουν ελάχιστοι από αυ-
τούς τη δυνατότητα να ενταχθούν στη δηµόσια εκπαίδευση, τι
συµβαίνει; Έχουµε το θεσµό του µέντορα και της περιόδου δο-
κιµασίας και στο τέλος, γίνεται τι; Να σας θυµίσω ότι είχατε πει
-το έχετε πει κατ’ επανάληψη και όχι µόνο εσείς, αλλά και οι Υφυ-
πουργοί- ότι µονιµοποίηση θα γίνει µετά από αξιολόγηση, η
οποία µπορεί να καταλήξει σε πρόταση µονιµοποίησης ή σε πρό-
ταση µετάταξης σε άλλη υπηρεσία του Υπουργείου Παιδείας.
Πάρα πολύ ωραία! Αυτό µας έχετε πει. ∆ηλαδή, ότι αυτός ο άν-
θρωπος µετά από όλη αυτή τη δοκιµασία δεν χάνει τη δουλειά
του, αλλά µιας που δεν µπορεί να µπει στην τάξη, όπως έχει απο-
φασίσει ο µέντορας, θα πάει σε κάποια άλλη υπηρεσία. Και µε
µεγάλη µας έκπληξη είδαµε ότι αυτό που έχουµε στα χέρια µας
δεν λέει αυτό το πράγµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν λέει αυτό το πράγµα! Το
σχέδιο νόµου που έχετε στα χέρια σας, που σας έχει µοιραστεί,
λέει ότι στην περίπτωση νεοδιοριζόµενου, που δεν κρίνεται κα-
τάλληλος για µονιµοποίηση ως εκπαιδευτικός, εφαρµόζονται οι
διατάξεις των παραγράφων 5 και 6 του κεφαλαίου Α’ του άρθρου
16 του ν. 1566 1945. Τι λέει αυτό το νοµοσχέδιο; Τι λέει αυτός ο
νόµος; Λέει ότι εκπαιδευτικοί που δεν κρίνονται κατάλληλοι για
εκπαιδευτικό έργο παραπέµπονται µε απόφαση του νοµάρχη στο
Κεντρικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο, το οποίο εξετάζει όλα τα στοι-
χεία του φακέλου κ.λπ.. Αν ο εκπαιδευτικός κριθεί απολυτέος,
απολύεται για ανεπάρκεια στην εκτέλεση των καθηκόντων του.
Εάν, το Κεντρικό Υπηρεσιακό Συµβούλιο διαπιστώσει ότι ο κρι-
νόµενος δεν είναι κατάλληλος για το εκπαιδευτικό έργο ή έχει
σοβαρούς λόγους υγείας, κρίνεται, όµως, επαρκής για την προ-
σφορά διοικητικής υπηρεσίας, µπορεί να αποφασίσει τη µετά-
ταξή του σε προσωρινή θέση διοικητικού προσωπικού των
διευθύνσεων ή γραφείων της εκπαίδευσης –προσέξτε- εφόσον
έχει υπερεπταετή και δεν συµπλήρωσε εικοσιπενταετή πραγµα-
τική συντάξιµη υπηρεσία.

Αυτό αντιφάσκει ή όχι µε αυτά που µας λέγατε; ∆ηλαδή, µετά
από πτυχία, πιστοποιητικά παιδαγωγικής κατάρτισης, διαγωνι-
σµούς του ΑΣΕΠ, µετά από του κόσµου τις κρίσεις για να νοµι-
µοποιήσουν την ανεργία και για να έχουν τσακισµένο το ηθικό
όσοι προσληφθούν, µπορεί ένας µέντορας, ένας σύµβουλος και
ένας διευθυντής σχολείου να κάνουν αρνητική αξιολόγηση και
να απολύσουν στην πραγµατικότητα –όπως εξήγησα προηγου-
µένως- τον νεοδιόριστο εκπαιδευτικό, ο οποίος, βεβαίως, δεν έχει
ούτε υπερεπταετή πραγµατική υπηρεσία –γιατί κρίνεται µετά από
δύο χρόνια- ούτε συµπληρώνει εικοσιπενταετή συντάξιµη υπη-
ρεσία βεβαίως. Στην ουσία, τρεις άνθρωποι είναι αρκετοί για να
οδηγήσουν είτε σε δουλεία το νεοδιόριστο είτε να τον απολύ-
σουν.

Και η Υπουργός Παιδείας σε πολλές συνεντεύξεις της στα
ΜΜΕ έλεγε ότι αν ο εκπαιδευτικός κριθεί αρνητικά, δεν χάνει τη
θέση του, απλά µετατάσσεται σε υπηρεσίες του Υπουργείου
Παιδείας. Θα ήθελα µία επαρκέστατη εξήγηση αυτού σχετικά µε
αυτά που λέγατε και αυτά που φέρατε στο τέλος. Ελπίζω να το
κάνετε.

Έχουµε πάµπολλες περιπτώσεις αδικιών. Στη Σιβιτανίδειο
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Σχολή, την οποία έχετε παντοιοτρόπως απαξιώσει, υπάρχουν εκ-
παιδευτικοί από επτά έως δεκαέξι χρόνια και οι ειδικότητες
αυτών των ανθρώπων δεν υπάρχουν στους πίνακες του Υπουρ-
γείου Παιδείας. Τι θα γίνει µε αυτούς τους ανθρώπους; Υπάρ-
χουν τριάντα µε σαράντα αναπληρωτές εκπαιδευτικοί µε
προϋπηρεσία εικοσιτέσσερις έως εξήντα µήνες και δεν υπάρχει
καµµία πρόβλεψη. Για µία σχολή, η οποία έχει προσφέρει υπερ-
βολικά πολλά πράγµατα, µε τεράστια αριθµό σπουδαστών, δεν
λαµβάνεται καµµία µέριµνα και µετά την ψήφιση του νοµοσχε-
δίου υπάρχει περίπτωση να τιναχτεί στον αέρα το όλο εγχείρηµα.

Τι γίνεται µε τους ιδιωτικούς εκπαιδευτικούς; Ένα καταπλη-
κτικό δώρο στους ιδιοκτήτες ιδιωτικών σχολείων. Ο κάθε ανεπι-
θύµητος, συνδικαλιζόµενος ή µη αρεστός στον εργοδότη, µπορεί
να απολύεται και να µην έχει, βεβαίως και το δικαίωµα να µετα-
ταχθεί στο δηµόσιο. Μπορεί όµως ο εργοδότης να του προτείνει
µειωµένο ωράριο, το οποίο προφανώς θα είναι αναγκασµένος να
το δεχθεί, µε µειωµένες ώρες, µε µειωµένη αµοιβή. Και ξέρουµε
πάρα πολύ καλά ότι αν του πει σου δίνω µισές ώρες και µισά
λεφτά τις υπόλοιπες ώρες, δεν έχει να κάνει τίποτα, δεν µπορεί
να τις αξιοποιήσει µε κανέναν τρόπο. Το επόµενο στάδιο θα είναι
πλήρες ωράριο, µε µισά λεφτά. Από ορισµένες πτέρυγες της
Βουλής πήρατε τα εύσηµα γι’ αυτήν τη διάταξη.

Αυτό που λέµε είναι ότι η επίθεση που κάνετε εναντίον των εκ-
παιδευτικών είναι πρωτοφανής. Είναι αδύνατον να στηθεί οποιο-
δήποτε σχολείο µε ταπεινωµένους και πραγµατικά
υποβαθµισµένους εκπαιδευτικούς. Αλλά, βέβαια, το όλο νοµο-
θέτηµα βρίσκεται στο γενικότερο πνεύµα του Προγράµµατος
Σταθερότητας µε µεγαλύτερη συρρίκνωση των εργασιακών δι-
καιωµάτων, των εκπαιδευτικών, σύµφωνα και µε τις απαιτήσεις
του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Να θυµίσουµε ότι στη Ρου-
µανία που µπήκε το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, στο επίπεδο
της εκπαίδευσης είχε ως αποτέλεσµα την απόλυση δεκαπέντε
χιλιάδων εκπαιδευτικών.

Σχετικά µε τις εργασιακές σχέσεις, να θυµίσουµε και εδώ -
όπως το κάναµε και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων- ότι
η κυρία Υπουργός Παιδείας στις 26/2/2008 συνυπέγραψε ερώ-
τηση δεκαπέντε Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ, µε την οποία έπαιρνε
θέση ενάντια στις ελαστικές µορφές απασχόλησης. Τότε θεω-
ρούσε ότι ήταν εξωφρενικό αυτό το καθεστώς, σε βάρος του εκ-
παιδευτικού. Τώρα, όχι µόνο το καθιερώνει, αλλά και το
αναβαθµίζει, θεσµοθετώντας προσλήψεις αναπληρωτών και
ωροµισθίων µέσω διαγωνισµών του ΑΣΕΠ.

Πριν από δύο χρόνια περίπου τρεις χιλιάδες άνθρωποι κρίθη-
καν διοριστέοι, όχι άπλα επιτυχόντες στον ΑΣΕΠ, µε φύλλο Εφη-
µερίδας της Κυβερνήσεως είχαν το όνοµά τους για το διορισµό.
∆ιορίστηκαν οι χίλιοι τετρακόσιοι τριάντα και οι υπόλοιποι χίλιοι
τριακόσιοι εβδοµήντα περιµένουν να διοριστούν. Αυτοί είναι στον
αέρα. Και σύµφωνα µε τις διατάξεις και ιδιαίτερα όσον αφορά
τη µεταβατική περίοδο, είναι αµφίβολο αν θα διοριστούν. Μία
απάντηση και επ’ αυτού.

Υπάρχουν εκπαιδευτικοί στον ενιαίο πίνακα αναπληρωτών, που
µε βάση το νόµο του ελληνικού κράτους του 2004, το ν. 3255,
καθιέρωνε την ποσόστωση µεταξύ των προσλαµβανοµένων εκ-
παιδευτικών, που πρέπει να διορίζονται σε ποσοστό 60% των ετη-
σίων προσλήψεων. Αυτοί οι άνθρωποι προγραµµάτισαν τη ζωή
τους µε βάση αυτόν το νόµο.

Με βάση τον ίδιο νόµο, πρέπει να συνεχίζουν να διορίζονται
κατά προτεραιότητα οι πολύτεκνοι εκπαιδευτικοί, µε τέκνα που
είτε είναι ανήλικα, είτε υπηρετούν τη στρατιωτική τους θητεία και
σπουδάζουν. Με πάλι νόµο του ελληνικού κράτους, το ν.
3687/2008, ορίζεται ότι διορίζονται κατά συγκεκριµένο ποσοστό
εκπαιδευτικοί που την 30/6/2008 συµπλήρωσαν προϋπηρεσία
τριάντα µηνών.

Με βάση τον ίδιο νόµο, εκπαιδευτικοί που συµπληρώνουν εί-
κοσι τέσσερις µήνες πραγµατικής προϋπηρεσίας σε δηµόσιο
σχολείο και έχουν λάβει τη βαθµολογική βάση σε οποιοδήποτε
διαγωνισµό του ΑΣΕΠ, διορίζονται από το σχολικό έτος 2008-
2009. Τι θα γίνει µε όλους αυτούς; Είναι δυνατόν άνθρωποι να
έχουν προγραµµατίσει τη ζωή τους µ’ ένα πολύ συγκεκριµένο
τρόπο και να έρχεστε και να ανατρέπετε όλα, γιατί θέλετε πραγ-
µατικά να µειώσετε τους διορισµούς, να µειώσετε τις δαπάνες,

να συµβάλετε όπως, στην κάλυψη του δηµόσιου χρέους.
Μα, είναι σοβαρά αυτά τα πράγµατα; Πώς τολµάτε και παί-

ζετε µε τις ζωές αυτών των ανθρώπων; Αυτό είναι αναβάθµιση
της παιδείας; Είναι πρώτα ο µαθητής ή είναι κάτω ο εκπαιδευτι-
κός;

Σχετικά µε την επιλογή των στελεχών της εκπαίδευσης, στα
ίδια πλαίσια. Όλος ο κοµµατισµός για τον οποίο κατηγορούσατε
τη Νέα ∆ηµοκρατία επανέρχεται. ∆ιορισµένα κατά τα 5/7 συµ-
βούλια επιλογής από την Κυβέρνηση, µαρτυρούν τις προθέσεις
για τις κοµµατικές επιλογές που θα κάνει. Απαξιώνεται το επι-
στηµονικό και το συγγραφικό έργο, αφού εκτός των σχολικών
συµβούλων δε λαµβάνεται πουθενά υπόψη.

Πιστεύουµε, ως ΣΥΡΙΖΑ, ότι η επιλογή των στελεχών της εκ-
παίδευσης – ένα πολύ σηµαντικό πόστο- πρέπει να γίνεται µε
αντικειµενικότητα, γιατί τα στελέχη της εκπαίδευσης διαχειρίζο-
νται ένα πολύ µεγάλο µέρος της εκπαιδευτικής καθηµερινότη-
τας και έχει πολύ µεγάλη σηµασία η συγκρότησή τους.

Έχουµε πολύ συγκεκριµένους κανόνες και θα αναφέρω ορι-
σµένους απ’ αυτούς. Τα στελέχη της εκπαίδευσης πρέπει να επι-
λέγονται για τετραετή θητεία, η οποία θα λήγει ταυτόχρονα για
όλα τα στελέχη στο τέλος της τετραετίας και για να είναι αξιόπι-
στη και ουσιαστική η διαδικασία της συνέντευξης, θα πρέπει να
αξιολογούνται συγκεκριµένα κριτήρια µε επιµέρους µοριοδό-
τηση. Έτσι θα περιορίζεται η αυθαίρετη και µη ελέγξιµη υποκει-
µενική κρίση. Σε κάθε περίπτωση, τα µοριοδοτούµενα κριτήρια,
τυπικά προσόντα να έχουν καθοριστικό βάρος στις επιλογές στε-
λεχών. Αλλιώς, η συνέντευξη καταλαβαίνετε, ότι καθιερώνει απο-
λύτως την αυθαιρεσία της εκάστοτε διοίκησης.

Σχετικά µε την αξιολόγηση της σχολικής µονάδας. Έχουµε το-
νίσει σε όλους τους τόνους, ότι είµαστε υπέρ της αποτίµησης
του εκπαιδευτικού έργου, υπέρ της αξιολόγησης. Έχει τεράστια
σηµασία, γιατί το κάνεις. Το κάνεις για να ενισχύσεις τη σχολική
µονάδα ή το κάνεις για να διαχωρίσεις τα σχολεία σε καλά και ει-
δικά σχολεία; Ο τρόπος µε τον οποίο το κάνετε, µεταθέτει όλη
την ευθύνη πάνω στους εκπαιδευτικούς, όλη την ευθύνη πάνω
στους γονείς.

Πρέπει να ξέρετε, ότι η αξιολόγηση µπορεί να απαντήσει, αν
γίνει σωστά και σ’ ένα άλλο διακύβευµα. Συνηθίζουµε να λέµε -
και καλά κάνουµε ή µάλλον καλά κάναµε- να δίνουµε ίσες ευκαι-
ρίες στους ανθρώπους. Όταν όµως, έχουµε κοινωνικές
ανισότητες και έχουµε ανθρώπους µε διαφορετικές ανάγκες, η
φράση «ίσες ευκαιρίες» καταντάει κοινωνική αδικία. Άλλες είναι
οι ανάγκες ενός παιδιού από µία οικογένεια µε χαµηλό κοινωνικό
και µορφωτικό επίπεδο σε αποµακρυσµένη περιοχή, άλλες είναι
οι εκπαιδευτικές ανάγκες παιδιών µε αναπηρία και άλλες είναι οι
ανάγκες άλλων παιδιών.

Εποµένως, το «ίσες ευκαιρίες» δεν έχει νόηµα. Έχει σηµασία
το ίσο αποτέλεσµα, µετά από τις στοχευµένες θετικές διακρίσεις
που θα κάνουµε υπέρ των παιδιών, που έχουν ιδιαίτερες εκπαι-
δευτικές ανάγκες.

Αυτό που κάνετε εδώ, ιδιαίτερα µε την αξιολόγηση και τον
τρόπο που το βάζετε, είναι να κατηγοριοποιηθούν τα σχολεία.
Kαι η εµπειρία έχει δείξει, ιδιαίτερα στη Βρετανία, ότι µετά απ’
αυτήν την αξιολόγηση έχουν κλείσει σχολεία. Ξέρετε ότι µετά την
αξιολόγηση, σε ορισµένα σχολεία που πήραν πολύ υψηλή βαθ-
µολογία -προφανώς σχολεία σε πολύ καλές περιοχές- για να
µπορέσουν οι γονείς τους να εγγράψουν τα παιδιά τους πήγαι-
ναν και κατασκήνωναν από βραδύς έξω από τα σχολεία αυτά,
ώστε να µπορέσουν να µπουν πρώτοι σ’ αυτά; Εποµένως, µία διά-
κριση σε ορισµένα σχολεία και όλα τα άλλα στον Καιάδα.

Σχετικά µε τα πανεπιστήµια, θα µιλήσουµε και αύριο πιο ανα-
λυτικά. Για τη βάση του δέκα, την ξέρετε τη θέση µας, την έχουµε
πει, την επαναλαµβάνω πολύ σύντοµα. Πρόκειται για µια πολύ
θετική εξέλιξη αλλά, αν την αφήσετε µετέωρη χωρίς ενίσχυση
των περιφερειακών πανεπιστηµίων, χωρίς ενίσχυση των περιφε-
ρειακών ΤΕΙ, δεν θα αποδώσει τα προσδοκώµενα, γιατί οι κοινω-
νικές και οικονοµικές ανισότητες της δευτεροβάθµιας
εκπαίδευσης καθορίζουν τις δυνατότητες εισαγωγής και απόδο-
σης των παιδιών στα ΑΕΙ και ΤΕΙ και αυτές πρέπει να αντιµετω-
πιστούν δυναµικά και όχι απλώς µε µία απλή κατάργηση της
βάσης του δέκα.
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Σχετικά µε το θέµα των κολλεγίων. Νοµίζουµε ότι οι ιδιοκτή-
τες των κολλεγίων έχουν κάθε λόγο να είναι απολύτως ευχαρι-
στηµένοι από τη ρύθµιση που κάνετε. Προφανώς, θα
προχωρήσετε στις άδειες, µε λίγο πιο αυστηρά ενδεχοµένως κρι-
τήρια. Στην πραγµατικότητα, έχουµε µία κατάργηση του άρθρου
16, από την πίσω πόρτα. Σας το είπαν πάρα πολύ καθαρά και η
Νέα ∆ηµοκρατία και το ΛΑΟΣ ότι µπορείτε πάρα πολύ ωραία να
αλλάξετε το άρθρο 16 και να προχωρήσετε στα ιδιωτικά κολλέ-
για. Εσείς δεν κάνετε ούτε το ένα ούτε το άλλο. Κάτι πήγατε να
κάνετε µε το άρθρο 16, πήρατε µια σωστή θέση να µην αλλάξει
και τώρα «απ’ την πίσω πόρτα» επαναφέρετε πάλι τη διαδικασία
των κολλεγίων και ενισχύετε µ’ αυτόν τον τρόπο και την ιδιωτική
εκπαίδευση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θεωρούµε ότι το πολυνο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας, είναι απόλυτα εναρµονι-
σµένο µε τη γενικότερη αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης. Στην
πραγµατικότητα και µ’ αυτόν τον τρόπο αµφισβητεί και υπονο-
µεύει δηµόσια και κοινωνικά αγαθά και ενισχύει τις κοινωνικές
διακρίσεις και την ανισότητα στην κατανοµή του πλούτου και των
προνοµίων. ∆είχνει την κατεύθυνση που έχει επιλέξει η Κυβέρ-
νηση να κινηθεί στον τοµέα της εκπαιδευτικής πολιτικής, που
είναι φτηνό και πειθαρχηµένο σχολείο, εναρµονισµένο µε τις επι-
διώξεις των αγορών.

Και για να µη νοµίζει κανείς ότι απλώς επιχειρηµατολογούµε,
να θυµηθούµε ότι το συµβούλιο που καθιερώνεται για να καθο-
ρίζει τα της έρευνας και τα της κατεύθυνσης της έρευνας στα
πανεπιστήµια, ανάµεσα στους άλλους ακαδηµαϊκούς βάζει και
επιχειρηµατικούς κύκλους απ’ την Ελλάδα και το εξωτερικό.
Τώρα, θέλουµε και απ’ το εξωτερικό επιχειρηµατικούς κύκλους.

Γι’ αυτό και η ψήφισή του πρέπει να σηµατοδοτήσει την έναρξη
µιας συστηµατικής προσπάθειας, ώστε να ακυρωθούν στην
πράξη όλες οι αρνητικές συνέπειες.

Προφανώς, το καταψηφίζουµε και θα κάνουµε κάθε προσπά-
θεια για ένα άλλο σχολείο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Συνασπισµού Ριζο-

σπαστικής Αριστεράς)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κουράκη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµεθα στον κατάλογο

των αγορητών επί της αρχής.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρία Πρόεδρε, αν είναι δυνα-
τόν να µιλήσω, µετά τους έξι οµιλητές.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Βεβαίως, µετά τους έξι.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας παρακαλώ, έχετε

ψηφίσει, αγαπητοί συνάδελφοι έναν Κανονισµό. Να τον σεβα-
στούµε.

Πρώτος οµιλητής είναι ο κ. Χρήστος Πρωτόπαπας.
Υπενθυµίζω, ότι ο χρόνος οµιλίας είναι ακριβώς επτά λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Και ξέρουµε ότι τον τηρείτε αυ-

στηρά, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Είναι πενήντα πέντε

στη σειρά. Έχουν εγγραφεί πενήντα πέντε συνάδελφοι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Το ξέρω, κυρία Πρόεδρε, δεν το

είπα για κακό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ορίστε, κύριε Πρωτό-

παπα, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Πραγµατικά, στενοχωριόµαστε όλοι όταν ακούµε το παιδί µας

-το άκουσα πρόσφατα από τη µικρή µου κόρη µε βάση την εµπει-
ρία και του αδελφού της από το ελληνικό δηµόσιο πανεπιστήµιο-
να µας λέει ότι: ∆εν ξέρω αν έχει αξία να συνεχίσουµε σ’ αυτήν
την παιδεία και µήπως πρέπει να φύγουµε έξω. Αυτό δεν νοµίζω
ότι µας τιµά, αλλά δυστυχώς, αυτή είναι η κατάσταση και αυτήν
την κατάσταση καλούµαστε να αλλάξουµε. Πρέπει να την αλλά-
ξουµε, δεν γίνεται αλλιώς, αν θέλουµε τουλάχιστον, να υποθέ-
σουµε ότι προσφέρουµε και ότι επιτελούµε το λειτούργηµά µας,
προσφέροντας σ’ αυτήν τη χώρα.

Στοιχεία της αλλαγής αυτής, είναι το νέο σχολείο που παρου-

σίασε πριν από λίγο καιρό το Υπουργείο Παιδείας. Όταν θες να
κάνεις αλλαγές πρέπει να πεις τη στρατηγική σου, για να δείξεις
ότι έχεις όραµα για την παιδεία τον 21ο αιώνα. Το νέο σχολείο
που παρουσίασε το Υπουργείο, δεν είναι µια εκ των άνω αλλαγή,
είναι µία εκ των κάτω αλλαγή. Είναι µια αλλαγή ουσίας. ∆εν θυ-
µίζει πρωτοβουλίες που είχαν πάρει προκάτοχοι της σηµερινής
πολιτικής ηγεσίας, οι οποίοι επιχειρούσαν να αλλάξουν κυρίως το
εξεταστικό σύστηµα, αφήνοντας στο ίδιο χάλι την πρωτοβάθµια
και τη δευτεροβάθµια εκπαίδευση, στο ίδιο χάλι την τριτοβάθµια
εκπαίδευση.

Το νέο σχολείο που παρουσιάστηκε, είναι µια στρατηγική που
αλλάζει όλη την εκπαιδευτική διαδικασία, τα προγράµµατα σπου-
δών, το είδος και την ποιότητα των γνώσεων, τον τρόπο διδα-
σκαλίας, τη διαδικασία της εκπαίδευσης, την επάρκεια σε ξένη
γλώσσα, τη γνώση της πληροφορικής, τη δυνατότητα του µα-
θητή να µπορεί να αντιστοιχεί στις σηµερινές ανάγκες, να ανα-
λαµβάνει πρωτοβουλίες, να προσεγγίζει τη γνώση, όχι ως
παπαγαλία -το µάθηµα όχι ως παπαγαλία- αλλά µε βάση το ου-
σιαστικό του περιεχόµενο.

Αναµφίβολα στοιχείο αυτού του νέου σχολείου, είναι ο εκπαι-
δευτικός, θα έλεγα το κύριο στοιχείο, το ανθρώπινο δυναµικό.
Οι άνθρωποι που θα αναλάβουν να κάνουν πράξη το όραµα και
τη στρατηγική του Υπουργείου και της Κυβέρνησης.

Είναι καλή η κατάσταση στο χώρο των εκπαιδευτικών; Πρέπει
κάτι να αλλάξει; Πολλά πρέπει να αλλάξουν και πώς είναι δυνα-
τόν να µην πρέπει να αλλάξουν, όταν η κατάσταση σήµερα είναι
χαώδης; Είναι αυτό που είπε κάποιος ότι «εκεί ο Υπουργός µπο-
ρεί να κάνει ό, τι θέλει».

Έχουµε το µεγαλύτερο αριθµό εκπαιδευτικών σήµερα ανά µα-
θητή, ίσως από πολλές ευρωπαϊκές χώρες. Και όµως, το µάθηµα
δεν πάει καλά και όµως, η αξιολόγηση του διδακτικού έργου δεν
είναι σωστή, όταν γίνεται. Και όµως, δεν είµαστε περήφανοι ότι
έχουµε ένα καλό σχολείο, µία καλή πρωτοβάθµια και δευτερο-
βάθµια εκπαίδευση.

∆εν σηµαίνει αυτό ότι οι εκπαιδευτικοί είναι κακοί. Σηµαίνει
όµως, ότι είναι ένα σύστηµα που σήµερα έφθασε τα όρια του.
∆εν λειτουργεί. Γίνονται προσλήψεις µ’ ένα απέραντο χάος, τα-
κτικοί, αναπληρωτές, ωροµίσθιοι. Ο άλλος πάει στη Νίσυρο –το
ακούσαµε αυτό, καθ’ όλη τη διάρκεια αυτού του διαλόγου που
προηγήθηκε- εν συνεχεία αποσπάται, έρχεται δεύτερος ξαναα-
ποσπάται και τελικά η µεν Νίσυρος µένει χωρίς καθηγητή, οι δε
αποσπασµένοι είναι στο γραφείο του Υπουργού ή στο γραφείου
του Υφυπουργού, όπως τουλάχιστον γινόταν µέχρι πρότινος ή
ακόµα και οπουδήποτε αλλού.

∆ηµιουργείται, πραγµατικά, µια κατάσταση που δεν µας τιµά
και δεν τιµά το λειτούργηµα του εκπαιδευτικού, µια κατάσταση
που έχει να κάνει µε το ρουσφέτι και την ευνοιοκρατία. Και αυτήν
την κατάσταση καλείται να αλλάξει αυτό το νοµοσχέδιο.

Για να δούµε τι αλλάζει; ∆ιαφωνούµε στον τρόπο πρόσληψης
µε το ΑΣΕΠ; Ποιος µπορεί να διαφωνήσει; Είναι ο πιο αξιοκρατι-
κός τρόπος, ναι ή όχι; ∆ιαφωνούµε µε την πιστοποίηση του εκ-
παιδευτικού µε την επάρκεια, αλλά και εν συνεχεία µε την ιστορία
του µέντορα, µε την πρόταση για το µέντορα και τη δυνατότητά
του να προχωρήσει και να αποδείξει αυτήν την επάρκειά του
µέσα στο διδακτικό χώρο; Πώς είναι δυνατόν να διαφωνήσουµε
σε κάτι τέτοιο; ∆ιαφωνούµε µε την επιβολή της αξιοκρατίας στην
εξέλιξή του; ∆ιαφωνούµε µε την αξιολόγησή του; ∆ιαφωνούµε
µε το σύνθηµα «ο εκπαιδευτικός να είναι στην τάξη», ώστε να
υλοποιείται τω πρώτω ο µαθητής; Αναρωτιέµαι αν κανείς µπορεί
να διαφωνήσει σε αυτά.

Βεβαίως, κάποιοι µπορεί να αισθάνονται ότι ξεβολεύονται.
Ίσως γίνονται κάποιες διαµαρτυρίες σε αυτό που είχαµε µάθει,
κάποιοι αισθάνονται ότι κάτι που είχαν µάθει να λειτουργούν
τόσα χρόνια, αλλάζει. Η αλλαγή καµµιά φορά γεννά φόβο, παρ’
ό,τι εξηγήθηκε. Ωστόσο, αύριο τα πράγµατα θα είναι διαφορε-
τικά, όταν αυτός ο νόµος περάσει και ο εκπαιδευτικός θα αισθά-
νεται πιο ασφαλής και πιο βέβαιος και σε τελική ανάλυση θα
κατανοεί ότι και αυτός θα αναβαθµιστεί µέσα στη γενικότερη
αναβάθµιση της Παιδείας.

Το θέµα είναι γιατί εκφράζονται οι διαφωνίες, λοιπόν, εδώ; Και
από τη µεν Αριστερά, ας υποθέσουµε ότι είναι µια από τις συνή-
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θεις δογµατικές αγκυλώσεις, που επιδεικνύει τον τελευταίο
καιρό, όπου όλα φταίνε, σε όλα πρέπει να είµαστε αντίθετοι και
όλα να τα µηδενίζουµε.

Εδώ φτάσαµε στο σηµείο που δεν τιµά το Κοινοβούλιό µας, ο
εκπρόσωπος κόµµατος ή ο αναπληρωτής εκπρόσωπος του κόµ-
µατος της Αριστεράς προχθές, να καταψηφίσει όλα τα άρθρα
του νοµοσχεδίου για την εργασιακή ασφάλεια, ακόµα και εκείνα
που αγορητής του κόµµατός του είχε συµφωνήσει κατά τη διάρ-
κεια της διαδικασίας, προφανώς για να µη δώσει σε τίποτα συ-
ναίνεση στο «κακό ΠΑΣΟΚ». Αλλά αυτό δεν µας τιµά. Αυτά δεν
είναι σοβαρά πράγµατα, αυτά εκφεύγουν και της στοιχειώδους
πολιτικής σοβαρότητας ακόµη.

Αλλά, το ζήτηµα είναι µε τη Νέα ∆ηµοκρατία, ότι έχει κυβερ-
νήσει σε αυτόν τον τόπο και η οποία έχει κριθεί και στα θέµατα
της παιδείας. ∆εν κατάλαβα εγώ γιατί διαφωνεί η κ. Βόζεµπεργκ,
δεν κατάλαβα γιατί διαφωνεί η Νέα ∆ηµοκρατία. Ή µάλλον κα-
τάλαβα. Είναι ο ίδιος λόγος που αναγκάζει τον κ. Σαµαρά να µην
πηγαίνει στο Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών, που προστάζει να
συζητήσει την κρίση µε τις δικές του προτάσεις, µε το δικό του
τρόπο, την οποία αντιµετωπίζει η χώρα. Είναι ο άκρατος λαϊκι-
σµός, είναι η προσπάθεια ισοπέδωσης των πάντων. Και δεν σκε-
φτόµαστε άφρονα λειτουργούντες ότι αυτός που ισοπεδώνεται
σε τελική ανάλυση είναι η χώρα µας, είναι η κοινωνία µας και στη
συγκεκριµένη περίπτωση τα παιδιά µας και οι δυνατότητές τους
και το µέλλον τους, για να προχωρήσουµε µια ουσιαστική παι-
δεία, αναβαθµισµένη παιδεία, µέσα σε µια ενωµένη Ευρώπη.

Κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας, κυριολεκτικά δηµιουργήσατε
χάος στην Παιδεία, πλήρη διάλυση, ιδιαίτερα µε το τελευταίο
χρονικό διάστηµα και επί Υπουργίας του κ. Σπηλιωτόπουλου η
κατάσταση ξέφυγε από κάθε λογική. ∆εν ήξερε η δεξιά µου τι
ποιεί η αριστερά µου. Χίλιοι αποσπασµένοι στο Υπουργείο, χι-
λιάδες ανθρώπων προσλαµβάνονταν ως ωροµίσθιοι και αναπλη-
ρωτές για να χαθούν µετά τοις οίδε, σε ποιους διαδρόµους, σε
ποιες σκοπιµότητες. Είναι έτσι ή όχι; Έτσι είναι!

Και τώρα έρχεστε να διαφωνείτε ότι µπαίνει µια τάξη; Να δια-
φωνείτε που επιτέλους µπαίνει µια τάξη σε αυτήν την ιστορία;
Από πού και ως που; «Απορία ψάλτου βηξ» ήταν τα επιχειρήµατα
της κ. Βόζεµπεργκ. Λυπούµε πάρα πολύ, αλλά κάποια στιγµή
πρέπει να αναλαµβάνουµε τις ευθύνες µας, όταν συµµετέχουµε
στην προσπάθεια, καταθέτοντας και διεκδικώντας την άποψή µας
και να είµαστε σοβαροί.

Και κλείνω µε αυτό. Υπάρχουν κι άλλες διατάξεις, δεν έχω το
χρόνο να αναφερθώ. Θα αναφερθούµε στα άρθρα. Όσον αφορά
τη βάση του δέκα, αλλάζει δεν αλλάζει, έχει µικρή σηµασία.
Εκείνο που πρέπει να αλλάξει είναι η τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Χάρηκα που είδα κάποια δηµοσιεύµατα –είναι νωρίς ακόµη-
για ένα νέο νοµοσχέδιο που κυοφορείται –την Κυριακή τα είδα-
στην τριτοβάθµια εκπαίδευση. Οι βασικές αρχές είναι σωστές.
Προχωρήστε και αλλάξτε και εκεί. Προχωρήστε και αλλάξτε!
Είναι ώρα αλλαγών και εάν τελικά δεν θέλουν να συναινέσουν,
εάν κάποιοι δεν θέλουν να βοηθήσουν, οφείλουµε εµείς ή όσοι
κατανοούµε τι χρειάζεται αυτός ο τόπος και το µέλλον του, να
αναλάβουµε την ευθύνη.

Έτσι, νοµίζω, θα πρέπει να υπερψηφίσουµε, µε πλήρη συνεί-
δηση του τι συντελείται και της προσπάθειας που γίνεται, αυτό
το νοµοσχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Σπυρίδων

Ταλιαδούρος.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα προς συζήτηση φιλοδοξεί, όπως
προκύπτει από τον τίτλο του, να αναβαθµίσει το ρόλο του εκπαι-
δευτικού και να ενισχύσει την αξιοκρατία στην εκπαίδευση. ∆υ-
στυχώς, όµως, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν επιτυγχάνει
τους στόχους που διακηρύσσει.

Θα ήθελα αρχικά να επισηµάνω ότι πριν την κατάθεση του νο-
µοσχεδίου δεν προηγήθηκε η απαραίτητη διαβούλευση µε τους
φορείς της εκπαίδευσης. Το σχέδιο δεν κοινοποιήθηκε καν στις
εκπαιδευτικές οµοσπονδίες. Με τον τρόπο, όµως, αυτό αιφνι-

διάστηκε και αναστατώθηκε ο χώρος της εκπαίδευσης και δεν
έγινε ο απαραίτητος, για τόσο κρίσιµα θέµατα, διάλογος. Και ο
διάλογος µόνο καλό µπορεί να φέρει.

Το νοµοσχέδιο αγνοεί το σύνολο των µέτρων που είναι ανα-
γκαία για τη στήριξη και αναβάθµιση των εκπαιδευτικών και του
έργου τους. ∆ηλαδή, δεν προβλέπει για την καθιέρωση ετήσιας
επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών, για την επιστηµονική και ερ-
γασιακή αναβάθµισή τους.

Είναι, επίσης, χαρακτηριστικό ότι η εκπαιδευτική προϋπηρε-
σία εξαφανίζεται µέσα σ’ ένα σύνολο ποικίλων µοριοδοτήσεων
και δεν εισάγονται αντικειµενικά µόρια για τις αποσπάσεις, ενώ
οι καθηγητές πληροφορικής ΠΕ 19 και 20 αποκλείονται από κάθε
θέση στελέχωσης εκπαίδευσης.

Ακόµη, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι και κοινωνικά άδικο.
Καταργεί τη δυνατότητα διορισµού των πολυτέκνων που τους
έδινε ο ν.3255/2004, ενώ η µοριοδότηση που εισάγεται είναι ιδι-
αιτέρως χαµηλή, πέντε µόρια στα εκατόν τριάντα.

Επίσης, µε τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου καθιερώνεται µια
θα έλεγα οδύσσεια για τους αδιόριστους εκπαιδευτικούς, οι
οποίοι θα πρέπει να επιδίδονται πλέον σ’ ένα συνεχές κυνηγητό
τίτλων, σπουδών, µορίων, για να καταφέρουν να εισαχθούν µε
µόνιµο καθεστώς στη δηµόσια εκπαίδευση.

Ακόµη, δεν προσδιορίζεται πότε θα διοριστούν οι επιτυχόντες
και διοριστέοι εκπαιδευτικοί του γραπτού διαγωνισµού του ΑΣΕΠ
του 2008, οι οποίοι έχουν γεγενηµένο δικαίωµα, ενώ δεν λαµβά-
νεται µέριµνα για τους αδιόριστους επιτυχόντες του ΑΣΕΠ, οι
οποίοι έχουν συγκεντρώσει εικοσιτετράµηνη προϋπηρεσία.

Θα ήθελα να αναφερθώ ιδιαίτερα στον τοµέα της Ανώτατης
Εκπαίδευσης και να πω ότι µε τις διατάξεις του παρόντος νοµο-
σχεδίου, ουσιαστικά, διατηρείτε το βασικό µεταρρυθµιστικό έργο
της Κυβέρνησης της Νέας ∆ηµοκρατίας για τον εκσυγχρονισµό
και τη βελτίωση της ποιότητας των δηµόσιων Ανώτατων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων, αναγνωρίζοντας, έστω και σήµερα, την αξία
αυτής της προσπάθειας, παρά το γεγονός ότι όταν το ΠΑΣΟΚ
ήταν αντιπολίτευση είχε καταψηφίσει όλα απολύτως τα σχέδια
νόµου που είχαµε τότε φέρει.

Θα ήθελα να πω, πρώτα απ’ όλα, ότι µια από τις βασικές µας
µεταρρυθµίσεις ήταν η καθιέρωση του πολλαπλού συγγράµµα-
τος. Με τον τρόπο αυτό οι φοιτητές έχουν δικαίωµα επιλογής.
Καταλύθηκε το µονοπώλιο της γνώσης. Η διάταξη διατηρείται.
Και να πω ότι, ενώ στην αιτιολογική έκθεση αναφέρεται το ηλε-
κτρονικό σύγγραµµα, αυτό δεν αποτυπώνεται νοµοθετικά στο
παρών νοµοσχέδιο και παραµείνει µια ευγενής πρόθεση.

Είναι θετικό ότι η κυρία Υπουργός απεδέχθη την τροπολογία,
την πρόταση που είχαµε καταθέσει στην επιτροπή για διεύρυνση
του Εκλεκτορικού Σώµατος από δεκαπέντε σε εικοσιένα µέλη,
όταν το τµήµα έχει πάνω από εκατό µέλη. Η δυνατότητα να συµ-
µετέχουν στα Εκλεκτορικά Σώµατα και εξωτερικοί κριτές, από
άλλα πανεπιστήµια, είναι σηµαντικό γιατί ενισχύεται η ακαδη-
µαϊκότητα και µειώνεται η δυνατότητα µεροληπτικής κρίσης.

Μία ριζική αλλαγή που είχαµε επιφέρει, ήταν η εισαγωγή της
αξιολόγησης στην ανώτατη εκπαίδευση µε το ν. 3374/2005, για
να βελτιωθεί η ποιότητα της παρεχόµενης εκπαίδευσης, να αντι-
µετωπιστούν δυσλειτουργίες και να αναβαθµιστούν τα πανεπι-
στήµιά µας. Και οι ρυθµίσεις που εισάγονται είναι σύµφωνα µε τις
προτάσεις της Α∆ΙΠ και εµείς είχαµε συµφωνήσει και είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση.

Εκεί, όµως, που θα ήθελα να σταθώ και να πω ότι είναι λάθος
είναι η κατάργηση της βάσης του 10. Η καθιέρωση της βάσης
του 10 ήταν εξαιρετικά σηµαντική, διασφάλιζε την ποιότητα της
παρεχόµενης εκπαίδευσης, διότι είχαµε υποψήφιους που διέθε-
ταν ένα στοιχειώδες επίπεδο γνώσεων. Είχαµε, όταν καθιερώ-
θηκε, την σύµφωνη γνώµη των πρυτάνεων, των προέδρων των
ΤΕΙ και της οµοσπονδίας, της ΟΣΕΠ ΤΕΙ. Και ως προς το ότι δη-
µιουργούνται προβλήµατα σε ΤΕΙ µε την καθιέρωση της βάσης
του 10, θα ήθελα να πω ότι έχουµε στοιχεία ότι φοιτητές που ει-
σήχθησαν σε ΤΕΙ µε κάτω από 10, δεν πήραν πτυχίο. Μόλις το
5% ή το 10% φοιτητών επί δέκα χρόνια έχουν λάβει πτυχίο. Με
αυτό υποβαθµίζουµε τα τµήµατα των ΤΕΙ και υποβαθµίζουµε την
ποιότητά τους.

Η βάση του 10 αναδεικνύει το πρόβληµα. Ποιο πρόβληµα; Το
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πρόβληµα µε λίγους εισακτέους το έχουν τα τµήµατα εκείνα των
οποίων το γνωστικό αντικείµενο δεν ανταποκρίνεται στις σύγ-
χρονες ανάγκες και απαιτήσεις της κοινωνίας και της οικονοµίας.
Άρα, είναι αναγκαία η µετονοµασία, η αλλαγή του γνωστικού
αντικειµένου, ακόµα και η συγχώνευση κάποιων τµηµάτων, ώστε
να µπορέσουµε να έχουµε τµήµατα τα οποία θα ανταποκρίνονται
σ’ αυτές τις ανάγκες.

Και ελέχθη ότι µε την βάση του 10 οδηγούµε φοιτητές σε κολ-
λέγια και σε άλλα κέντρα µεταλυκειακής εκπαίδευσης. Αυτό δεν
είναι αληθές. ∆ιότι τα τµήµατα που έχουν πρόβληµα, δεν έχουν
αντίστοιχο γνωστικό αντικείµενο µε τα κολλέγια ή τα εργαστή-
ρια ελευθέρων σπουδών.

Και θα ήθελα να αναφερθώ κλείνοντας σε ρυθµίσεις για την
µεταλυκειακή εκπαίδευση και να πω ότι µε την ψήφιση του ν.
3696/2008 δώσαµε την δυνατότητα να ελεγχθεί ένας χώρος που
λειτουργούσε απολύτως ανεξέλεγκτα. Αρκούσε τότε µια απλή
δήλωση έναρξης επιτηδεύµατος στην αρµόδια ∆ΟΥ χωρίς να διε-
νεργείται έλεγχος. Ρυθµίστηκε η γκρίζα ζώνη και µπήκε µια τάξη
στο χάος της µη τυπικής µεταλυκειακής εκπαίδευσης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα µισό λεπτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ολοκληρώστε, παρα-

καλώ.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΤΑΛΙΑ∆ΟΥΡΟΣ: Οι βασικές ρυθµίσεις του νόµου

διατηρούνται και αναγνωρίζεται η αναγκαιότητα και η αξία των
ρυθµίσεων που είχαµε φέρει το 2008.

Θα ήθελα κλείνοντας να κάνω δύο παρατηρήσεις. Οι αρµο-
διότητες της γνωµοδότησης για την χορήγηση και ανανέωση
αδειών λειτουργίας από το ΕΚΕΠΙΣ νοµίζω ότι δεν είναι ορθό. Το
ΕΚΕΠΙΣ δεν έχει εµπειρία στα σχετικά θέµατα. Ή θα έπρεπε να
παραµείνει στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας ή να
ανατεθούν στον ΟΕΕΚ µε την δηµιουργία ενδεχοµένως ειδικού
τµήµατος. Και οι ρυθµίσεις για συστέγαση µε φροντιστήρια, µε
εκδοτικούς οίκους, µε εταιρείες παραγωγής οπτικοακουστικού
υλικού και κέντρου συµβουλευτικής δεν είναι προς την σωστή
κατεύθυνση. Οδηγεί σε παραπλάνηση του πολίτη και δεν θα πρέ-
πει να υπάρξει αυτή η συστέγαση.

Κλείνοντας, λέω ότι δεν ανταποκρίνεται το σχέδιο νόµου στις
ανάγκες της εκπαιδευτικής κοινότητας, δηµιουργεί προβλήµατα
και δεν συµβάλλει στην αναβάθµιση της ποιότητας της παρεχό-
µενης εκπαίδευσης. Και γι’ αυτό το καταψηφίζουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΛΑΟΣ κ. Αθανάσιος Πλεύρης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά είναι πολύ σηµαντικό όταν ερ-

χόµαστε εδώ να µιλήσουµε για ένα νοµοσχέδιο για την παιδεία
και πρέπει να εξετάσουµε κατά πόσο αυτό το οποίο έρχεται ευ-
αγγελίζεται τις τοµές και πραγµατοποιεί τις τοµές τις οποίες ευ-
αγγελίζεται ή τελικά τα παραθέτει όλα µ’ ένα τρόπο που θα
µείνουν στην αποκλειστική αρµοδιότητα της Υπουργού, όποτε
θέλει να βγάλει τις αντίστοιχες υπουργικές αποφάσεις.

Κυρία Υπουργέ, εµείς πραγµατικά στις βασικές αρχές και τους
άξονες του νοµοσχεδίου θεωρούµε ότι βρισκόµαστε σύµφωνοι,
είναι προς τη σωστή κατεύθυνση ως γενικές αρχές. Και ειπώθηκε
πριν και από τον εισηγητή σας και από τον πρώτο οµιλητή σας,
τον ΑΣΕΠ φυσικά ο καθένας τον θέλει.

Είναι βέβαιο ότι έχουµε έρθει στην εποχή που όλος αυτός ο
κόσµος που διόρισε το ΠΑΣΟΚ έφερε την κατάσταση του δηµο-
σίου σε αυτό το αδιέξοδο που έχουµε τώρα, ένα εκατοµµύριο
δηµοσίους υπαλλήλους. Πρέπει πλέον να καταλάβουν τα δυο µε-
γάλα κόµµατα και κυρίως το ΠΑΣΟΚ που αφειδώς διόριζε την δε-
καετία του ’80 ότι το δηµόσιο δεν είναι παράδεισος και ότι το
δηµόσιο είναι σοβαρό πρόβληµα για την ανάπτυξη του τόπου.
Όµως, σας το λέµε και θέλουµε να µας απαντήσετε σε αυτό όταν
τοποθετηθείτε: ειδικά για τους τριτέκνους και τους πολυτέκνους
σε µια εποχή σκληρής δηµοσιονοµικής λιτότητας που δεν έχουµε
άλλη δυνατότητα να ανεβάσουµε τους δηµογραφικούς δείκτες,
εκεί και µόνο εκεί, µπορείτε να κάνετε µια εξαίρεση. Και µπορείτε
σ’ αυτούς τους ανθρώπους να δίνεται η δυνατότητα, για να

υπάρχει κίνητρο να γεννιούνται παιδιά για να πηγαίνουν στα σχο-
λεία.

Στην Α’ Περιφέρεια Αθηνών δυστυχώς, για εσάς ενδεχοµένως
ευτυχώς –και όταν λέω εσάς εννοώ για την πολυπολιτισµική
κουλτούρα που χαρακτηρίζει το Υπουργείο σας- το να είναι το
60% των παιδιών, στα σχολεία στην Κυψέλη, παιδιά µεταναστών
ενδεχοµένως να σας αρέσει. Εµάς είναι κάτι που δεν µας αρέσει
και θέλουµε να γεννιούνται περισσότερα ελληνόπουλα.

Ερχόµαστε στο δεύτερο που λέει το νοµοσχέδιο. Έρχεστε και
λέτε αξιολόγηση. Και πράγµατι πρέπει να γίνεται αξιολόγηση των
σχολείων. ∆εν είναι δυνατόν αυτή τη στιγµή συνδικαλιστές να κά-
νουν ό,τι θέλουν. Και µόνο το γεγονός, Άδωνη Γεωργιάδη, ότι η
ΟΛΜΕ διαφωνεί µ’ αυτό το νοµοσχέδιο πρέπει να µας προβλη-
µατίσει ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση. Μόνο το γεγονός ότι η
ΟΛΜΕ εκφράζει αντίθετη άποψη.

Και για να µην ξεχνιόµαστε, τον προηγούµενο ∆εκέµβρη που
καιγόταν η Αθήνα υπήρχαν δάσκαλοι και καθηγητές που έπαιρ-
ναν τα παιδιά και πήγαιναν στα αστυνοµικά τµήµατα και τα έβα-
ζαν να πετάνε πέτρες. ∆υστυχώς και αυτοί οι καθηγητές και οι
δάσκαλοι διδάσκουν τα παιδιά µας. Και δεν είµαστε περήφανοι
για το σχολείο που έχουµε. Και πρέπει να γίνεται αξιολόγηση.

Όµως, σας το είπε ο εισηγητής µας, τόσο στην αξιολόγηση
των σχολείων, όσο και αργότερα στα προσόντα που πρέπει να
έχει ο εκπαιδευόµενος πρέπει να έχουµε αντικειµενικά κριτήρια.
∆εν µπορώ να καταλάβω. Επτά µήνες που κάνατε αυτό το νοµο-
σχέδιο δεν µπορούσατε να πείτε ακριβώς ποια θα είναι τα κρι-
τήρια που πώς αξιολογείται τελικά ο εκπαιδευόµενος; Σας είπαµε
µια φοβία: αυτή τη στιγµή υπάρχει ο κίνδυνος να είναι τόσο υπο-
κειµενικά τα κριτήρια µε τα οποία τελικά θα µπαίνουν όσοι θέ-
λετε.

Μάλιστα, µου προκαλεί µεγάλη εντύπωση αυτό που βλέπω στο
άρθρο 13, για τους σχολικούς συµβούλους, κυρία Υπουργέ. Κά-
ποια στιγµή θα πρέπει να πηγαίνουµε στην αξιοκρατία. Είναι δυ-
νατόν να έχει 6 µονάδες το διδακτορικό και 15 µονάδες η
συνέντευξη;

Κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, εσείς φωνάζατε για την συνέ-
ντευξη. Το θυµάστε; Θυµάστε που εδώ ο κ. Ραγκούσης πανηγύ-
ριζε ότι καταργεί την συνέντευξη; Και έρχεται ένα νοµοσχέδιο
εδώ και µας λέει «για τους σχολικούς συµβούλους αξιολογώ µε
6 µονάδες το διδακτορικό δίπλωµα» που το διδακτορικό δίπλωµα
σηµαίνει ότι κάποιος έχει κάνει δουλειά. «Και αξιολογώ µε 15 µο-
νάδες την συνέντευξη για να δούµε την προσωπικότητα» γενι-
κώς και αορίστως από µια επιτροπή. Από µια επιτροπή που
µπορεί να αποτελείται από, συµπαθέστατους κατά τα άλλα, αν-
θρώπους µε τους οποίους όµως εµείς µπορεί να διαφωνούµε
πλήρως στον τρόπο που θέλουν την ελληνική εκπαίδευση, τύπου
Θάλειας ∆ραγώνα, που έχετε στο Υπουργείο σας, ή την κ. Ρε-
πούση.

Ερχόµαστε στο θέµα των Κολλεγίων. Μην φοβάστε στην Αρι-
στερά, κύριε Υπουργέ. Το ΠΑΣΟΚ έχει µεγάλη ευθύνη. ∆εν µπήκε
στην αναθεώρηση του άρθρου 16 και είµαστε εγκλωβισµένοι
επειδή τότε τσακώνονταν ο νυν Πρωθυπουργός µε τον Βενιζέλο
για το τι θα κάνει τελικά το ΠΑΣΟΚ στο άρθρο 16. Αν ήσασταν
µέσα θα τα είχαµε λύσει όλα αυτά. Αλλά σας ρωτώ, Υπουργέ. Το
καλύτερο κολλέγιο που έχει η χώρα είναι το «DEERE». Είτε αυτό
αρέσει σε κάποιους είτε δεν αρέσει, αυτό είναι. Θα δώσετε επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα σε χίλια δύο άλλα και εκεί θα πείτε όχι;

Και σας ρωτώ ευθέως. Κάποιος έχει τελειώσει το «DEERE» και
πάει να κάνει µεταπτυχιακό σε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Με αυτά τα προσόντα στέλεχος του Υπουργείου σας κατάφερε
να γίνει και καθηγητής πανεπιστηµίου, κατάφερε να κάνει και
αναγνώριση στο ∆ΙΚΑΤΣΑ. Μάθετε ότι κάποιος δεν µπορεί να
αναγνωρίσει στο ∆ΙΚΑΤΣΑ µ’ αυτά τα προσόντα. Θα έχει επαγ-
γελµατικά δικαιώµατα ή δεν θα έχει; Αναρωτιέται ο κόσµος. Έχει
µπερδευτεί. Με πιάνουν άτοµα και µου λένε ότι «εγώ ήµουν σε
αµερικάνικο κολλέγιο και έχω κάνει µεταπτυχιακό σε χώρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μου αναγνωρίζονται ή όχι τα επαγγελµα-
τικά δικαιώµατα;»

Κυρία Υπουργέ, για να τελειώσουµε -επειδή πολλές φορές εδώ
πέρα ακούγονται πράγµατα, τα οποία δεν ισχύουν και είναι εν
γένει σ’ αυτό και η παιδεία- άνοιξε µια µεγάλη συζήτηση, κυρίες
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και κύριοι συνάδελφοι, για τις εικόνες στα σχολεία που κάποιοι
του πολυπολιτισµού, Αστέριε Ροντούλη, ενοχλούνται.

Ακούστε τι έγινε στη Γερµανία, γιατί µας λένε ότι στην Ευρώπη
δεν υπάρχουν αυτά. Μια Τουρκάλα Υπουργός, η Αϊγκούλ
Οσγκάν, για την ακρίβεια Γερµανίδα δευτέρας γενεάς είπε στην
κάτω Σαξονία ότι δεν πρέπει να υπάρχει ο σταυρός στα σχολεία.
Υπουργός στην Κάτω Σαξονία!

Τι λέει τώρα ο Πρωθυπουργός, για να δούµε τι γίνεται στην
Ευρώπη και τα παραµύθια που µας λένε εδώ πέρα οι νεοταξίτες.
Ο Κρίστιαν Γκούλπ είπε: Τα Χριστιανικά σύµβολα είναι ευπρόσ-
δεκτα στα σχολεία µέσα στη Γερµανία. Ο Στέφαν Μίλερ, ο υπεύ-
θυνος του «ΖDU» σε όλη τη Γερµανία για την εκπαίδευση, είπε:
πολιτικοί που πρεσβεύουν την απαγόρευση του σταυρού από τα
σχολεία, µάλλον πρέπει να αναλογιστούν κατά πόσο ανήκουν
στις τάξεις ενός χριστιανικού κόµµατος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά γίνονται στην Ευρώπη και τα παραµύθια των νεοταξιτών
ότι δεν υπάρχουν εικόνες που θα προωθήσετε αργότερα, ας τα
αφήσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑ.Ο.Σ.)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ.
Το λόγο έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ηρώ ∆ιώτη.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Ευχαριστώ κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την επιµέρους

κριτική και σας αναλύσω εν συντοµία γιατί δεν θα ψηφίσουµε,
ως ΣΥΡΙΖΑ, το νοµοσχέδιο αυτό που έχετε φέρει µε τον ψευδε-
πίγραφο κιόλας τίτλο «Το νέο σχολείο. Αναβάθµιση του ρόλου
του εκπαιδευτικού» θα σας διαβάσω κάποια ενδιαφέροντα απο-
σπάσµατα: «Η ενίσχυση, αλλά ακόµη περισσότερο και η απε-
λευθέρωση των πιο δηµιουργικών µας δυνάµεων της νεολαίας,
της διανόησης, των εργαζοµένων αποτελεί προϋπόθεση για την
αυριανή κοινωνία της γνώσης. Σε αυτή την εποχή χρειάζεται να
ενισχύσουµε το ρόλο του δηµοσίου στην παιδεία.

Επιπλέον, σε κάθε περίπτωση η πρόκλησή µας είναι να απε-
λευθερώσουµε τις δυνάµεις του ελληνισµού από στενές γρα-
φειοκρατικές λογικές, ενώ παράλληλα να διαφυλάξουµε τις
αρχές της ισότητας ευκαιριών για όλους αλλά και της ενίσχυσης,
της υποστήριξης των αδυνάµων, ώστε να συµµετέχουν και αυτοί
ισότιµα στην κοινωνία».

Αυτά, ακόµα και σήµερα, χωρίς ντροπή, υπάρχουν αναρτηµένα
στην ιστοσελίδα του κυρίου Πρωθυπουργού στην θεµατική της
παιδείας. Τώρα, το ποια σχέση έχουν όλα αυτά τα λόγια µε την
πραγµατικότητα στην οποία προσγειώνει υποχρεωτικά τους εκ-
παιδευτικούς το νέο νοµοσχέδιο, αυτό είναι µια άλλη συζήτηση.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πανικόβλητοι και χωρίς
καµµία απολύτως προειδοποίηση προχωρήσατε την Κυριακή
στην ανακοίνωση επαχθών, άδικων και βάρβαρων µέτρων που
κατεδαφίζουν όσα είχαν αποµείνει όρθια έως σήµερα. Τα υπό-
λοιπα είχαν καταρρεύσει φυσικά πάλι από τις δικές σας πολιτι-
κές.

Για µια ακόµη φορά ζητάτε από τους εργαζόµενους να πλη-
ρώσουν τα σπασµένα από τη δική σας ζηµιά και προσπαθείτε δε
να τους πείσετε ότι δεν υπάρχει κανένας άλλος δρόµος, ότι αν
δεν προχωρήσετε επί τόπου σε αυτές τις εγκληµατικές επιλογές
η χώρα θα πτωχεύσει και η χώρα θα διαλυθεί.

«Αυτοί που αρπάζουν το ψωµί από το τραπέζι κηρύσσουν την
λιτότητα» είχε γράψει ο Μπρεχτ. Έτσι και εσείς. Όµως ποτέ κα-
νένας δρόµος δεν είναι µονόδροµος. Υπάρχουν παρακαµπτήριοι,
υπάρχουν εναλλακτικές διαδροµές και µη ψεύδεστε άλλο. Σας
έχουµε καταλάβει, όχι µόνο εµείς, αλλά και η κοινωνία. Και στο
θέµα της παιδείας υπάρχει άλλος δρόµος από αυτόν που επιτα-
κτικά ζητάτε, κυρία Υπουργέ, εµείς όλοι εδώ πέρα να ακολουθή-
σουµε.

∆εν θεωρώ καθόλου τυχαίο ότι το νοµοσχέδιο έρχεται σε µια
περίοδο που εξαπολύεται επίθεση στην κοινωνία, που αµφισβη-
τεί και υπονοµεύει δηµόσια και κοινωνικά αγαθά κατακτηµένα
από τον κόσµο της εργασίας µε αγώνες και θυσίες.

Στη λογική αυτή µε το παρόν νοµοσχέδιο που το τελευταίο στο
οποίο στοχεύει είναι η αναβάθµιση του ρόλου του εκπαιδευτι-

κού, ο τελευταίος αντιµετωπίζεται ως ένα φτηνό εκµεταλλεύσιµο
και ιδεολογικά υποταγµένο εργατικό δυναµικό.

Με το πολυνοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας ∆ιά Βίου Μά-
θησης και Θρησκευµάτων επιχειρείται να οικοδοµηθεί το φτηνό,
ευέλικτο και πειθαρχηµένο νέο σχολείο της αγοράς. Οι εξαγγε-
λίες της Υπουργού για δήθεν αλλαγή στη φιλοσοφία της εκπαι-
δευτικής πολιτικής µε πρόταγµα το ρητό «πρώτα ο µαθητής»,
δεν πείθουν κανέναν. Αναιρούνται κατακτήσεις και δικαιώµατα
των εργαζόµενων εκπαιδευτικών και ουσιαστικά γυρίζουµε πολλά
χρόνια πίσω σε ό,τι αφορά τη λειτουργία του δηµόσιου σχολείου.

Το πολυνοµοσχέδιο υποδεικνύει ως κύριο ένοχο τον εκπαι-
δευτικό για τις ανορθολογικές καταστάσεις και τα αδιέξοδα που
παρατηρούνται στα σχολεία. Λες και όλες οι προηγούµενες νο-
µοθετικές παρεµβάσεις και όλες οι επιχειρούµενες µεταρρυθµί-
σεις στον πολύπαθο χώρο της παιδείας είναι έργο των
εκπαιδευτικών και όχι της εκάστοτε διοίκησης του Υπουργείου
και όχι της συνολικής νεοφιλελεύθερης κατεύθυνσης των κυ-
βερνήσεων.

Η σοβαρή έλλειψη υλικοτεχνικής υποδοµής, υποδοµών, αι-
θουσών, βιβλιοθηκών, τα λυόµενα σχολεία, τα σχολεία «κλουβιά»
στις µεγάλες πόλεις, η παντελής απουσία επιµορφωτικών προ-
γραµµάτων για τους εκπαιδευτικούς είναι µερικά µόνο παρα-
δείγµατα της περιφρόνησης της δηµόσιας δωρεάν παιδείας.

Τι παραλείπετε να πείτε στο ενηµερωτικό σας σηµείωµα; Την
υποχρηµατοδότηση της εκπαίδευσης και της έρευνας. Αλλά τέ-
τοιες επισηµάνσεις δεν εξυπηρετούν το βασικό και άµεσο στόχο
της ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας, που δεν είναι άλλος από
την υπονόµευση του κύρους και τις θέσεις των εκπαιδευτικών.

Ποια είναι, λοιπόν, η αλήθεια; Το νοµοσχέδιο «πολυµίξερ», λοι-
πόν, βάζει στο ίδιο µπολ τους πάντες και τους αλέθει. Κόβει και
ράβει τους διορισµούς στην εκπαίδευση στα µέτρα του ∆ιεθνούς
Νοµισµατικού Ταµείου. Καταδικάζει δεκάδες χιλιάδες νέους επι-
στήµονες σε καθεστώς εργασιακής ανασφάλειας. Κοροϊδεύει
τους εκπαιδευτικούς που βρίσκονται ήδη στις λίστες αναµονής.
Απαξιώνει τις πανεπιστηµιακές σπουδές και τα πτυχία. Αυξάνει
την πίεση στους µόνιµους εκπαιδευτικούς. Εισάγει το θεσµό της
αξιολόγησης της σχολικής µονάδας που θα συνδεθεί σε δεύτερη
φάση µε τη χρηµατοδότηση. Τέλος, αµφισβητεί τη µονιµότητα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ)

Είναι άραγε δυνατόν να έχεις εκπαίδευση ποιότητας µε τους
εκπαιδευτικούς όµηρους και σε πλήρη ανασφάλεια, µε τους εκ-
παιδευτικούς ταπεινωµένους, µε τους αναπληρωτές ωροµίσθι-
ους που τους πετάει πίσω στον ΑΣΕΠ, ενώ εδώ και τρία, τέσσερα,
πέντε χρόνια γυρίζουν νησιά βουνά και λαγκάδια για να µαζέ-
ψουν µόρια;

Κάνατε λέει, ανοικτή διαβούλευση τον Ιανουάριο του 2010 και
έλαβαν µέρος τρεισήµισι χιλιάδες πολίτες. Ζητήθηκαν, λέει, από
όλους τους συνδικαλιστικούς φορείς και κατατέθηκαν γραπτές
προτάσεις. Μάλιστα, ωραία. Θέλετε, δηλαδή, µας πείτε ότι η ∆ι-
δασκαλική Οµοσπονδία Ελλάδας, η Οµοσπονδία Λειτουργών
Μέσης Εκπαίδευσης, η Οµοσπονδία Ιδιωτικών Εκπαιδευτικών Λει-
τουργών Ελλάδας και όποιοι άλλοι συµµετείχαν σε αυτή τη δια-
βούλευση συνήνεσαν στο ερώτηµα που καταθέσατε. Αυτό θέλετε
να µας πείτε. Ή µήπως ότι για τα µάτια του κόσµου µπήκατε σε
µια διαδικασία τέτοια, αφού έτσι και αλλιώς τα πάντα, όλες οι
διατάξεις ήταν προκαθορισµένες και το «έγκληµα» προµελετη-
µένο. Ρητορικώς σαφώς το ερώτηµα, διότι αν είχατε λάβει υπόψη
σας τις προτάσεις των ίδιων των εκπαιδευτικών, σήµερα δεν θα
αντιµετωπίζατε αυτό το κύµα των αντιδράσεων.

Επανέρχοµαι όµως στα επιµέρους ζητήµατα του πολυνοµο-
σχεδίου. Ποια αξιοκρατία και ποια πολιτική των ίσων ευκαιριών
ευαγγελίζεται ακόµη ο κ. Πρωθυπουργός; Είχατε καταντήσει σαν
τους αναπληρωτές και τους ωροµίσθιους γυρολόγους, που γυρ-
νούσαν σε κάθε πιθανό και απίθανο χωριό. ∆εκάδες, χιλιάδες εκ-
παιδευτικοί εδώ και πολλά χρόνια υποχρεώθηκαν σε διαρκή
εργασιακή περιπλάνηση, αναγκάστηκαν να αποδεχθούν δυσβά-
στακτους εργασιακούς όρους µε µοναδικό κίνητρο τη συλλογή
µορίων προϋπηρεσίας στο σύνολο των κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και
Νέας ∆ηµοκρατίας που είχαµε µέχρι τώρα.

Σήµερα όµως, τους πετάτε πάλι στη διαδικασία του ΑΣΕΠ και
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διαπιστώνουν ότι απαξιώνεται πλήρως η προϋπηρεσία τους στο
όνοµα της αξιοκρατίας και των ίσων ευκαιριών. Αξιοκρατία και
ίσες ευκαιρίες για ποιους; Για τους πολύτεκνους εκπαιδευτικούς;
Για τους εκπαιδευτικούς που εντάσσονται στην κατηγορία των
ατόµων µε αναπηρία εξήντα επτά και άνω; Ή µήπως για τους τρί-
τεκνους εκπαιδευτικούς;

Για ποιες ίσες ευκαιρίες µιλάµε, κυρία Υπουργέ, όταν στο
όνοµα της πάταξης της µαύρης εργασίας, όχι απλά δεν την κα-
ταργείτε, αλλά αντίθετα την αναβαθµίζετε, θεσµοθετώντας προ-
σλήψεις αναπληρωτών και διοριστέων µέσω διαγωνισµού του
ΑΣΕΠ;

Γιατί από όλα να µιλήσω τελικά; Για τα ταχύρρυθµα σεµινάρια
της παιδαγωγικής κατάρτισης, που και µόνο λόγω διάρκειας αυ-
τοακυρώνουν την όποια αξία τους; Για τους αποκαλούµενους
«µέντορες» που θα επιστρατεύσει το Υπουργείο; Για την υποτι-
θεµένη αυτοαξιολόγηση των εκπαιδευτικών και τους αξιολογη-
τές; Λες και το Υπουργείο δεν γνωρίζει τι γίνεται στο χώρο;

Κάθε χρόνο άλλωστε, οι σχολικές µονάδες παραδίδουν έγ-
γραφα µε στατιστικά στοιχεία και το εκπαιδευτικό προσωπικό τις
υποδοµές, αλλά και τους µαθητές. Έπειτα γίνεται να κόβετε
λεφτά από τους φορείς, αλλά και από την ίδια τη εκπαίδευση και
µετά να ζητάτε αξιολόγηση; Να αξιολογήσετε τι, κυρία Υπουργέ;
Τα αποτελέσµατα της πολιτικής σας;

Με όλα, λοιπόν, τα παραπάνω εξάγεται το συµπέρασµα πως,
µάλλον, την νεοφιλελεύθερη συνταγή των Βρυξελών και του ∆ιε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου θα ακολουθήσει η Κυβέρνηση και
στον τοµέα της παιδείας κι όχι µία πολιτική που έχει πραγµατικά
ανάγκη η δηµόσια εκπαίδευση. Οπότε, ας µην κοροϊδεύετε τους
εκπαιδευτικούς ούτε τους µαθητές ούτε τους γονείς τους πως
ό,τι και να κάνετε το κάνετε για το δικό τους καλό, γιατί βάζετε
«πρώτα τον µαθητή».

Κύριε Πρωθυπουργέ -που δεν είναι εδώ- και κυρία Υπουργέ,
ανοίξτε τα αυτιά σας: Σας εγκαλούν οι ίδιοι σας οι ψηφοφόροι,
σας εγκαλεί η ίδια η κοινωνία για όσα επιχειρείτε να πράξετε.
Πάρτε πίσω αυτό το µόρφωµα που επιµένετε υποκριτικά να το
ονοµάζετε πολυνοµοσχέδιο, που µάλιστα θα αναβαθµίσει, όπως
ισχυρίζεστε, το ρόλο του εκπαιδευτικού. Μην επιχειρήσετε να
κλέψετε για άλλη µια φορά τα όνειρα των νέων ανθρώπων. Όσο
και αν σας ακούγεται περίεργο, δεν έχουν µάθει να σκύβουν ως
υποτελείς σε σας το κεφάλι, θα αντιδράσουν, να είστε σίγουροι
γι’ αυτό. Θα αντιδράσουν και όσους µηχανισµούς καταστολής
και αν επιστρατεύσατε, δεν θα µπορέσετε να σταµατήσει αυτό το
παλιρροιακό κύµα, που εσείς προκαλέσατε και αργά ή γρήγορα
θα σας πάει στον πάτο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε την
κυρία ∆ιώτη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου σαράντα έξι µαθητές
και µαθήτριες και πέντε εκπαιδευτικοί από το 1ο Γυµνάσιο Λέρου
∆ωδεκανήσου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)

Το λόγο έχει ο κ. ∆ηµήτριος Κουσελάς για επτά λεπτά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια περίοδο εξαιρετικά δύ-

σκολη για τη χώρα και το λαό µας, δεν θα µπορέσουµε να κερ-
δίσουµε τα µεγάλα στοιχήµατα της χώρας µε το µέλλον, εάν δεν
επικεντρώσουµε στην παιδεία, στις γνώσεις, αλλά και στα γενι-
κότερα εφόδια που πρέπει να δώσουµε στα παιδιά µας, στη νέα
γενιά, εφόδια για να µπορέσουν επάξια στις σύγχρονες και στις
µελλοντικές ανάγκες, στις απαιτήσεις και της οικονοµίας, αλλά
και της κοινωνίας µας. Κοινωνία που δεν επενδύει στο ανθρώ-
πινο δυναµικό και κυρίως στις επερχόµενες γενιές, είναι µία κοι-
νωνία χωρίς προοπτική, χωρίς µέλλον. Για τον λόγο αυτό και το
συνολικό πλαίσιο της µεταρρύθµισης που προωθεί η πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας στην εκπαίδευση, το νέο σχο-

λείο, ξεκινώντας από το νηπιαγωγείο µέχρι τα ανώτατα επίπεδα,
βάζει στο επίκεντρό του το µαθητή. ∆ίπλα, όµως, στο µαθητή
απαραίτητος τροφοδότης, οδηγός και διαµορφωτής, πρέπει να
είναι ο δάσκαλος, ο εκπαιδευτικός όλων των βαθµίδων.

Σε αυτόν, λοιπόν, τον δάσκαλο αναφέρονται οι κύριες µεταρ-
ρυθµίσεις αυτού του σχεδίου νόµου, στον δάσκαλο µε την άρτια
παιδαγωγική κατάρτιση και τη γνώση της επιστήµης του, στον
δάσκαλο που εµπνέει και καθοδηγεί την τάξη, στον δάσκαλο που
προσλαµβάνεται µε διαφάνεια και αξιοκρατία και δεν έχει κανένα
µα, κανένα λόγο να φοβάται την αξιολόγηση του έργου του, αλλά
και της γενικότερης προσφοράς του στη σχολική µονάδα. Στον
δάσκαλο που δεν θα είναι πλέον έρµαιο της αναξιοκρατίας, της
πελατειοκρατίας και του ρουσφετιού για την απόσπαση ή τη µε-
τακίνησή του, πράγµα που γινόταν, αγαπητοί συνάδελφοι και
αγαπητή συναδέλφισσα εισηγήτρια της Νέας ∆ηµοκρατίας, επί
των ηµερών σας, γι’ αυτό και δεν δικαιούσθε να κρίνετε αυτό το
νοµοσχέδιο σαν αναξιοκρατικό.

Γνωρίζω, βέβαια, πως υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα σε σχέση
µε την υλικοτεχνική υποδοµή, τις συνθήκες εργασίας και λόγω
των πρόσφατων εξελίξεων, τις αµοιβές των εκπαιδευτικών. Είναι
όµως ζητήµατα που όσο θα βελτιώνονται µε την προσπάθεια
όλων µας και µε την υλοποίηση ενός σχεδίου που εξελίσσεται
από πλευράς της Κυβέρνησης οι δηµοσιονοµικές δυνατότητες
της χώρας, τόσο περισσότερο θα πρέπει αυτά τα προβλήµατα
να αντιµετωπίζονται και να λύνονται.

Για τις µεταβατικές διατάξεις, θα ήθελα να ζητήσω, κυρία
Υπουργέ, την επιµήκυνση της µεταβατικής περιόδου για τις κα-
τηγορίες των εκπαιδευτικών που προσλαµβάνονται στην εκπαί-
δευση. Συγκεκριµένα, την επέκταση της µεταβατικής περιόδου
αναγνώρισης των µορίων προϋπηρεσίας από δύο σε τρία χρό-
νια ή αν αυτό δεν είναι εφικτό τη µείωση της απαιτούµενης σή-
µερα προϋπηρεσίας από το νοµοσχέδιο, από είκοσι τέσσερις
µήνες σε είκοσι.

Είναι βάσιµα τα ζητήµατα που θέτουν οι εκπαιδευτικοί σχετικά
µε τα µισθολογικά τους προβλήµατα, αυτά όµως δεν είναι δυνα-
τόν να µας οδηγήσουν στην ακινησία, στην άρνηση κάθε αξιο-
λόγησης µονάδων και εκπαιδευτικών σε όλα τα επίπεδα. Η
αξιολόγηση µε έγκυρες και αντικειµενικές διαδικασίες πρέπει σή-
µερα να ισχύσει, όχι µόνο στον εκπαιδευτικό χώρο, αλλά και συ-
νολικότερα στη δηµόσια διοίκηση. Κύριος στόχος µας πρέπει να
είναι η αναβάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης που όλοι –στα
λόγια τουλάχιστον- θέλουµε και στηρίζουµε και η ελάφρυνση των
νοικοκυριών από µία σηµαντική και δυσβάσταχτη σήµερα δαπάνη
για τα φροντιστήρια, για τα ιδιαίτερα µαθήµατα κ.λπ..

Θεωρώ πραγµατικά αδιανόητο, ότι ορισµένοι, που κόπτονται -
και δικαιολογηµένα- για την αναβάθµιση της δηµόσιας εκπαί-
δευσης, έρχονται εδώ να κρίνουν και να κατακρίνουν τα
ζητήµατα της αξιολόγησης.

Σε ό,τι αφορά την περιφέρεια, πιστεύω ότι έχει ιδιαίτερη ση-
µασία η διάταξη του σχεδίου νόµου που καταργεί την περιβόητη
βάση του 10. Η κατάργησή της, που ήταν και προεκλογική δέ-
σµευση του ΠΑΣΟΚ, αποτέλεσε αντικείµενο και ενός αγώνα που
δόθηκε από όλους εµάς που καθόµασταν στα έδρανα της αντι-
πολίτευσης εκείνη την περίοδο.

Και αυτό δεν το κάναµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και
θέλω να το ξεκαθαρίσω αυτό- για τις… γκαρσονιέρες -όπως
είπαν ορισµένοι- ή για τα …τραπεζοκαθίσµατα των πόλεων της
περιφέρειας ούτε για να διατηρήσουµε –δήθεν- άχρηστα περι-
φερειακά ιδρύµατα. Τέσσερα χρόνια πειραµατισµών της Νέας
∆ηµοκρατίας, µε τη βάση του 10, αυτό που έκαναν ήταν να οδη-
γήσουν εξήντα και πλέον χιλιάδες νέους από την ανώτατη εκ-
παίδευση αλλού, στο εξωτερικό, σε ιδιωτικά κολέγια ή σε
ιδιωτικά σχολεία. Οδήγησαν τα περιφερειακά ΤΕΙ σε µαρασµό
και στέρησαν την περιφέρεια από χρήσιµες και σύγχρονες ειδι-
κότητες για την ανάπτυξή της.

Ωστόσο, δεν προέκυψε τίποτα, µα, τίποτα µέσα από την αυ-
θαίρετη θέσπιση της βάσης του 10 που να οδηγεί σε βελτίωση
της ποιότητας στα πανεπιστηµιακά ιδρύµατα. Αυτή η επιλογή
που έκανε τότε η ηγεσία της Νέας ∆ηµοκρατίας δεν ωφέλησε σε
τίποτα την αναβάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης. Άλλωστε, ο
αριθµός και η κατανοµή των εισακτέων εξαρτάτο καθοριστικά
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από τον συνεχώς µεταβαλλόµενο βαθµό δυσκολίας των θεµάτων
µιας και µόνης εξεταστικής διαδικασίας.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βάση το σχέδιο
νόµου, που καλούµαστε να ψηφίσουµε, εκτιµώ ότι θα προχω-
ρήσει η αναβάθµιση της εκπαίδευσης και του παραγόµενου
έργου σε όλα τα επίπεδα και πιστεύω ότι αυτό θα συµβάλει ση-
µαντικά σε αυτήν την κατεύθυνση, µια κατεύθυνση που όλοι πρέ-
πει να θέλουµε και να επιζητούµε, γιατί θα βοηθήσει και τη χώρα
µας, αλλά και τη νέα γενιά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κουσελά.

Το λόγο έχει ο κ. Ελευθέριος Αυγενάκης, Βουλευτής της Νέας
∆ηµοκρατίας στο Νοµό Ηρακλείου για επτά λεπτά.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εκπαίδευση

αποτελεί βασικό συστατικό στοιχείο κάθε αναπτυγµένης κοινω-
νίας. Είναι ο θεµελιώδης λίθος της παιδείας, αλλά και του πολι-
τισµού. Παράλληλα, αποτελεί τη µεγαλύτερη επένδυση κάθε
έθνους για ένα ελπιδοφόρο µέλλον. Στόχος της είναι να προ-
σφέρει επαρκή εφόδια στους πολίτες, µέσα σ’ ένα ταχύτατα ανα-
πτυσσόµενο και απαιτητικό κόσµο.

Επιτρέψτε µου να δώσω ιδιαίτερη βαρύτητα στην τοποθέτησή
µου, στις συγκεκριµένες διατάξεις που αφορούν τους εκπαιδευ-
τικούς, καθώς µε έκπληξη διαπιστώνω, ότι µιλάτε ακόµη και στην
Εισηγητική Έκθεση του νοµοσχεδίου, για την πραγµατοποίηση
ενός ευρέως διαλόγου µε όλους τους εµπλεκόµενους φορείς, οι
οποίοι µάλιστα –όπως λέτε- συναίνεσαν στις ρυθµίσεις.

Η πραγµατικότητα είναι άλλη, κυρία Υπουργέ, γιατί παρά τις
διαβεβαιώσεις σας, το σύνολο της εκπαιδευτικής κοινότητας,
όπως και οι οµοσπονδίες των εκπαιδευτικών, είναι αντίθετες µε
τις συγκεκριµένες ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου που συζητάµε.
∆υστυχώς, το λεγόµενο πολυνοµοσχέδιο που µας παρουσιάσατε
στοχεύει σ’ ένα σχολείο µακριά από τα όνειρα, αλλά και τις επι-
διώξεις των παιδιών, των γονέων αλλά και των εκπαιδευτικών.
Τους τελευταίους µήνες, µάλιστα, τους στοχοποιεί, τους τιµω-
ρεί, τους βγάζει έξω από την εκπαιδευτική διαδικασία, πιθανόν
λόγω προχειρότητας και βιασύνης. Επιλέξατε τη σύγκρουση µε
τον εκπαιδευτικό κόσµο -πράγµα λάθος- έναντι της συναίνεσης
που όλοι ζητούµε αυτήν την ώρα, ένα παραπάνω.

Τις αντιδράσεις των εκπαιδευτικών τις βρίσκω έως λογικές,
καθώς οι ρυθµίσεις του πρώτου κεφαλαίου αφήνουν ουσιαστικά
στο δρόµο εκπαιδευτικούς µε µεγάλη προϋπηρεσία, που και σύµ-
φωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις είχαν κατοχυρώσει δικαίωµα
διορισµού.

Αναφορικά µε τους διορισµούς εκπαιδευτικών, υπογραµµίζω
την ανάγκη συνέχισης αυτών µε το ισχύον σύστηµα και µετά το
2012 µε ποσοστό 60% από το νέο προτεινόµενο πίνακα διορι-
σµών και 40% από τον πίνακα προϋπηρεσίας. ∆εδοµένο είναι ότι
το µεταβατικό στάδιο των δύο ετών, που προτείνετε στο σχέδιο
νόµου δεν είναι επαρκές, αφού περιλαµβάνει τους προγραµµα-
τισµένους διορισµούς που αντιστοιχούν στη φετινή σχολική χρό-
νια, 2010-2012, σε βάθος διετίας.

Επίσης, η Πανελλήνια Ένωση Αναπληρωτών και Ωροµισθίων
Εκπαιδευτικών επιµένει πόσο κρίσιµη είναι η διασφάλιση του διο-
ρισµού των ενταγµένων στον πίνακα τριανταµήνου, καθώς και η
συνέχιση εφαρµογής της ρύθµισης του εικοσιτετραµήνου µε διο-
ρισµούς πέραν των ποσοστών 60-40, ώστε να αποσυµφορηθούν
ταχύτερα οι υφιστάµενοι πίνακες προϋπηρεσίας.

Επιπρόσθετο σηµείο τριβής αποτελεί και η καθιέρωση υπο-
χρεωτικής τριετούς παραµονής στον τόπο πρώτου διορισµού και
διετούς στον τόπο µετάθεσης, καθώς η εφαρµογή αυτής της διά-
ταξης µπορεί να δηµιουργήσει σοβαρότερα προβλήµατα από
αυτά που προσπαθείτε να λύσετε.

Ταυτόχρονα, η ελαστικοποίηση του ωραρίου των εκπαιδευτι-
κών µε την επιβολή επιπλέον πεντάωρης διδακτικής εργασίας
επίσης συναντά την αντίθετη γνώµη και άποψη των εκπαιδευτι-
κών, καθώς και η εν λόγω ρύθµιση θα αποβεί σε βάρος τελικά
της ποιότητας της παρεχόµενης εκπαίδευσης.

Ταυτόχρονα, κυρία Υπουργέ, δεν λαµβάνετε καµµία πρόνοια

για τους πολύτεκνους, τους τρίτεκνους, τους εκπαιδευτικούς µε
αναπηρία άνω του 67%, για τους γονείς ανηλίκων ΑΜΕΑ πολυε-
τούς προϋπηρεσίας, καθώς και η µικρή µεταβατική περίοδος µε
τη µείωση των προσλήψεων, καθιστά ουσιαστικά αδύνατη την
απορρόφησή τους εντός της διετίας που προβλέπεται στο άρθρο
9.

Αναφορικά µε τους πολύτεκνους τώρα. Επιτρέψτε µου να σας
υπενθυµίσω τις υποσχέσεις του ίδιου του Πρωθυπουργού, κ. Πα-
πανδρέου, που είχε πει επί λέξει: «Η νέα Κυβέρνηση δε θα αρ-
κεστεί σε αποσπασµατικά µέτρα, αλλά θα προχωρήσει άµεσα σε
ολοκληρωµένες και οριζόντιες πολιτικές στο σπίτι, στο σχολείο,
στην εργασία, στην κοινωνία». Και συνεχίζει: «Πολιτικές οι οποίες
θα αντιµετωπίζουν τις ανάγκες της πολύτεκνης οικογένειας, αλλά
παράλληλα θα δίνουν και κίνητρα που θα ενθαρρύνουν τα νέα
ζευγάρια να µεγαλώσουν όχι όσα παιδιά µπορούν, αλλά όσα παι-
διά θέλουν. Σας διαβεβαιώ –είχε πει ο κύριος Πρωθυπουργός-
ότι η προσπάθειά σας για συνέχιση της βελτίωσης των συνθη-
κών διαβίωσης και ποιότητας ζωής της πολύτεκνης οικογένειας
µε βρίσκουν στο πλευρό, αρωγό και συµπαραστάτη.»

Έτσι είχε πει ο κ. Παπανδρέου, ποια είναι όµως η πρόνοια,
κυρία Υπουργέ, του σηµερινού νοµοσχεδίου; Και οι πολύτεκνοι
εκπαιδευτικοί θα προσλαµβάνονται µέσω ΑΣΕΠ; Ότι καταργείται
η προτεραιότητα των πολυτέκνων για τις τοποθετήσεις τους στα
σχολεία, ως ειδική κατηγορία; Ότι οι πολύτεκνοι εκπαιδευτικοί
πριµοδοτούνται µε πέντε µόρια σε σύνολο εκατόν πενήντα και
ότι φέτος δε θα διοριστούν πολύτεκνοι εκπαιδευτικοί; Και ερωτώ:
αυτή είναι η ειδική µέριµνα και ειδική πρόνοια για τους πολίτες
που υποσχέθηκε ο κ. Παπανδρέου; Ιδιαίτερα για τους εκπαιδευ-
τικούς µε αναπηρία, υπογραµµίζω την ανάγκη ισότιµης ένταξης
αυτών σε όλες τις βαθµίδες της δηµόσιας εκπαίδευσης και τη
διαµόρφωση ειδικών συνθηκών εργασίας τους, γιατί παρ’ όλο
που ανήκουν σε µία από τις πιο ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού
δεν έτυχαν –εκτός ελαχίστων εξαιρέσεων- των προνοµιακών ρυθ-
µίσεων που ελήφθησαν για άλλες επιµέρους κατηγορίες εκπαι-
δευτικών.

Ακόµη και οι ρυθµίσεις του άρθρου 13, «ειδικές κατηγορίες µε-
ταθέσεων», του προεδρικού διατάγµατος 50 του 1996, τις οποίες
διατηρεί το παρόν νοµοσχέδιο, αποκλείουν ένα µεγάλο αριθµό
των εκπαιδευτικών µε αναπηρία, αφού αυτές οι ρυθµίσεις αφο-
ρούν ένα περιορισµένο αριθµό κατηγοριών αναπηρίας. Στο πλαί-
σιο αυτό επισηµαίνω ότι η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε
Αναπηρία έχει διατυπώσει πολύ συγκεκριµένες προτάσεις, που
αποσκοπούν στη συµπερίληψη αναγκαίων, αλλά και ικανών ρυθ-
µίσεων για την ουσιαστική, ουσιαστικότατη –κατά την άποψή
µου- στήριξη των εκπαιδευτικών µε αναπηρία.

Επίσης θεωρώ, δεδοµένο ότι δεν τις λάβατε καν υπόψη σας
κυρία Υπουργέ, παρ’ όλο που σας είχαν σταλεί από τις 29 Απρι-
λίου, και εδώ επιτρέψτε µου να καταθέσω το έγγραφο της Συ-
νοµοσπονδίας, που πιθανόν σας έχει διαφύγει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ελευθέριος Αυγενάκης κα-
ταθέτει το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο βρίσκεται στο αρ-
χείο Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

Σε αυτό το σηµείο υπογραµµίσω επίσης και την ανάγκη άµε-
σου διορισµού των εκπαιδευτικών µε ποσοστό αναπηρίας 67%
και άνω, που έχουν ήδη συµπληρώσει δώδεκα µήνες προϋπηρε-
σίας, ακριβώς όπως προέβλεπε και σύµφωνα µε την παράγραφο
4 του ν. 3794/2009. Ακόµη, το άρθρο 32 µιλάει για αξιολόγηση σε
επίπεδο σχολικής µονάδας, ωστόσο µε τρόπο ασαφή και γενι-
κόλογο. Πρόκειται για µία αυτοαξιολόγηση, χωρίς τα απαραίτητα
εχέγγυα αξιοπιστίας, η οποία εισάγεται από την πίσω πόρτα
χωρίς σχέδιο και προετοιµασία, χωρίς διάλογο και οικοδόµηση
σχέσεων εµπιστοσύνης.

Επιπλέον, ο θεσµός του µέντορα που εισάγετε, δεν διευκρινί-
ζετε τι ρόλο θα έχει. Και παρ’ όλο που ο ίδιος δεν θα έχει προη-
γουµένως αξιολογηθεί, είναι σαφές ότι θα συµµετέχει στην
αξιολόγηση για τη µονιµοποίηση του δόκιµου εκπαιδευτικού.
Ακόµη, αναφέρω ότι είναι αναγκαίο να εξεταστούν οι προτάσεις
που έχει καταθέσει ακόµη και ο σύλλογος αναπληρωτών ωροµι-
σθίων καθηγητών µουσικής, που πάλι σας διαφεύγουν και σας
έχουν καταθέσει από τις 21 Απριλίου.
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Όλοι συµφωνούµε ότι τα νέα εκπαιδευτικά δεδοµένα και οι
προκλήσεις της σύγχρονης εποχής, καθιστούν αναγκαίες τις µε-
ταρρυθµίσεις της εκπαίδευσης, όχι όµως µε τέτοιου είδους αλ-
λαγές, όπως τη σηµερινή.

Για περισσότερες παρεµβάσεις και σηµειώσεις επί των άρ-
θρων θα πάρω το λόγο στις επόµενες συνεδριάσεις.

Για τους λόγους, λοιπόν, που ανέφερα, η παράταξή µας κα-
ταψηφίζει επί της αρχής το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου και ανα-
µένουµε µε ενδιαφέρον τη συζήτηση στις επόµενες ηµέρες, που
θα ολοκληρωθεί στην Ολοµέλεια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Αυγενάκη.

Το λόγο τώρα έχει η Υπουργός Παιδείας, ∆ια Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων, κ. Άννα ∆ιαµαντοπούλου.

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όταν στις προγραµµατικές δηλώσεις αναφέρθηκα στο «πρώτα ο
µαθητής», ήταν το επιστέγασµα µια µεγάλης δουλειάς που είχε
γίνει από την παράταξή µας και τους εκπαιδευτικούς σε όλη τη
χώρα, θέλοντας να συµπυκνώσουµε στο ότι σε όποια αλλαγή κά-
νουµε, η πρώτη µας προτεραιότητα θα ήταν πρώτα ο µαθητής.

∆ε µπορούσα να φανταστώ, αλήθεια, ποτέ πόσο δύσκολο είναι
αυτό και πόσες αντιστάσεις µπορεί να βρει, όσο και αν σας φαί-
νεται περίεργο. Βέβαια, αν άκουσε κανείς προσεκτικά ιδιαίτερα
τις εισηγήσεις της κ. Βόζεµπεργκ και του κ. Κουράκη, ως αντί-
στοιχους εισηγητές της Νέας ∆ηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, κα-
ταλαβαίνει πολύ καλά γιατί υπάρχουν διαφορετικές οπτικές
γωνίες και κυρίως γιατί πρέπει να δούµε ξανά το πολιτικό σύ-
στηµα, το λόγο, τις προτεραιότητες και τον παλαιοκοµµατισµό,
ο οποίος ζει και βασιλεύει µε την καλύτερη µορφή του.

Τι είδα όταν έγινα Υπουργός, τον πρώτο δύσκολο µήνα; Πε-
ντέµισι χιλιάδες κενά σε τάξεις, σε µία χώρα η οποία έχει εκατόν
ογδόντα χιλιάδες εκπαιδευτικούς, δηλαδή έχει την µεγαλύτερη
αναλογία εκπαιδευτικών ανά µαθητή σε όλη την Ευρώπη. Πέντε
χιλιάδες κενά και κάθε χρόνο ένας πολύ µεγάλος αριθµός διορι-
σµών, ο οποίος δεν εξαρτάται από τα κενά στην εκπαίδευση, ενώ
η περίφηµη αξιοκρατία και το ΑΣΕΠ, µε το οποίο πιστεύουµε ότι
γίνονται οι προσλήψεις, απλά δεν υπήρχε.

Το 32% των επιστηµόνων µπαίνει µε ΑΣΕΠ. Όλοι αυτοί οι εκατό
χιλιάδες νέοι –και σε αυτούς θα πρέπει να απευθυνθείτε- οι
οποίοι δίνουν εξετάσεις ΑΣΕΠ δεν ξέρουν ότι εν τέλει αυτοί που
προσλαµβάνονται είναι το 32%. Πώς προσλαµβάνονταν οι υπό-
λοιποι εκπαιδευτικοί;

Υπάρχουν συγκεκριµένοι πίνακες. Ο κάθε πίνακας έχει και την
εξήγησή του και τους λόγους του. Αλλά πρέπει να σας πω ότι
υπάρχει ένας πίνακας που µε βάση την εµπειρία προσλαµβάνε-
ται ένας εκπαιδευτικός, χωρίς να έχει περάσει καµµία διαδικα-
σία ΑΣΕΠ και καµµία κρίση. Στον πίνακα πολυτέκνων, τους
οποίους απολύτως σέβοµαι και βεβαίως λαµβάνεται πρόνοια την
οποία θα εξηγήσω αµέσως, προσλαµβάνεται ο κάθε πολύτεκνος,
χωρίς καµµία συµµετοχή σε κανέναν διαγωνισµό. Στον πίνακα
αναπήρων µε 67% αναπηρίας προσλαµβάνονται χωρίς καµία
προϋπόθεση διαγωνισµού ή άλλες κρίσεις. Οι απολυόµενοι από
τα ιδιωτικά σχολεία, ανεξαρτήτως του λόγου και χωρίς καµµία
προϋπόθεση, προσλαµβάνονται στην εκπαίδευση.

Ξέρετε ποιος αποφασίζει για όλα αυτά; Ο Υπουργός. Εγώ, λοι-
πόν, ως Υπουργός Παιδείας έχω πέντε πίνακες τους οποίους θα
µπορούσα να µην πειράξω καθόλου. Να πω πόσοι θα µπουν από
τους πολύτεκνους, πόσοι θα µπουν από τα άτοµα µε αναπηρία,
πόσοι θα µπουν από τα ιδιωτικά σχολεία ή και να µπουν όλοι και
να έχω µια προσωπική σχέση. Το ίδιο συµβαίνει και µε τις απο-
σπάσεις. Ο Υπουργός Παιδείας είναι βασιλεύς των αποσπάσεων
και των ρουσφετιών. Θα δώσω στοιχεία αν προκληθώ, αλλά βε-
βαίως τα έχω καταθέσει επανειληµµένα, τι υπογράφηκε από
πλευράς αποσπάσεων από τον Υπουργό. Αυτή, λοιπόν, ήταν η
δύναµη τον Οκτώβρη του 2009 του Υπουργού Παιδείας.

Μιλήσατε, κύριοι συνάδελφοι, για τον πίνακα, για τον καθένα
χωριστά. Ο τελευταίος, µάλιστα, οµιλητής από το Ηράκλειο, ανα-

φέρθηκε σε όλα τα αιτήµατα των φορέων, ένα προς ένα.
Μήπως ο λόγος που είµαστε εδώ, είναι να νοµοθετήσουµε τί

γίνεται στο σχολείο; Μήπως είµαστε εδώ για να δούµε τί χρειά-
ζεται ο µαθητής; Μήπως είµαστε εδώ για να αλλάξουµε το εκ-
παιδευτικό σύστηµα της χώρας και όχι να µαλώσουµε για το
ποιοι θα µπουν;

Εν, πάσει περιπτώσει να σας πω, ποιο είναι το πιο λυπηρό και
που είναι, πραγµατικά, η ανάσταση του πολυκοµµατισµού και
µάλιστα, από ένα κόµµα σαν το ΣΥΡΙΖΑ; Ότι απευθυνόµαστε σε
όλες τις επιµέρους οµάδες. Ξέρουµε ότι όλες αυτές οι οµάδες,
δεν έχουν ελπίδα. Όταν αναφέρεστε στους ωροµίσθιους -και ξέ-
ρεις ότι όταν λες «ωροµίσθιος» είναι ακόµη και αυτός ο οποίος
επελέγη χωρίς κανένα κριτήριο από το ∆ιευθυντή µιας µονάδας,
για να κάνει δύο ώρες και ότι αναφέρεστε σε περισσότερους από
τριάντα πέντε χιλιάδες ανθρώπους; Υπάρχει, ποτέ, περίπτωση
αυτοί οι άνθρωποι, όλοι, να ενταχθούν στο δηµόσιο σύστηµα;
Όχι. Όµως, είναι τόσο απλό να πολιτεύεσαι κοιτώντας την κάθε
οµάδα στα µάτια, τάζοντας και ουσιαστικά δηµιουργώντας προσ-
δοκίες και ξέροντας πολύ καλά, ότι σε όλα αυτά τα παιδιά, δεν
λες την αλήθεια. Σε όλους αυτούς τους ανθρώπους, που θέλουν
να µπουν στο εκπαιδευτικό σύστηµα.

Και έν πάση περιπτώσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρ-
χει ένας µεγάλος αριθµός ανθρώπων οι οποίοι δούλεψαν δύο ή
τρείς ώρες στο εκπαιδευτικό σύστηµα και είναι ωροµίσθιοι ή πε-
ρισσότερες, πέντε ή δέκα ώρες. Υπάρχουν, όµως και εκατό χι-
λιάδες νέοι άνθρωποι, οι οποίοι τελείωσαν καθηγητικές σχολές,
νοµικές σχολές, οικονοµικές σχολές, Πολυτεχνεία, τεχνικές κάθε
είδους σχολές, έχουν δικαίωµα στις εκατόν δέκα τέσσερις ειδι-
κότητες που υπάρχουν στην ∆ευτεροβάθµια Εκπαίδευση. Και
αυτοί, οι άνθρωποι δεν επελέγησαν κάποια στιγµή να γίνουν ωρο-
µίσθιοι, ώστε να µπουν στους καταλόγους.

Ξεκίνησα µε αυτό τον τρόπο, γιατί κάποια στιγµή πρέπει να εί-
µαστε ειλικρινείς. Πρέπει να ξέρουµε, ακριβώς, ποια είναι η κα-
τάσταση. Και, εν πάση περιπτώσει, ναι, υπάρχουν και κοινωνικά
κριτήρια, υπάρχουν και µεταβατικές περίοδοι, υπάρχουν και άν-
θρωποι που έκαναν τη ζωή τους, τη στάθµισαν και την προ-
γραµµάτισαν -όλα αυτά έχουν ληφθεί υπόψη- αλλά, στο τέλος
υπάρχει ένας στόχος. Ο στόχος είναι σαφής. Το πρώτο, που µας
ενδιαφέρει είναι τα προσόντα του εκπαιδευτικού που θα µπει
στην τάξη, είναι το ποιος είναι ο ρόλος του, είναι το πώς αυτός
ο εκπαιδευτικός θα έχει, εκείνες τις δυνατότητες, να αποδώσει µε
τον καλύτερο, δυνατό τρόπο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση σήµερα γίνεται υπό
τη σκιά των µέτρων που αποφασίστηκαν από την Κυβέρνηση, µέ-
τρων που ήταν µια απάντηση στο καταλυτικό δίληµµα χρεοκοπία
ή δηµοσιονοµική κάθαρση. Η επιλογή της Κυβέρνησης –και λόγω
της Ευρωπαϊκής και της εθνικής κρίσης- κατέστη αυτονόητη.
Αυτό, δε σηµαίνει ότι δεν είναι πολύ σκληρή και πάρα πολύ δύ-
σκολη. Ο ολοκληρωµένος σχεδιασµός και η ανάγκη εφαρµογής
ενός µείγµατος δηµοσιονοµικής εξυγίανσης, αναπτυξιακής
εστίασης σε συγκεκριµένους κλάδους, µε συγκεκριµένα µέτρα
και χρονοδιαγράµµατα, η κοινωνική στόχευση στους πραγµατικά
αδύναµους, είναι ένα µεγάλο στοίχηµα, ισάξιο και αντίστοιχης
αναλογίας των διληµµάτων που είχαµε µεταπολεµικά.

Σήµερα, η γενιά µας –η γενιά, όσων είµαστε σ’ αυτή τη Βουλή,
των περισσοτέρων- είναι µια γενιά, ευνοηµένη, σε σχέση µε τους
γονείς µας και σε σχέση µε τα παιδιά µας. Εµείς, καλούµαστε να
αντιµετωπίσουµε το θέµα της δικαιοσύνης, ανάµεσα στις γενιές.
Οι συνταξιούχοι δεν µπορούν και οι νέοι δεν έχουν ευκαιρίες.
Στις δικές µας πλάτες πέφτει αυτή η µεγάλη ευθύνη. Και κυρίως,
στο πολιτικό σύστηµα, στο πολιτικό σύστηµα, στο οποίο σήµερα
επικεντρώνονται τα βέλη, ο θυµός και η οργή των πολιτών.

Αν ανατρέξει κανείς στο περίφηµο βιβλίο του ∆ερτιλή για την
ιστορία της χώρας µέσα από τις κρίσεις λόγω δανεισµού και χρέ-
ους, µε τρόµο θα διαπιστώσει την επανάληψη των ίδιων φαινο-
µένων, µέσα στους δυόµισι αιώνες της λειτουργίας του
ελληνικού κράτους. Τεράστιος δηµόσιος τοµέας, φτωχά αµειβό-
µενος, πελατειακό σύστηµα, τεράστια προβλήµατα διοίκησης,
συνεχείς συγκρούσεις, µεγάλα δάνεια. Ζητήµατα τα οποία, πραγ-
µατικά, έρχονται και επανέρχονται στο δηµόσιο διάλογο.

Ήρθε η στιγµή να αλλάξουµε όλοι. Το πολιτικό σύστηµα δεν
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µπορεί παρά να αντιδράσει. Οι πολιτικοί δεν είναι φοβισµένες
σκιές, οι οποίες αντιδρούν σε κάθε είδους κραυγές και σε κάθε
είδους απειλές. Σκληρά µέτρα σηµαίνει σκληρές επιλογές για
όλους µας. ∆εν έχει καµία σηµασία, αν όλοι εµείς θα επανεκλε-
γούµε Βουλευτές. Σηµασία έχει να βάλουµε θεµέλια για κάτι
άλλο, για δικαιοσύνη, για διαφάνεια, για αλληλεγγύη. Σηµασία
έχει να βάλουµε τα θεµέλια για µια διαφορετική ισορροπία στη
χώρα. Μια ισορροπία που θα δηµιουργεί και µια ισορροπία η
οποία θα δίνει οφέλη στους πολλούς. Αυτό σηµαίνει ότι θέλουµε
µια νέα ισορροπία ανάµεσα στο ατοµικό και στο συνολικό, το δη-
µόσιο και το ιδιωτικό, το εθνικό και το τοπικό.

Όπως συµβαίνει στην ιστορία, σε όλες τις περιόδους των ανα-
ταράξεων, οι µεγάλες αλλαγές οδηγούν και επιβάλλουν πολλές
φορές αλλαγές και στην Παιδεία. Πριν δύο µήνες, το Φεβρουά-
ριο παρουσίασα στο Υπουργικό Συµβούλιο το σχέδιο για το «νέο
σχολείο». Ένα συνολικό σχέδιο αλλαγών που αφορούν την Πρω-
τοβάθµια και τη ∆ευτεροβάθµια Εκπαίδευση, που είναι η καρδιά
του εκπαιδευτικού συστήµατος και καµµιά αλλαγή δεν µπορεί να
γίνει χωρίς αυτό. Αυτό το σχέδιο είχε ένα στόχο. Εξυπηρετούσε
τη δηµόσια εκπαίδευση, υψηλής ποιότητας για όλους. Για αυτό
το «νέο σχολείο» ο µεγάλος -ίσως ο µεγαλύτερος εν ζωή παιδα-
γωγός σήµερα- ο Αλέξης ∆ηµαράς, είπε: « Όταν διάβασα το σχέ-
διο του “νέου σχολείου” είχα µελαγχολία και ικανοποίηση.
Μελαγχολία, γιατί αυτά έχουν γίνει στις περισσότερες χώρες της
∆ύσης εδώ και δεκαετίες. Ικανοποίηση γιατί, επιτέλους, µπαί-
νουµε σ’ ένα νέο παιδαγωγικό µοντέλο στο οποίο όλοι πρέπει να
δουλέψουµε.»

Μέσα σε αυτή την κρίση που ζούµε σήµερα, οφείλουµε να ξε-
περάσουµε αγκυλώσεις του 21ου αιώνα. Οφείλουµε, να τις ξεπε-
ράσουµε µε µία πολύ σαφή και συγκεκριµένη δυσκολία ότι το
σύστηµα µας, είναι ένα από τα δύο κεντρικά συστήµατα που
έχουν µείνει στην Ευρώπη. Είναι ίσως η µεγαλύτερη δυσκολία το
να διαχειρίζεσαι, ως Υπουργείο δεκαπέντε χιλιάδες σχολεία, εκα-
τόν ογδόντα χιλιάδες εκπαιδευτικούς, ενάµισι εκατοµµύριο µα-
θητές, µε τον ίδιο τρόπο, µε τους ίδιους κανόνες, χωρίς να
µπορούν να υπάρξουν οι ιδιαιτερότητες που διαφοροποιούν.

Ναι, κύριοι συνάδελφοι, τα σχολεία δεν είναι όλα όµοια. Όλα
τα σχολεία δεν είναι στις ίδιες περιοχές δεν έχουν όλα τα ίδια
προβλήµατα. Το Σύνταγµα µας είναι σαφές. Το σύστηµα πρέπει
να λειτουργήσει σε κεντρικό επίπεδο. Άρα, θα πρέπει, ξέροντας
ότι είναι πολύ δύσκολο να πάµε σε ουσιαστική αξιολόγηση και
να µπει ο κατάλληλος άνθρωπος, στην κατάλληλη θέση- να εί-
µαστε αντικειµενικοί , να έχουµε κανόνες οι οποίοι οδηγούν σε
αυτό που είπαµε πολλές φορές: «πρώτα, ο µαθητής».

Στο «νέο σχολείο» υπάρχει µια σειρά από προγράµµατα και
µεγάλες επιλογές, οι οποίες δεν είναι νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου. Είναι τα προγράµµατα σπουδών –µε όλη τη νέα φιλοσοφία-
είναι το «ψηφιακό σχολείο» το οποίο είναι το µεγάλο στοίχηµα
της εποχής, τα νέα εργαλεία που πρέπει να έχουν οι εκπαιδευτι-
κοί και οι µαθητές. Την ίδια στιγµή -και φαίνεται και µέσα αυτό το
νοµοσχέδιο- αυτό το σχολείο πρέπει να φέρει στην επιφάνεια τα
µεγάλα ζητούµενα της εποχής και αυτά είναι η κοινωνική ευθύνη,
η λογοδοσία, η διαφάνεια, η αξιοκρατία και τα αυξηµένα προσό-
ντα που πρέπει να ξεκινούν από τον εκπαιδευτικό.

∆εν είναι δυνατόν επί ώρες να ακούµε την περιγραφή του εκ-
παιδευτικού µέσα από την κοινωνική οµάδα, στην οποία ανήκει
και όχι µέσα από τα προσόντα, τα οποία έχει για να µπει στην
τάξη. Το σχολείο πρέπει σήµερα να αποτυπώνει την έννοια του
προγραµµατισµού -γι’ αυτό και είναι µε σαφήνεια αποτυπωµένο
στην αξιολόγηση και της υλοποίησης της επίτευξης στόχων, που
πρέπει να βάζει το κάθε σχολείο και η κάθε σχολική µονάδα, τη
συµµετοχή των γονέων, τη λογοδοσία στους γονείς και την το-
πική κοινωνία.

Όλα αυτά, βεβαίως, επιχειρούνται σε καθεστώς οικονοµικής
κρίσης και αυτό δεν µπορούµε να το βγάλουµε από το σχεδια-
σµό. Όµως µπορούµε. ∆ιαβάζω τι είπε ο Ευάγγελος Παπανού-
τσος: «Η παιδεία είναι λειτούργηµα και κατά κύριο λόγο
πνευµατικό. Σε αυτού του είδους τα έργα δεν γίνονται όλα µε
χρήµατα. Υπάρχουν πολλά σηµαντικά πράγµατα που µπορούµε
να κάνουµε ανέξοδα για την παιδεία. Και οι κανόνες και η αξιο-
κρατία είναι ένα από αυτά που µπορούµε να κάνουµε ανέξοδα».

Σε αυτή τη συγκυρία θα χρησιµοποιήσουµε όλα τα µέσα και
όλους τους πόρους µε τον καλύτερο τρόπο. Το νοµοσχέδιο επι-
χειρεί διοικητική αναδιοργάνωση, επιχειρεί κανόνες λειτουργίας
των σχολείων, καταπολέµηση κάθε σπατάλης. Και επιχειρούµε
προσανατολισµό των ευρωπαϊκών πόρων σ’ ένα στόχο, στο νέο
σχολείο που θα γίνει πραγµατικότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς θα γίνουν όλα αυτά; Με
ποιους; Με τους εκπαιδευτικούς. Αυτοί είναι οι πρωταγωνιστές
και αυτοί το αποδεικνύουν κάθε µέρα. Όσοι παραβρεθήκατε στην
πρόσκληση που σας είχαµε κάνει για την καινοτοµία στην εκπαί-
δευση όπου εκατοντάδες εκπαιδευτικοί απ’ όλη την χώρα πα-
ρουσίασαν τη δουλειά τους, θα είστε περήφανοι για το τι
σηµαίνει έλληνας εκπαιδευτικός, για το τι έχουν κάνει µόνοι τους
οι άνθρωποι χωρίς να ζητήσουν κανένα αντάλλαγµα σε χωριά και
σε πόλεις της πατρίδας µας.

Αυτοί οι εκπαιδευτικοί καλούνται σε πραγµατικά δύσκολες, κοι-
νωνικά, οικονοµικά συνθήκες να χτίσουν ένα νέο µέλλον για τα
παιδιά µας, να χρησιµοποιήσουν νέα εργαλεία και νέες µεθό-
δους. Κυρίως, όµως, χρειάζεται η ψυχή και η αρετή. Και έχω
πλήρη συναίσθηση ότι σε αντίθεση µε τις περισσότερες µεταρ-
ρυθµίσεις και αλλαγές δεν µπορώ να υποσχεθώ κανένα οικονο-
µικό αντάλλαγµα.

Πιστεύω, όµως, βαθιά στον έλληνα εκπαιδευτικό. Πιστεύω
βαθιά στον Έλληνα εκπαιδευτικό που είναι στα βουνά, στα νησιά,
εκεί που, κύριε Αυγενάκη, πριν από λίγο είπατε –που είστε από το
Ηράκλειο- “γιατί να µένει τρία χρόνια ο νεοδιόριστος εκπαιδευ-
τικός”; Γιατί ο νεοδιόριστος εκπαιδευτικός πρέπει να αποκτήσει
σχέση µε το σχολείο του, γιατί πρέπει να αποκτήσει σχέση µε τη
Σάµο, µε το Ηράκλειο, µε τα σχολειά της Μακεδονίας και τα
βουνά.

Ο εκπαιδευτικός, λοιπόν, αυτός στον οποίο όλοι κλείνουµε το
γόνυ, είναι ο εκπαιδευτικός στον οποίο βαθύτατα πιστεύω. Σε
αυτή τη νέα εποχή έχει αλλάξει ο τρόπος επικοινωνίας. Παίρνω
λίγες επιστολές και χιλιάδες e-mails και σας διαβεβαιώ κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, ότι η αγωνία των εκπαιδευτικών δεν είναι
τα µόρια, η αγωνία των εκπαιδευτικών δεν είναι η αποσπάσεις. Η
αγωνία των εκπαιδευτικών είναι πώς θα αλλάξουν τα πράγµατα
στην τάξη και πώς πράγµατι θα µπορέσουµε να σφυρηλατή-
σουµε την ιερή σχέση δασκάλου και µαθητή.

Λυπάµαι που τόση ώρα, µε ελάχιστες εξαιρέσεις το µόνο που
είχαµε να ακούσουµε είναι για τα µόρια των προσλήψεων και τις
κοινωνικές οµάδες, οι οποίες θα διοριστούν στο δηµόσιο. Το νέο
σχολείο περιλαµβάνει ένα σύνολο νοµοσχεδίων. Το πρώτο που
έρχεται είναι ο εκπαιδευτικός, το επόµενο είναι η νέα λειτουργία
του σχολείου, το τρίτο είναι η τεχνική εκπαίδευση και η ειδική
αγωγή. Και βεβαίως έρχεται µια σειρά από προγράµµατα, τα
οποία είναι σε εξέλιξη και όπως είχα ανακοινώσει ύψους
575.000.000 προκηρύσσονται για το ψηφιακό σχολείο, για νέα
προγράµµατα που αφορούν -όπως είπα- τα προγράµµατα σπου-
δών, αλλά και το νέο υλικό.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι για να µιλήσουµε για το
νοµοσχέδιο θα πρέπει να απαντήσουµε από την αρχή στο ερώ-
τηµα-δίληµµα: για ποιον νοµοθετούµε; Οι µαθητές που έρχονται
πολλές φορές στα έδρανα, δεν µπορούν να µιλήσουν σε αυτή
την τάξη ούτε έχουν οµοσπονδίες. Εµείς, όµως, νοµοθετούµε
για το µαθητή.

Γι’ αυτό και είπα στις επιτροπές ότι όποια πρόταση αφορά τον
µαθητή και την τάξη, είναι αποδεκτή. Νοµοθετούµε, λοιπόν, για
τον µαθητή και την τάξη; Νοµοθετούµε για το µέλλον της χώρας
και την παιδεία που θέλουµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Θέλω τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Η άλλη επιλογή είναι να συζητήσουµε εδώ για το ποιοι θα

µπουν στην εκπαίδευση, να ορίσουµε τι σηµαίνει «αδιόριστος εκ-
παιδευτικός», που σας διαβεβαιώ ότι κάθε φορά που αναφέρεστε
σε µία οµάδα, ξεχνάτε άλλες δεκαπέντε. Γιατί, βεβαίως, υπάρ-
χουν οι άνθρωποι µε ποσοστό αναπηρίας 67% και δώδεκα µήνες
εµπειρία, υπάρχουν και µονογονεϊκές οικογένειες, υπάρχουν και
οι ανάπηροι που δεν έχουν 67% αναπηρία. Εγώ έχω συνοµιλήσει
µε δεκάδες οµάδες.
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Και όσοι επιλέγουν να απαντήσουν στο δεύτερο ερώτηµα, δεν
είναι αυτό το θέµα του νοµοσχεδίου. Το νοµοσχέδιο απαντάει µε
σαφή τρόπο στα εξής θέµατα: Πρώτον, τι εκπαιδευτικό θέλουµε,
ποια είναι τα χαρακτηριστικά του νέου εκπαιδευτικού. ∆εύτερον,
πως επιλέγει το δηµόσιο τον νέο εκπαιδευτικό. Τρίτον, πώς δια-
µορφώνεται η σχέση του εκπαιδευτικού µε το σχολείο. Τέταρ-
τον, εργασιακές σχέσεις όσον αφορά πάλι στη σχέση µε το
σχολείο, δηλαδή αποσπάσεις, µεταθέσεις, αναπληρωτές.

Βεβαίως υπάρχει το τεράστιο θέµα της αξιολόγησης. Θα ανα-
φέρω πολύ επιγραµµατικά. Τι εκπαιδευτικό θέλουµε; Χρειάζεται
πιστοποιητικό παιδαγωγικής κατάρτισης και βεβαίως η ανάγκη
της διδακτικής γνώσης του αντικειµένου.

Υπάρχουν παιδαγωγοί στην Αίθουσα. Αυτή η συζήτηση για την
επιµόρφωση και για την υποχρεωτική κατάρτιση στα παιδαγω-
γικά θέµατα των εκπαιδευτικών ιδιαίτερα µετά το ’74 που έχουµε
µαζικό άνοιγµα των καθηγητικών σχολών, αλλά και µια σειρά ει-
δικοτήτων στην εκπαίδευση, που δεν έχει σχέση µε το παιδαγω-
γικό έργο, είναι το µείζον θέµα της Παιδαγωγικής. Στην
εκπαίδευση, λοιπόν, θα πρέπει να υπάρχει πιστοποιητικό παιδα-
γωγικής κατάρτισης.

∆εύτερο στοιχείο, ΑΣΕΠ. Θέλουµε ένα τρόπο εισαγωγής όλων.
Θα υπάρχει ο διαγωνισµός του ΑΣΕΠ και δεν θα υπάρχει καµµία
εξαίρεση. Βεβαίως θα υπάρχουν µόρια για τους πολύτεκνους,
αφού περάσουν το ΑΣΕΠ. Βεβαίως θα υπάρχουν µόρια, κοινω-
νικά κριτήρια, για τα άτοµα µε αναπηρίες, αφού περάσουν το
ΑΣΕΠ. Βεβαίως, θα µετράει επιπλέον κάθε µόριο προϋπηρεσίας
όποτε έγινε. Όλοι όσοι έχουν δουλέψει στην εκπαίδευση θα µε-
τράει κάθε µόριο προϋπηρεσίας, αλλά πρώτα θα χρειάζεται πι-
στοποιητικό παιδαγωγικής κατάρτισης και δεύτερον θα περνάει
το ΑΣΕΠ. Αυτό είναι ένας κανόνας. Ένας πίνακας, ένας κανόνας
για όλους.

Υπάρχει µεταβατική περίοδος διετίας. Και σας διαβεβαιώ ότι
υπάρχει– θα τα πούµε και στα άρθρα- αντιµετώπιση και των εκ-
παιδευτικών που έχουν την εικοσιτετράµηνη, τριαντάµηνη εµπει-
ρία και οι πολύτεκνοι, που εδώ στους πίνακες και για όλους θα
υπάρχει µεταβατική περίοδος. Μπορούµε, όµως, ως Βουλή να
βάλουµε ένα στόχο; Ως Έλληνες Βουλευτές να πούµε ότι θα
υπάρχει ένας τρόπος πρόσληψης, θα υπάρχει ένας κανόνας, θα
υπάρχουν συγκεκριµένα προσόντα, γιατί µας ενδιαφέρει πως
προσδιορίζουµε τον εκπαιδευτικό που µπαίνει στην τάξη.

Ο δόκιµος εκπαιδευτικός. Έχω παρουσιάσει δεκατρία συστή-
µατα, τα πρώτα στον ΟΟΣΑ. ∆εν υπάρχει άλλη χώρα που να µην
έχει περίοδο δόκιµου εκπαιδευτικού; Θα το εφαρµόσουµε και θα
σας απαντήσω και για το θέµα του µέντορα. ∆εν είναι πολύ ανα-
λυτικός ο νόµος σε αυτό το σηµείο. Είναι πολύ συνειδητό, γιατί
η εκπαίδευση δεν είναι µια διαδικασία στρατιωτική. Θα πρέπει να
δοκιµάσουµε πολλά µοντέλα µέντορα.

Και άκουσα στη συζήτηση που έγινε στη Βουλή πάρα πολύ εν-
διαφέρουσες ιδέες. Ο µέντορας µπορεί να υποστηρίζει, αλλά να
µην κρίνει στο τέλος, να κρίνονται µέντορας και εκπαιδευτικός
ως οµάδα, να δοκιµάσουµε έξι ή επτά µοντέλα. Είναι πράγµατα
τα οποία θα τα κάνουµε πρώτη φορά.

Η σχέση µε το σχολείο. Παραµονή τρία χρόνια στον τόπο διο-
ρισµού. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ένα από τα θέµατα
τα οποία έχουν ξεσηκώσει θύελλα. Πραγµατικά τα άκουσα µόνο
από τον κ. Αυγενάκη. Υπάρχει Βουλευτής που διαφωνεί ότι πρέ-
πει όταν διορίζεται ο εκπαιδευτικός να µένει στο σχολείο του τρία
χρόνια; Είναι δυνατόν από την πρώτη µέρα που µπαίνει ένας εκ-
παιδευτικός να φεύγει µε αποσπάσεις και µεταθέσεις; Στο τρίτο
χρόνο θα δίνονται ιδιαίτερα µόρια. Και αυτό είναι µία σοβαρή
πρόταση την οποία δεχθήκαµε από την ∆ΟΕ.

Υπάρχουν πολλά ζητήµατα, παραδείγµατος χάριν υπεραριθ-
µία στα σχολεία. ∆εν ξέρω αν υπάρχει άλλη χώρα που έχει το
θεσµό σε ένα σχολείο να υπάρχουν υπεράριθµοι εκπαιδευτικοί.
Φαντάζοµαι ότι δεν υπάρχει κανείς που να συµφωνεί µε αυτό.
∆εν θα υπάρχουν υπεραριθµίες, όπου υπάρχουν υπεράριθµοι εκ-
παιδευτικοί θα µετακινούνται µε βάση τις ανάγκες της εκπαίδευ-
σης.

Άκουσα και πάλι από το ΣΥΡΙΖΑ ότι είναι εξωφρενικό να θέ-
λουµε να διορίσουµε µε βάση τις ανάγκες της εκπαίδευσης. Αλλά
µε τι θα διορίζουµε; ∆εν θα πρέπει να ξέρουµε πόσες ειδικότη-

τες θέλουµε; Σε ποιες περιοχές; Πόσα σχολεία έχουν ανάγκη;
ΜΙΧΑΛΗΣ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Πότε το είπαµε αυτό;
ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας ∆ιά Βίου

Μάθησης και Θρησκευµάτων): Λοιπόν, από το Σεπτέµβριο πα-
ρουσιάζουµε την κάρτα του κάθε σχολείου -πόσοι υπηρετούν,
πόσοι µαθητές, πόσες τάξεις, ποια η κίνηση του σχολείου, πώς
λειτουργεί- ώστε να γνωρίζουµε την πραγµατικότητα στην εκ-
παίδευση.

Εργασιακές σχέσεις. Κανείς δεν είπε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι σταµατάει ο διαχωρισµός ωροµισθίου και αναπλη-
ρωτή. Θα έχουν ίδια δικαιώµατα. Έξι ώρες, επτά ώρες! Θα έχει
ίδια δικαιώµατα ο ωροµίσθιος. Σταµατάει αυτή η διάκριση που
δεν έπαιρναν δώρα, που δεν είχαν επιδόµατα, που δεν πληρώ-
νονταν σε περίπτωση που το σχολείο σταµατούσε για λόγους
του σχολείου κι όχι από δική τους υπαιτιότητα. Σταµατάει αυτή
η δουλεία και η οµηρία της λογικής του ωροµισθίου. Και θα προ-
σπαθήσουµε -θα είναι η πρώτη χρονιά- να µειώσουµε στο ελάχι-
στο τους ανθρώπους που κάνουν τρεις και τέσσερις ώρες.
Ξέρετε ότι έχουµε πάνω από δέκα χιλιάδες ωροµισθίους, στους
οποίους οι διευθυντές εκπαίδευσης “µοίραζαν” ώρες µε δίωρα
και τρίωρα σε ωροµίσθιους για να µπαίνουν στους πίνακες; Αυτά
δεν βρέθηκε κανένας τόσα χρόνια να τα καταγγείλει; Να µπαίνει
σ’ ένα σχολείο για ένα µάθηµα ένας µε τρεις ώρες, ένας µε τέσ-
σερις ώρες, να διαλύεται το σχολείο για να µπαίνουν σε πίνακες;

Όσον αφορά το θέµα των µεταθέσεων και των αποσπάσεων,
επειδή κι εδώ ειπώθηκαν πολλά. Το Υπουργείο Παιδείας λει-
τουργεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια µε αποσπασµένους εκπαι-
δευτικούς γιατί δεν έγιναν προσλήψεις διοικητικών υπαλλήλων.
Έχει, λοιπόν, ένα πολύ σηµαντικό ποσοστό 60%, το οποίο είναι
αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί. Το ίδιο συµβαίνει, βεβαίως και σε
πάρα πολλούς φορείς του Υπουργείου, σε πανεπιστήµια, σε τε-
χνικές σχολές. Είναι δεκαεννιά χιλιάδες οι αποσπασµένοι εκπαι-
δευτικοί. Οι µισοί απ’ αυτούς είναι αποσπασµένοι σε διαφόρων
ειδών σχολεία και οι άλλοι µισοί σε διοικητικές υπηρεσίες.

Λοιπόν, καµµία απόσπαση, αν δεν υπάρχει αναπλήρωση.
Φέτος, ο στόχος είναι το 50% όλων της διοίκησης να επιστρέψει
πίσω στις θέσεις τους, µε στόχο σε µία τριετία να καταφέρουµε,
εφόσον αντιµετωπίσουµε το θέµα των διοικητικών µε µετατάξεις,
να είναι όλοι οι εκπαιδευτικοί στα σχολεία τους.

Τελειώνω µε το θέµα της επιλογής, όσον αφορά τις εργασια-
κές σχέσεις. Μην µπερδεύετε και µη συγχέετε τη συνέντευξη για
την πρόσληψη µε την συνέντευξη για την επιλογή στελεχών. ∆εν
µπορείς να πας σε επιλογή διευθυντή ή σε επιλογή σχολικού
συµβούλου χωρίς συνέντευξη. Από είκοσι µόρια έγινε δεκαπέ-
ντε. Η επιλογή των στελεχών της διοίκησης, ο πρόεδρος θα περ-
νάει από την Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων –δεν ξέρω αν
σας διέφυγε αυτό- και βεβαίως, θα µπορεί ο καθένας ηλεκτρο-
νικά να ξέρει ακριβώς τα µόρια που έχει, όπως τα έχουµε προσ-
διορίσει και κάνοντας και αλλαγές, τις οποίες δεχθήκαµε µετά
από τη συζήτηση στη Βουλή.

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα της αξιολόγη-
σης είναι ένα θέµα που συζητείται και ξανασυζητείται, νοµοθε-
τείται, ξανανοµοθετείται στη χώρα. ∆εν υπάρχει περίοδος,
προσπάθεια αλλαγής εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης που να µην
έχει µπει το θέµα της αξιολόγησης. Η ελληνική κοινωνία και το
σύνολο των εκπαιδευτικών το αποδέχεται.

Η αξιολόγηση θα ξεκινήσει το Σεπτέµβριο. Και έχουµε δε-
σµευθεί στη Βουλή -γιατί πρέπει να το παρουσιάσουµε σ’ ένα
δίωρο, το πώς θα γίνει η αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου σε
πρώτη φάση- προγραµµατισµός το Σεπτέµβριο µε πέντε συγκε-
κριµένους στόχους, σε πέντε συγκεκριµένα επίπεδα. Αυτοί οι
στόχοι θα κρίνονται από την ίδια την εκπαιδευτική κοινότητα, πα-
ρουσίαση του έργου και του προγραµµατισµού στο τέλος της
σχολικής περιόδου στη σχολική κοινότητα, δηµοσίευσή του στο
διαδίκτυο, παρακολούθηση από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, πα-
ρέµβαση άµεση στα σχολεία που έχουν µεγάλη ανάγκη. Ακο-
λουθεί, βεβαίως, και η αξιολόγηση των εκπαιδευτικών, µέσα στο
πλαίσιο της αξιολόγησης του εκπαιδευτικού έργου, γιατί ο επι-
θεωρητισµός πέθανε και πουθενά δεν υπάρχει η λογική της αξιο-
λόγησης του εκπαιδευτικού, όπως ενός δηµοσίου υπαλλήλου,
ενός τραπεζικού υπαλλήλου, µε µοντέλα που υπάρχουν σ’ όλες
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τις χώρες, αξιολόγηση των διευθυντικών στελεχών και πώς κά-
νουν τη δουλειά τους και βεβαίως, αξιολόγηση του σχολικού
συµβούλου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας διαβεβαιώ ότι όλη αυτή η
περίοδος ήταν µία πολύ δύσκολη διαδικασία, γιατί υπάρχουν δε-
κάδες στην κυριολεξία σύλλογοι ανθρώπων, οι οποίοι κινούνται
γύρω από την εκπαίδευση µε τα δικά τους θεµιτά συµφέροντα
και µε τις δικές τους προσδοκίες. Είµαστε, όµως, απολύτως απο-
φασισµένοι -µέσα στη συνολικότερη κρίση και στο σχολείο και
στην εκπαίδευση,- να αλλάξουµε τα δεδοµένα. Το σύνθηµα:
«Πρώτα ο µαθητής» θα γίνει πράξη. Το σύνθηµα και η βαθιά πε-
ποίθηση ότι το σύνολο των εκπαιδευτικών της χώρας θέλουν να
δουλέψουν και να παράγουν έργο για να υπηρετήσουν αυτήν την
ιερή σχέση µαθητή-δασκάλου θα γίνει πράξη.

Θέλω να πιστεύω ότι απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής υπάρ-
χουν συνάδελφοι, οι οποίοι θα υποστηρίξουν και θα βοηθήσουν
και στο Κοινοβούλιο και στις περιοχές τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆η-
µοκρατίας, ο κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος για δώδεκα λεπτά.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, πριν από ένα χρόνο τα στελέχη της πολιτικής
ηγεσίας του ΠΑΣΟΚ διατυµπάνιζαν ότι είναι έτοιµοι να κυβερνή-
σουν, ότι διαθέτουν συγκεκριµένο σχέδιο διακυβέρνησης και
προσέθεταν ότι υπάρχουν χρήµατα. Υπόσχονταν ότι θα δώσουν
αυξήσεις πάνω από τον πληθωρισµό και 1.000.000.000 ευρώ για
την εκπαίδευση.

Σήµερα, µε αφορµή το νοµοσχέδιο, το οποίο συζητάµε, προ-
κύπτει ότι σχέδιο διακυβέρνησης δεν υπήρχε και δεν υπάρχει
γιατί µια κυβέρνηση µε ισχυρή και πρόσφατη λαϊκή ετυµηγορία
δεν καταθέτει σχέδιο νόµου µε αποσπασµατικές διατάξεις, οι
οποίες υπηρετούν συγκεκριµένες σκοπιµότητες, αλλά νόµο-πλαί-
σιο, ο οποίος ανταποκρίνεται σε αρχές και αξίες και προδιαγρά-
φει µια αισιόδοξη προοπτική για το µέλλον της εκπαιδευτικής
κοινότητας.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, ησυχία στην Αίθουσα.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Νόµο-πλάισιο η Κυβέρνηση

ΠΑΣΟΚ δεν κατέθεσε. Χρήµατα, όχι µόνο δεν υπάρχουν, αλλά
καταφεύγουν στο µηχανισµό στήριξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Αυξήσεις δεν δίνουν,
αλλά περικόπτουν και τους ταπεινούς µισθούς των εκπαιδευτι-
κών. Οι δαπάνες για την παιδεία αυξήθηκαν ελάχιστα και κατα-
φεύγει πλέον σε µέτρα και πολιτικές περιορισµένης σηµασίας
και αµφιβόλου αποτελεσµατικότητας.

Χαρακτήρισε η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, την πολιτική του
Υπουργείου Παιδείας ως επανάσταση του αυτονόητου. Κατά τη
γνώµη µου, η πλέον ειλικρινής οµολογία απουσίας οράµατος.
Στο παρελθόν, το αυτονόητο ήταν στόχος των κοµµατικών πρα-
κτικών του ΠΑΣΟΚ. Περισσότερο κράτος, αυξηµένη γραφειο-
κρατία, όργανα επί οργάνων, εµπλεκόµενες αρµοδιότητες,
ισοπέδωση της αξιοκρατίας, απουσία ελέγχου, άρνηση κάθε δια-
δικασίας αξιολόγησης, ακραίες διεκδικήσεις, όλα αυτά έτυχαν
της υποστήριξης του ΠΑΣΟΚ. Το κλίµα αδιαλλαξίας των τελευ-
ταίων ηµερών, το οποίο εισπράττει η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Παιδείας, είναι αποτέλεσµα της πολιτικής κουλτούρας, την
οποία το κόµµα αυτό καλλιέργησε στην ελληνική κοινωνία.

Κυρία Υπουργέ, απουσία οράµατος, αλλά και συµβιβασµούς,
µε ό,τι υπηρετεί τον κοµµατισµό και τα δόγµατα κρατισµού στην
εκπαίδευση. Αδυνατείτε να παρακολουθήσετε τις εξελίξεις της
διεθνούς εκπαιδευτικής κοινότητος και εµφανίζεστε –η πολιτική
ηγεσία- ανίκανη να ανταποκριθεί στις περιστάσεις.

Θα αναφέρω χαρακτηριστικά παραδείγµατα. Προπαγανδίζετε
ότι αξιολογείτε βιογραφικά για να επιλέξετε τα στελέχη της Κυ-
βέρνησης και στο τέλος τοποθετείτε συνδικαλιστές της ΠΑΣΚΕ.

Οµιλείτε για αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου. Κάνατε

εκτεταµένη αναφορά και στις οµιλίες σας για αξιολόγηση του εκ-
παιδευτικού. ∆υστυχώς, τα παραπέµπετε σε προεδρικό διάταγµα
και σε συζήτηση, η οποία θα ακολουθήσει στην Επιτροπή Μορ-
φωτικών Υποθέσεων.

Αναγνωρίζετε τη συµβολή της ιδιωτικής εκπαίδευσης στην
ανάπτυξη του εκπαιδευτικού συστήµατος, αλλά επιµένετε στον
ασφυκτικό κρατικό έλεγχο των λειτουργικών διαδικασιών της
ιδιωτικής εκπαίδευσης και καταστρέφετε κάθε µορφή άµιλλας
και ανταγωνισµού. Είναι πρωτοφανής η αντίληψη για µια πολι-
τική ηγεσία χώρας-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης να αντιµε-
τωπίζει τη σφαίρα της ιδιωτικής εκπαίδευσης σαν προέκταση του
σκληρού βραχίονα του κράτους.

Αρνηθήκαµε να ψηφίσετε το ν. 3696 2008 για τη µεταλυκειακή
εκπαίδευση. Σπιλώσατε την προηγούµενη πολιτική ηγεσία ότι
έδωσε τις άδειες την παραµονή των εκλογών και τώρα, εσείς δί-
νετε τις άδειες µε αµφιβόλου ποιότητας αλλαγές, τις οποίες κά-
νατε και θα αναφερθούµε στα άρθρα.

Καταργείτε τη βάση του 10 για την πρόσβαση των αποφοίτων
λυκείου στην Τριτοβάθµια Εκπαίδευση, πρακτική απόλυτα σύµ-
φωνη βέβαια µε την παράδοση ΠΑΣΟΚ, της ιστορικής φράσης
του ιδρυτή σας «κατάργηση των Πανελληνίων Εξετάσεων» οι
οποίες παρά τις δεκαετίες που κυβερνήσατε εξακολουθούν να
παραµένουν.

Καλλιεργείτε φρούδες ελπίδες στους νέους φοιτητές µε σπου-
δές σε τµήµατα ΑΕΙ ή και ΤΕΙ των οποίων οι απόφοιτοι ουδεµία
πρόσβαση έχουν στην αγορά εργασίας.

Και την ίδια ώρα, πληροφορείτε αποκλειστικά τους φίλους
σας, δηµοσιογράφους να προβάλουν θέσεις για την αναδιοργά-
νωση της Τριτοβάθµιας Εκπαίδευσης, µε την κατάργηση όπως
λένε τα δηµοσιεύµατα, όχι εσείς Πανεπιστηµίων και ΤΕΙ.

Από τη µία κάνετε «εµπόριο» ελπίδων προς τη νέα γενιά και
από την άλλη βαρύνετε τον προϋπολογισµό σε µια περίοδο κρί-
σιµη µε τµήµατα και λειτουργικές δαπάνες που δεν προσφέρουν
τίποτα. Για την δε επαγγελµατική εκπαίδευση, συνέδρια, συν-
διασκέψεις ως αντιπολίτευση, στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν
υπάρχει αναφορά παρά µονάχα σε ό, τι αφορά τον έλεγχο της δι-
οικητικής δοµής και της επαγγελµατικής εκπαίδευσης.

Αποσπάσεις. Έχετε περιορίσει τις φιλοδοξίες σας παρά τις
εξαγγελίες για το νέο σχολείο σε ό,τι αφορά τα διοικητικά θέ-
µατα και τη διαχείριση ανθρώπινου δυναµικού και αυτό χωρίς
πολύ σοβαρή προετοιµασία. Έλεγχος των αποσπάσεων, περιο-
ρισµό των προσλήψεων αναπληρωτών και ωροµισθίων, µη ανα-
γνώριση της προϋπηρεσίας µετά από συγκεκριµένο χρονικό
διάστηµα και την ίδια ώρα µας είπατε πριν από λίγο ότι έχετε πε-
ρισσότερους από χίλιους αποσπασµένους στο Υπουργείο, έχετε
διαθέσει αποσπασµένους σε άλλους οργανισµούς του Υπουρ-
γείου Παιδείας που πρέπει να λειτουργούν, αλλά βεβαίως δεν
παραλείπετε να σπιλώνετε την προηγούµενη πολιτική ηγεσία και
να λέτε ότι κάναµε κατάχρηση των αποσπάσεων.

Κυρία Υπουργέ, όταν λέτε ότι έχετε δεκαοκτώ χιλιάδες απο-
σπασµένους, όταν λέτε ότι έχετε έξι χιλιάδες κενά, τι σας εµπό-
δισε να ανακαλέσετε τις αποσπάσεις και να στείλετε τους
εκπαιδευτικούς στα σχολεία; ∆ιότι αυτό, είναι από την µια µεριά
να σπιλώνετε την πολιτική ηγεσία και από την άλλη να µην ανα-
λαµβάνετε τις ευθύνες σας. Είχατε έξι χιλιάδες κενά και είχατε
και δεκαοκτώ χιλιάδες αποσπασµένους; Αρκούσε µια υπουργική
απόφαση. Γιατί δεν διώχνετε τους χίλιους που έχετε στο Υπουρ-
γείο; Και µου λέτε να σας προκαλέσουµε;

Κυρία Υπουργέ, στη δική σας πρόκληση έχω ανταποκριθεί.
Ακούω τόσους µήνες για τις αποσπάσεις. Σας έχω καταθέσει,
λοιπόν, εδώ –παρ’ ότι δεν είµαι από τους Βουλευτές που κατα-
θέτουν ερωτήσεις- και το καταθέτω στα Πρακτικά επτά ερωτή-
σεις που αφορούν τη διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού. Απ’
τα µέσα Μαρτίου, δεν απαντήσατε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ξέρετε γιατί δεν απαντήσατε; Γιατί θα κατέρρεε ως χάρτινος
πύργος αυτή η επιχειρηµατολογία που έχετε. ∆εν θα στέλνατε
εκπαιδευτικούς στον ΟΕΠΕΚ, στο Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευ-
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νας –προχθές ήρθε εδώ ο Πρόεδρος στον οποίο προτείνατε- τα
2/3 των υπαλλήλων είναι αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί. Θα το
κλείσετε το Κέντρο Εκπαιδευτικής Έρευνας, θα κλείνατε τον
ΟΕΕΚ, θα κλείνατε τα παιδαγωγικά τµήµατα του Πανεπιστηµίου
αν δεν κάναµε αποσπάσεις; Αυτές είναι οι αλήθειες και γι’ αυτό
και δεν απαντάτε στις ερωτήσεις τις οποίες καταθέτουµε. Μη µι-
λάµε, λοιπόν, περί προκλήσεων. Αλλά εδώ το θέµα είναι ότι δεν
έχετε τώρα και τον αξιόπιστο µηχανισµό που µας τα λέτε να το
αντιµετωπίσετε. ∆εν αρκεί η κάρτα του σχολείου, έχετε τα υπη-
ρεσιακά συµβούλια, έχετε τις διαφορετικές συνεδριάσεις των
διαφόρων ΠΥΣΠΕ-ΠΥΣ∆Ε που πώς θα κάνετε αυτή τη διαχείριση
χωρίς έναν αξιόπιστο µηχανισµό; Τι θα κάνετε δηλαδή; Θα κλεί-
σετε τα γυµνάσια και τα λύκεια µε πέντε και έξι µαθητές για να
περιορίσετε τους αναπληρωτές και τους ωροµισθίους; Θα κα-
ταργήσετε τα τµήµατα Αθλητικής διευκόλυνσης; Τι θα κάνετε;
∆εν θα δώσετε εκπαιδευτικούς ειδικοτήτων στα δηµοτικά σχο-
λεία και στα γυµνάσια που χρειάζονται; ∆εν θα συνεχίσετε την
πολιτική στήριξης των ολοήµερων σχολείων;

Και εν πάση περιπτώσει, τι απαντάτε στους εκπαιδευτικούς οι
οποίοι υπηρετούν σήµερα ως αναπληρωτές σε κάθε γωνιά της
χώρας, και έχουν την ελπίδα της πρόσβασης στη µόνιµη θητεία,
στην εκπαιδευτική κοινότητα; Σήµερα υπηρετούν σε κάθε γωνιά
της πατρίδας µ’ αυτήν την ελπίδα, έρχεστε εσείς και ακυρώνετε
µία κοινωνική, πολιτική συµφωνία µε νοµιµοποίηση δηµοκρατική.
Νόµοι του κράτους είναι όλα αυτά. Έχουν θεσµοθετηθεί τα πε-
ρισσότερα επί των προηγούµενων κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και µην
τα χρεώνετε όλα στη Νέα ∆ηµοκρατία και µιλάτε και για παλαιο-
κοµµατισµό. ∆ιότι εµείς, ελάχιστα αλλάξαµε απ’ αυτές τις διαδι-
κασίες. Και σας ρωτώ. Από πότε το κράτος αιφνιδιάζει τους
πολίτες; Από πότε ακυρώνει όνειρα και σχεδιασµούς;

Θέλετε και άλλο παράδειγµα; Πολύτεκνοι. Ανεφέρθησαν και
άλλοι συνάδελφοι και η εισηγήτρια µας η κ. Βοζεµπεργκ. Κατα-
θέτω τα κείµενα της Ανωτάτης Συνοµοσπονδίας Πολυτέκνων Ελ-
λάδος και της Πανελλήνιας Ένωσης Εκπαιδευτικών Πολυτέκνων
για να σας ξαναθυµίσουµε τα επιχειρήµατά τους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Νέα ∆ηµοκρατία ψήφισε αυτό το νόµο αναγνωρίζοντας την
εθνικής σηµασίας ανάγκη για την προστασία των πολύτεκνων οι-
κογενειών. Είναι αυτό αδίκηµα, αµάρτηµα; Όπως και άλλα για να
απαντήσω και σε άλλο συνάδελφο ο οποίος είπε: Τι έκανε η Νέα
∆ηµοκρατία; Είχαµε καταθέσει στην πολιτική ηγεσία σειρά ερω-
τήσεων και δεν απαντούσε. Τι έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία; ∆ιατή-
ρησε το εξήντα σαράντα, 60% από το ΑΣΕΠ, 40% από τους
άλλους πίνακες. Αναγνώρισε την εικοσιτετράµηνη προϋπηρεσία
σ’ όσους είχαν µία επιτυχία ΑΣΕΠ και την τριαντάµηνη σε όσους
δεν είχαν επιτυχία. Πολύτεκνοι, τρίτεκνοι, εκπαιδευτικοί Με Ειδι-
κές Ανάγκες, νόµος για την ειδική αγωγή και την ίδια ώρα που
λέτε ότι δεν κάναµε τίποτα και έχουν γίνει όλα αυτά, ο ίδιος συ-
νάδελφος είπε ότι: «Πρέπει να συµφωνήσουµε, ότι θα πρέπει να
ισχύει µόνο η διαδικασία ΑΣΕΠ» αλλά, επέκρινε τη Νέα ∆ηµο-
κρατία ότι δεν είχε κάνει τίποτα και αποσιώπησε όλα αυτά τα
οποία παρουσίασα.

Επιλέξατε ως µήνυµα «Πρώτα ο µαθητής». ∆εν µας εκπλήσ-
σετε, διότι στην πραγµατικότητα δεν σας ενδιαφέρει η αναγέν-
νηση του όλου εκπαιδευτικού συστήµατος, αλλά η γνωστή
λαϊκιστική προσέγγιση των οικογενειών, των µαθητριών και των
µαθητών. Να ακούνε οι γονείς ότι νοιαζόµαστε πρώτα για το µα-
θητή.

Και γιατί όχι πρώτα τα προγράµµατα σπουδών; Και γιατί όχι
πρώτα οι νέες τεχνολογίες; Και γιατί όχι πρώτα οι υποδοµές στις
οποίες εκπαιδεύεται ο µαθητής; Και γιατί όχι οι εκπαιδευτικοί οι
οποίο προσφέρουν αγωγή και γνώση στο µαθητή;

Για εµάς, η υπόθεση της ελληνικής παιδείας εµπεριέχει σεβα-
σµό και αναγνώριση σε όλους τους παράγοντες και συντελεστές
µέσω των οποίων πραγµατώνεται το έργο της. Καταθέτω στα
Πρακτικά το έργο του Οργανισµού Σχολικών Κτηρίων της πε-
νταετίας, εύχοµαι να το επιτύχετε και να µας ξεπεράσετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να δούµε όµως, 1.800.000.0000 ευρώ για τις σχολικές υπο-
δοµές. Για τους εκπαιδευτικούς. ∆εν λύσαµε όλα τα προβλή-
µατα. ∆ώσαµε όµως, τα 176 ευρώ ως επίδοµα, κάτω από
δύσκολες συνθήκες, εξαιρετικά δύσκολες δηµοσιονοµικές συν-
θήκες. Εκπαιδευτικοί, προγράµµατα επιµόρφωσης, νέες τεχνο-
λογίες και δωρεάν διανοµή φορητών ηλεκτρονικών υπολογιστών
στις µαθήτριες και τους µαθητές πρώτης γυµνασίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Προγράµµατα περιβαλλοντικής εκπαίδευσης, ιδιαίτερη υπο-

στήριξη των µουσικών και καλλιτεχνικών σχολείων, εξοπλισµός
µε σύγχρονα µουσικά όργανα, νέες κτηριακές υποδοµές.

Κυρία Υπουργέ, πηγαίνετε µία επίσκεψη στα µουσικά σχολεία
των Τρικάλων της Καρδίτσας, που θυµάµαι πρόχειρα, στο ΕΠΑΛ
Καλαµαριάς, στο ΕΠΑΛ Σταυρούπολης, που θα πάτε να το εγκαι-
νιάσετε κάποια στιγµή, να δείτε τα βιοκλιµατικά σχολειά που γρά-
φατε σε ένα από τα κείµενά σας ότι χτίζαµε σχολεία µε
προδιαγραφές του 1800. Λυπούµαι που σας παρασύρουν σε τέ-
τοιες τοποθετήσεις κάποιοι εκ των συνεργατών σας.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Λυκουρέντζο, το βιοκλιµατικό που
αναφέρετε είχε χτιστεί πριν αναλάβετε την κυβέρνηση.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρό-
σωπε, κάνετε λάθος και µπορώ να σας καταθέσω, συγκεκριµένα
αύριο εδώ τις ηµεροµηνίες κατά τις οποίες χτίστηκαν τα σχολεία
και εγκαινιάστηκαν. Εν πάση περιπτώσει το ζήτηµα δεν είναι να
µου λέτε ποιος ξεκίνησε ή δεν ξεκίνησε το σχολείο το ζήτηµα
είναι ότι η Ελλάδα διαθέτει αυτά τα σχολεία και εσείς προσπα-
θείτε να παραγνωρίσετε αυτήν την πραγµατικότητα, να την πλα-
στογραφήσετε γιατί τι επιδιώκετε; Είναι τόσο σπουδαίος στόχος
νοµίζετε, να χτυπάτε τη Νέα ∆ηµοκρατία; Αυτή είναι η φιλοδοξία
σας και µε τέτοιας ποιότητας επιχειρήµατα;

Σας είπα και την προηγούµενη εβδοµάδα. Χτυπήστε µας όσο
θέλετε αλλά µε στοιχεία, δεν ζητούµε καµµιά επιείκεια. Αλλά, όχι
όµως, «βιοµηχανία λάσπης» απέναντι στην προηγούµενη πολι-
τική ηγεσία και στο έργο της Νέας ∆ηµοκρατίας και ευχολόγια
για πενιχρά αποτελέσµατα.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, επειδή τέθηκε το θέµα της πολιτικής
συγκυρίας στην οποία βρισκόµαστε αυτήν τη στιγµή, θέλω να
θυµίσω ότι η πρωτοβουλία του κ. Σαµαρά ήταν να συνέλθει το
Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχηγών κάτι το οποίο για άλλους λό-
γους εκτός από τον κ. Σαµαρά δεν επετεύχθη.

Και εν πάση περιπτώσει και σε αυτό το θέµα σταµατήστε, επι-
τέλους, να χάνετε µια µεγάλη ευκαιρία.

Ο Πρωθυπουργός έπρεπε να απευθυνθεί σε όλους, να ζητήσει
την εθνική συστράτευση, την οποία υπαινιχθήκατε, κυρία
Υπουργέ, µε έντιµο, ειλικρινή, ευθύ λόγο απ’ όλους και να συ-
στρατευθούµε, όχι να καλούµεθα να υπογράψουµε ειληµµένες
αποφάσεις και όχι να κατηγορούµεθα εµείς συλλήβδην για όλα
όσα έγιναν στην Ελλάδα. Ούτε το «Τσοβόλα δώστα όλα» είπαµε
εµείς, ούτε τα ξεγυµνώµατα στην Οµόνοια για την ιδιωτικοποί-
ηση των αστικών συγκοινωνιών ήταν πράξεις και έργα των στε-
λεχών της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Οι προκλήσεις του µέλλοντος είναι σηµαντικές, είµαστε έτοι-
µοι να ανταποκριθούµε σ’ αυτές, αρκεί να έχουµε κι από εσάς τη
διάθεση να δεχθείτε τη συναίνεση και να µας αντιµετωπίσετε µε
δίκαιο, ειλικρινή και τίµιο τρόπο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Λυκουρέντζο.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Πανελλή-

νιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Πέτρος Ευθυµίου για δώδεκα
λεπτά.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνέδελφοι, η οµιλία
του κ. Λυκουρέντζου µου δίνει µια ευκαιρία να εξηγήσω µε ποιο
τρόπο θα τοποθετηθώ για το νοµοσχέδιο που καταθέτει η Κυ-
βέρνηση και για το διάλογο που έχει αναπτυχθεί.

Θα τοποθετηθώ, όχι ως τυπικός Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
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πος του ΠΑΣΟΚ, αλλά ως ένας άνθρωπος. Έχω στην κοινωνική
µου διαδροµή πετύχει πάρα πολλούς ανθρώπους, που καυχώ-
νται για την οικογένειά τους που είχε ανθρώπους µε αξιώµατα
κ.λπ.. Εγώ το αντίστοιχο καύχηµα έχω ότι εδώ και τρείς γενιές η
οικογένειά µου και εγώ προσωπικά είµαι ταυτισµένος µε την εκ-
παίδευση.

Ο παππούς µου, ο Θόδωρος Ευθυµίου, Σχολάρχης, αν και βε-
νιζελικός, δεν πήγε στο δηµόσιο όταν ο Βενιζέλος µονιµοποίησε
τους δηµοσίους υπαλλήλους, για να φτιάξει το πρώτο πρότυπο
ιδιωτικό σχολαρχείο στη Λάρισα, για να πραγµατοποιεί καινοτό-
µες διδασκαλίες. Ο πατέρας µου φιλόλογος, η µητέρα µου δα-
σκάλα, δύο αδελφές του πατέρα µου δασκάλες. Στο Α’ Σχολείο
Κατερίνης, ∆ηµοτικό, βρίσκεται η προτοµή της Σοφίας Ευθυµίου,
της θείας µου, που ως γνήσια δασκάλα στην πρώτη µάχη του Εµ-
φυλίου, δεν έφυγε από το σχολείο της. Έµεινε να βοηθήσει τραυ-
µατίες και σκοτώθηκε εκεί. Η αδελφή µου είναι καθηγήτρια στο
Πανεπιστήµιο Αθηνών.

Εγώ δούλεψα δέκα χρόνια στη µέση εκπαίδευση ως φροντι-
στής. Έξι χρόνια είχα ιδιωτικό νηπιαγωγείο, πέρασαν από τα
χέρια µου δύο χιλιάδες µαθητές, δύο είναι Βουλευτές σ’ αυτήν
την Αίθουσα. Και δούλεψα και δύο χρόνια στο δηµόσιο Πανεπι-
στήµιο ως επισκέπτης καθηγητής, εργάστηκα ως εµπειρογνώ-
µων για την Ευρωπαϊκή Ένωση, πριν καν γίνει η DG, η Γενική
∆ιεύθυνση, τη δεκαετία του ’90 για θέµατα εκπαίδευσης. Ήµουν
στην Επιτροπή Παιδείας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και τέλος
είχα την τιµή να θητεύσω τέσσερα χρόνια Υπουργός Παιδείας.

Αν θέλουµε να µιλάµε για την παιδεία και αν πιστεύουµε ότι
είναι το κλειδί για τα πάντα στον τόπο, πρέπει να µην είναι προ-
σχηµατική η συζήτηση, να µην είναι κοµµατική, να µην είναι στη-
ριγµένη σε οτιδήποτε επιµέρους, αλλά στο πιο ουσιώδες νόηµα
του δηµόσιου συµφέροντος, που είναι ότι αυτή η χώρα, ακόµα
και αν δεν είχε την κρίση χρειάζεται την πιο υψηλή ποιοτική παι-
δεία και ίσως µπήκε στην κρίση, γιατί δεν την είχε.

Γιατί το ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα δεν χαρακτηρίζεται
από το ύψος ποιότητας και δεν είναι θέµα, δυστυχώς, η παιδεία
της ισχύος των εθνών. ∆ιότι σήµερα, κοινά αναγνωρισµένο, διε-
θνώς, το καλύτερο εκπαιδευτικό σύστηµα είναι το φινλανδικό,
µιας χώρας από τις πιο µικρές στην Ευρώπη, αλλά επί της ου-
σίας πιο ισχυρές. Γιατί; Γιατί έχτισαν µε επιµονή και προσπάθεια
το πιο άρτιο εκπαιδευτικό σύστηµα.

Κατηγορείτε την Κυβέρνηση ότι έφερε ένα αποσπασµατικό νο-
µοσχέδιο. Η Υπουργός εξήγησε ότι το νοµοσχέδιο είναι το πρώτο
από µια σειρά νοµοσχεδίων σε όλους τους τοµείς, έτσι ώστε να
αρχίσουν να µπαίνουν τα πράγµατα σε µία σειρά και οι αρχές
του νοµοσχεδίου είναι που πρέπει να συζητηθούν πολύ καθαρά.
Υπάρχει κανείς από εµάς που να αµφιβάλλει ότι κάτι δεν πάει
καλά, όταν έχουµε την υψηλότερη αναλογία εκπαιδευτικών σε
σχέση µε µαθητές, όχι στην Ευρώπη, αλλά σε όλες τις χώρες του
ΟΟΣΑ; Η πιο µεγάλη, λοιπόν, προϋπόθεση της εκπαίδευσης είναι
καλυµµένη µε ένα τρόπο πρωτοφανή, γιατί στις χώρες του ΟΟΣΑ
ανήκουν οι είκοσι οκτώ πιο ισχυρές οικονοµίες του κόσµου. Ήµα-
σταν κι εµείς εικοστοί πέµπτοι κάποτε και εύχοµαι και ελπίζω να
ξαναγίνουµε. Είναι τυχαίο όµως ότι παρά αυτή τη φοβερή διεθνή
µας επιτυχία, δεν έχουµε ποιοτική εκπαίδευση;

Πρέπει, λοιπόν, να σκεφτούµε τους παράγοντες που διαµορ-
φώνουν την έννοια της ποιότητας. Κυριαρχικό στοιχείο, όπως και
να το δούµε, είναι η ποιότητα του εκπαιδευτικού προσωπικού,
όπου πρέπει το κράτος να επιλέγει τους καλύτερους γιατί ο ελ-
ληνικός λαός πληρώνει τους φόρους, για να έχει την καλύτερη
δυνατή παιδεία για τα παιδιά του.

Και το καλύτερο, είναι σαφές, ότι προσδιορίζεται από ένα δια-
γωνισµό αξιοκρατικό και από µια πρόσθετη διαδικασία της πι-
στοποίησης. Γιατί δεν είναι µόνο ο διαγωνισµός εγγύηση ότι
κάποιος είναι κατάλληλος για την τάξη και η πιστοποίηση παιδα-
γωγικής επάρκειας χρειάζεται και πιστεύω, προσωπικά, ότι ο µέ-
ντορας, θεσµός κυρίως δοκιµασµένος στη Γαλλία, είναι χρήσιµος
για έναν εκπαιδευτικό, για να µπει στο πνεύµα της διδασκαλίας.
Γιατί η διδασκαλία µαζί µε επιστήµη είναι και τέχνη και το πιο µε-
γάλο σχολείο της τέχνης είναι η παράδοση, είναι ο ένας δάσκα-
λος που διδάσκει τον άλλο, είναι ο ένας καθηγητής που φροντίζει
τον άλλον.

Και είναι λάθος για τα σχολεία µας –και είµαι βέβαιος ότι είναι
στο σχεδιασµό του Υπουργείου- που δεν έχουµε ζωογονήσει τις
συναντήσεις των δασκάλων, των καθηγητών ειδικοτήτων να συ-
ζητάνε ανάµεσά τους για κάθε τάξη, για κάθε παιδί. Γιατί µόνο
έτσι αντιλαµβάνεσαι τη φυσιογνωµία του σχολείου, της τάξης,
και του κάθε µαθητή και συνδυάζονται οι παιδαγωγικές παρεµ-
βάσεις στο να έχεις το υψηλότερο αποτέλεσµα και οµαδικά και
ατοµικά.

Και πρέπει να τελειώσουν, ανάµεσά µας τουλάχιστον, οι µε-
γάλες κουβέντες και τα ψέµατα, τα αντικειµενικά ψέµατα.

Είπατε κυρία Βόζεµπεργκ και αυτός είναι ο ρόλος σας –και ξέ-
ρετε πόσο σας εκτιµώ- ότι κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα δεν έχει
αρνηθεί την αξιολόγηση. Σας παρακαλώ, πάτε στο ΦΕΚ της 13ης
Φεβρουαρίου του 2002, όπου δηµοσιεύεται ο ν. 2986, που ψηφί-
στηκε σ’ αυτήν την Αίθουσα για την αξιολόγηση από την τότε κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Και σας παρακαλώ, να σηµειώσετε τη
στάση του κόµµατός σας. Ήταν απόλυτα αρνητική.

Και τότε αυτός ο νόµος περιελάµβανε την εντολή του Υπουρ-
γείου, που υπηρέτησαν µε εξαιρετικό τρόπο ο Αλέξης ∆ηµαράς,
Πρόεδρος του ΚΕΕ, ο νυν παριστάµενος κ. Κουλαϊδής ως Αντι-
πρόεδρος, ότι για την αξιολόγηση του σχολικού έργου, σε επί-
πεδο µονάδας, το ΚΕΕ επεξεργάζεται την «εσχάρα αποτύπωσης»
όλων των σχολείων της χώρας και τα κριτήρια αξιολόγησης της
σχολικής µονάδας. Και στο Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, ανετέθη
αντιστοίχως, η κατάρτιση των κριτηρίων αξιολόγησης του εκ-
παιδευτικού σε ατοµική βάση.

Αν δεν κάνω λάθος, είναι ο κ. Κουλαϊδής παρών. Το Μάιο του
2004 παρεδόθησαν στην κ. Γιαννάκου όλα, µα όλα τα στοιχεία,
για όλα τα σχολεία, της Ελλάδας και όλη η µεθοδολογία της αξιο-
λόγησης του έργου σε κάθε σχολική µονάδα. Πού είναι; Στα συρ-
τάρια της έως τώρα διακυβέρνησης. Ποιος τα ζωντανεύει; Η
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και η πρωτοβουλία για την αξιολόγηση
που θα έρθει νοµοθετικά και πρακτικά, σύντοµα, όπως εξήγησε
πριν λίγο η κ. ∆ιαµαντοπούλου. Το ίδιο ακριβώς έγινε και για την
αξιολόγηση του εκπαιδευτικού. Κατέθεσε το Παιδαγωγικό Ινστι-
τούτο το Μάρτιο του 2004 την εισήγηση για την αξιολόγηση του
έργου του εκπαιδευτικού και αυτό πήγε επίσης στα συρτάρια της
Νέας ∆ηµοκρατίας. Άρα δεν είναι αλήθεια ότι όλοι είµαστε υπέρ
της αξιολόγησης, µια αναντίρρητη ανάγκη στην εκπαιδευτική δια-
δικασία.

Τρίτον, είναι δυνατόν να µιλάµε ότι το νοµοσχέδιο δεν κάνει
τολµηρά πράγµατα, όταν κάνει αυτά που πρέπει για την προ-
στασία της ουσίας της εκπαίδευσης, που είναι πάλι η ποιότητά
της; Είναι απίστευτα αναγκαία η τοµή που έγινε στο να επανέλ-
θουν τα περίφηµα κολλέγια, που τα αναγορεύσατε σε πανεπι-
στήµια ως Νέα ∆ηµοκρατία, για άλλη µια φορά ως «έµποροι»
ονείρων των παιδιών. Επανέρχονται λοιπόν τα κολλέγια στην κλί-
µακα που τους αναλογεί, ως µεταλυκειακά κέντρα εκπαίδευσης
που θα µπούνε στην διαδικασία της αξιολόγησης των επαγγελ-
µατικών προσόντων που παρέχουν, χωρίς να υποδύονται τα ακα-
δηµαϊκά ιδρύµατα.

Είχα πάει στην πατρίδα µου τη Λάρισα, κύριε Ροντούλη,
έστριψα στην πλατεία και είδα «University of τάδε» σ’ ένα κτήριο
που θυµάµαι ότι παλαιότερα στέγαζε εµπορικά καταστήµατα.
Είναι δυνατόν να θεωρούσαµε «µεγάλη πολιτική» αυτή την «εµπο-
ρία» ονείρων µέσω των κολλεγίων; Είναι µια πολύ σωστή τοµή
αυτή που γίνεται.

Και κατά την γνώµη µου, αυτά που το νοµοσχέδιο επιδιώκει
είναι αυτά που µπορούν να αποτελέσουν και πρέπει, ένα στοι-
χείο συνεννόησης, γιατί δεν µπορεί να πάει η πατρίδα µας µπρο-
στά συνεχίζοντας αυτή την επίµονη άσκηση ενός στερεότυπου
λόγου από κάθε πλευρά της κοµµατικής συγκρότησης και όχι
ενός λόγου που αναλογεί στο πραγµατικό ζήτηµα και πραγµατι-
κές απαντήσεις.

Γιατί καµµιά φορά πρέπει να σκεφτούµε ότι ίσως έχουµε ένα
κίνδυνο µεγάλης παγίδευσης. Το Κοινοβούλιο να αποστεί στην
συζήτησή του από την ουσία των θεµάτων που καλείται να αντι-
µετωπίσει και να έχουµε µια διπλή κρίση στη δυνατότητα να έχει
ο λαός την αίσθηση ότι µπορεί να αλλάζουν τα πράγµατα, µπο-
ρεί να αποφασίζονται θετικές πολιτικές και µπορεί αυτά να αφο-
ρούν τον ίδιο ή τα παιδιά του.
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Γι’ αυτό, κυρία Υπουργέ, επειδή δεν υπάρχει τίποτα πιο θεµε-
λιώδες από το να ασκούνται οι πολιτικές µε αποφασιστικότητα
και διαφάνεια, αλλά να ασκούνται µε αίσθηµα ταυτόχρονα εκ-
παιδευτικής και κοινωνικής δικαιοσύνης, θα παρακαλούσα στα
άρθρα να µας πείτε ακόµα πιο ολοκληρωµένα τον τρόπο που εκ-
παιδευτικοί που επιστρατεύτηκαν για να βοηθήσουν ένα σύστηµα
µε τα γνωστά προβλήµατα, που καλούµαστε να θεραπεύσουµε
και τα οποία αποφασιστικά πρέπει να στηρίξουµε και να εφαρ-
µόσουµε, να έχουν ταυτόχρονα την αίσθηση των δικαιωµάτων
που αναλογούν ως προς µια επιστράτευση µιας πολιτείας που
ως τώρα δεν είχε µπορέσει να κάνει αυτά που όφειλε για τη
σωστή λειτουργία του συστήµατος. Και µε την ίδια λογική θα πα-
ρακαλούσα να λάβετε υπ’ όψιν σας και τις παρατηρήσεις της Επι-
στηµονικής Επιτροπής της Βουλής γύρω από το θέµα που αφορά
την δυνατότητα να υπάρξουν άλλες ρυθµίσεις στο θέµα των ιδιω-
τικών εκπαιδευτικών.

Και είναι αυτό ένα συµπλήρωµα σε µια ρωµαλέα πρωτοβουλία
στο να έρθουν αυτήν τη στιγµή ως πρόταξη αυτές οι σαφείς, καί-
ριες, ορθές προτάσεις της Κυβέρνησης και της Υπουργού στο
νοµοσχέδιο που µόλις, µε διαφάνεια και καθαρότητα, ανέλυσε.
Και µπορεί µε µια υπέρβαση όλων να µην θεωρηθεί νοµοσχέδιο
ενός κόµµατος αλλά νοµοσχέδιο µιας σύγκλισης αναγκαίας
γύρω από αρχές που αφορούν στο µέλλον της παιδείας, της ποι-
ότητάς της, δηλαδή της εδραίωσής της ως δηµόσιου αγαθού και
να αποτελέσουν σηµείο ευρύτερης ψήφισης. ∆ιότι αυτό δεν θα
είναι µόνο ό,τι περιµένουν οι νέες γενιές. Θα είναι και το κλειδί
για µια πατρίδα που δεν θα ξαναβρεθεί ποτέ στη θέση που βρέ-
θηκε, όταν έχουν οι νέες γενιές τον εξοπλισµό µιας παιδείας αντί-
στοιχης µε το µέλλον που αξίζει στην περηφάνια, στη δυνατότητα
και την δυναµική αυτού του τόπου.

Σας καλώ να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο και µε την καρδιά µας
και µε το µυαλό µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Το λόγο έχει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δος, κ. Αθανάσιος Παφίλης, για δώδεκα λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα
ήθελα να επαναλάβω για µια φορά ακόµα ότι το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας διαφωνεί ριζικά, στρατηγικά, µε την πολιτική του
ΠΑΣΟΚ. Μια πολιτική που κινείται στην ίδια γραµµή, στην ίδια
στρατηγική, παρά τις επιµέρους διαφοροποιήσεις και αντεγκλή-
σεις, και µε την Νέα ∆ηµοκρατία και µε τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συ-
ναγερµό.

∆εν συµφωνούµε -και το λέµε ευθέως, όπως το έχουµε ξανα-
πεί- µε την άποψη ότι το ΠΑΣΟΚ δεν έχει σχέδιο. Το ΠΑΣΟΚ έχει
σχέδιο, γιατί τα ίδια περίπου έλεγε το ΠΑΣΟΚ, όταν ήταν στην
αντιπολίτευση, για την Νέα ∆ηµοκρατία και κάποιοι άλλοι. Εµείς
πιστεύουµε ότι έχει σχέδιο. Και µε αυτή την στρατηγική διαφω-
νία και απ’ αυτή τη σκοπιά θα κρίνουµε και τα διάφορα νοµο-
σχέδια που έρχονται στην Βουλή.

Θα ήθελα να επαναλάβω και πάλι ότι η δική µας θεώρηση και
αντίληψη λέει ότι σήµερα, περισσότερο από ποτέ, η εξέλιξη της
επιστήµης και της παραγωγής δηµιουργεί όλες τις προϋποθέ-
σεις ώστε όλα τα κοινωνικά αγαθά, υλικά και πνευµατικά, όπως
η παιδεία και η επιστηµονική έρευνα, που σήµερα είναι εµπό-
ρευµα –και µάλιστα χυδαίο εµπόρευµα- να περάσουν στον κοι-
νωνικό προγραµµατισµό και τον έλεγχο από τους ίδιους τους
δηµιουργούς τους και να γίνουν κτήµα ολόκληρης της κοινωνίας.

Το ίδιο το καπιταλιστικό σύστηµα δεν είναι διατεθειµένο, ούτε
µπορεί να προσφέρει στην πλειονότητα της νέας γενιάς, των αυ-
ριανών εργαζοµένων, εκείνη την µόρφωση που θα τους βοηθή-
σει να κατανοήσουν τον κόσµο στην ολότητά του, να
συνειδητοποιήσουν το συµφέρον τους µέσα απ’ αυτόν. Το αντί-
θετο. Το ίδιο το σύστηµα και φυσικά και τα εκπαιδευτικά συστή-
µατα βοηθάνε στην αναπαραγωγή και διεύρυνση των ταξικών
ανισοτήτων. Προωθεί τον ανορθολογισµό στη σκέψη και την επι-
στήµη, τον αντιδραστικό τρόπο σκέψης.

Και αν κανένας µάς πει ότι λέµε υπερβολές να σας πω ότι
έβλεπα σήµερα το πρωί κάποια στοιχεία, 16% του φτωχού πλη-
θυσµού έχει τελειώσει το λύκειο, κυρία Υπουργέ. Το 7% τα ΤΕΙ

και ΑΕΙ και 0% διδακτορικό. Είναι στοιχεία της Εθνικής Στατιστι-
κής Υπηρεσίας για το κατά πόσο διευρύνει ή όχι ταξικές ανισό-
τητες το ίδιο το σύστηµα. Στην αντίληψη που προβάλλετε -όσοι
υποστηρίζετε αυτό το σύστηµα- ουσιαστικά ο όρος παιδεία κα-
ταργείται. Αντικαθίσταται µε την γνώση, τη δεξιότητα, την ικα-
νότητα. Και τα τελευταία χρόνια ειδικά µετά το 1985-1986 αυτά
περνούν σε πρώτη γραµµή.

Θυµάµαι χαρακτηριστικά όταν είχε έρθει ένας Άγγλος επίτρο-
πος στο Μέγαρο Μουσικής, σε µια συγκέντρωση των Πρυτά-
νεων, είπε κυνικά: «Ό,τι ξέρατε για την παιδεία τελείωσε. Παιδεία
σηµαίνει υποταγή στις ανάγκες της αγοράς». Γι’ αυτό και προω-
θείται ταχύτατα η προσαρµογή της εκπαίδευσης στις ανάγκες
της αγοράς. ∆ηλαδή, στις ανάγκες της κερδοφορίας του κεφα-
λαίου. Επιταχύνονται όλες οι αλλαγές ώστε να παράγεται φθηνό,
ευέλικτο, αποδοτικό εργατικό δυναµικό. Κυρίως υποταγµένο,
ώστε να αυξάνεται συνεχώς η κερδοφορία χωρίς αντιστάσεις.
Να υπάρχει µια µεγάλη αγορά εργασίας που να µπορεί να δια-
λέγει το φθηνότερο εργαζόµενο ο καπιταλιστής.

Στην δική µας αντίληψη η πιο σηµαντική, παραγωγική δύναµη,
ο άνθρωπος, δεν απαξιώνεται. Η µόρφωσή του γίνεται αναγκαι-
ότητα της κοινωνίας, η παραγωγή και η εκπαίδευση συνδέονται
και σχεδιάζονται κεντρικά ώστε να µην αναγκάζεται να δουλεύει
ο νέος άνθρωπος πριν ολοκληρώσει την υποχρεωτική δωδεκά-
χρονη εκπαίδευση, τις δηµόσιες επαγγελµατικές σχολές, µετά
το δωδεκάχρονο ή το πανεπιστήµιο. Πριν τελειώσει το σχολείο,
την επαγγελµατική σχολή ή το πανεπιστήµιο κάθε νέος και νέα
θα ξέρει που θα βρει δουλειά. Έχει κατοχυρωµένο επάγγελµα
και εργασία.

Αυτές τις κατακτήσεις τις γνώρισε η ανθρωπότητα στον τοµέα
της παιδείας µε το σοσιαλισµό και ιδιαίτερα τις γνώρισε στην παι-
δεία µε πρωτοφανείς επαναστατικές αλλαγές στην πορεία της
ανθρωπότητας.

Έτσι ή αλλιώς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσο και αν θέλει
να κρύβεται κανένας ή να κρύβονται ορισµένοι, αυτός ο δρόµος
έχει τεθεί στην ηµερήσια διάταξη. Είναι η µοναδική απάντηση
στην καπιταλιστική βαρβαρότητα που γίνεται όλο και πιο κατα-
στροφική για τη συντριπτική πλειονότητα των εργαζοµένων.

Να εισέλθω και στο πολυνοµοσχέδιο.
Είναι η εφαρµογή του ονοµαζόµενου νέου σχολείου. Σωστά! Η

κυρία Υπουργός -η οποία απουσιάζει αυτή τη στιγµή, δεν έχει
σηµασία βέβαια- είπε ότι το σύνθηµά τους είναι το νέο σχολείο.
Το λέει, νέο σχολείο. Με σύνθηµα- υποσύνθηµα κεντρικό:
«Πρώτα ο µαθητής». Ωραία ηχεί, αλλά, όµως, µάλλον έπρεπε να
λέτε: «Πρώτα ο επενδυτής, πρώτα οι ανάγκες της αγοράς»!

Και επειδή λείπει, ήθελα να πω ότι την άκουσα χθες το βράδυ
σε µια εκποµπή «µεγάλου διαλόγου» –η Υπουργός, µε τέσσερις
δηµοσιογράφους- να λέει ότι αυτός που θα κρίνει τελικά τις γνώ-
σεις, δεν είναι κανένας άλλος, αυτός που θα κρίνει την ικανό-
τητα, δεν είναι κανένας άλλος, παρά η ίδια η αγορά.

Λοιπόν, σ’ αυτό το νέο σχολείο το καληµέρα ήρθε. Το καλη-
µέρα είναι 900.000.000 ευρώ µείωση των πιστώσεων για την παι-
δεία. Είναι αλήθεια ή όχι; Η «πρώτη» καληµέρα για το νέο
σχολείο.

Η «δεύτερη» καληµέρα για το νέο σχολείο είναι τα τµήµατα
των τριάντα µαθητών. Το 2010 τριαντάρια τµήµατα, να το πω έτσι
απλά, είναι η σύγχρονη παιδεία και το νέο σχολείο. Είναι η «δεύ-
τερη» καληµέρα.

Η «τρίτη» καληµέρα είναι οι απολύσεις των ωροµίσθιων, η µεί-
ωση των προσλήψεων των εκπαιδευτικών και είναι και τα µέτρα
βαρβαρότητας, τα µέτρα «καρµανιόλα» τα οικονοµικά που αφο-
ρούν και τους ίδιους τους εκπαιδευτικούς. Αυτές είναι οι «πρώ-
τες» καληµέρες για το νέο σχολείο.

Το νέο σχολείο, λοιπόν, το σύγχρονο είναι η εισαγωγή στελε-
χών διοίκησης και µάνατζερ που µετατρέπεται σε διοικητική µο-
νάδα. Μάνατζερ είχατε βάλει και στα νοσοκοµεία. Πελάτες είναι
εκεί, δεν είναι ασθενείς. Έτσι και τώρα.

Η ίδια φιλοσοφία είναι, η ίδια λογική. Μια µονάδα που αξιολο-
γείται στη βάση της επιχειρηµατικής λειτουργίας, που ο διευθυ-
ντής και οι εκπαιδευτικοί θα αναζητούν επενδυτές και πελάτες.
Αυτό είναι το «νέο σχολείο» σήµερα που θα παρέχει παιδεία και
µόρφωση. Έτσι λέτε, τουλάχιστον.
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«Νέο σχολείο» σηµαίνει κατάργηση του ενιαίου χαρακτήρα του
προγράµµατος σπουδών µε αποτέλεσµα τη διαµόρφωση σχο-
λείων διαφορετικών ταχυτήτων. Εκάλης και Περάµατος, Πολι-
τείας και Περιστερίου, Φιλοθέης και ∆ραπετσώνας, όπου θα
έχουµε σχολεία µε διαφορετικές ταχύτητες, η µόρφωση για λί-
γους, για τους πολλούς η ηµιµάθεια, όχι η αµάθεια. Η ηµιµάθεια
για να µπορούν να ανταποκρίνονται στις ανάγκες της παραγω-
γής.

Για να πετύχετε αυτό το νέο σχολείο θέλετε και εκπαιδευτικό
προσαρµοσµένο σ’ αυτά τα χαρακτηριστικά µε τη διαδικασία της
αυτοαξιολόγησης που δεν έχει σχέση µε την λαϊκή ανάγκη να
γίνει ο εκπαιδευτικός καλύτερος, επιστηµονικά πληρέστερος, πιο
ικανός να µορφώνει τα παιδιά, αλλά την επιβολή πιο σφικτών
όρων σύνδεσης µε την αγορά.

Εµείς, ξέρουµε ότι υπάρχει πρόβληµα, πραγµατικά υπάρχει
πρόβληµα αξιολόγησης. Αλλά αξιολόγηση για ποιο σκοπό; Αυτό
είναι το µεγάλο ερώτηµα. Για να καλύψει ο εκπαιδευτικός τις λαϊ-
κές ανάγκες ή για να ανταποκριθεί πολύ γρήγορα σ’ αυτό το σχο-
λείο που περιέγραψα προηγούµενα;

Τα κριτήρια, λοιπόν, είναι αποκαλυπτικά, κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές. Τα κριτήρια αυτοαξιολόγησης, µάλιστα. Εφαρµογή και-
νοτοµιών. Σηµασία δεν έχει αν κάνεις καλό µάθηµα, αλλά να
εφαρµόζεις πρωτοποριακές ιδέες. Ποιες θα είναι αυτές οι ιδέες;
Αυτές που επιβάλλονται από την αγορά.

Ανάπτυξη κοινωνικών δραστηριοτήτων. Σηµασία για τη λει-
τουργία του σχολείου θα έχει πια ο καθοδηγούµενος εθελοντι-
σµός, η σύνδεση µε την τοπική αγορά και τις ανάγκες της.
Μάθηµα θα είναι -σε τελευταία ανάλυση και δεν είναι ακραίο- ό,τι
θέλει η εταιρεία. Αυτή είναι η καινοτοµία.

Αναλυτική παρουσίαση επιδόσεων µαθητών. Εκπαιδευτικά µα-
θησιακά αποτελέσµατα. Θα έχουµε αξιολόγηση της επίδοσης
στο τέλος της χρονιάς.

Πού οδήγησε αυτό το σύστηµα ιδιαίτερα στην Αγγλία και στις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής; Να έχει κλείσει ένας µεγάλος
όγκος σχολείων. Πού; Στις φτωχές λαϊκές γειτονιές. Εκεί ήταν
κάτω, πραγµατικά, η αξιολόγηση.

Το απαύγασµα, προσέξτε, κριτήριο αυτοαξιολόγησης για τους
εκπαιδευτικούς. Μιλάµε για τους εκπαιδευτικούς που θα µάθουν
τα παιδιά γράµµατα, να το πω απλά. Χρήση του κτηρίου για δρα-
στηριότητες ή εκδηλώσεις από άλλους φορείς και ενέργειες
αξιοποίησης πόρων. Έλεος!

Μέσα στα κριτήρια είναι αυτά, δεν τα λέω εγώ. Μέσα στα κρι-
τήρια είναι όλα αυτά. Αν δεν έχετε λεφτά, δηλαδή, νοικιάστε την
αυλή για παρκινγκ ή για αίθουσα εκδηλώσεων για να κάνει εκ-
δηλώσεις παραδείγµατος χάριν το εµπορικό επιµελητήριο της
γειτονιάς.

Να τα κριτήρια λοιπόν. Πρώτον, είναι αυτά τα κριτήρια.
∆εύτερον, ταφόπλακα σε ό,τι αφορά τους εκπαιδευτικούς στη

σχέση πτυχίου-επαγγέλµατος. Ποια είναι η διαδροµή- τα είπε
πολύ αναλυτικά και ο εισηγητής µας- ενός αυριανού εκπαιδευτι-
κού; Ας καθίσουµε να τη σκεφτούµε. Ας την σκεφτούν όσοι µας
βλέπουν.

Απλά, σχολή µε χίλια ζόρια, µε φροντιστήρια, χρεώνεται η οι-
κογένεια, δουλεύουν και οι δυο, µπαίνει στη σχολή, βγαίνει από
τη σχολή, παίρνει ένα πτυχίο. Τι είναι το πτυχίο σήµερα; Ένα
χαρτί, άχρηστο σχεδόν, µε βάση και αυτές τις εξελίξεις.

Πιστοποιητικό παιδαγωγικής επάρκειας. Ερώτηµα. Γιατί δεν
εντάσσετε την παιδαγωγική οργανικά, γιατί δεν φτιάχνετε ενιαίες
παιδαγωγικές σχολές; Γιατί; Αφού πράγµατι χρειάζεται, δεν φτά-
νει να ξέρεις καλά µαθηµατικά, χρειάζεται να ξέρεις, να το πω
απλά, να µπεις στην αίθουσα και να διδάξεις, να έχεις διδαχθεί
και µια σειρά άλλα µαθήµατα. Γιατί δεν το κάνετε;

Τρίτο βήµα, παίρνει και αυτό το πιστοποιητικό. ΑΣΕΠ. ∆ίνει
στον ΑΣΕΠ, πετυχαίνει. Τι λέει αυτό; Τίποτα. Μπαίνει; Πιάνει δου-
λειά; Όχι. Γιατί οι θέσεις που θα καθορίζονται κάθε χρόνο είναι
συγκεκριµένες και είναι «λάστιχο». Ας πούµε ότι µπήκε ο εκπαι-
δευτικός, δόκιµος, εκπαιδευτικός µε µέντορα, υπό κρίση και υπό
αίρεση και αν θα µονιµοποιηθεί.

Αυτή είναι η πορεία ενός ανθρώπου που θέλει να προσφέρει
στο εκπαιδευτικό σύστηµα, που θέλει να γίνει καθηγητής και δά-
σκαλος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εκτός αυτού, λοιπόν, πετάτε τον κόσµο στο δρόµο, που είχει
περάσει ΑΣΕΠ, είχε κατοχυρώσει προϋπηρεσία, περίµενε να διο-
ριστεί και δηµιουργείτε µια µαζική ανεργία. Ταυτόχρονα στους
εκπαιδευτικούς που δουλεύουν στην ιδιωτική εκπαίδευση γίνε-
ται ένας κυνικός εκβιασµός. Του λέει ο εργοδότης: ή δέχεσαι να
δουλέψεις µε ελαστικές σχέσεις εργασίας ή σε απολύω και
τράβα να βρεις δουλειά. Ούτε στο δηµόσιο. Πρώτα πήγαιναν στο
δηµόσιο. Αυτή είναι η τιµή στον εκπαιδευτικό που είπε ο εισηγη-
τής του ΠΑΣΟΚ!

Τέταρτον, στελέχη της εκπαίδευσης. Ξεχωριστό σώµα τα στε-
λέχη. Εδώ είναι πιο σφικτά τα πράγµατα όντως. Υπάρχει στρα-
τηγική, εµείς δεν την αµφισβητούµε απλά διαφωνούµε ριζικά.
Ποιο είναι το κριτήριο, λοιπόν; Το κριτήριο είναι η συµµετοχή στα
προγράµµατα της αξιολόγησης. Ή φτιάχνεις το σχολείο όπως
το θέλουµε εµείς και σε τέτοιες ανάγκες ή δεν µπορεί να είσαι
στέλεχος. Έχουµε και τη συνέντευξη την οποία κανένας δεν µπο-
ρεί να την αποµονώσει. ∆εν µπορεί να πει ότι δεν χρειάζεται αλλά
ξέρουµε τι ρόλο παίζει.

Το κριτήριο, λοιπόν, το συνολικό και για τα στελέχη της εκ-
παίδευσης είναι αν έχουν φτιάξει τη σχολική διοικητική µονάδα.
Λες και είναι µια άλλη επιχείρηση για να µην πω χοιροτροφείο,
γιατί και αυτό επιχείρηση είναι!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ολοκληρώνετε πα-
ρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σας παρακαλώ, ο Υπουργός µίλησε είκοσι λεπτά.
Είναι προφανές, λοιπόν, ότι το καταψηφίζουµε και δεν τα πα-

ραπέµπουµε όλα στο σοσιαλισµό. Αυτό έτσι ή αλλιώς το ξαναλέω
είναι στην ηµερήσια διάταξη. Το σύστηµα πλέον αποδεικνύεται
καθηµερινά και στον τοµέα της παιδείας ότι οδηγεί στη βαρβα-
ρότητα σήµερα τη νεολαία ολόκληρη. Υπάρχει γενικευµένη αµ-
φισβήτηση και αυτή θα εκφραστεί.

Σήµερα λέµε µονιµοποιείστε όλους τους εκπαιδευτικούς που
δουλεύουν µέχρι τώρα ή δούλευαν χωρίς όρους και προϋποθέ-
σεις, πτυχίο είναι η µόνη προϋπόθεση για το επάγγελµα, ενιαίες
παιδαγωγικές σχολές. Θέλετε να επιµορφωθούν; Βεβαίως. Ετή-
σια διδακτική επιµόρφωση. Απαλλαγή από το σχολείο. Εκπαι-
δευτική άδεια, µείωση των ορίων συνταξιοδότησης.

Αυτά όµως δεν τα σκέφτεστε καν. Και µπορούν να υλοποιη-
θούν. Στο νηπιαγωγείο µία τάξη µε παιδιά. Μία τάξη µε είκοσι
παιδιά. Αυτά φυσικά ούτε καν δεν τα σκέφτεστε, κινήστε στην
αντίθετη κατεύθυνση.

Γι’ αυτό ο δρόµος της αντίστασης συγκέντρωσηw δυνάµεων,
είναι ελπίδα για τη νεολαία.

Ότι µπορεί να ζήσει σε µια κοινωνία -ιδιαίτερα σήµερα- µε τέ-
τοιες δυνατότητες, που µπορεί να ζήσει µια αξιοπρεπή ζωή. Αυτό
να ξέρετε, ότι µέρα µε την ηµέρα θα το απαιτεί όλο και περισ-
σότερο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστώ πολύ.
Για να µη δηµιουργούνται εντυπώσεις ο κ. Λυκουρέντζος µί-

λησε δεκατρίαµισι λεπτά και δεκατρία λεπτά ο κ. Ευθυµίου.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κόψτε µου, κύριε Πρόεδρε, δύο λεπτά

από τη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Το λόγο έχει τώρα ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού κ. Αστέριος Ροντούλης για δώδεκα λεπτά.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, έχω την αίσθηση ότι στην Αίθουσα γίνεται

ένας διάλογος κουφών διότι, τουλάχιστον από την πλευρά του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού , διατυπώθησαν κάποιες προ-
τάσεις, κάποιες θέσεις µας, οι οποίες είναι πολύ εύκολο να αφο-
µοιωθούν από εσάς. Στην πρωτολογία σας τουλάχιστον, δεν
κάνατε την παραµικρή παραχώρηση.

Είµαι λοιπόν, στη θέση να µιλήσω ως εκπαιδευτικός και πολύ-
τεκνος ο ίδιος, για να αρχίσουµε από τα πιο σοβαρά του νοµο-
σχεδίου σας. ∆ιερωτηθήκατε, τι είδους σχολείο θέλουµε
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επιτέλους; Θα δώσουµε µια απάντηση: Νοµίζω ότι είναι πασιφα-
νές. Θέλουµε ένα σχολείο αποτελεσµατικό να µαθαίνουν τα παι-
διά γράµµατα. Θέλουµε ένα σχολείο αξιοκρατικό, τα στελέχη του
-δηλαδή, η εκπαιδευτική κοινότητα- να έχει τους αρίστους εκ-
παιδευτικούς. Και θέλουµε και ένα σχολείο –που εσείς δεν µπο-
ρείτε να το καταλάβετε, γιατί τελείτε υπό το «∆ραγώνιο»
σύµπλεγµα- ελληνικό. Τι σηµαίνει θέλουµε ένα σχολείο ελληνικό;

Θέλουµε ένα σχολείο που να δίδει ελληνική παιδεία, πρώτον.
Και θέλουµε ένα σχολείο, στο οποίο να υπάρχει –γιατί σε λίγα
χρόνια, µα θα είναι δεκαετία, µα θα είναι δεκαπενταετία, µα θα
είναι εικοσιπενταετία- ο Έλληνας µαθητής. Άρα, λοιπόν, θέλουµε
ένα ελληνικό σχολείο και ως προς το περιεχόµενό του και ως
προς το ουσιώδες συστατικό του, τον Έλληνα µαθητή. ∆εν θέ-
λουµε ένα σχολείο του Μεχµέτ, του Χασάν κ.λπ.. Να υπάρχουν
και αυτοί αλίµονο. Ελάτε όµως, που σήµερα η πληθυσµιακή πυ-
ραµίδα των µαθητών τείνει να αναστραφεί δραµατικά εις βάρος
των γηγενών µαθητών.

Σε λίγα χρόνια, κυρία Υπουργέ, στα δέκα παιδιά που θα έχουµε
στις τάξεις µας, τα έξι θα είναι αλλοδαπά. Καταλαβαίνετε λοιπόν,
ότι τίθεται ένα µεγάλο ζήτηµα αρχής για το Λαϊκό Ορθόδοξο Συ-
ναγερµό. Τη στιγµή που η Ελλάδα µετατρέπεται σε ένα απέρα-
ντο γηροκοµείο, τη στιγµή που τα φέρετρα είναι περισσότερα
από τις κούνιες, έρχεστε εσείς και τι κάνετε; Πλήττετε τον όποιο
δείκτη προστασίας είχε στηθεί από την προηγούµενη κυβέρνηση,
υπέρ των τριτέκνων των πολυτέκνων και άλλων ευπαθών κοινω-
νικών οµάδων. Ελλιπές θα µου πείτε, ο δείκτης προστασίας της
κυβέρνησης Καραµανλή. ∆εν ολοκλήρωσαν τις δεσµεύσεις τους.
∆εκτό. Έγιναν όµως, θετικά βήµατα στην κατεύθυνση αυτή, που
δεν πρέπει να παραγνωριστούν.

Εσείς τώρα αυτό το οικοδόµηµα, που στήθηκε µε τόσο κόπο,
µε θυσίες από την ελληνική πολιτεία και υπό την ασφυκτική πίεση
των πολυτεκνικών και τριτεκνικών οργανώσεων, το κατεδαφίζετε
εν µια νυκτί.

Θα πρέπει να σας πω, ότι δεν σας προβληµατίζουν τα ευρω-
παϊκά αντίστοιχα παραδείγµατα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ακούστε το εξής καταπληκτικό και κρί-
νετε µόνοι σας. Η Γαλλία αρχίζει να παίρνει ρωµαλέα µέτρα δη-
µογραφικής ανάκαµψης, µε συνεχή κίνητρα προς τους
πολυτέκνους, πότε λέτε; Όταν ενοποιήθηκε η Γερµανία. ∆ηλαδή,
ανησύχησαν τόσο πολύ οι Γάλλοι από την ενοποίηση των δύο
Γερµανιών, που θεώρησαν προτεραιότητα της πολιτικής τους,
να είναι η τόνωση του πληθυσµού τους.

Και εµείς, κύρια Υπουργέ, βρισκόµαστε εν µέσω πληθυσµια-
κών «βοµβών» γύρω µας, γιατί όλοι οι βαλκάνιοι γείτονες σηµει-
ώνουν υψηλούς ρυθµούς γεννήσεων. Έχουµε απέναντί µας τον
πληθυσµιακό «µπαµπούλα» εξ Ανατολών που ακούει στο όνοµα
Τουρκία και εσείς το µοναδικό µέτρο που είχε ουσιαστικό απο-
τέλεσµα της προηγούµενης κυβέρνησης –δεν µε ενδιαφέρει, αν
ήταν Νέα ∆ηµοκρατία, όποιος ήταν, ο Καραµανλής ή µη- το κα-
τεδαφίζετε! Και εντάσσετε στη διαδικασία του ΑΣΕΠ και τους πο-
λυτέκνους. Μάλιστα. Και τι λέτε λοιπόν; Λέτε «∆ίνουµε πέντε
µόρια σε σύνολο εκατόν τριάντα». Αυτή είναι η βαρύτητα που
αποδίδετε στην πολυτεκνική οικογένεια! Λέτε: «∆ίνουµε πέντε
µόρια σε σύνολο εκατόν τριάντα, στον πολύτεκνο εκπαιδευτικό,
αφού επιτύχει στον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ»!

Σας ερωτώ και θέλω µια απάντηση για να µιλάµε λογικά, γιατί
εµείς σαν διαδικασία το ΑΣΕΠ το αποδεχόµαστε. Πείτε µου,
όµως. Η πολύτεκνη εκπαιδευτικός µητέρα ή ο πολύτεκνος εκ-
παιδευτικός πατέρας θα διαγωνιστεί επί ίσοις όροις; Θα έχει το
χρόνο και το χρήµα να διαγωνιστεί µε τους άλλους υποψηφίους
επί ίσοις όροις γιατί τώρα υπάρχουν και τα φροντιστήρια ΑΣΕΠ.
Ας µην το ξεχνάµε αυτό το πράγµα.

Άρα, λοιπόν, η αρχή εκκίνησης θα είναι διαφορετική. Θα είναι
πολύ πιο πίσω ο πολύτεκνος. Έχετε συµβιώσει ποτέ µέσα σε µια
πολύτεκνη οικογένεια να δείτε το κλίµα και µόνο που επικρατεί;

Άρα, λοιπόν, καταλαβαίνετε ότι τίθεται σε µειονεκτική µοίρα ο
πολύτεκνος εκπαιδευτικός. Επειδή ξέρετε ότι τον πλήττετε, ξέ-
ρετε ότι πλήττετε την πολύτεκνη οικογένεια, τι κάνετε; Κάνετε
ένα άλλο επικοινωνιακό τρυκ του άρθρου 9 που ακούει στο
όνοµα «Μεταβατικές διατάξεις» οι οποίες µεταβατικές διατάξεις,
είναι µια «τρύπα στο νερό» για τους πολυτέκνους.

Τι λένε αυτές οι µεταβατικές διατάξεις; Λένε ότι µέχρι να γίνει
ο πρώτος διαγωνισµός ΑΣΕΠ κατά το νόµο που συζητάµε σή-
µερα, οι πολύτεκνοι τί κάνουν; Μπαίνουν σ’ ένα πίνακα και αντα-
γωνίζονται µεταξύ τους, µε διάφορα κριτήρια, για το ποιος θα
διοριστεί, εάν βεβαίως και υπό την προϋπόθεση, ότι ο Υπουργός
Παιδείας και ο Υπουργός Οικονοµικών θα δεηθούν να βγάλουν
µια κοινή υπουργική απόφαση που θα καθορίζει τον αριθµό, τον
προσδιορισµό πολυτέκνων. Εάν και όταν δεηθούν οι Υπουργοί
να βγάλουν µια τέτοια Κοινή Υπουργική Απόφαση, που όπως κα-
ταλαβαίνετε µπορεί και να µην υπάρξει ποτέ.

Άρα, λοιπόν, προσφέρετε µια «τρύπα στο νερό» µε τις µετα-
βατικές σας διατάξεις στους πολυτέκνους. Είναι κοροϊδία. Πάτε
να τους «χρυσώσετε ένα πικρό χάπι».

Θα σας πω και κάτι άλλο. Ο προηγούµενος νόµος κ. Λυκου-
ρέντζο της Νέας ∆ηµοκρατίας περί πολυτέκνων, έλεγε ότι ο χα-
ρακτηρισµός του πολυτέκνου είναι µέχρι 31 Ιουλίου. Εσείς και
εκεί το πήγατε και εκεί µέχρι 30 Ιουνίου. ∆ηλαδή, πόσο µεγάλη
τιµωρία και αν µια µητέρα…

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Τι σηµασία έχει;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Με ρωτάτε, τι σηµασία έχει; Αν µια
µητέρα, κυρία Υπουργέ, γεννήσει στις 5 Ιουλίου…

ΑΝΝΑ ∆ΙΑΜΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Υπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων): Αν γεννήσει στις 5 Αυγούστου;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μα, σας λέω µε βάση τις κείµενες
διατάξεις και εσείς το κάνετε επί του επαχθέστερου. Τους τιµω-
ρείτε ακόµα πιο πολύ. ∆ηλαδή, δεν φτάνει το «µαστίγωµα» των
µεταβατικών διατάξεων, η κοροϊδία, τους «µαστιγώνετε» ακόµα
περισσότερο. ∆ηλαδή, ούτε τον ένα µήνα δεν κρατάτε. Ούτε τον
ένα µήνα! ∆ηλαδή τόσο µεγάλη η τιµωρία.

Κοιτάξτε να δείτε, τώρα να σας πω για τριτέκνους, να σας πω
για άτοµα µε ειδικές ανάγκες, να σας πω για µονογονεϊκές οικο-
γένειες, τζάµπα θα χάσω τα λόγια µου. ∆εν υπάρχουν αυτές οι
ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες στο λεξιλόγιο του ΠΑΣΟΚ. ∆εν
υπάρχουν! Καταργείτε τα πάντα και λέτε: «Αφού περάσουν το
διαγωνισµό του ΑΣΕΠ οι άνθρωποι αυτοί, θα τους δώσω τρία
µόρια, τέσσερα µόρια, πέντε µόρια».

Βεβαίως, άκουσα τον υπαινιγµό που κάνατε για την οικονοµική
κρίση και διατυπώθηκε υπαινικτικά το εξής επιχείρηµα, από την
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

«Ωραία -θα πει η Υπουργός- να διορίσω, όπως η προηγούµενη
κυβέρνηση του πολυτέκνους, να διορίσω και τους τριτέκνους, να
διατηρήσω το 20% επί των αναπληρωτών –επιπρόσθετα, εγώ θα
πω- για τους τριτέκνους. Να διορίσω και τις µονογονεϊκές οικο-
γένειες µε δύο παιδιά, ας πούµε. Να διορίσω και τους εκπαιδευ-
τικούς µε ειδικές ανάγκες. Πού θα βρεθούν τα χρήµατα»; Είναι
ένα εύλογο επιχείρηµα αυτό.

Την λύση την έδωσε ο κ. Κακλαµάνης που είναι στην Αίθουσα.
Ο κ. Κακλαµάνης το 1985 µε το ν.1566, άρθρο 2, παράγραφος 7
σας δίνει τη λύση και εµείς σάς το κάνουµε πρόταση. Τι έλεγε
τότε ο νόµος Κακλαµάνη; Έλεγε ότι µε υπουργική απόφαση είναι
δυνατόν τα βιβλία του Οργανισµού Εκδόσεων ∆ιδακτικών Βι-
βλίων να περνάνε από µαθητή σε µαθητή, από τάξη σε τάξη και
να πληρώνουν πρόστιµο οι µαθητές ή οι γονείς, οι κηδεµόνες
αυτών που δεν θα δίνουν τα βιβλία από τη µία τάξη στην άλλη.
Στη Γερµανία έτσι γίνεται. Για έξι χρόνια οι Γερµανοί µαθητές
έχουν τα ίδια βιβλία.

Ξέρετε τι µεγέθους οικονοµία είναι αυτή, αξιότιµε κύριε πρώην
Πρόεδρε της Βουλής, µε την πρόβλεψη που κάνατε το 1985; Και
αυτή θα ήταν µία µεγάλη µεταρρύθµιση για σας. Τριάντα εκα-
τοµµύρια ευρώ το χρόνο! Έτσι θα διορίζονταν οι πολύτεκνοι, θα
διορίζονταν οι τρίτεκνοι, θα διορίζονταν τα άτοµα µε ειδικές ανά-
γκες. Γιατί δεν το κάνετε αυτό το πράγµα; Γιατί λέτε για τη σπα-
τάλη και δεν περιορίζετε εσείς η ίδια τη σπατάλη κατ’ αυτόν τον
τρόπο, που σας είπα; Αυτή θα είναι µία πραγµατική µεταρρύθ-
µιση, θα βρεθούν πόροι και θα ικανοποιήσετε τα δίκαια αιτήµατα
των ευπαθών κοινωνικών οµάδων. Γιατί δεν το κάνετε; Σας προ-
καλούµε να τοποθετηθείτε επί αυτού! Για να µην ακούµε και το
επιχείρηµα περί οικονοµικής κρίσεως, να ακούµε το επιχείρηµα
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περί σπατάλης …
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Η διάταξη ισχύει, κύριε συνά-

δελφε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ναι, αλλά θέλει υπουργική από-

φαση, Πρόεδρέ µου. Να βγάλει η Υπουργός την υπουργική από-
φαση και να προχωρήσουµε στην πρότασή µας. Αυτό θα είναι
µία ρηξικέλευθη κίνηση.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Η διάταξη ισχύει. Αν µπορείτε
να πείσετε τους εκπαιδευτικούς στα σχολεία ότι θα πρέπει να κά-
νουν και αυτό το έργο, τότε θα εφαρµοσθεί και η διάταξη. Το
πρόβληµα είναι ότι οι εκπαιδευτικοί θεωρούν ότι µόνο διδακτικό
έργο µπορούν να κάνουν και ότι αυτό δεν είναι δουλειά δική
τους.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Η υπουργική απόφαση την οποία
εσείς είπατε, κύριε Πρόεδρε, αναφέρεται σε ευθύνη µαθητών και
γονέων αυτών. ∆εν αναφέρεται σε εκπαιδευτικό. Εάν ο µαθητής
θέλει να κρατήσει το βιβλίο …

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Πρέπει κάποιοι να µαζέψουν
αυτά τα βιβλία.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ο µαθητής θα τα πάει και θα τα µα-
ζεύουν. Είναι πρόνοια δική σας. Εγώ κρατώ το θετικό, ότι παρο-
τρύνετε την Υπουργό να εκδώσει την υπουργική απόφαση. Αυτό
καταλαβαίνω. Είπε ότι στη δευτερολογία της θα το πράξει. Σας
βρίσκουµε χρήµατα για τις ευαίσθητες κοινωνικές οµάδες, αλλά
πολύ φοβάµαι ότι δεν θα µας ακούσετε. Τζάµπα µιλάµε!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ωραία, αλλά να εξασφαλίσει …
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Και να σας πω γιατί δεν θα µας

ακούσετε. Έχετε κάνει µία στρατηγική επιλογή. Ποια είναι αυτή
η στρατηγική επιλογή του συστήµατος ΠΑΣΟΚ; Και δεν λέω της
∆ιαµαντοπούλου, για να µη φανεί …

Θέλετε να λύσετε το δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Θα µου δώσετε ενάµιση λεπτό, κύριε Πρόεδρε, όσο και οι προ-

λαλήσαντες.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): ∆εν ξέω τι κάνανε οι

προλαλήσαντες, εκείνο που ξέρω είναι ότι έχουν γραφτεί πενή-
ντα πέντε συνάδελφοι και πρέπει να το σεβαστούµε. Θα τηρή-
σουµε τον Κανονισµό της Βουλής, κύριε συνάδελφε.

Σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Κάνατε µία στρατηγική επιλογή, λοιπόν. Θέλετε να επιλύσετε

το δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας µε τη µετανάστευση.
Κάντε το, αλλά ο ελληνικός πληθυσµός βιολογικά όλο και θα µει-
ώνεται. Από εκεί ξεκινάνε όλα τα δεινά της Κυβέρνησής σας, που
χτυπάν και πλήττουν τους πολυτέκνους, τους τριτέκνους, γενικά
την πολυµελή ελληνική οικογένεια.

Μας ενόχλησε όµως και κάτι άλλο, κυρία Υπουργέ, που δεν το
περιµέναµε από εσάς. Εµπαίξατε τους ανθρώπους. Η παριστα-
µένη Υφυπουργός σε επίκαιρη ερώτηση, που της υπέβαλα, είχε
πει και είχε δεσµευθεί σ’ αυτήν εδώ την Αίθουσα: «Εµείς θα δε-
χθούµε τους πολυτέκνους εκπαιδευτικούς, κ. Ροντούλη, και θα
συζητήσουµε. Θα ενσωµατώσουµε τα επιχειρήµατά τους, θα
τους ακούσουµε». Το αποτέλεσµα ποιο ήταν; Ούτε καν τους δε-
χθήκατε στο Υπουργείο.

Αφήστε δε που τα λόγια του Πρωθυπουργού της χώρας, έχουν
πέσει στο κενό. Ελέχθησαν ενώπιον της Ανώτατης Συνοµοσπον-
δίας Πολυτέκνων Ελλάδος και επικαλούµαι και τη µαρτυρία του
κ. Θεοτοκάτου, Προέδρου της ΑΣΠΕ. Ξέρετε τι είπε ο Πρωθυ-
πουργός; Το έχω µπροστά µου εδώ: «Θα εφαρµόσει πολιτικές
το ΠΑΣΟΚ, οι οποίες θα αντιµετωπίζουν τις ανάγκες της πολύ-
τεκνης οικογένειας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, κύριε συ-
νάδελφε. Τελείωσε και το ενάµιση λεπτό που ζητήσατε. ∆εν µπο-
ρεί να συνεχιστεί αυτό.

Σας παρακαλώ πολύ! Ζητήσατε ενάµιση λεπτό, σας το έδωσα.
Σεβαστείτε τουλάχιστον αυτά που λέτε!.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Όλοι οι άλλοι κοινοβουλευτικοί µί-
λησαν παραπάνω. Τελειώνω τώρα, κύριε Πρόεδρε.

Παράλληλα οι πολιτικές αυτές θα δίνουν κίνητρα και θα εν-
θαρρύνουν τα νέα ζευγάρια να µεγαλώσουν όχι όσα παιδιά µπο-

ρούν, αλλά όσα παιδιά θέλουν. Αυτό έλεγε ο Πρωθυπουργός
στην ΑΣΠΕ.

Πού καταλήξαµε; Σε εκ διαµέτρου αντίθετες πολιτικές. Χτυ-
πάτε, λοιπόν, την πολυµελή οικογένεια, χτυπάτε την καρδιά του
έθνους και γι’ αυτό ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός, κύριε Πρό-
εδρε, θα ζητήσει ονοµαστική ψηφοφορία στα άρθρα 2, 3, 4 και 9.
Να δούµε, λοιπόν, ποιοι θα είναι οι πατριώτες σ’ αυτήν την Αί-
θουσα και ποιοι θα είναι οι εθνοκτόνοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ: Τι σηµαίνει εθνοκτόνοι;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εµµένω στο χαρακτηρισµό εθνο-

κτόνοι.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ας πάµε στον πιο κλασικό χα-

ρακτηρισµό εθνοπροδότες.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εθνοκτόνοι!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης,
για δώδεκα λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, νο-
µίζω ότι µιλάµε επί της αρχής για ένα νοµοσχέδιο για την εκπαί-
δευση και την παιδεία. Εγώ θα µιλήσω πραγµατικά επί της αρχής
και θα πω τι νοµίζω ότι θα έπρεπε να έχει αυτό το νοµοσχέδιο
για να συζητάµε, γιατί είπαν κάποιοι ότι δεν συνεννοούµαστε, ότι
συζητάµε γενικώς και δεν συζητάµε σοβαρά. Και έχω την εντύ-
πωση ότι υπάρχουν ελλείµµατα.

Πρώτον, µιλάµε για µια παιδεία, µία εκπαίδευση, ένα εκπαι-
δευτικό σύστηµα, το οποίο είναι το τελευταίο από άποψη δαπα-
νών στην Ευρώπη. Μιλάµε σήµερα για αύξηση δαπανών; ∆εν
µιλάµε καθόλου για δαπάνες. Μιλάµε για την επιµόρφωση, όταν
µιλάµε για την αξιολόγηση που το ένα µαζί µε το άλλο είναι δε-
µένα; Νοµίζω ότι δεν µιλάµε καθόλου και δεν θα µιλούσαµε για
το ειδικό βάρος επιµόρφωσης, θα έπρεπε να µιλάµε για τη θε-
µελίωση, για τη γέννηση της επιµόρφωσης. Μιλάµε για έρευνα,
τεχνολογία και καινοτοµία, που και εκεί είµαστε ουραγοί στην Ευ-
ρώπη αλλά και στον κόσµο δεν πάµε καλά; Έχουµε καµµία ανα-
φορά για τον πολιτισµό και το εκπαιδευτικό σύστηµα; Μήπως
αντιµετωπίζουµε το θέµα της µαθητικής διαρροής; ∆εν αναφέ-
ρεται πουθενά. Μιλάµε για την αναβάθµιση του εκπαιδευτικού
προσωπικού και οικονοµικά και κοινωνικά; Μιλάµε για αλλαγή
δοµών, προγραµµάτων σπουδών; Μιλάµε για µείωση µαθητών
ανά εκπαιδευτικό; Μιλάµε για εξαφάνιση της επισφάλειας στις
εργασιακές σχέσεις; Το αντίθετο κάνουµε.

Μιλάµε για µόνιµη και όχι κινητή πολιτική για την εκπαίδευση;
Νοµίζω ότι δεν το κάνουµε ούτε αυτό. Σήµερα µιλήσατε και θα το
πω παρακάτω, κυρία Υπουργέ, ξανά για θεµελίωση. Όλο για θε-
µελίωση µιλάµε. Εγώ θα έλεγα, όχι κάθε Υπουργός και µεταρ-
ρύθµιση. Όλοι θεµελιώνουν, κανείς δεν προχωράει.

Σχολεία δεύτερης ευκαιρίας για να αντιµετωπίσουµε πραγµα-
τικά την κοινωνία όλο και περισσότερο δεν υπάρχουν. Στην Ιε-
ράπετρα αν πάτε θα δακρύσετε και δεν δίνετε σε αυτούς τους
ανθρώπους που πάνε στο σχολείο δεύτερης ευκαιρίας ούτε το
λαπ-τοπ που δίνετε στους υπόλοιπους. ∆εν είναι σχολείο δεύτε-
ρης ευκαιρίας, είναι σχολείο δεύτερης κατηγορίας.

Για κτήρια και σχολεία δεν µιλάµε. Θα τα πούµε αλλού, αλλά
δεν πειράζει. Τεχνική Επαγγελµατική Εκπαίδευση, πλήρης και όχι
διακοσµητική –µάλλον είναι το αντίθετο της διακόσµησης. Μι-
λάµε για την παραπαιδεία, τα φροντιστήρια και πώς θα οµαλο-
ποιηθεί αυτή η κατάσταση. Ούτε στόχος µπαίνει, ούτε καν µια
αναφορά. Και µιλάµε για κάτι άλλο, κυρία Υπουργέ, που το εί-
πατε εσείς και νοµίζω ότι κάποιοι θα έχουν εκπλαγεί σ’ αυτήν την
Αίθουσα. Οι αριθµοί, λέει, των εκπαιδευτικών µονίµων και υπο-
λοίπων, ωροµισθίων κ.λπ., θα βγουν το Σεπτέµβρη. Όχι, θα έλεγα
το Νοέµβρη. Αλλά το Νοέµβρη του 2000 θα έπρεπε να τα έχετε.
Και δεν νοµίζω ότι δικαιολογείστε να λέτε ότι θα τα έχουµε το
Σεπτέµβρη και δεν τα έχουµε σήµερα.

Κάποτε λέγανε: «Κάθε πόλη και στάδιο και κάθε υπουργός και
µεταρρύθµιση».

Είπε η κυρία Υπουργός: «τριάντα δύο τοις εκατό είναι µε
ΑΣΕΠ. Οι υπόλοιποι είναι µε τους πίνακες». Κυρία Υπουργέ, ή κά-
νετε λάθος ή τέλος πάντων να µην πω άλλες λέξεις. Υπάρχουν
όµως αυτοί που πέτυχαν στον ΑΣΕΠ και πήραν σειρά για διορι-
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σµό. ∆ηλαδή ήταν πέντε χιλιάδες σε κάποιο διαγωνισµό, προσε-
λήφθησαν οι πρώτοι πεντακόσιοι, είναι ικανοί σύµφωνα µε τα
δικά σας λεγόµενα, οι επόµενοι διακόσιοι πήγαν αναπληρωτές.
Γιατί είναι άχρηστοι; Επειδή ορίσατε το πεντακόσια; Αν είχατε
πει χίλια, θα ήταν και οι χίλιοι. Άρα, δεν τα λέτε καλά. Και η προ-
ϋπηρεσία του, η εµπειρία του αυτού του ανθρώπου; Αν είναι
άχρηστοι αυτοί πάρτε τους πίσω τα πτυχία που έδωσαν, γιατί
αυτοί είναι πάρα πολλά χρόνια –ο υποφαινόµενος ήταν κάποτε
ωροµίσθιος, µετά ήταν µε σύµβαση και µετά κατάφερε, ας
πούµε, να γίνει µόνιµος εκπαιδευτικός- σας λέω λοιπόν ότι δεν
είναι κάτι που έτυχε για λίγο. ∆εν έχετε δίκιο. Ο ωροµίσθιος µε
δύο ώρες που λέτε ότι µπαίνει αναξιοκρατικά, δεν θα διοριστεί
ούτε στη δεκαετία. Κανείς δεν θα διοριστεί από αυτούς. Πρό-
σχηµα, λοιπόν, είναι αυτό. Περιγράφετε επιλεκτικά την πραγµα-
τικότητα, κυρία Υπουργέ, η διήγησή σας δεν κρύβει, µάλλον
αποκαλύπτει τους στόχους σας και δεν υπάρχει στη λογική σας
η εκπαίδευση, ο εκπαιδευτικός, ο µαθητής, η παιδεία. ∆ιοικητικά
αντιµετωπίζετε την εκπαίδευση.

Είπατε ότι έχει σηµασία να βάλουµε τα θεµέλια. Πάλι θεµέλια
βάζετε; ∆εν έβαλε ο κ. Αρσένης, δεν έβαλε ο κ. Ευθυµίου, δεν
έβαλε ο κ. Γιώργος Παπανδρέου; Όλοι, θεµέλια έβαζαν. Ξανά,
ξανά θεµέλια; Κάπου νοµίζω ότι είναι βαρετό και είναι και κοροϊ-
δία. Και µην εγκαλείτε το πολιτικό σύστηµα που εσείς χαλάτε.
Μην εξισώνετε αυτούς που κυβερνούν κακά, αντιλαϊκά µε αυτούς
που το µόνο και µεγάλο λάθος που κάνουν είναι ότι δεν σας
έχουν αναχαιτίσει. Αυτό να το κάνουµε ως αυτοκριτική, αλλά δεν
έχουµε εµείς τις ευθύνες και µην τις ψάχνετε τις ευθύνες στην
Αριστερά.

Είπατε: «Τι σηµαίνει αδιόριστος εκπαιδευτικός;» Αυτός που
εξοντώνεται σήµερα µε αυτά τα µέτρα που παίρνετε. Αυτός που
έχει ένα, δύο, τρία χρόνια µε πλήρες ωράριο. Τι είναι αυτός που
διδάσκει τα παιδιά µας σήµερα; ∆εν είναι εκπαιδευτικός; Και τι
εκπαίδευση δίνετε, αν δεν είναι αυτοί εκπαιδευτικοί; Τα κενά του
σχολείου είπατε το Σεπτέµβρη. Εγώ, σας είπα πότε πρέπει. Και
οι 19.000 αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί, να µου πείτε ποιος τους
απέσπασε, πού και γιατί δεν τους µαζεύετε;

Και κάτι άλλο. Αξιολόγηση της εκπαίδευσής µας έχει γίνει. Πώς
έχει γίνει; Όταν λέµε ότι το τάδε πανεπιστήµιο έχει αυτή τη θέση
στην Ευρώπη και αυτή τη θέση στον κόσµο και βάζουµε και
αριθµό γύρω, κάποιοι την έχουν κάνει αυτήν την κατάταξη µε
βάση κάποια αξιολόγηση. Είναι δώδεκα κριτήρια, είναι η βιβλιο-
θήκη, είναι το campus, είναι οι απόφοιτοι, τι θέση έχουν οι από-
φοιτοι στην κοινωνία, στην εργασία κ.λπ.. Έχουν γίνει τέτοιες
αξιολογήσεις;

Να σας πω και κάτι άλλο τώρα. Τι ποσοστό του ΑΕΠ διαθέ-
τουµε για την παιδεία, την έρευνα και την τεχνολογία; ∆εν πρέ-
πει να µπει και αυτό στην αξιολόγηση; Λέτε λοιπόν: «Αναβάθµιση
του ρόλου του εκπαιδευτικού». Με αυτά; Ποτέ. Λέτε πρώτα ο µα-
θητής. Εµείς λέµε µάλλον πρώτα το ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
και αυτή η λογική η περιοριστική που δεν αναπτύσσει την παι-
δεία και την εκπαίδευση. Πώς θα γίνει πρώτα ο µαθητής; Με ψα-
λιδισµένο, µε γονατισµένο και καταρρακωµένο το δάσκαλο; Αυτό
νοµίζω ότι δεν γίνεται πουθενά. ∆εν µπορείτε να το πετύχετε.

Το πρώτο νοµοσχέδιο, λοιπόν, που αφορά όπως ισχυρίζεται η
Κυβέρνηση την υλοποίηση του προγράµµατός της για ένα νέο
σχολείο προωθείται για ψήφιση σήµερα, ενώ είναι σε εξέλιξη µία
γενικότερη αντιλαϊκή επίθεση που αµφισβητεί και υπονοµεύει τη
δηµόσια και κοινωνικά αγαθά που είναι κατακτηµένα από τον
κόσµο της εργασίας µε αγώνες και θυσίες.

Θα σας πω κάτι που είναι σε ένα έγγραφο της Οµοσπονδίας
Ιδιωτικών Εκπαιδευτικών Λειτουργών Ελλάδας, ΟΙΕΛΕ: «Το σχέ-
διο νόµου που κατέθεσε στη Βουλή προς ψήφιση στη Βουλή το
Υπουργείο Παιδείας σε ό,τι αφορά τις ρυθµίσεις θεµάτων της
ιδιωτικής εκπαίδευσης δεν αποτελεί προϊόν συναίνεσης». Αυτό
νοµίζω ότι ισχύει όχι µόνο γι’ αυτούς, αλλά και για όλους τους
υπόλοιπους, για όσους και σε όσους αφορά αυτό το νοµοσχέ-
διο. Θα σας πω λοιπόν ότι είναι κατ’ αρχήν ελλειµµατικό, ότι είναι
αποσπασµατικό διπλά. Είναι ασαφές όπου χρειάζεται σαφήνεια
και είναι σαφέστατο όπου είναι ανάγκη να είναι σκληρό και
σκληρά αντιεκπαιδευτικό. ∆εν ασχολείται µε την αναβάθµιση της
εκπαιδευτικής διαδικασίας, ούτε του εκπαιδευτικού έργου. Πού

είναι, λοιπόν, η επιµόρφωση σ’ αυτό το νοµοσχέδιο; ∆εν αναφέ-
ρεται, κυρία Υπουργέ, ούτε ως λέξη. Έτσι για να µας κοροϊδέ-
ψει λίγο! Αυτό είναι όµως ένα µεγάλο έλλειµµα και ένα µεγάλο
ζητούµενο. Θα σας πω ακόµα ότι η αξιολόγηση και η επιµόρ-
φωση έχουν σχέση. Ούτε το ένα υπάρχει, ούτε το άλλο. Ζητάτε
το ένα χωρίς το άλλο.

Αναγράφεται το νοµοσχέδιο αυτό ότι θα αναβαθµίσει το ρόλο
του εκπαιδευτικού. Για την παραπαιδεία, για το θεσµό των φρο-
ντιστηρίων δεν λέτε τίποτα. Νοµίζω ότι µιλάτε για θεσµό του µέ-
ντορα, αλλά αυτό το νοµοσχέδιο έχει «µέντορα» τη
νεοφιλελεύθερη αντίληψη και την αγορά γι’ αυτό βλέπουµε ότι
ξεκινά από τις εργασιακές σχέσεις και κάνει οικονοµίες εκεί που
θα έπρεπε να πληρώνουµε για να µπορούµε αύριο να απολαµ-
βάνουµε –όχι εµείς, αλλά η κοινωνία- και τα παιδιά. Ως εκπαι-
δευτικός και εγώ βλέπω ότι υπάρχει λιγότερη συνάφεια µε την
εκπαίδευση και την εκπαιδευτική διαδικασία και ακόµα λιγότερο
µε την παιδεία. Στις εργασιακές σχέσεις περισσότερο παρεµ-
βαίνετε για να τις προσαρµόσετε µε το γενικότερο κλίµα που δη-
µιουργείται, που δηµιουργήσατε και η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ,
αλλά και οι προηγούµενες κυβερνήσεις και θέλετε να πω, να οµο-
λογήσουµε ότι οι ταχύτητές σας είναι πολύ µεγαλύτερες από
αυτές της Νέας ∆ηµοκρατίας, φάνηκε στα εργασιακά, στο
ασφαλιστικό, στο φορολογικό, στην ανάπτυξη που δεν υπάρχει
ότι πουθενά στη σκέψη σας και στην πράξη σας δεν έχουν µπει
αυτά τα ζητήµατα.

Φοβούνται, αγαπητή κυρία Υπουργέ, άδικα οι εκπαιδευτικοί τη
«µέριµνα» του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ» που σε συνδυασµό µε τις νοµοθε-
τικές ερµηνείες –κατευθύνσεις της Κυβέρνησης και δια του κυ-
ρίου Αντιπροέδρου της οδηγούνται σε πιο φλέξη εργασιακές
σχέσεις; Είναι µαζί ή µε τις τριάντα πέντε χιλιάδες απολύσεις
αυτά που σχεδιάζετε τώρα µέσα στο νοµοσχέδιο;

Είπα και πριν ότι δεν αναφέρεστε καθόλου στη σχολική διαρ-
ροή. Τι κάνετε µε την απόκρυψη αυτού του θέµατος και πώς προ-
στατεύετε τους πιο ευάλωτους από σήµερα και τις κοινωνικές
τάξεις και τα άτοµα αυτά που από την κρίση αυτή που την αντι-
µετωπίζετε µε αυτόν τον τρόπο, µε αδικία και σκληρότητα και
αναποτελεσµατικότητα, θα προκύψουν µεγαλύτεροι αριθµοί αν-
θρώπων που θα οδηγηθούν στη µαθητική διαρροή;

Μία απόδειξη της αποτυχίας της συνταγής σας για την κρίση
είναι και αυτό το νοµοσχέδιο. ∆εν αντιµετωπίζει ό,τι θα φέρει η
πολιτική σας για την κρίση στην εκπαίδευση. Είναι δύσκολο,
κυρία Υπουργέ, να µιλήσει κανείς µ’ αυτό το νοµοσχέδιο ως βάση
για την εκπαίδευση και την παιδεία, γιατί στην ουσία του δεν ανα-
φέρεται σχεδόν καθόλου σ’ αυτά, κυρίως στις κατακτήσεις και
τα εργασιακά αναφέρεται και σ’ αυτά επιτίθεστε. Στην ουσία στην
εκπαίδευση επιτίθεστε και ασφαλώς στον αποδέκτη το µαθητή.
Οι τριάντα µαθητές στην τάξη δεν προάγουν την εκπαίδευση. Εύ-
σηµα πήρατε σήµερα µόνο από το ΛΑΟΣ που συµφωνεί επί της
αρχής όπως είπαν οι Βουλευτές του. Νοµίζω ότι είναι ένα νοµο-
σχέδιο περισσότερο δικό τους παρά δικό σας και είπαν ότι αφού
αντιδρά η ΟΛΜΕ και οι συνδικαλιστικοί φορείς των εκπαιδευτι-
κών πάτε καλά. Εµείς λέµε ότι αντιδρούν και έχουν δίκιο. Πού
είναι οι αυξήσεις των δαπανών; Νοµίζω ότι κάνετε µείωση µε
αυτά που λέτε, γιατί κάνετε και οικονοµίες µέσα από το ότι διώ-
χνετε κόσµο. ∆εν κάνετε προσλήψεις για την εκπαίδευση. ∆εν εί-
µαστε ουραγοί για τις δαπάνες, για την παιδεία, την έρευνα, την
τεχνολογία και τις καινοτοµίες;

Κυρία Υπουργέ, αλλάζετε τους όρους του παιχνιδιού, για ωρο-
µίσθιους, αναπληρωτές, αφού πρώτα µειώνετε το έπαθλο κάνο-
ντας µείωση των προσλήψεων. Άνθρωποι που επέλεξαν την
εκπαίδευση για να σταδιοδροµήσουν, ξεγελιούνται κυριολεκτικά.
Μάζευαν µόρια σε µακρινές περιοχές και συγκεντρώνουν ώρες
προϋπηρεσίας χωρίς να δίνετε επαρκή χρόνο για να αλλαχθεί το
παιχνίδι, εφόσον θέλετε να το αλλάξετε. Εξαφανίζετε την προϋ-
πηρεσία.

Και θέλω να πω κάτι στον κ. Πρωτόπαπα. Είναι δογµατική η
Αριστερά είπε. Για ένα άλλο νοµοσχέδιο για τα εργασιακά, όπου
εµείς είχαµε συµφωνήσει ότι υπάρχουν τρία θετικά στα περίπου
πενήντα αρνητικά και µας εγκαλεί, όχι γιατί έκανε τα σαράντα
επτά ή πενήντα αρνητικά, αλλά γιατί δεν ψηφίσαµε τα τρία αρ-
νητικά. Ποιος αποσπά, κύριε Πρωτόπαπα, στην κεντρική υπηρε-
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σία του Υπουργείου τις χιλιάδες των εκπαιδευτικών –κάνοντας
ρουσφέτι βέβαια- για να αυξάνεται η πελατεία; Η Αριστερά; Νο-
µίζω ότι αυτό είναι αυθάδεια και ύβρις για να µείνουµε σε αυτά
και να µην αρπαχτούµε γι’ αυτά. ∆εν θα κάνουµε αυτήν τη χάρη.
Κάνατε την κατάργηση προχθές του πενθηµέρου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εδραιώσατε τις εργασιακές σχέσεις. Κάνατε χίλια δύο αρνη-
τικά στα εργασιακά και τα µεταφέρετε τώρα και στην εκπαί-
δευση.

Θα ήθελα να συστήσω, αν έχω το δικαίωµα αυτό στην κυρία
Υπουργό -και να τελειώσω µ’ αυτό- να πάει όχι στην ΟΛΜΕ ή σε
κάποια οµοσπονδία, κυρίως να πάτε στις ΕΛΜΕ, τοπικά και να µι-
λήσετε µε τους εκπαιδευτικούς, τους ανθρώπους που σας έχουν
στηρίξει, που είναι στην παράταξη τη δική σας συνδικαλιστική
και την πολιτική. Μίλησα τις τελευταίες ηµέρες µε τέσσερις πρω-
τοβάθµιες οργανώσεις τέτοιες και σας λέω ότι εάν µιλήσετε µαζί
τους, µάλλον θα αποσύρετε το νοµοσχέδιο αυτό. Αυτό το νοµο-
σχέδιο είναι για απόσυρση δεν θα το ψηφίσουµε, γιατί θα έρ-
θουµε σε αντίθεση µε βασικές αρχές µας, µε την πρόοδο της
εκπαίδευσης και µε τον προοδευτικό κόσµο της, ακόµα και µε
αυτούς που πίστεψαν σε εσάς και σας ψήφισαν.

Το κίνηµα των εκπαιδευτικών βρίσκεται σε µια µεγάλη πρό-
κληση και γενικά ο κόσµος της εκπαίδευσης. Είναι φανερό ότι η
συνέχιση και κλιµάκωση των αγώνων µε αυτά που προωθείτε και
µε αυτό το νοµοσχέδιο, είναι µονόδροµος για τους εργαζόµε-
νους.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώθηκαν οι οµι-
λίες των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων.

Θέλω να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα. Θέλω να σας
ενηµερώσω ότι η συνεδρίασή µας θα ολοκληρωθεί περί τη 1.30
πρωινή. Θα συνεχίσουµε φυσικά αύριο στις 10.00 επί της αρχής
για να ολοκληρωθεί προς το µεσηµέρι η συζήτηση µε ονοµαστική
ψηφοφορία καθώς έχει ήδη κατατεθεί από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Πιερίας του ΠΑΣΟΚ κ. Ιωάννης Αµοι-
ρίδης για επτά λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, γνωρίζουµε όλοι ότι βρισκόµαστε πραγ-

µατικά σε µια δύσκολη στιγµή για τη χώρα, µια στιγµή που θέλει
γενναίες αποφάσεις. Οφείλουµε όµως να σώσουµε τη χώρα και
οφείλουµε να πάρουµε µέτρα τα οποία θα δώσουν νέα ανάσα
στους πολίτες. Θα µειώσουν το κόστος ζωής και θα αυξήσουν
την αγοραστική αξία του µισθού και η παιδεία µπορεί να γίνει
ένας από αυτούς τους τοµείς.

Αν εξαφανίσουµε τα ιδιαίτερα µαθήµατα και τα φροντιστήρια
αν ακολουθήσουµε τους φοιτητές µε τα συγγράµµατα κάνουµε
ένα βήµα. Το µεγαλύτερο όµως είναι επενδύσεις στους νέους.
Σε αυτούς που θα δώσουµε τη σκυτάλη για τα επόµενα χρόνια,
να έχουν εκείνες τις δυνατότητες και εκείνα τα εχέγγυα να φτιά-
ξουν τη νέα Ελλάδα.

Και αυτό το νοµοσχέδιο βάζει στο επίκεντρο τον µαθητή. Αυτό
είναι το σηµαντικότερο και όχι τους καθηγητές που και αυτούς σε
πολύ µεγάλο βαθµό τους δίνει µια νέα δυνατότητα. Βάζει τάξη
στο χάος, γιατί ακόµη και οι εκπαιδευτικοί έχουν παιδιά και είναι
γονείς. Πρώτα είναι οι γονείς και µετά είναι οι εκπαιδευτικοί. Από
κει ξεκινάµε.

Εκπαιδευτικοί στους οποίους δίνεται πλέον η δυνατότητα µέσα
σ’ ένα µεταβατικό χρονικό διάστηµα, να µπορούν να έχουν ένα
αντικειµενικό σύστηµα στο οποίο θα πιστέψουν και στο οποίο θα
βρουν εκείνο το χρονικό διάστηµα στο οποίο θα κατοχυρωθούν
επαγγελµατικά, για να σιγουρέψουν τη ζωή τους.

Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο συµπεριλαµβάνει ακόµα και
τους εµπειροτέχνες µουσικούς, που το αγνοήσατε αυτό, κύριε
Λυκουρέντζο. Τακτοποιεί αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι είχαν
µείνει απ’ έξω. Νοµίζω ότι συναινείτε και εσείς προς αυτή την κα-
τεύθυνση.

Θα πρέπει, κύριε Υπουργέ, όµως να δει και τους καθηγητές ει-
δικής αγωγής να γίνει ειδικός πίνακας για τον ΑΣΕΠ, να γίνει ει-

δική διάταξη µέσω ΑΣΕΠ αλλά µόνο για την κατηγορία των κα-
θηγητών ειδικής αγωγής.

Τα σχολεία πραγµατικά, αγαπητοί συνάδελφοι, έχουν κενά από
µαθητές. Θα σας διαβάσω µια επιστολή που είχα από ένα ∆ηµο-
τικό Σχολείο της πόλης µου: «Κύριε Βουλευτά, θα ήθελα να σας
υπενθυµίσω το πρόβληµα που υπάρχει στο δηµοτικό της περί-
στασης συγκεκριµένα στη ∆’ Τάξη που το αποτελούν είκοσι έξι
παιδιά από τα οποία υπάρχουν και µερικά µε µαθησιακές δυ-
σκολίες που έχει ως αποτέλεσµα να δυσχεραίνεται το έργο του
εκπαιδευτικού. ∆εν µπορεί να γίνει ο διαχωρισµός του τµήµα-
τος λόγω έλλειψης εκπαιδευτικού, ενώ υπάρχει Αίθουσα».

Αυτά µας παραδώσατε. Γιατί µε κοιτάτε έτσι; Απορούσα στην
Πιερία πώς η ∆ΑΚΕ των εκπαιδευτικών είναι πρώτη δύναµη. Είναι
δυνατόν σε όλη την Ελλάδα να ήταν αλλιώς και στην Πιερία να
ήταν αλλιώς; Μετά ανακάλυψαν ότι ήταν διακόσιοι πενήντα απο-
σπασµένοι καθηγητές και δάσκαλοι στην Πιερία στην πρωτο-
βάθµια και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση. Τι µε κοιτάτε;

Και στην Αρκαδία έχω πληροφορίες ότι από τους περίπου χί-
λιους εκπαιδευτικούς οι εξακόσιοι ογδόντα είναι στη θέση τους.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ακούστε αυτό που είπατε
τώρα…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Θα µου το διευκρινίσετε.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.

Αυτό που είπατε τώρα να το καταθέσετε αύριο, αλλιώς σας κα-
ταγγέλλω για ψευδή στοιχεία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: ∆εν µε αφήσατε να ολοκληρώσω.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Αήθεις επιθέσεις µε αβάσιµα

στοιχεία δεν δέχοµαι. Και είναι ντροπή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Συµφωνώ µαζί σας. Και θα ήθελα να

το διαψεύσετε, γιατί σας εκτιµώ πάρα πολύ…
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Να καταθέσετε τα στοιχεία, αλ-

λιώς είστε σκέτος συκοφάντης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: ∆εν µε αφήσατε να ολοκληρώσω. Εγώ

είπα µια κουβέντα όπως ακούγεται και για το µουσικό σχολείο
σας και για άλλα διάφορα. ∆εν λέω προσωπικά για εσάς.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Σας προκαλώ να καταθέσετε τα
στοιχεία αλλιώς πετάτε λάσπη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Λυκουρέντζο, σας
παρακαλώ πολύ, εκτός και αν έχετε θέµα επί προσωπικού.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ανέφερε εµένα
συγκεκριµένα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ πολύ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: ∆εν µιλάω για εσάς, µιλάω για το νοµό

σας όπως σε κάθε νοµό, σε κάθε σχολείο. Σας εκτιµώ και το ξέ-
ρετε ξεκάθαρα. Και πιστεύω ότι θα το διαψεύσετε και ότι δεν
είναι έτσι και ότι δεν έχετε κάνει κάτι εσείς.

∆εν διαψεύδετε όµως τους αριθµούς γενικά στην Ελλάδα. ∆εν
λέω ότι το κάνατε εσείς. Καµµία σχέση µπορεί να µην έχετε. Και
λέω ότι δεν έχετε. Εγώ πιστεύω ότι δεν έχετε.

Υπάρχουν όµως τα προβλήµατα. Έχουν αποσπαστεί χιλιάδες.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να απαντήσει η Υπουργός σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Ροντούλη, είπατε για τους εκ-

παιδευτικούς εκείνους οι οποίοι µπήκαν το Σεπτέµβριο. Οι εκλο-
γές έγιναν τον Οκτώβριο. ∆εν µπορεί να φύγουν και το ξέρετε.
Κύριε Ροντούλη, είπατε ότι θα γλιτώσουµε 30.000.000 από τα
σχολικά βιβλία. ∆ηλαδή το δικό µου σχολικό βιβλίο που το κρά-
τησα σπίτι µου και είχα γράψει και διάφορα πάνω στο βιβλίο, θα
το έδινα στο µαθητή της επόµενης τάξης. Θα το δώσω για την
επόµενη χρονιά; Είστε καλά;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εσείς δεν είστε καλά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Αµοιρίδη, ο τρό-

πος αυτός αγορεύσεως….
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Στη Γερµανία χρόνια γινόταν αυτό.

Μιλάτε για καταπολέµηση της σπατάλης. Εσείς δεν είστε καλά…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ. Κύριε Αµοι-

ρίδη, να µην απευθύνεστε κατά αυτόν τον τρόπο στους συνα-
δέλφους γιατί προκαλείτε διακοπές. Μπορείτε να λέτε όπως είπε
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος…

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Επιχείρηµα εξέθεσε ο συνάδελφος. ∆εν
ήταν επί προσωπικού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ωραία, να αφήνουµε τον
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αγορητή να ολοκληρώνει τη σκέψη του.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κύριε Ροντούλη, δεν αναφέρθηκε προ-

σωπικά σε σας. Ένα επιχείρηµα εξέθεσε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Ροντούλη, αν

υπάρχει προσωπικό όταν έρθει το τέλος της αγορεύσεως να το
ζητήσετε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αναφέρθηκε προσωπικά σε εµένα,
κύριε Πρόεδρε, προσπαθώντας να απαξιώσει την πρότασή µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σας παρακαλώ να ζητή-
σετε το λόγο µετά.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα τον ζητήσω µετά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Προσβληθήκατε επειδή µίλησα για

διαφορετικά…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Αµοιρίδη, σας πα-

ρακαλώ µην απευθύνεστε προσωπικά στον κ. Ροντούλη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Καλώς. Οι συνάδελφοι από το ΛΑΟΣ

µίλησαν για οικονοµία κλίµακας, για βιβλία, να τα δώσει η µία
τάξη στην άλλη. Τα περισσότερα παιδιά όταν τελειώνουν το σχο-
λείο σκίζουν τα βιβλία. Έτσι έχουµε καταντήσει τους µαθητές.
Και εσείς θα κάνετε οικονοµία στην παιδεία από αυτό; Ωραία,
πάρα πολύ ωραία, είναι αυτή η επιλογή για να κάνετε οικονοµία.

Αναφέρθηκε η κυρία εισηγητής για τη βάση του 10, ότι δεν
πρέπει να καταργηθεί και να καταργηθούν τµήµατα. Θα σας δια-
βάσω –και εδώ διαψεύστε µε, κύριε Λυκουρέντζο- άρθρο της ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗΣ που λέει: «Περισσότερα τµήµατα ΑΕΙ της επαρχίας
θα έχουν να επιλέξουν οι µαθητές της Γ’ λυκείου. Οι τυχερές πό-
λεις στις οποίες θα γίνονται τα ΑΕΙ είναι η Καστοριά, τα Γιάννενα,
η Χίος, η Λαµία, το Αγρίνιο, η Κοµοτηνή, στην οποία υπάρχουν
δύο τµήµατα ενώ θα λειτουργούν και δύο τµήµατα ΤΕΙ, Καβάλας
και Σερρών. Μάλιστα, ετοιµάζεται νέο αυτόνοµο ΤΕΙ στη ∆ράµα
και οι τοπικοί άρχοντες τρίβουν τα χέρια τους για το επίτευγµά
τους».

Την ώρα που µιλάτε ότι δεν πρέπει να καταργηθεί η βάση του
10 και λέτε ότι δεν πρέπει να υπάρχει διασπορά, εσείς πέρυσι τέ-
τοια εποχή είχατε ιδρύσει αυτά τα τµήµατα τα οποία δεν προ-
χώρησαν βέβαια. Αυτή ήταν η πολιτική σας πριν από τις εκλογές.
Άρα δεν δικαιούστε σήµερα να λέτε να σταµατήσει η διασπορά
όταν πέρυσι το είχατε κάνει σηµαία.

Αγαπητοί συνάδελφοι, θα σας πω γιατί χρειάζεται η κατάρ-
γηση της βάσης. Είκοσι πέντε χιλιάδες µαθητές µένουν εκτός πα-
νεπιστηµίων. Επί τέσσερα χρόνια είναι εκατό χιλιάδες, επί
τέσσερις οι γονείς είναι τετρακόσιες χιλιάδες οι οποίοι ελπίζουν
ότι αυτές οι κακές σχολές θα γίνουν πανεπιστήµια. Και στηρίζουν
τη δική σας πολιτική. Τα έκανε ο κ. Σπηλιωτόπουλος. Υπέγραψε
τριάντα τρία πανεπιστηµιακά ιδρύµατα, από τα οποία τα είκοσι
ήταν ελληνικά, τα τέσσερα αµερικάνικα και µόνο τα εννιά ήταν
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τα οποία είναι αµφισβητήσιµης
αξίας. Ποτέ δεν ελέγχθηκαν. Και έκανε και µια επιτροπή εµπει-
ρογνωµόνων λίγο πριν τις εκλογές, µε καθηγητές να τα αξιολο-
γήσουν. Παραιτήθηκαν όλοι. Παρ’ όλα αυτά τα υπέγραψε. Αυτή
ήταν η πολιτική σας. Μη µιλάτε γιατί η κ. Γιαννάκου όταν ήµουν
δήµαρχος και ήρθε στην Κατερίνη και της είπα να κάνουµε ένα
ΤΕΙ µου είπε: «δήµαρχε, βρες σπόνσορα».

Ξέρετε τι σηµαίνει για µια πόλη ένα ΤΕΙ; Ή για µαθητές που
δεν έχουν τη δυνατότητα που είναι κάτω από το 10; Πώς απο-
κλείετε έναν µαθητή που είναι στο 8 ότι δεν θα γίνει αύριο επι-
στήµονας; Και όσοι µπήκαν µε 20 θα γίνουν επιστήµονες; Πού το
έχετε δει αυτό; Τα παιδιά στο λύκειο και στο πανεπιστήµιο που εί-
πατε ότι θα αυξήσετε τις δυνατότητες και τέσσερα χρόνια µετά
από επιστηµονική έρευνα που κάνατε εσείς οι ίδιοι αποδείχθηκε
ότι δεν άλλαξε τίποτε. Τέσσερα χρόνια δεν άλλαξε το λύκειο ούτε
το πανεπιστήµιο.

Εσείς είπατε θα καταργηθεί η βάση του 10 και θα δώσουµε βα-
ρύτητα στο λύκειο και στο πανεπιστήµιο. Και δεν κάνατε τίποτα.
Μετά από τέσσερα χρόνια έγινε έρευνα επιστηµονική και απέ-
δειξε ότι δεν έγινε τίποτα.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Ποια έρευνα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Η περιφερειακή ανάπτυξη, κυρία Βό-

ζεµπεργκ –είσαστε από την Αθήνα- πιθανώς να µη σας ενδιαφέ-
ρει. Αλλά, ένας συνταξιούχος του ΟΤΕ που παίρνει 50.000 ή
100.000 εφάπαξ, βάζει άλλες 100.000 και κάνει µία µικρή ξενο-

δοχειακή επιχείρηση και νοικιάζει τα διαµερίσµατα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, κύριε

Αµοιρίδη, σας παρακαλώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Εσείς προσπαθείτε µε τον τρόπο το

δικό σας να δηµιουργήσετε εκείνον τον πλούτο στους λίγους,
καταστρέφοντας την περιφέρεια, καταστρέφοντας πραγµατικά
την εκπαίδευση.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΛΚΙ∆ΗΣ: Άλλοι τα κάνουν αυτά.
ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Εσείς τα κάνατε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Αµοιρίδη, παρα-

καλώ έχει τελειώσει ο χρόνος σας. Είµαστε στα εννιά λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Θα σας πω ένα πράγµα. Ότι θα πετύ-

χουµε στην εκπαίδευση, όταν ο τελευταίος µαθητής αυτής της
χώρας, οικονοµικά αδύναµος, στο πιο αποµακρυσµένο νησί, στο
χωριό θα έχει ίδιες δυνατότητες µε το µαθητή της Εκάλης και
της Κηφισιάς.

ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Είναι και οι ανάπηροι και
οι πολύτεκνοι που τους πετάτε στο δρόµο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Τότε θα έχουµε πετύχει. Και σε αυτό
έχετε αποτύχει. Και αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα βήµα σε αυτή
την κατεύθυνση και οφείλετε να το στηρίξετε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα

ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει ήδη ζητήσει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Λυκουρέντζο, έχετε θέµα επί προσωπικού;
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχετε ένα λεπτό για να

µας εξηγήσετε ποιο είναι το προσωπικό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αισθάνθηκα

προσβεβληµένος από την τοποθέτηση του συναδέλφου. Λυπού-
µαι για την αντίδρασή µου, η οποία ήταν εντελώς αυθόρµητη.
Αλλά, παρακαλώ το συνάδελφο, εάν δεν καταθέσει τα στοιχεία
µε τα οποία επιχείρησε να µε σπιλώσει, θα µου επιτρέψετε να
έχω το δικαίωµα να τον χαρακτηρίσω ως κοινό συκοφάντη.

Και, δεύτερον, παρακαλώ το συνάδελφο να ανακαλέσει τη
φράση, την οποία είπε «µη µιλάτε», διότι νοµίζω ότι στην ιερή Αί-
θουσα της ∆ηµοκρατίας η κάθε συνάδελφος και ο κάθε συνά-
δελφος έχει το δικαίωµα της ελευθερίας της εκφράσεως.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Μάλιστα.
Ορίστε, κύριε Ροντούλη, έχετε το λόγο. Έχετε θέµα επί προ-

σωπικού;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βεβαιότατα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Έχετε ένα λεπτό να µας

εξηγήσετε το λόγο επί προσωπικού.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μου αρκεί το ένα λεπτό να πω

αυτά που θέλω. Άκουσα µε µεγάλη προσοχή την επιχειρηµατο-
λογία περί οικονοµικής κρίσης της κυρίας Υπουργού. Κάναµε,
λοιπόν, ως Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός µία ξεκάθαρη πρό-
ταση εξοικονόµησης πόρων, µείωσης της σπατάλης που γίνεται
σε επίπεδο βιβλίων, προκειµένου να εξοικονοµηθούν οι απαραί-
τητοι πόροι για να ικανοποιηθούν τα δίκαια αιτήµατα πολυτέ-
κνων, τριτέκνων, µονογονεϊκών οικογενειών, ατόµων µε ειδικές
ανάγκες, και λάβαµε την απάντηση και τη συγκεκριµένη συµπε-
ριφορά από τον κ. Αµοιρίδη.

Ρωτώ, λοιπόν, την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου. Η θέση
“Αµοιρίδη” είναι η θέση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Παιδείας; Θέλω µία ξεκάθαρη απάντηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Θα µπορούσα να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Όχι, κύριε συνάδελφε,

δεν έχετε λόγο επί προσωπικού. Θέλετε να διορθώσετε κάτι;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Εκτιµώ απεριόριστα τον κ. Λυκουρέ-

ντζο, δεν έχω τίποτε προσωπικό και δεν απευθυνόµουν προσω-
πικά σε εκείνον. Απλά απευθύνθηκα για τον νοµό του όπως και
για κάθε νοµό. ∆εν ήταν προσωπικό το ζήτηµα.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η Βουλευτής Ρεθύµνης
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Όλγα Κεφαλογιάννη έχει το λόγο για
επτά λεπτά.

ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επι-
τρέψτε µου να ξεκινήσω µε την καταδίκη της χθεσινής κατάλη-
ψης των στούντιο της κρατικής τηλεόρασης, µε αφορµή τη
µετάδοση εκποµπής µε καλεσµένη την Υπουργό Παιδείας. Θλί-
βοµαι πραγµατικά, όπως θλίψη µου προκάλεσαν και οι σηµερινές
εικόνες της Ακρόπολης υπό κατάληψη. Νοµίζω ότι ορισµένοι δεν
αντιλαµβάνονται τον αντίκτυπο των πράξεών τους, δεν αντιλαµ-
βάνονται ότι προσβάλλουν και πληγώνουν τη χώρα.

Περνώ στο διά ταύτα της σηµερινής συζήτησης µε δύο παρα-
τηρήσεις που επισηµαίνουν τον πρόχειρο, βεβιασµένο και σπα-
σµωδικό χαρακτήρα του νοµοσχεδίου.

Η πρώτη αφορά το χρόνο κατάθεσης, ηµέρα ∆ευτέρα, ενώ
είχαν δηµοσιευθεί µόλις δύο ηµέρες πριν οι σχετικές ρυθµίσεις
από το σαββατιάτικο Τύπο. Μιλάµε για χρόνο-αστραπή, που δυ-
στυχώς, στέρησε το περιθώριο σε όσους ήθελαν να το µελετή-
σουν πιο προσεκτικά ή να τοποθετηθούν υπεύθυνα και
ουσιαστικά. Στη συνέχεια, ορίστηκε η αρµόδια επιτροπή δύο ηµέ-
ρες αργότερα µε διάρκεια δύο συνεδριάσεων. Όλα αυτά για ένα
σχέδιο νόµου που -σας θυµίζω- περίµενε µε αγωνία ολόκληρη η
εκπαιδευτική κοινότητα για έξι ολόκληρους µήνες.

Η δεύτερη παρατήρηση αφορά τη δηµόσια διαβούλευση που
δήθεν διεξήχθη πριν την κατάθεση του νοµοσχεδίου. Νοµίζω ότι
στη συγκεκριµένη περίπτωση είναι εκτός πραγµατικότητας να µι-
λάµε για διαβούλευση. Έγιναν εκ µέρους της αρµόδιας Υπουρ-
γού και των Υφυπουργών ορισµένες δηλώσεις, κανένας
ουσιαστικός διάλογος, καµµία ανταλλαγή απόψεων. Τη σχετική
ιστοσελίδα επισκέφθηκαν τρεισήµισι χιλιάδες χρήστες µε ένα σύ-
νολο εκατόν ογδόντα πέντε χιλιάδων εκπαιδευτικών. Μπορεί
αυτός ο αριθµός να θεωρείται αντιπροσωπευτικός; Μπορεί η δια-
δικασία να θεωρείται ότι έβγαλε αξιόπιστα αποτελέσµατα;

Όσον αφορά τις προτεινόµενες διατάξεις, στην πλειοψηφία
τους επιβεβαιώνουν ότι έχουµε στα χέρια µας ένα νοµοσχέδιο
που δεν ανταποκρίνεται στις σύγχρονες εκπαιδευτικές ανάγκες,
δεν συµβάλλει στον εκσυγχρονισµό του εκπαιδευτικού συστή-
µατος, δεν θωρακίζει τη δηµόσια και δωρεάν παιδεία.

Αναφέρω ορισµένες διατάξεις που το αποδεικνύουν. Προτεί-
νεται η θεσµοθέτηση του µέντορα που θα υποστηρίζει και θα
αξιολογεί τον δόκιµο εκπαιδευτικό, χωρίς ωστόσο να υπάρχει
καµµία διασφάλιση για το ποιος θα είναι αυτός που δικαίως αξιο-
λογούµενος θα µπορεί να κατέχει αυτή τη θέση. Και αυτό το γε-
γονός αυτόµατα παραπέµπει κάθε λογικά σκεπτόµενο στην
πρόθεση κοµµατικοποίησης των διορισµών µε όλα τα αρνητικά
που αυτή συνεπάγεται. ∆εν εισάγονται µέτρα για την ουσιαστική
επιστηµονική αναβάθµιση του εκπαιδευτικού. Η εικονική, απο-
σπασµατική επιµόρφωση σε καµµία περίπτωση δεν επαρκεί για
να ικανοποιήσει τις µορφωτικές ανάγκες του εκπαιδευτικού και
του δηµόσιου σχολείου.

Στο ίδιο πρόχειρο και αποσπασµατικό ύφος δεν αντιµετωπίζε-
ται το ζητούµενο κάλυψης των αναγκών του δηµοτικού σχολείου
µε µόνιµο προσωπικό και κατάργηση του θεσµού των ωροµι-
σθίων. ∆εν δίνονται απαντήσεις στην αγωνία των εκπαιδευτικών,
των γονέων και των µαθητών για έγκαιρη κάλυψη όλων των ανα-
γκών του εκπαιδευτικού προγράµµατος από την πρώτη ηµέρα
έναρξης των µαθηµάτων. ∆εν λύνεται κανένα ζήτηµα ουσίας,
αντίθετα εισάγονται στην υποχρεωτική παραµονή των εκπαιδευ-
τικών για τρία χρόνια στη θέση του διορισµού τους, δηµιουργεί-
ται τεράστιο πρόβληµα στη λειτουργία των σχολείων, σε
αποµακρυσµένες και δυσπρόσιτες περιοχές. ∆ηµιουργούνται σο-
βαρά αντικίνητρα.

Όσον αφορά τη συνέντευξη ως κριτήριο διορισµού, δεν νο-
µίζω να υπάρχει κανείς που δεν θυµάται ότι το ΠΑΣΟΚ µέχρι πρό-
σφατα εξαπέλυε δριµύτατες κατηγορίες προς την Κυβέρνηση
της Νέας ∆ηµοκρατίας για τη µέθοδο της συνέντευξης χαρα-
κτηρίζοντάς την µέσο χειραγώγησης των προσλήψεων. Τώρα την
επαναφέρει και όχι µόνο αυτό αλλά την αναβαθµίζει, ώστε να
µπορεί να την ελέγχει καλύτερα. Να προσθέσω ότι η δήθεν
ασφαλιστική δικλίδα της µαγνητοφώνησης της συνέντευξης εύ-
κολα καταλύεται, οπότε καλύτερα να µην παρουσιάζεται ως εγ-

γύηση του αδιάβλητου της διαδικασίας. Υποτιµά την νοηµοσύνη
των πολιτών αυτός ο ισχυρισµός.

Εξίσου µεγάλα ερωτηµατικά εγείρει το αµφιβόλου αποτελέ-
σµατος µέτρο της αυτοαξιολόγησης. Ως προς το σύστηµα πρό-
σληψης στο δηµόσιο, απαξιώνεται εντελώς ένα σύστηµα που
αποτελεί καρπό χρόνιων διεκδικήσεων των εκπαιδευτικών, αυτών
των διεκδικήσεων που πάγια λογίζεται το ΠΑΣΟΚ ότι σέβεται και
τιµά για δίκαιο και αξιοκρατικό διορισµό. Από το 2012 ορίζεται ότι
οι διορισµοί θα γίνονται αποκλειστικά από τον πίνακα επιτυχό-
ντων του ΑΣΕΠ, παρά τις διεκδικήσεις των εκπαιδευτικών που ζη-
τούν παραµονή στο ισχύον σύστηµα 60% ΑΣΕΠ- 40% ενιαίος
πίνακας.

Παράλληλα, το προβλεπόµενο σύστηµα κυνηγιού τίτλων, πι-
στοποιητικών και µορίων, θα έχει ολέθριες συνέπειες για τους
αδιόριστους εκπαιδευτικούς, ενώ οι νέες προτεινόµενες διατά-
ξεις αφήνουν στην αβεβαιότητα όλους όσοι µέχρι σήµερα έχουν
υπηρετήσει την εκπαίδευση ως αναπληρωτές ή ως ωροµίσθιοι.

Πριν κλείσω, θα ήθελα να σταθώ επιγραµµατικά στο θέµα της
βάσης του 10. Εκτιµώ ότι η κατάργησή της είναι χωρίς ουσία,
χωρίς σκοπό και θα είναι και χωρίς αποτέλεσµα. Αναφέρει το αρ-
µόδιο Υπουργείο, για να αιτιολογήσει αυτή τη ρύθµιση ότι µα-
ραζώνουν πολλά τµήµατα ιδρυµάτων τριτοβάθµιας εκπαίδευσης
στην επαρχία. Ακόµη κι αν το γεγονός αυτό καθαυτό επαληθεύ-
εται, δεν µπορεί ωστόσο να επιδίδεται αποκλειστικά στη βάση
του 10. Αυτή είναι µία µετέωρη θεωρητική προσέγγιση. Η πράξη
λέει άλλα. ∆είχνει ότι κατά κύριο λόγο, οι φοιτητές δεν επιλέγουν
τα εν λόγω τµήµατα. Κι αυτό συµβαίνει γιατί το περιεχόµενο των
σπουδών τους δεν παρουσιάζει την αναµενόµενη ζήτηση στην
αγορά εργασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εθελοτυφλεί όποιος διατείνεται
ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα στις εκπαιδευτικές δοµές, όπως
είναι οργανωµένες σήµερα. Εθελοτυφλεί, όµως και η Κυβέρνηση
αν θεωρεί ότι µπορεί να δώσει λύσεις ουσίας και διαρκείας µε
ένα σχέδιο νόµου, που βάζει στο στόχαστρο τους εκπαιδευτι-
κούς, δεν κάνει καµµία νύξη στα διαχρονικά προβλήµατα της παι-
δείας, όπως είναι η υποχρεωτική χρηµατοδότηση, οι ελλιπείς
υλικοτεχνικές υποδοµές και τα κτήρια, η προχειρότητα στην κα-
τάρτιση των προγραµµάτων και οι χαµηλοί µισθοί των εκπαιδευ-
τικών. Είναι απροετοίµαστο, πρόχειρο και ασύνδετο µε τις
απόψεις των εµπλεκόµενων φορέων. Είναι ένα σχέδιο νόµου που
αποδεικνύεται κατώτερο των προσδοκιών γι’ αυτό και δεν µπορεί
να έχει τη στήριξη της Νέας ∆ηµοκρατίας. Το όραµα και οι βλέ-
ψεις της παράταξής µας για την παιδεία κινούνται σε πολύ δια-
φορετική κατεύθυνση, πιο δίκαιη, πιο υπεύθυνη και πιο
ουσιαστική.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Βουλευ-
τής Β’ Αθηνών της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ντινόπουλος Αργύρης
για επτά λεπτά.

ΑΡΓΥΡΗΣ ΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Άκουσα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, την Υπουργό η οποία πράγµατι εξέφρασε όχι ακριβώς
τη δυσαρέσκειά της αλλά την απορία της, γιατί περιστρέφεται η
κουβέντα γύρω από το νοµοσχέδιο περισσότερο στον τρόπο
πρόσληψης των εκπαιδευτικών στο δηµόσιο.

Μα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, όταν µε το ∆ιε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο θα φθάσετε την ανεργία εκεί που θα
τη φτάσετε πώς να µην περιστρέφεται η συζήτηση στο νοµο-
σχέδιο αυτό γύρω από το πώς θα βρουν δουλειά όλοι αυτοί οι
νέοι άνθρωποι οι οποίοι σπουδάζουν στα πανεπιστήµια. ∆ηλαδή
είστε εκτός κοινωνικής πραγµατικότητας; Τι νοµίζετε ότι απα-
σχολεί σήµερα την ελληνική κοινωνία, τι νοµίζετε ότι απασχολεί
σήµερα τους νέους ανθρώπους; Πώς θα βρουν µια δουλειά. Και
αναρωτιέστε γιατί υπάρχει από τη µεριά της Αντιπολίτευσης αυτή
η ευαισθησία και το ενδιαφέρον σχετικά µε τον τρόπο πρόσλη-
ψης των εκπαιδευτικών στα σχολεία;

Βεβαίως και καταδικάζουµε τη χθεσινή εισβολή στην κρατική
τηλεόραση γιατί πράγµατι ήταν κάτι το οποίο, εν πάση περιπτώ-
σει, δεν ταιριάζει σε καµµία περίπτωση σε µια ευνοµούµενη κοι-
νωνία.

Από την άλλη µεριά όµως παρατηρώ µια συστηµατική µιντιακή
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προσπάθεια τις τελευταίες µέρες και µάλιστα στο προστατευ-
µένο µιντιακό περιβάλλον της κρατικής τηλεόρασης χωρίς αντί-
λογο διότι βεβαίως, υπάρχουν οι δηµοσιογράφοι αλλά
αναρωτιέµαι η ελληνική κοινωνία δεν θα ήθελε να ακούσει στη
χθεσινή όντως ενδιαφέρουσα εκποµπή και τις απόψεις, για πα-
ράδειγµα, της Αντιπολίτευσης; ∆εν θα ήθελε να ακούσει και τις
απόψεις των άλλων εµπλεκοµένων, εν πάση περιπτώσει, φορέων
όσον αφορά αυτό το νοµοσχέδιο; Γιατί επιλέγουµε το προστα-
τευµένο αυτό περιβάλλον και µε τον όρο ότι ο Υπουργός, η
Υπουργός, θα µιλήσει µόνος του και δεν θα υπάρχει ο αντίλο-
γος;

Θέλω να σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, ότι στο
«BBC» και σε άλλα διεθνή δίκτυα υπάρχει ένας κανόνας της δη-
µοσιογραφίας που λέει ότι οι πολιτικοί πρέπει να βγαίνουν στα
µέσα ενηµέρωσης όταν δεν θέλουν όχι όταν θέλουν. Και παρα-
τηρούµε δυστυχώς, τον τελευταίο καιρό αυτή τη συστηµατική
προσπάθεια της Κυβέρνησης –και δεν αναφέροµαι µόνο βεβαίως
στην Υπουργό Παιδείας- να µονοπωλήσουν τα µέσα ενηµέρω-
σης είτε τα κρατικά είτε πολλές φορές και τα ιδιωτικά, χωρίς να
υπάρχει αντίλογος.

Και θα σας πω και κάτι άλλο που εµένα προσωπικά µε ενό-
χλησε. Ξέρω ότι θα πείτε µερικοί: λαϊκισµός. Αλλά στην παρούσα
πολιτική συγκυρία όταν ζητάµε από τους απόµαχους της ζωής να
συνεισφέρουν σ’ αυτήν την προσπάθεια, ας το πω για τη δηµο-
σιονοµική εξυγίανση της ελληνικής οικονοµίας, όταν παίρνουµε
από τους γέροντες τα 100 και τα 150 ευρώ το µήνα, εµένα ειλι-
κρινά σας λέω µε ενοχλεί να διαβάζω την ηµέρα της χθεσινής
συνέντευξης sms µε χιλιάδες αποδέκτες, ώστε να παρακολου-
θήσουν την επεισοδιακή τελικά αυτή συνέντευξη της Υπουργού.
Και αναρωτιέµαι πόσο κόστισαν αυτά τα sms; Λαϊκισµός θα µου
πείτε, αλλά υπό τις παρούσες συγκυρίες δεν πρέπει να σεβόµα-
στε και την τελευταία δηµόσια δεκάρα; Ποιος τα πλήρωσε αυτά
τα sms και βάρδα ποια εταιρεία ήταν και πόσο τα χρέωσε. Υπο-
βάλαµε ερώτηση και ελπίζουµε να έχουµε µια απάντηση, καλο-
προαίρετα πάντοτε. Αλλά είναι για την παρούσα συγκυρία όταν
έχει ξεσηκωθεί όλη η κοινωνία, όταν ακούµε σήµερα και κάθε
µέρα ανακοινώνονται από τις τηλεοράσεις και καινούργια µέτρα;

Ακούσαµε χθες τον Υπουργό κ. Λοβέρδο να µας λέει για έκτα-
κτες εισφορές και σήµερα βγήκε και τον διέψευσε ο κ. Πεταλω-
τής. Ακούµε σήµερα ότι θα βάλετε, αγαπητοί συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ, ακόµα φόρο σε µη αλκοολούχα ποτά. ∆ηλαδή θα µπει
φόρος κατανάλωσης και στις πορτοκαλάδες. Και την ίδια στιγµή
δαπανώνται χρήµατα για sms που λένε: Παρακολουθήστε τη συ-
νέντευξη της Υπουργού.

Αναρωτιέµαι: δίνουµε έτσι το παράδειγµα στην ελληνική κοι-
νωνία ότι σεβόµαστε και την τελευταία δεκάρα του Έλληνα φο-
ρολογούµενου; Ξέρετε στην πολιτική και υπό τις παρούσες
πάντοτε συγκυρίες η δύναµη του παραδείγµατος είναι καταλυ-
τική.

Θα µπορούσε κανείς να πει πολλά για αυτό το νοµοσχέδιο,
έτσι και αλλιώς ο χρόνος είναι περιορισµένος, αλλά επειδή ακού-
σαµε και από τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ να επιχειρηµατο-
λογούν και ακούµε συστηµατικά τις τελευταίες µέρες για την
προσπάθεια σωτηρίας της πατρίδας που κάνει το ΠΑΣΟΚ να σας
θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι αν διαβάσετε σήµερα το διε-
θνή Τύπο, δυστυχώς δεν είναι καθόλου ελπιδοφόρα τα µηνύ-
µατα. Και πώς να είναι ελπιδοφόρα όταν έχουµε πάλι βαθιά
λαρύγγια τα οποία λένε τι; Ότι έχετε πάρει ως σύµβουλο οικο-
νοµικό – το αναφέρουν σήµερα έγκυρες οικονοµικές εφηµερί-
δες, µπείτε στο διαδίκτυο να το δείτε- την τράπεζα «ΛΑΖΑΡ», αν
δεν κάνω λάθος, η οποία χρησιµοποιήθηκε ως οικονοµικός σύµ-
βουλος πού; Στην Ακτή του Ελεφαντοστού, στον Ισηµερινό και
στο Καζακστάν.

Άρα, λοιπόν, µη τα ρίχνετε όλα στη Νέα ∆ηµοκρατία και δείτε
και περιορίστε τα βαθιά λαρύγγια που δυστυχώς βρίσκονται στις
δικές σας τάξεις.

Και θέλω να κλείσω λέγοντας για το µέντορα. Μου είπε σή-
µερα ένας φιλόλογος ότι ο Μέντορας ήταν λέει ο φίλος του
Οδυσσέα που τον άφησε στο πόδι του όταν πήγε, εν πάση περι-
πτώσει, να πολεµήσει στην Τροία για να του φυλάει το σπίτι. Και
είδατε τι έγινε µε τους µνηστήρες. Προσπαθήστε, λοιπόν, µήπως

µε το µέντορα δηµιουργήσετε το ίδιο µπάχαλο και την παιδεία.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει τώρα η
Βουλευτής Β’ Αθηνών του ΠΑΣΟΚ κ. Σακοράφα για επτά λεπτά.

ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ: Θα χρειαστώ λιγότερο ίσως, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οδύνη µεγάλη προκαλεί η κα-
τάσταση στην οποία έφτασε η χώρα µας αλλά και η κατάσταση
που φτάσαµε εµείς τη χώρα µας. Άλλος µε πράξεις, άλλος µε
παραλείψεις, άλλοτε συνειδητές, άλλοτε επιπόλαιες πάντως σί-
γουρα ως προς το αποτέλεσµα επονείδιστες.

Ντροπή µεγάλη προκαλεί το γεγονός ότι για να ξεπεράσουµε
αυτή την κατάσταση, αυτή την κρίση, βάζουµε τον ελληνικό λαό,
το συνταξιούχο, τον εργαζόµενο, τη γυναίκα εργαζόµενη, τον
αγρότη κάτω από την κόκκινη γραµµή της ανθρωπιάς και κάτω
από την κόκκινη γραµµή του δικαίου. Γι’ αυτό, θα έπρεπε να µι-
λάµε λιγότερο και προσεχτικότερα.

Η οδύνη και η ντροπή µου είναι πολιτική. Πλησιάζει µε αυτό
που περιγράφει ο ποιητής της ήττας: «αφού έζησα όλο το µαρ-
τύριο της ελπίδας έφτασα στο πιο απάνθρωπο έγκληµα, να πι-
στέψω στους ανθρώπους». Θα µου πείτε τώρα τι σχέση µπορεί
να έχει η παραπάνω διαπίστωση µε ένα νοµοσχέδιο για την παι-
δεία; Τεράστια αν πιστεύουµε ότι η παιδεία δεν µπορεί να είναι
µια λαγκάδα από σκοτάδι που παράγει ανθρώπους «καχύπο-
πτους και µίζερους µέσα στα φρούρια της σιωπής». Τεράστια αν
πιστεύουµε ότι η παιδεία είναι αυτό που είπε αιώνες πίσω ο Σε-
νέκας: Παιδεία είναι να µαθαίνουµε τη ζωή. Παιδεία, λοιπόν, και
µάθηµα πρώτο κατά Λιαντίνη. Παιδεία σηµαίνει ζωντάνια, αµε-
σότητα, σφυγµός, µαστιγωµένος. Κρούση κατά µέτωπο µε τα
πράγµατα. Η άποψη αυτή αντίθετα µε τους επιπόλαιους µοιρο-
λάτρες, αντίθετα µε τους σκοπίµως παραχαράκτες της αναγνω-
ρίζει ότι στόχος της παιδείας είναι να τεχνουργεί ανθρώπους και
όχι άτοµα πολίτες και όχι ιδιώτες, συλλογικότητες και όχι ατοµι-
κότητες, συµµετέχοντες και όχι απαθείς. Στόχος της Παιδείας
είναι να διαπλάσει έτσι το νέο, ώστε τη δεδοµένη στιγµή που θα
αποδοθεί στο στίβο της ζωής να µπορεί να αντιµετωπίζει την
άγρια ανάγκη των πραγµάτων και των ανθρώπων, άλλοτε µε αγώ-
νες, άλλοτε µε διεκδικήσεις και ποτέ µόνος.

Τι έχει καταφέρει το δικό µας εκπαιδευτικό σύστηµα, αλλά και
όσοι βρισκόµαστε εδώ µέσα µε διαβαθµισµένη ευθύνη, αλλά τε-
ράστια για όλους; Η πρωτοµαγιά και µάλιστα η πρωτοµαγιά µέσα
στην πιο βαριά µεταπολιτευτική σκιά να είναι άτονη, µίζερη,
µικρή, άβουλη και µοιραία. Καταφέραµε το come back τηλεο-
πτικού σταρ να έχει περισσότερους συµµετόχους από τον επι-
τάφιο του Ρίτσου και οι συνεντεύξεις κάποιου greek idol να έχουν
περισσότερους ακροατές από ό,τι τα ποιήµατα του Αλέκου Πα-
ναγούλη.

Παιδεία και µάθηµα δεύτερο, κατά Αρβελέρ: «Τα χρήµατα για
την παιδεία είναι το οικονοµικότερο µέσο που οδηγεί στην πρό-
οδο του τόπου». Η άποψη αυτή, αντίθετα από τους σκοπίµως πα-
ραχαράκτες της, κάνει την προβολή στο µέλλον, χλευάζει τη
σκόπιµη µονοµέρεια των περικοπών, των θυσιών, χλευάζει τη
διαρκή επίκληση κινδυνολογιών και τροµοκρατικών παραβολών,
που µετατρέπουν δασκάλους και καθηγητές σε ράκη, που τα-
πεινώνουν γονείς, που κατηγοριοποιούν µε ταξικά κριτήρια µα-
θητές, που οδηγούν τον τόπο σε ανυποληψία και χρεοκοπία.

Και, δυστυχώς, η παραπάνω περιγραφή είναι η κρατούσα κα-
τάσταση. Πάµε να ρυθµίσουµε παθογένειες και αγνοούµε ότι
χρόνια τώρα είναι σε απορρύθµιση η αξιοπρέπεια του εκπαιδευ-
τικού. Η ανθρώπινη αξιοπρέπεια, που έχει να κάνει µε τον τρόπο
που κοστολογεί η πολιτεία το λειτούργηµά του. Η επαγγελµα-
τική αξιοπρέπεια, που έχει να κάνει µε την οδύσσεια των αδιόρι-
στων, µε την αναλωσιµότητα των αναπληρωτών, των καθηγητών
µε αναπηρία, µε τις µεθόδους επιτήρησης και ελέγχου στη δου-
λειά και στο έργο των καθηγητών και τα οποία θα θίξω στην κατ’
άρθρον συζήτηση.

Παιδεία και µάθηµα τρίτο. ∆ιαβάζουµε τελείως αλλιώς τον
Όµηρο. ∆έκα χρόνια περιπλανήθηκε ο Οδυσσέας, δέκα χρόνια
µέσα σε Κύκλωπες και Λαιστρυγόνες, δέκα χρόνια αγωνιζόµε-
νος, δέκα χρόνια είδε πιο πολλά από όλους, γιατί ταξίδεψε πιο
πολύ από όλους. Και όταν γύρισε σπίτι σταµάτησε πια να γράφει
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ιστορία, γιατί η ιστορία δεν είναι ποτέ σπιτική. Η ιστορία γράφε-
ται στους δρόµους, στους δρόµους της περιπλάνησης και του
αγώνα.

Τι καταφέραµε εµείς; Τι έχει καταφέρει το δικό µας εκπαιδευ-
τικό σύστηµα; Να υπηρετήσει αυστηρά και µόνο το σύστηµα. Ο
επιθετικός καπιταλισµός βρήκε ένα πολύτιµο σύµµαχο, το κρά-
τος ένα δυνατό εργαλείο καθοδήγησης και ο λαός µια υπέροχη
δικαιολογία για να παραµείνει στην αφασία του καναπέ του. Απο-
βλάκωση λέγεται ο σύµµαχος που είναι ταυτόχρονα και ο εχθρός
της παιδείας. Αδιαφορία λέγεται ο σύµµαχος που είναι ταυτό-
χρονα και ο εχθρός της συλλογικότητας. Απογοήτευση λέγεται
ο σύµµαχος που είναι ταυτόχρονα και ο εχθρός της ελπίδας. Κοι-
νωνικός αυτοµατισµός λέγεται ο σύµµαχος που είναι ταυτόχρονα
και ο εχθρός της ταξικής συνείδησης.

Με αυτά τα ανθεκτικά υλικά οικοδοµήθηκε η ελληνική κοινωνία
του 2010, αφού προηγουµένως µε αυτά τα υλικά οικοδοµήθηκε
και η παιδεία µας. Μια κοινωνία που αποθεώνει τον Τσε Γκεβάρα,
αλλά απαγορεύει στο παιδί να κατέβει σε «φασαρίες». Μια κοι-
νωνία που τα βάζει µε όλους και είναι έτοιµη να δείξει όλους τους
άλλους υπεύθυνους, αλλά το µέτρο της προσωπικής της ευθύ-
νης δεν το αναλαµβάνει. Μια κοινωνία που µετέτρεψε το µεγα-
λείο της ζωής σε κτητικό υποκοριστικό «η ζωούλα µου». Μια
πολιτική τακτική που δεν αφουγκράζεται, αλλά προκαταλαµβά-
νει, µια τακτική που δεν συζητά, αλλά µόνο κουβεντιάζει. Και µια
πολιτική στρατηγική που µετέτρεψε τον άνθρωπο σε άτοµο, τον
πολίτη σε ιδιώτη, και τον ιδιώτη σε «idiot».

Μάθηµα τέταρτο και κατά τους αρχαίους «Πρεσβύτερον
αιδού, νεώτερον δίδασκε». Τι καταφέραµε εµείς; Αντί να σεβό-
µαστε τους µεγαλύτερους, τους τιµωρούµε και τους ατιµάζουµε,
τους δε νεότερους τους προικίζουµε µε τις αρετές που παρά-
ξαµε «κλέψε για να εξακολουθώ να σε ταΐζω, κόβοντας από το
υστέρηµα των τίµιων και των αδυνάτων».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω. Και τελευταίο µάθηµα
κατά τον Σοφοκλή «Ενταύθα µέντοι πάντα τ’ ανθρώπων νοσεί,
κακοίς όταν θέλωσι ιάσθαι κακά». Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τίποτα στους ανθρώπους δεν πάει καλά όταν θέλουν να γιατρέ-
ψουν τα κακά χρησιµοποιώντας το κακό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού περάσουµε το σκόπελο
της 19ης Μαΐου, επιβάλλεται να µιλήσουµε για την πραγµατική
γιατρειά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Σοφία διαδέχεται σο-
φίαν.

Η κ. Σοφία Γιαννακά, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο Νοµό Αιτω-
λοακαρνανίας, έχει το λόγο

ΣΟΦΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, διαχρονικά η εκπαίδευση στην Ελλάδα

λειτούργησε σαν ένα εφαλτήριο κοινωνικής ανόδου και στήριξε
αντίστοιχες προσδοκίες σε όλες τις ελληνικές οικογένειες.

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, ο Πρωθυπουργός, η πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Παιδείας γνωρίζουν πολύ καλά ότι για να συ-
νεχίσει η εκπαίδευση να ανταποκρίνεται σε αυτές τις προσδοκίες,
πρέπει επειγόντως να αλλάξει. Αυτό κάνουµε σήµερα, αγαπητοί
συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου. Επενδύουµε στη γνώση,
ερχόµαστε να καλύψουµε ελλείψεις και κενά δεκαετιών και ερ-
χόµαστε, κυρίως, να απαλείψουµε τα τραγικά λάθη της προη-
γούµενης κυβέρνησης.

Ερχόµαστε, αγαπητοί συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου
να επενδύσουµε στο αυτονόητο, να ξαναµπεί δηλαδή ο εκπαι-
δευτικός στην τάξη και να ξαναµπεί στην τάξη µε αναβαθµισµένα
προσόντα. Μόνο η παροχή υψηλής ποιότητας εκπαίδευσης και η
ανάπτυξη της κοινωνίας και της οικονοµίας µπορούν, πλέον, να
εγγυηθούν την προσωπική επιτυχία κάθε νέου και κάθε πολίτη.

Η εµµονή που ακούστηκε και σε αυτήν τη Αίθουσα σήµερα
στην αναπαραγωγή της υφιστάµενης κατάστασης και η άρνηση
σε κάθε δράση που αναβαθµίζει και στηρίζει το εκπαιδευτικό σύ-
στηµα της χώρας, µας οδηγεί σε άκρως συντηρητικές αντιλή-
ψεις, οι οποίες υπονοµεύουν και θα υπονοµεύσουν το µέλλον
των παιδιών µας. Πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι, πρέπει να επι-
διώξουµε όλοι να διαµορφώσουµε ένα νέο εκπαιδευτικό πλαίσιο

για το µαθητή στην Ελλάδα, ένα πλαίσιο που θα κυριαρχεί η απο-
τελεσµατικότητα του παρεχόµενου εκπαιδευτικού έργου. Με
άλλα λόγια επιδιώκουµε και οραµατιζόµαστε ένα νέο σχολείο,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Ένα νέο σχολείο του µέλλοντος
µε επίκεντρο το µαθητή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νέο σχολείο ταυτίζεται µε τη
συνολική αλλαγή του περιεχόµενου και της λειτουργίας του εκ-
παιδευτικού συστήµατος της χώρας. Επιδιώκουµε να κάνουµε
πράξη το ζητούµενο που λέγεται «πρώτα ο µαθητής». Στην αλ-
λαγή αυτή δεν µπορεί να µείνει εκτός κανένας από εµάς, κανένας
γονιός, κανένας δάσκαλος, κανένας καθηγητής. Στην προσπά-
θεια αυτή δεν χωράνε µικροπολιτικές σκοπιµότητες ούτε συνδι-
καλιστικοί µονόλογοι. Αντίθετα, χρειάζεται σύνεση, τόλµη και
βαθιές τοµές.

Είναι σκόπιµο, όµως, να δοθεί προτεραιότητα και να ρυθµιστεί
ορθολογικά η διαχείριση του ανθρώπινου δυναµικού και η αξιο-
λόγηση του εκπαιδευτικού έργου. Είναι δυο αξίες στις οποίες
όλοι συµφωνούµε και µόνο οι µικροκοµµατικές επιδιώξεις κάνουν
και απόψε σε αυτήν την Αίθουσα κάποιους να λένε τα αντίθετα.

Συγκεκριµένα, αναφορικά µε το ανθρώπινο δυναµικό, διεθνείς
έρευνες, όπως αυτή του ΟΟΣΑ, κατέδειξαν ότι η Ελλάδα ανήκει
στις χώρες µε την καλύτερη αναλογία µαθητών ανά εκπαιδευ-
τικό. Είναι σαφές, όµως, ότι η αναλογία αυτή δεν έχει ποιοτικό
αντίκρισµα στην πράξη. Άσκοπες αποσπάσεις, αδικαιολόγητες
µεταθέσεις έχουν οδηγήσει σε µια κατανοµή του δυναµικού των
εκπαιδευτικών άκρως ανορθολογική.

Και µια και µιλάµε για αποσπάσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έχω εδώ µπροστά µου µια λίστα που δείχνει ποιες ήταν οι
αποσπάσεις εκπαιδευτικών στην προηγούµενη κυβέρνηση. Και
έχω στο γραφείο του Υπουργού, του κ. Στυλιανίδη, τριάντα έξι
εκπαιδευτικούς αποσπασµένους, έχω στο γραφείο του Υφυ-
πουργού, του κ. Λυκουρέντζου, είκοσι τρεις εκπαιδευτικούς απο-
σπασµένους, έχω στο γραφείο του Υφυπουργού, του κ.
Ταλιαδούρου, είκοσι επτά εκπαιδευτικούς αποσπασµένους,
ακόµα και στο γραφείο του Γενικού Γραµµατέα έχω οκτώ εκπαι-
δευτικούς αποσπασµένους. Αυτή ήταν η κατάσταση στον τοµέα
της παιδείας και είναι ένα έγγραφο που θέλω να καταθέσω πα-
ρακαλώ.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ.Σοφία Γιαννακά καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί να συνεχιστεί
και αυτή είναι η επιδίωξη του παρόντος σχεδίου νόµου, η επι-
δίωξη της ηγεσίας του Υπουργείου Παιδείας. Αντικειµενικός σκο-
πός είναι να χρησιµοποιήσουµε µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο
τις τεράστιες δυνάµεις των εκπαιδευτικών, των καλών εκπαιδευ-
τικών, ώστε να παραχθεί το καλύτερο δυνατό έργο.

Σχετικά τώρα µε την αξιολόγηση του εκπαιδευτικού έργου σε
όλες τις ανεπτυγµένες χώρες τις τελευταίες δεκαετίες αναβαθ-
µίζονται τα απαιτούµενα προσόντα του εκπαιδευτικού. Γιατί όχι
στη δική µας χώρα; Απαιτείται συνδυασµός υψηλών γνώσεων,
αλλά και ειδικών δεξιοτήτων για την επιτυχή αντιµετώπιση των
νέων, σύνθετων και µεγάλων προκλήσεων της τάξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει όλοι να επιχειρήσουµε
να ανατρέψουµε το υφιστάµενο σύστηµα γιατί όλοι συµφωνούµε
ότι η παιδεία είναι σε µια κατάσταση που δεν οδηγεί πουθενά
ούτε εµάς ούτε τους νέους. Ένα σύστηµα το οποίο απέκλειε ικα-
νούς υποψηφίους αφ’ ενός µε το συγκεκριµένο τρόπο µοριοδό-
τησης, αφ’ ετέρου µε την αδιαφανή διαδικασία συνέντευξης ως
προς την αξιολόγηση διευθυντών σχολικών µονάδων κ.λπ..

Με το παρόν σχέδιο νόµου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κρί-
νεται αναγκαίο επίσης να προχωρήσουµε σε άµεσες παρεµβά-
σεις σχετικά µε τη λειτουργία των ΑΕΙ, αλλά και γενικότερα της
ανώτατης εκπαίδευσης. Υπάρχουν πολλές και σηµαντικές αδυ-
ναµίες και προβλήµατα που χρήζουν άµεσης αντιµετώπισης. Το
ένα είναι η κατάργηση της βάσης του δέκα, που η Κυβέρνηση, το
Υπουργείο Παιδείας έχουν πραγµατικά το θάρρος να το φέρουν
µε το παρόν σχέδιο νόµου.

Το δεύτερο είναι µε τα κολλέγια και την πιστοποίησή τους που
χρειάζονται ένα σαφές νοµοθετικό πλαίσιο, ένα πλαίσιο που επι-
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τέλους θα κινείται µεταξύ κοινωνικής νοµιµότητας και εθνικού
ελέγχου. Ο έλεγχος στην πιστοποίηση θα επιτευχθεί µέσα από
την ανάδειξη ενός αντικειµενικού φορέα, του αναβαθµισµένου
ΕΚΕΠΥΣ. Παρατυπίες, όπως η χορήγηση αδειών που την γνωρί-
σαµε στην προηγούµενη κυβέρνηση, δύο ηµέρες προ των εκλο-
γών παύουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτούς τους άξονες δεν επι-
τρέπεται να γυρίσουµε την πλάτη µας. Είναι σαν να γυρίζουµε
την πλάτη µας στα ίδια µας τα παιδιά, στο ίδιο µας το µέλλον,
στο µέλλον της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ο Βουλευτής Ηµαθίας της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μι-
χαήλ Χαλκίδης, είναι ο τελευταίος συνάδελφος, ο οποίος
συµπληρώνει τη δωδεκάδα των συναδέλφων που θα οµιλήσει
επτά λεπτά. Υπάρχει συµφωνία όλων των κοµµάτων ότι από τον
επόµενο οµιλητή θα µειωθεί ο χρόνος κατά δύο λεπτά, θα περά-
σουµε στο πεντάλεπτο.

Κύριε Χαλκίδη, έχετε το λόγο για επτά λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΛΚΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν προ διετίας, συνάδελφοι

του ΠΑΣΟΚ, ζητούσατε εκλογές και θεωρητικά οφείλατε να είστε
έτοιµοι να κυβερνήσετε, το κάνατε, όπως επισηµαίναµε, προ-
σχηµατικά για µικροπολιτικούς λόγους. Και δεν είναι µόνο η
απουσία σχεδίου. Το πρόβληµα είναι κυρίως η απουσία οράµα-
τος που έχετε.

Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο για την παιδεία γίνεται σαφές
ότι το ΠΑΣΟΚ παραµένει πρωτοπόρο στα µεγάλα λόγια και τις
ακόµη µεγαλύτερες υποσχέσεις. Το νοµοσχέδιο αυτό άργησε
πολύ και ήρθε ταυτόχρονα να ψηφιστεί πολύ γρήγορα, ενώ θα
έπρεπε να είχε γίνει το αντίστροφο. Θα έπρεπε να είχε εµφανι-
στεί πολύ νωρίτερα, ώστε να προλάβουν οι ενδιαφερόµενοι φο-
ρείς να ενηµερωθούν, να διαβουλευτούν, να συζητήσουν και να
σας προτείνουν λύσεις.

Η ανοικτή διακυβέρνηση, ωστόσο, ήταν ένας ακόµη ευσεβής
πόθος. Αντιστρόφως ανάλογη της βραδυφλεγούς αντίδρασης
της Κυβέρνησης στο θέµα της παιδείας ήταν η σπουδή µε την
οποία το νοµοσχέδιο δηµοσιεύτηκε, µπήκε στη Βουλή και σή-
µερα συζητείται. Αν συνυπολογίσει κανείς την προχειρότητά του,
το γεγονός ότι σηµαντικές ρυθµίσεις τις περνάτε στις µεταβατι-
κές διατάξεις του άρθρου 9 καθώς και ελλιπείς ή άδικες προ-
βλέψεις, αναρωτιέµαι, κυρία Υπουργέ, γιατί έπρεπε να βιαστείτε
τόσο, αφού ούτως ή άλλως είχατε καθυστερήσει και τόσο;

Αναρωτιέµαι ειλικρινά δεν µπορείτε να δείτε, κυρία Υπουργέ,
ότι όλες σας οι πολιτικές, όλες σας οι επιλογές, όλες σας οι απο-
φάσεις βγάζουν όλο και περισσότερο κόσµο στο δρόµο; ∆εν
µπορείτε να δείτε το συσσωρευµένο θυµό των πολιτών, των νέων
επιστηµόνων, των ανέργων και των διοριστέων ανέργων που θα
αφήσετε απ’ έξω µε τις ρυθµίσεις σας;

Είναι πραγµατικά αδιανόητο αυτό που πάτε να κάνετε µε το
νοµοσχέδιο. Το µόνο που έχει µείνει για να θυµίζει τις σοσιαλι-
στικές σας ρίζες είναι το όνοµα σας, κατά τα άλλα εφαρµόζετε
µια σκληρή και ακραία, νεοφιλελεύθερη, συντηρητική πολιτική,
άγνωστη ακόµη και στην πιο πρόσφατη οικονοµική βιβλιογραφία.

Θα πάρετε, κυρία Υπουργέ, κανένα µέτρο για τον πολίτη και
όχι εναντίον του; Μετά τη λαίλαπα των οικονοµικών µέτρων, ακο-
λουθείτε εσείς µε ένα νοµοσχέδιο που βρίθει αδικιών, µε ένα νο-
µοσχέδιο άτολµο και φοβικό, όπως φοβική είναι συνολικά η
στάση σας απέναντι στην κρίση.

Η ανάγκη για περιστολή των δηµοσίων δαπανών σας οδηγεί
σε πολιτικές τύπου «µαζί µε τα ξερά, καίγονται και τα χλωρά».
Αδιακρίτως προβαίνετε σε περικοπές και καταργήσεις κεκτηµέ-
νων. Ανατρέπετε σχεδιασµούς µιας ολόκληρης ζωής και παρ’
όλα αυτά επιµένετε ότι είχατε και έχετε σχέδιο για την χώρα.

Θα σχολιάσω το µότο σας «πρώτα ο µαθητής». Να πω ότι κατ’
αρχάς συµφωνούµε, αλλά υπήρχε ποτέ περίπτωση να µιλάµε για
δηµόσιο σχολείο και δηµόσια εκπαίδευση και να λέµε «πρώτα ο
εκπαιδευτικός ή πρώτα οι σχολικές αυλές»;

Εµείς, ως Νέα ∆ηµοκρατία σας λέµε από τούτο το Βήµα, κυρία
Υπουργέ, ότι όλοι οι εµπλεκόµενοι στην εκπαιδευτική διαδικασία,

όλοι πρέπει να αντιµετωπίζονται ισοβαρώς.
Στοιβάζετε τριάντα µαθητές σε µια τάξη γιατί δεν υπάρχουν

χρήµατα – πριν από τις εκλογές υπήρχαν χρήµατα – για επαρ-
κείς προσλήψεις αρκετών εκπαιδευτικών, ώστε τα παιδιά να σχη-
µατίζουν µικρές και λειτουργικές εκπαιδευτικές οµάδες. Θα
µπείτε, κυρία Υπουργέ, εσείς να διδάξετε σε µία τάξη τριάντα
µαθητών; Και σας το λέει ο οµιλών, ο οποίος επί είκοσι συναπτά
έτη υπηρέτησε µέσα στις τάξεις ως καθηγητής.

Από τούτο το Βήµα απευθύνοµαι και στον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο, το συνάδελφο κ. Ευθυµίου, τον καθ’ όλα πολιτικό
άνδρα, τον οποίο προσωπικά εκτιµούµε. Του απευθύνοµαι ως εκ-
παιδευτικό, µπήκε πολλές φορές στην τάξη για να κάνει µάθηµα
σε τριάντα συνολικά µαθητές;

Με τους αναπληρωτές και τους ωροµισθίους: εµπαιγµός, αδι-
κία, απογοήτευση. Αυτά είναι τα συναισθήµατα, κυρία Υπουργέ,
των χιλιάδων νέων επιστηµόνων που επέλεξαν ένα συγκεκριµένο
τρόπο ζωής, έκτισαν ένα συγκεκριµένο οικογενειακό προγραµ-
µατισµό, προκειµένου µε τη νοµοθεσία που εύλογα είχαν την πε-
ποίθηση ότι θα συνεχίσει να υπάρχει να καταφέρουν να
διοριστούν και να σταµατήσουν να υποαπασχολούνται.

Η «κοινωνική» Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ για µια ακόµη φορά
έδειξε τα δόντια της. Ανατρέπει τις ζωές χιλιάδων ελλήνων πολι-
τών µε το έτσι θέλω, χωρίς έγκαιρη προειδοποίηση, χωρίς αντί-
στοιχη πρόβλεψη, χωρίς µέτρα εξισορρόπησης της βλάβης,
αλλά έτσι δεν κάνατε και στην οικονοµία;

Αποφασίσατε, δεν διαβουλευτήκατε και διατάξατε τα νέα
µέτρα. Μέτρα επαχθή σε βάρος των συνταξιούχων και των χα-
µηλόµισθων, σε βάρος αυτών που πάντα πληρώνουν και σε αυτά
τα µέτρα ψάχνετε συνένοχους. Εµείς ως Νέα ∆ηµοκρατία δεν
πρόκειται να είµαστε συνένοχοι σε αυτή την επιλογή των µέτρων
που κυρίως πλήττουν τα χαµηλά στρώµατα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
Η πρωτόγνωρη αποµάκρυνσή σας από στοιχειώδεις και θεω-

ρητικά κοινές για όλες τις πολιτικές ιδεολογίες κοινωνικές αρχές
λάµπει δια της παρουσίας της και στην περίπτωση των πολυτέ-
κνων και των εκπαιδευτικών µε ποσοστό πάνω από αναπηρίας
67%.

Ξέρετε τι περνούν, κυρία Υπουργέ, οι πολύτεκνοι ή οι ασθε-
νείς συµπολίτες µας προκειµένου να παραµείνουν στη θέση ερ-
γασίας τους ή να ανταποκριθούν στα καθήκοντά τους; Ξέρετε τι
θα πει να έχεις να µεγαλώσεις πάνω από τρία παιδιά και ενδεχο-
µένως να αντιµετωπίζεις και προβλήµατα υγείας; Αυτό είναι το
κράτος πρόνοιας που επαγγελθήκατε;

Πείτε µας, κυρία Υπουργέ, τι θα κάνετε µε τους χίλιους τε-
τρακόσιους διοριστέους εκπαιδευτικούς του ΑΣΕΠ; Περιµένουν
εύλογα και δικαίως τον διορισµό τους. Τους κοιτάµε στα µάτια
και µας βλέπουν αυτή τη στιγµή µε αγωνία για το µέλλον το δικό
τους και το µέλλον των οικογενειών τους. Ο αντιλαϊκός τυφώνας
που φέρνουν τα κάθε λογής µέτρα σας -και ας µε συγχωρήσουν
οι συνάδελφοι του ΚΚΕ που δανείζοµαι µέρος της ρητορικής
τους- η απάνθρωπη αυτή καταιγίδα που ξέσπασε στα κεφάλια
των Ελλήνων πολιτών των τελευταίο µήνα είναι εντελώς ακατα-
νόητη.

Με τη βάση του δέκα, τα ίδια, την καταργείτε, την καταργείτε
σύµφωνα µε τον πάγιο – πιστεύαµε θα είχε πια εκλείψει- ψευτο-
σοσιαλιστικό δηµοκρατισµό που δεν θέλει κανόνες, δεν θέλει
όρια, θέλει πλήρη διάχυση και σύγχυση κάθε αξίας και αρχής.
Όλοι παντού, όλοι σε όλα. Άκριτα και λαϊκίστικα.

Προσέξτε πόσο αντιφατικός είναι ο σχεδιασµός σας: Από τη
µία θέλετε καλούς εκπαιδευτικούς, επαρκείς και πιστοποιηµέ-
νους, ικανούς να διδάξουν σε τριάντα µαθητές, πρόθυµους να
µείνουν δύο χρόνια δόκιµοι και µετά να διοριστούν, αν συµφω-
νήσει ο µέντορας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ταυτόχρονα, επιτρέπετε στον υποψήφιο εκπαιδευτικό να µπει

στο πανεπιστήµιο µε βαθµό κάτω από τη βάση του δέκα. Με έξι,
µε επτά, µε πέντε, µε τρία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η λεπτή κλωστή που σας συν-
δέει µε την πραγµατικότητα, φοβάµαι ότι έχει σπάσει.
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Τελειώνω µε το µέντορα. Η ευφυέστατη πραγµατικά δήλωση
αποτυχίας του συστήµατος που εσείς οι ίδιοι θέλετε να χτίσετε.
Πόσο ευφυές είναι βέβαια να αυτοαναιρείστε είναι άλλο ζήτηµα.
Μας λέτε δηλαδή, ότι ούτε το ΑΣΕΠ ούτε το πιστοποιητικό που
ενεργοποιείτε είναι αρκετά για να αξιολογήσουµε τη διδακτική
εµπειρία ενός εκπαιδευτικού και χρειάζεται τελικά ένας άλλος
εκπαιδευτικός, ένας επιθεωρητής άλλων εποχών –αν θέλετε-
προκειµένου να αξιολογήσει το νέο επιστήµονα, αν πρέπει ή αν
δεν πρέπει να µπει στην τάξη.

Πιστεύετε ποτέ, ότι θα καταλάβει ο περισπούδαστος µέντο-
ρας τη διάθεση του νέου επιστήµονα για τις νέες τεχνολογίες
στην εκπαίδευση, για το διαδίκτυο, για τις ελαστικές µορφές δι-
δασκαλίας;

Αυτό το παρωχηµένο σύστηµα ελέγχου και αξιολόγησης της
εκπαιδευτικής διαδικασίας είναι άδικο, είναι επικίνδυνο και για
τους εκπαιδευτικούς και για τους µαθητές, γι’ αυτό και το κατα-
ψηφίζουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Στρατάκη, δεν είστε τόσο τυχερός. Θα µιλήσετε για

πέντε λεπτά. Άλλωστε, έχετε και τον αριθµό 13 στον πίνακα των
οµιλητών και για δέκα λεπτά ακόµα έχουµε Τρίτη.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Χαλκίδη, µπορεί να θέλετε να αποφύγετε να είσαστε συ-

νένοχοι, αλλά εκ των πραγµάτων είστε αποκλειστικά ένοχοι της
κατάστασης που έχετε διαµορφώσει.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΑΛΚΙ∆ΗΣ: Η αδράνειά σας...
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Πρέπει να πω ότι ευτυχώς που

εµείς ζητήσαµε τις εκλογές και ευτυχώς η χώρα που έχει µία
άλλη κυβέρνηση, γιατί αν είχε την κυβέρνησή σας ακόµη και σή-
µερα, όχι µόνο δεν θα ίσχυαν αυτά που λέτε για το που θα φθά-
σει η ανεργία, γιατί όλοι θα ήµασταν στο δρόµο και παντού θα
υπήρχε ανεργία, όπως είπε και ο κ. Ντινόπουλος. Και βεβαίως,
δεν θα ίσχυε αυτό που λέει ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσω-
πος ότι δήθεν εµείς ήµασταν υπέρ του περισσότερου κράτους,
γιατί φαίνεται ξέχασε τους εβδοµήντα χιλιάδες µόνιµους υπαλ-
λήλους που διορίσατε επιπλέον και τους διακόσιους τόσους χι-
λιάδες αορίστου χρόνου, όπως είδαµε χθες κάποια στοιχεία, που
αυτό βέβαια δεν σηµαίνει λιγότερο κράτος, όπως εσείς διατυ-
µπανίζατε. Το αντίθετο, σηµαίνει πολύ περισσότερο κράτος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝ∆ΡΙΑΝΟΣ: Τους συµβασιούχους τους είχαµε
από εσάς.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: ∆εν µας πειράζει που ενοχλείστε.
Λέµε την αλήθεια και πρέπει να την µαθαίνει ο ελληνικός λαός.

Συζητάµε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, ένα από τα νοµο-
σχέδια που θα έρθουν, όπως έχει δεσµευθεί το Υπουργείο και η
ίδια η Υπουργός, προκειµένου να αναβαθµίσουµε το εκπαιδευ-
τικό σύστηµα της χώρας σε όλες του τις βαθµίδες και βεβαίως να
διαµορφώσουµε όρους και προϋποθέσεις, ώστε η παιδεία να
είναι πραγµατικά στο ύψος που της ανήκει, αλλά και η αγωγή
των Ελληνοπαίδων να είναι σ’ αυτό το επίπεδο που χρειάζεται,
που να είναι σε θέση να αντιµετωπίζει τα προβλήµατα της νέας
εποχής.

Το νέο σχολείο είναι το όραµα -σε αντίθεση µε αυτά που λέ-
γονται- και βεβαίως µέσα στα πλαίσια µιας δηµόσιας, δωρεάν και
υψηλής ποιότητας εκπαίδευσης για όλους και χωρίς εξαιρέσεις.

Το «πρώτα ο µαθητής» που είναι ένα σύνθηµα που κάποιους
τους ενοχλεί, είναι πράγµατι ένα σύνθηµα που πρέπει να κυ-
ριαρχήσει στη σκέψη όλων µας, αν θέλουµε να διαµορφώσουµε
αυτό το αναβαθµισµένο εκπαιδευτικό σύστηµα, ώστε παράλληλα
µε τις άλλες δράσεις που προβλέπονται και που έχουν ξεκινήσει
από το Υπουργείο Παιδείας για ζώνες εκπαιδευτικής προτεραιό-
τητας, για αναδιοργάνωση του ολοήµερου σχολείου, για στο-
χευµένες επιµορφώσεις, για ψηφιακή τάξη και ψηφιακό
εκπαιδευτικό υλικό, όπως το ηλεκτρονικό βιβλίο και ο προσωπι-
κός υπολογιστής, είναι δράσεις που, εν πάση περιπτώσει, ανα-
βαθµίζουν, προωθούν και διαµορφώνουν ένα εντελώς
διαφορετικό περιβάλλον.

Θα έλεγα στον κ. Ροντούλη –µια και ήρθε η ώρα και µιλάµε για
ψηφιακό βιβλίο κ.λπ.- ότι εµείς γιατί να µη δεχθούµε κάτι, το
οποίο εµείς οι ίδιοι έχουµε ψηφίσει; Ο ν. 1566/1985 τον οποίο
επικαλείστε και που όµως δεν είναι δικιά σας πρόταση και πρέ-
πει να το καταθέτετε για να είµαστε ειλικρινείς, είναι µία πρόταση
της Ένωσης Πολυτέκνων Ελλάδος, της Οµοσπονδίας Πολυτέ-
κνων Ελλάδας η οποία λέει αυτό το πράγµα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μα, το είπα.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Στο βαθµό που µπορεί να εφαρ-

µοστεί και αν η προϋπόθεση είναι µόνο η υπουργική απόφαση
νοµίζω ότι είναι κάτι το οποίο θα µπορούσε να το δει το Υπουρ-
γείο και δεν είναι ένα ζήτηµα στο οποίο µπορούµε να επικε-
ντρωνόµαστε και να λέµε ότι είναι τόσο πολύ σηµαντικό, γιατί για
µένα είναι ένα πρόβληµα που ενδεχοµένως δεν θα αποδώσει
αυτά τα οποία λέει η οµοσπονδία, ας δοκιµαστεί όµως, για να
δούµε τι ακριβώς µπορεί να δώσει ως αποτέλεσµα.

Βεβαίως, υπάρχουν ζητήµατα που πρέπει να τα δούµε, γιατί
πρέπει να πούµε αυτό που σήµερα η Αντιπολίτευση προσπαθεί
να πει ότι η κατάργηση της βάσης του δέκα κάτι πολύ σηµαντικό,
δεν ισχύει. Η κατάργηση της βάσης του δέκα είναι µια αναγκαι-
ότητα εκ των πραγµάτων, αφού αποδείχθηκε τέσσερα χρόνια
τώρα που εφαρµόζεται, ότι δεν έχει συµβάλει ούτε στο ελάχιστο
ούτε στην αναβάθµιση της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης, του
σχολείου δηλαδή, αλλά ούτε και στην αναβάθµιση των Ανώτα-
των Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων.

Βεβαίως, εκ των πραγµάτων, αυτή η κατάργηση καθίσταται πε-
ρισσότερο αναγκαία από ποτέ, όταν µάλιστα θέλουµε να ανα-
βαθµίσουµε συνολικά το σχολείο, όταν είµαστε σε µία εποχή που
η γνώση παίζει καθοριστικό και κυρίαρχο ρόλο και που πρέπει
να αξιοποιηθεί προς την κατεύθυνση της προόδου και της ευη-
µερίας της κοινωνίας συνολικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, έχω πολλά να πω. Θα ήθελα γι’ αυτό µία µικρή
ανοχή.

Θα παρατηρήσω το εξής: Η Υπουργός σε ένα νοµοσχέδιο που
έχει σαράντα οκτώ άρθρα έφερε µε τροποποιήσεις, µέσα από το
διάλογο -πέρα των τρισήµισι χιλιάδων που ήταν στο διαδίκτυο-
στα τριάντα πέντε άρθρα και συµπεριέλαβε αρκετά από τα ζη-
τήµατα, για τα οποία πήραµε επιστολές από διάφορους φορείς,
που εν πάση περιπτώσει, ζητούσαν κάποιες βελτιώσεις και κά-
ποιες ρυθµίσεις.

Βεβαίως, υπάρχουν και άλλα ζητήµατα που πρέπει να διορ-
θωθούν για να µη διαµορφώνονται αδικίες, για να µη συνεχίζουν
να υπάρχουν αδικίες σε σχέση µε άλλα νοµοθετήµατα, όπως
είναι ο ν. 3794/2009 της Νέας ∆ηµοκρατίας, που αφορά την ανώ-
τατη εκπαίδευση. Βεβαίως, εδώ µε αυτήν την παρέµβαση, παρ’
ότι θα έρθει άλλο νοµοσχέδιο που θα αφορά τα Ανώτατα Εκπαι-
δευτικά Ιδρύµατα, γίνονται βελτιώσεις που χρειάζονται άµεση
παρέµβαση σε ό,τι έχει σχέση µε την απόδοση, µε τη µείωση του
κόστους λειτουργίας κ.λπ..

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις και τε-
λειώνω.

Ό,τι έχει σχέση µε το ν. 3794/2009 που µε µία λέξη, τη λέξη
«δίδασκαν» διορθώνεται µία αδικία που αφορούσε εκπαιδευτι-
κούς ξενόγλωσσων και φυσικής αγωγής των Ανώτατων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων και ιδιαίτερα των Τ.Ε.Ι., νοµίζω ότι
διορθώνουµε αυτή την αδικία. Το κόστος είναι ελάχιστο και στα-
µατάει αυτή η κατάσταση που είχε διαµορφώσει αυτός ο συγκε-
κριµένος νόµος της Νέας ∆ηµοκρατίας.

Αναφέροµαι στο άρθρο 21 παράγραφος 2 του ν. 3794/2009
και θεωρώ ότι αυτή η διόρθωση θα συµβάλει αποφασιστικά.

Βεβαίως, υπάρχουν και πρέπει να δοθεί προσοχή και σε άλλα
επιµέρους σηµεία, για τα οποία υπάρχουν κατατεθειµένες από-
ψεις από πολλούς. Θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ χρήσιµο να τα
αντιµετωπίσουµε γιατί εµείς ουσιαστικά είµαστε και υπέρ της
αποκατάστασης των διοριζοµένων και όχι επιτυχόντων, είµαστε
και υπέρ της αλλαγής κάποιων δεδοµένων, σε σχέση µε τη µο-
ριοδότηση που θα συµβάλουν να είµαστε ακόµη πιο αντικειµενι-
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κοί και αυτό για ένα και απλούστατο λόγο: Γιατί εµείς θεωρούµε
ότι η σωστή αξιολόγηση, που έχει να κάνει και συνολικά µε την
αξιολόγηση των εκπαιδευτικών και του εκπαιδευτικού συστήµα-
τος είναι µια αναγκαία προϋπόθεση που δεν πρέπει να υπάρχει
µόνο στο εκπαιδευτικό σύστηµα, πρέπει να υπάρχει παντού µε
την κατάσταση που διαµορφώνεται για να επιβάλουµε και νέους
όρους και προϋποθέσεις για τη σωστή λειτουργία της κοινωνίας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, κύριε συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει η κ. Μαρία

Κόλλια-Τσαρουχά, Βουλευτής Σερρών της Νέας ∆ηµοκρατίας.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις κατά καιρούς διακηρύξεις

των συναδέλφων µας του ΠΑΣΟΚ για αλλαγές για το νέο σχο-
λείο, για την έξυπνη Ελλάδα, θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ
για µία ακόµη φορά στο φινλανδικό σύστηµα εκπαίδευσης, του
οποίου, όπως γνωρίζω, οι µαθητές εδώ και µία δεκαετία έχουν
τις καλύτερες διεθνείς αξιολογήσεις και επιδόσεις.

Ας αφήσουµε τις σχολικές υποδοµές, τα σύγχρονα εργαστή-
ρια, τα αµφιθέατρα, τα κλειστά γυµναστήρια, τα εστιατόρια µε
το δωρεάν φαγητό και να σταθούµε στη δική τους ολοκληρω-
µένη πρόταση µάθησης: ∆εν απαιτούν από τα παιδιά τους να
αποστηθίσουν στοιχεία που µετά από λίγο δεν θα θυµούνται.
Τους ενδιαφέρει πρώτα να µάθουν να σκέπτονται λογικά µε κρι-
τική, αναλυτική σκέψη, να κατανοούν περίπλοκα νοήµατα και αλ-
ληλοσχετισµούς. Τους ενδιαφέρει οι µαθητές τους να
αγαπήσουν τη µάθηση και το βιβλίο και να συνεχίσουν να µαθαί-
νουν µόνοι τους και µετά τη δική τους ενισχυτική διδασκαλία,
αφήνουν τα πάντα στο σχολείο. Τους επιτρέπουν να ζήσουν σαν
παιδιά. Όλη η υπόλοιπη µέρα τους ανήκει. Η λέξη φροντιστήριο
δεν υπάρχει στο λεξικό τους. Σε καµµία σοβαρή χώρα του κό-
σµου δεν βλέπεις µαθητές να κυκλοφορούν µέχρι τα µεσάνυχτα
και να τρέχουν από φροντιστήριο σε φροντιστήριο.

Όλα τα µέλη της Επιτροπής Μορφωτικών Υποθέσεων -και είχα
την τιµή να είµαι όλα τα χρόνια που είµαι Βουλευτής µέλος αυτής
της επιτροπής- είχαµε την ευκαιρία να είτε να το ζήσουµε είτε να
το µελετήσουµε. Αντιλαµβανόµαστε όλοι και συµφωνούµε οι πε-
ρισσότεροι ότι απαιτούνται ριζοσπαστικές τοµές και µεταρρυθ-
µίσεις.

Είναι αδιανόητο να συζητούµε ακόµη και σήµερα για την πε-
ριβόητη βάση του «10». Αν κάτι πρέπει να αναγνωρίσουµε δηµό-
σια, είναι η βούληση της Μαριέττας Γιαννάκου να προκαλέσει το
σύστηµα. Και µόνο που µε την εφαρµογή του ανέδειξε ότι πολλά
τµήµατα πανεπιστηµίων και ακόµα περισσότερα τµήµατα των ΤΕΙ
δεν είναι ελκυστικά για τους φοιτητές, δεν προσφέρουν καµµία
ευκαιρία για το µέλλον τους, την επαγγελµατική εξέλιξη και απο-
κατάσταση των φοιτητών, θα έπρεπε να ισχύσει, κυρία Υφυ-
πουργέ.

Όταν µιλούµε για τη δηµόσια εκπαίδευση και τις διαπιστώσεις
όλων µας για την κατάσταση στην τριτοβάθµια εκπαίδευση, θα
πρέπει να δούµε πραγµατικά τα αίτια του προβλήµατος. ∆ηλαδή,
τόσο αυτά που υπάρχουν στη δευτεροβάθµια, όσο και αυτά που
υπάρχουν στην πρωτοβάθµια εκπαίδευσή µας.

Σε ό,τι αφορά την αξιολόγηση, αυτή που λυσσαλέα οι δυνά-
µεις αντίδρασης πολεµούν, θέλω να σας πω ότι τα παιδιά στη
Φινλανδία στις πρώτες έξι τάξεις κάνουν συχνά τεστ. Όχι, όµως,
για να βαθµολογηθούν, αλλά για να διαπιστωθούν οι αδυναµίες
τους, ώστε να τους παρασχεθεί εξατοµικευµένη ενισχυτική δι-
δασκαλία. Όλοι µας έχουµε γίνει µάρτυρες από εκπαιδευτικούς
και έχουµε ακούσει και οι ίδιοι- ότι µεγάλο µέρος των µαθητών
που εισάγεται σήµερα στο γυµνάσιο, δεν έχει βασικές γνώσεις
στην ελληνική γλώσσα, δεν γνωρίζει καλά γραµµατική. Η Κυβέρ-
νηση πρέπει να αναλάβει την ευθύνη της για την περιβόητη πια
κατάργηση του «10» για την εισαγωγή στα ανώτατα εκπαιδευ-
τικά ιδρύµατα, για τα επιχειρήµατα που διατυπώνει για δήθεν
ανακατανοµή του πλούτου και δήθεν ανάπτυξη της ελληνικής πε-
ριφέρειας.

∆εν µιλώ για τις ιστορικές µας ευθύνες, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι. ∆εν θα επαναλάβω την αγωνία που εξέφρασαν πολ-
λοί συνάδελφοί µου και όλοι µας το εκφράζουµε είτε κατ’ ιδίαν
είτε απ’ το Βήµα του Κοινοβουλίου για αυτά που συµβαίνουν στη
χώρα µας. Απλά σύντοµα θα υποχρεωθείτε, κυρία Υφυπουργέ,
να φέρετε νέο σχέδιο νόµου που θα µιλάν για συγχωνεύσεις πα-
νεπιστηµιακών τµηµάτων και λουκέτα σε ΤΕΙ, για τη χρηµατοδό-
τηση, µε βάση την αξιολόγηση για λογοδοσία, µιας και το
υπάρχον µοντέλο θα θεωρείται πλέον αναποτελεσµατικό. Θα
δούµε την επιχειρηµατολογία σας, τη µετεξέλιξή σας στη δια-
δροµή του χρόνου. Και αυτό θα είναι, όχι για λόγους ιδεολογι-
κούς, αλλά αναγκαία προσαρµογή σε αυτά που ο µηχανισµός
στήριξης θα απαιτεί από σας, για καλύτερη διαχείριση των κον-
δυλίων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Κύριε Πρόεδρε, είχα ετοιµαστεί να πω πολλά. Θα ήθελα, όµως,
να µιλήσω για λίγο για τις αποφάσεις σας. Από σήµερα και στο
εξής θα πρέπει να λαµβάνουµε σοβαρά υπ’ όψιν την έννοια της
κοινωνικής συνοχής και τις προεκτάσεις της. Με τη µείωση των
προσλήψεων, που επιχειρείτε µε το παρόν νοµοσχέδιο, είναι κυ-
ριολεκτικά αδύνατο µέσα στην περίοδο των δύο ετών να απορ-
ροφηθούν όλοι οι εκπαιδευτικοί, που έχουν κατοχυρώσει ώριµα
δικαιώµατα διορισµού. Είναι απολύτως βέβαιο ότι ένας µεγάλος
αριθµός αναπληρωτών, ωροµισθίων, ειδικών κατηγοριών –οι πο-
λύτεκνοι και οι ειδικές κατηγορίες- θα δει τους κόπους και τις
θυσίες και τις προσδοκίες του να προσφέρουν τις υπηρεσίες
τους -για χρόνια µακριά από τα σπίτια τους σε κάθε σκαφτιά της
παρτίδας µας- µαζεύοντας ώρες υπηρεσίας. Θα δουν αυτή την
προσπάθειά τους να εξανεµίζεται.

Κυρία Υπουργέ, είναι προτιµότερο και πιο τίµιο να πείτε δηµό-
σια ότι για τρία χρόνια σταµατούν όλοι οι διορισµοί στην εκπαί-
δευση, παρά να εγκλωβίσετε χιλιάδες εκπαιδευτικούς, δίνοντάς
τους ψίχουλα, ελπίδα επαγγελµατικής αποκατάστασης. Πείτε
τουλάχιστον ότι ο αριθµός των προσλήψεων θα είναι ο ίδιος µε
τον αριθµό των εκπαιδευτικών που συνταξιοδοτηθούν. Φαίνεται,
κυρία Υπουργέ και κύριοι του ΠΑΣΟΚ και της Κυβέρνησης, ότι
έχετε επιλέξει και µε τα πρόσφατα µέτρα και όλη αυτή την υπα-
ναχώρηση, το πάρε και το δώσε, µε τα µέτρα τα οποία εξαγγέλ-
λετε και τα παίρνετε πίσω, έχετε επιλέξει τη σταδιακή αποκάλυψη
των ιδεών και των προθέσεών σας. Αλλά, σύντοµα θα υποχρεω-
θείτε να αποκαλυφθείτε και να τα αποκαλύψετε. Και να θυµάστε:
στην Κυβέρνησή σας επενδύθηκαν ελπίδες Ελλήνων πολιτών,
ακόµα και από ανθρώπους που δεν σας ψηφίσαν.

Κυρία Υπουργέ, τα χαµένα λεφτά είναι µικρή ζηµιά. Η χαµένη
τιµή είναι µεγάλη ζηµιά. Το χαµένο θάρρος, όµως, είναι όλα χα-
µένα. Σκεφτείτε το σοβαρά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Το λόγο έχει η κ. Μαρία Θεοχάρη, Βουλευτής ΠΑΣΟΚ στο

Νοµό Καρδίτσας.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΟΧΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ένα από τα επιτακτικά αιτήµατα

του Έλληνα Πολίτη που µας εξέλεξε να κυβερνήσουµε τη χώρα,
ήταν αυτό της κοινωνικής µεταρρύθµισης, της διαφάνειας και
της αξιοκρατίας. Κατεστηµένες αντιλήψεις και νοοτροπίες βέ-
βαια, δεν αλλάζουν από τη µια µέρα στην άλλη. Ούτε φυσικά
αρκεί µια σειρά από νοµοθετικές ρυθµίσεις. Είναι προφανές
όµως ότι οι αλλαγές αυτές που επιζητούµε όλοι µας αρχίζουν
από τους νέους, από την παιδεία, από το σχολείο. Και είναι ευ-
νόητο ότι για να αλλάξει το σύστηµα, για να τεθεί σε λειτουργία
το πρόγραµµα που ονοµάζουµε νέο σχολείο, για να εφαρµοστεί
η αρχή πρώτα ο µαθητής, πρέπει να αρχίσουµε από το δάσκαλό,
από τον καθηγητή. Να αρχίσουµε από τις πρώτες βαθµίδες της
εκπαίδευσης και να εστιάσουµε τις προσπάθειες µας, έτσι ώστε
ο εκπαιδευτικός να βρίσκεται στον πυρήνα αυτής της προσπά-
θειας.

Να συνειδητοποιήσουµε τη βαρύτητα της ευθύνης που του
αναλογεί και τις προκλήσεις που αντιµετωπίζει. Να επαναπροσ-
διορίσουµε το ρόλο και τη σχέση του µε το µαθητή, ενισχύοντάς
τον µε τα απαραίτητα εφόδια για να ασκεί το λειτούργηµά του.
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Αυτός ακριβώς είναι ο στόχος του νοµοσχεδίου που συζητάµε
σήµερα, να διαµορφώσει τις απαραίτητες προϋποθέσεις, ώστε η
πρόσληψη του εκπαιδευτικού να γίνεται µε αντικειµενικά και αξιο-
κρατικά κριτήρια, να γεµίσουν οι τάξεις δασκάλους και καθηγη-
τές µε άρτια επιστηµονική κατάρτιση, ταλέντο και βαθιές
παιδαγωγικές γνώσεις για να ανταποκριθούν στο δύσκολο ρόλο
τους.

Το νοµοσχέδιο εισάγει καινοτοµίες στην εκπαίδευση και τον
τρόπο επιλογής των εκπαιδευτικών. Από εδώ και στο εξής και µε
αφετηρία το σχολικό έτος 2012-2013 όλοι οι διορισµοί θα γίνο-
νται µόνο µέσω των εξετάσεων του ΑΣΕΠ που θα διεξάγονται
ανά διετία. Από τους πίνακες των επιτυχόντων και µε κριτήριο τη
σειρά κατάταξής τους, θα γίνονται και όλες οι προσλήψεις που
θα αφορούν την αναπλήρωση κενών. Βάζουµε τέλος στα αδια-
φανή κριτήρια, κλείνοντας οριστικά τους πίνακες προϋπηρεσίας.
Παράλληλα µειώνουµε το ποσοστό µοριοδότησης της συνέ-
ντευξης για να αποφύγουµε την ανατροπή των επιστηµονικών
και διοικητικών χαρακτηριστικών των υποψηφίων.

Απαραίτητη προϋπόθεση για την είσοδο στην εκπαίδευση θα
αποτελεί το πιστοποιητικό εκπαιδευτικής κατάρτισης, το οποίο
αποκτάται µετά από παρακολούθηση ειδικού προγράµµατος
σπουδών στις επιστήµες της αγωγής ή µέσω της απόκτησης µε-
ταπτυχιακού τίτλου ειδίκευσης στα παιδαγωγικά ή στην επιστήµη
της παιδαγωγικής και της εκπαίδευσης. Παράλληλα εισάγονται
οι θεσµοί του δόκιµου εκπαιδευτικού επί δύο χρόνια µετά το διο-
ρισµό του και του µέντορα. Καθιερώνεται πιστοποιητικό διοικη-
τικής ή καθοδηγητικής επάρκειας για την επιλογή στελεχών
διοίκησης της εκπαίδευσης, το οποίο αποκτάται µετά από επι-
µόρφωση και εξετάσεις.

Η διαδικασία προσδιορισµού κενών οργανικών θέσεων αλλά-
ζει και γίνεται ενιαία και ηλεκτρονική. Παράλληλα θεσπίζεται ελά-
χιστος χρόνος παραµονής των δασκάλων και καθηγητών στον
πρώτο τόπο διορισµού τους. Ο εκπαιδευτικός θα πρέπει να µεί-
νει εκεί για τρία έτη, ενώ ταυτόχρονα ορίζεται ότι καµµία µετά-
θεση ή απόσπαση δεν θα πραγµατοποιείται αν το κενό που
δηµιουργεί δεν αναπληρώνεται, δίνοντας έτσι τέλος στα φαινό-
µενα των άδειων αιθουσών, στα σχολεία ανεπιθύµητων περιο-
χών. Οι µετακινήσεις αυτές θα καταγράφονται ηλεκτρονικά και η
όλη διαδικασία θα είναι απόλυτα διαφανής και προσβάσιµη µέσω
του διαδικτύου.

Τέλος, θεσπίζουµε για πρώτη φορά συγκροτηµένη διαδικασία
αξιολόγησης του σχολείου σε παιδαγωγικό και διοικητικό επί-
πεδο, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τόσο την υλικοτεχνική υποδοµή και
την αξιοποίηση των πόρων, όσο και την εφαρµογή του διδακτικού
προγράµµατος, αλλά και το συνολικό πολιτιστικό και περιβαλ-
λοντικό έργο του σχολείου. Φυσικά οι αλλαγές που θα επέλθουν
στο εκπαιδευτικό σύστηµα δεν σταµατούν εδώ. Επόµενο βήµα
θα είναι η αναβάθµιση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης µε ένα νέο
σύστηµα πρόσβασης και σύνδεσης της απόδοσης των µαθητών
στο νέο λύκειο µε τις πανεπιστηµιακές σχολές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα αποτελεί βαθιά τοµή και κάθε προσπάθεια τέτοιου εί-
δους είναι εύλογο να συναντά αντιδράσεις. Όµως, αν θέλουµε να
βελτιώσουµε το παιδαγωγικό µας σύστηµα, το εκπαιδευτικό µας
σύστηµα, αν θέλουµε να φέρουµε το σχολείο στον 21ο αιώνα, οι
αλλαγές που θα συµβάλλουν σ’ αυτή την προσπάθεια δεν είναι
απλά θεµιτές, αλλά επιβεβληµένες.

Με το παρόν νοµοσχέδιο διασφαλίζουµε την ισότιµη πρό-
σβαση των εκπαιδευτικών στη διαδικασία επιλογής και τους δί-
νουµε κίνητρα για επιπλέον κατάρτιση, κάνοντάς τους πιο
αποτελεσµατικούς και πιο ανταγωνιστικούς, κάνοντάς τους τε-
λικά καλύτερους δασκάλους και καθηγητές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Το χρωστάµε σε εκείνους, το χρωστάµε στα παιδιά µας, το
χρωστάµε στις επόµενες γενιές.

Ευχαριστώ, πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Θεοχάρη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-

µού κ. Ηλίας Πολατίδης.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα να κάνω µια διευκρίνιση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα πάρετε, αµέσως,
µετά το λόγο.

Ορίστε, κύριε Πολατίδη, έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι δεδοµένο ότι η παιδεία στη χώρα µας είναι αποτυχηµένη.

Αυτό, νοµίζω ότι το καταδεικνύει και το σηµερινό γεγονός ότι άν-
θρωποι οι οποίοι περάσανε µέσα από το ελληνικό σχολείο -το
οποίο και σύµφωνα µε τους υποστηρικτές της εντάξεως των λα-
θροµεταναστών δίδει ελληνική παιδεία- είδαµε να ασελγούν
πάνω στον ιερό βράχο της Ακροπόλεως, προσπαθώντας να πε-
ράσουν πολιτικά µηνύµατα και εκµεταλλευόµενοι το βάρος που
έχει στον ανθρώπινο πολιτισµό, αυτό ακριβώς το µνηµείο. Άρα η
παιδεία µας είναι δεδοµένο ότι είναι αποτυχηµένη.

Αλλά και ένας ακόµα λόγος δείχνει την παιδεία και την κατά-
σταση στην οποία βρίσκεται. Στην οµιλία της, η κυρία Υπουργός,
αναφέρθηκε σε µια εκδήλωση όπου βραβεύθηκαν διάφοροι εκ-
παιδευτικοί για το έργο το οποίο έχουν προσφέρει υπό τη µορφή
εργασιών που έχουν παρουσιάσει για τα σχολεία. Σε αυτήν την
εκδήλωση βραβεύθηκε και η κ. Νικοπούλου, η Ελληνίδα δασκάλα
από το Μέγα ∆έρειο η οποία έκανε µε αυτοθυσία µια τεράστια
προσπάθεια πηγαίνοντας να µείνει σε ένα χωριό στο οποίο σχε-
δόν όλοι οι κάτοικοι –δεν υπάρχει χριστιανός κάτοικος- είναι µου-
σουλµάνοι. Πραγµατικά, θυσίασε το χρόνο της, τη ζωή της
προκειµένου να προσφέρει µια εναλλακτική λύση, σε αυτά τα
παιδιά.

Επειδή, ακριβώς, έκανε όµως, αυτόν τον αγώνα και επειδή
προσέφερε σε αυτά τα παιδιά ελληνική παιδεία, ήρθε η κ. ∆ρα-
γώνα, η δική σας ειδική γραµµατέας να την υβρίσει, να την προ-
πηλακίσει, όπως έχει δηµοσιευθεί και σε εφηµερίδες. Αυτή είναι
η αξία την οποία δίνετε στους εκπαιδευτικούς και µάλιστα σε αυ-
τούς τους οποίους θα έπρεπε να τους υποδεικνύετε σαν πρό-
τυπα;

Αλλά είναι και η διαφορά η τεράστια που υπάρχει ανάµεσα στο
τι ακριβώς είναι η παιδεία. ∆εν είναι ένα περιεχόµενο; Τι ακριβώς
θα µάθουν επιτέλους αυτά τα παιδιά στο «νέο σχολείο» της κ.
∆ιαµαντοπούλου; Εγώ, θα σας πω τι µαθαίνουν και πώς γίνεται
προπαγάνδα πολιτισµική στα σχολεία, ακόµα και στο µάθηµα των
Μαθηµατικών. Παραδείγµατος χάριν στα Μαθηµατικά της ΣΤ’ δη-
µοτικού, τετράδιο εργασιών Γ’ τεύχος, αναφέρεται, δήθεν, µε
πρόσχηµα µια άσκηση ότι το 1913 οι εθνικότητες που ζούσαν
στην πόλη της Θεσσαλονίκης ήταν τριάντα εννιά χιλιάδες εννια-
κόσιοι πενήντα έξι Έλληνες και εξήντα µία χιλιάδες τριακόσιοι
τριάντα εννέα οι Εβραίοι. Αναφέρεται µια τεραστίας αξίας ιστο-
ρική πηγή το βιβλίο κάποιου κ. Χεκίµογλου.

Αυτά είναι τα ψέµατα τα οποία µαθαίνετε στα παιδιά; Τα νεο-
ταξικά; Αυτά ακριβώς. Η απογραφή του Χελµίτ Πασά ο οποίος
ήταν donmeh δηλαδή εξισλαµισµένος Εβραίος, µιλάει για είκοσι
έξι χιλιάδες. Πού τους βρήκατε τους εξήντα µία χιλιάδες Εβραί-
ους στη Θεσσαλονίκη; Με αυτό θα µάθουν τα παιδιά µας µαθη-
µατικά, κύριε Ροντούλη; Θα µάθουν µαθηµατικά µε το πόσοι
Εβραίοι ήταν στη Θεσσαλονίκη;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να τα ακούσεις αυτά, κύριε Νικη-
τιάδη.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Ψέµατα! Στα Πρακτικά για να το δουν και
όλοι οι συνάδελφοι Βουλευτές, για να δουν το χάλι το οποίο έχει
καταντήσει το ΠΑΣΟΚ και η Νέα ∆ηµοκρατία –σχεδιάστηκαν επί
Σηµίτη όλα αυτά και τα υπόλοιπα, και υλοποιήθηκαν επί Καρα-
µανλή- έρχονται εδώ και γίνεται σκυλοκαυγάς, δήθεν για τις δια-
φορές τους, ενώ ο ένας είναι συνέχεια του άλλου.

Πάω στο δεύτερο. Στην Ε’ δηµοτικού στα µαθηµατικά. Το 60%
των µαθητών του σχολείου του Αλτάν είναι Έλληνες και το υπό-
λοιπο πρόσφυγες από άλλες χώρες του κόσµου. Πάλι µαθηµα-
τικά µε αυτά θα µάθει, κύριε Ροντούλη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μαθηµατικά Γ’ δηµοτικού. Το 2000 ήρθαν αρκετοί µαθητές
από την Αλβανία και στο σχολείο υπήρχαν σαράντα έξι µαθητές
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περισσότεροι.
Να την χαίρεστε την παιδεία σας κυρία Υφυπουργέ. Βεβαίως

εσείς και η Υπουργός σας, γνωρίζω ότι δεν έχετε και ιδιαίτερη,
αλλά αυτή είναι και µη µας κοροϊδεύετε.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Τι ακριβώς εννοείτε;

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Συµφωνείτε µε αυτά και προφανώς τα
έχετε µέσα. Να τα ξέρει όµως ο ελληνικός λαός, διότι όσοι δεν
έχουν ψάξει το θέµα και όσοι δεν έχουν παιδιά στο δηµοτικό δεν
γνωρίζουν, τι θα διδαχθεί σε αυτό το «νέο σχολείο».

Μας λέτε πρώτα ο µαθητής. Να κάνω µια ερώτηση; Όταν σε
µια τάξη µε τριάντα µαθητές οι είκοσι πέντε είναι αλλοδαποί, δεν
είναι λογικό αφού δεν µιλάνε το σπίτι ελληνικά, δεν είναι λογικό
ο δάσκαλος να ασχοληθεί µε τους εικοσιπέντε που δικαιολογη-
µένα θα µένουν πίσω; ∆εν µειώνει αυτό τους πέντε µαθητές τους
Έλληνες, οι οποίοι δεν θα µπορέσουν να αναπτύξουν το δυνα-
µικό τους αφού ο δάσκαλος δεν ασχολείται µαζί τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στο νοµοσχέδιο -επειδή δεν υπάρχει ο χρόνος να αναφέρω
µόνο αυτό- τι κάνετε µε το θέµα των πολυτέκνων; Ανέφερε ο ει-
σηγητής µας ότι κάθε χρόνο έκανε και ένα σωστό µέτρο η Νέα
∆ηµοκρατία. Λάθος. Ένα µέτρο σωστό έκανε στα πεντέµισι χρό-
νια. Το µέτρο ήταν να βάλει τους πολυτέκνους να προηγούνται
στους διορισµούς καθηγητών. Επειδή όµως αυτό έφερε µέσα
στο σύστηµα κάποιους µη ελεγµένους από το σύστηµα, έρχεται
τώρα και λέει: «Παιδαγωγική επάρκεια». Από ποιον; Από τη ∆ρα-
γώνα και από τη Ρεπούση. Από εκεί θα ελέγχονται. Όσοι, λοιπόν,
περάσουν από το πρώτο φίλτρο θα πάνε στον ΑΣΕΠ και αφού
πάνε στον ΑΣΕΠ και περάσουν από κει, θα πάνε µετά στο µέ-
ντορα, ο οποίος θα ελέγχει µήπως τυχόν θα τους έχει, θα τους
παρακολουθεί πάνω από το κεφάλι µήπως και τυχόν ξεφύγουν
από το σύστηµα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού κ. Πολατίδης Ηλίας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προα-
ναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Αυτό εδώ δεν είναι νοµοσχέδιο, είναι ένα πρόγραµµα το οποίο
πάει να κάνει µία σταλινικού τύπου παιδεία µε κοµισάριους στο
ρόλο του µέντορα και γι’ αυτό το καταψηφίζουµε µετά βδελυγ-
µίας

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Τελειώνετε παρακαλώ.
ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Η Υφυπουργός Παι-

δείας και ∆ιά Βίου Μάθησης κ. Χριστοφιλοπούλου θα κάνει µια
παρέµβαση.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

∆εν θα τοποθετηθώ απλώς θα κάνω µια, δύο διευκρινίσεις
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, που µόλις κατεβήκατε από το Βήµα, µου
κάνει εντύπωση ότι ο εισηγητής του κόµµατός σας ο κ. Γεωρ-
γιάδης αλλιώς τοποθετήθηκε για το νοµοσχέδιο. Αυτό βέβαια
είναι εσωκοµµατικό σας θέµα, βρείτε το.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Να µη µιλάνε οι Βουλευτές; Τότε να µι-
λάνε µόνο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, δεν σας διέκοψα. Θα απαιτούσα τον ίδιο σεβασµό και
από εσάς.

Εγώ επισηµαίνω µόνο τα όσα άκουσα ότι η πολυπολιτισµικό-
τητα είναι µια πραγµατικότητα σε πάρα πολλές µεριές της Ελ-
λάδας, της Ευρώπης και του κόσµου.

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Σας ακούµε.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Παρακαλώ πολύ, δεν
σας διέκοψα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Πολατίδη!

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ δεν θα ήθελα πάνω από δύο λεπτά.

Κύριε Πολατίδη, σας παρακαλώ δεν σας διέκοψα.
Να µπορέσω να ολοκληρώσω τη σκέψη µου τουλάχιστον.

Πραγµατικά, έτσι νοείτε τη δηµοκρατία εσείς; ∆εν µπορείτε να
ακούσετε τον αντίλογο;

ΗΛΙΑΣ ΠΟΛΑΤΙ∆ΗΣ: Πότε ερωτήθηκε ο ελληνικός λαός;
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Η πολυπολιτισµικότητα
είναι στοιχείο πολλών περιοχών της χώρας και δεν κατανοώ ποια
είναι η πρότασή σας. Να πετάµε στον Καιάδα αυτά τα παιδιά; Να
µην υπάρχουν τάξεις ένταξης και τάξεις υποδοχής; Η διευκρί-
νιση όµως που θα ήθελα να κάνω, αυτό ήταν ένα σχόλιο ακού-
γοντας τον συνάδελφο που µόλις τώρα µίλησε, ήταν η εξής:

Πάρα πολύ συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, αναφέρθηκαν σε κά-
ποια δήθεν εγκύκλιο ή σε κάποια δήθεν κατεύθυνση ή ίσως και
κάποιοι στο νοµοσχέδιο, περί τριανταριών τµηµάτων. Και επειδή
είχα την ευκαιρία να απαντήσω και σε επίκαιρη ερώτηση θα
ήθελα και στη διαδικασία του νοµοσχεδίου αυτού να κάνω ξεκά-
θαρο εκ µέρους του Υπουργείου Παιδείας το εξής. ∆εν υπάρχει
καµµία εγκύκλιος. Ισχύει κανονικά ότι οι τάξεις είναι είκοσι πέντε
µαθητές στα δηµοτικά, είκοσι πέντε στα ΕΠΑΛ-ΕΠΑΣ και έως
τριάντα στα λύκεια. Αυτή τη στιγµή τα στοιχεία που έχω στη διά-
θεσή µου, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, και θα τα κα-
ταθέσω είναι από την Περιφέρεια Αττικής, που είναι όλο το
Λεκανοπέδιο, που είναι η πολυπληθέστερη της χώρας.

Τελειώνω. Θα δείτε ότι στα νηπιαγωγεία, πάνω από είκοσι έξι
µαθητές έχουµε το 1,80% των τάξεων, το 1,29% τα δηµοτικά και
µόλις το 20% λίγο πιο αυξηµένο στα γυµνάσια και αντίστοιχα στα
λύκεια. Το καταθέτω στα Πρακτικά για να φανεί πραγµατικά ότι
είναι κρίµα να αναφερόµαστε και πάλι σε τριαντάρια για να δη-
µιουργούµε εντυπώσεις. Μέσα στο Κοινοβούλιο ας σεβαστούµε
την αλήθεια.

(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπούλου, καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα παρα-
καλώ το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Για να δευτερολογή-
σετε;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Όχι για να δευτερολογήσω. Ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος, θέλω να πάρω το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αυτό λέω, ότι θέλετε
να πάρετε τη δευτερολογία σας.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ένα λεπτό θέλω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν υπάρχει ένα

λεπτό. Τρία λεπτά, από τη δευτερολογία σας. Έξι λεπτά είναι η
δευτερολογία. Θα σας δώσω τρία τώρα, και τρία αργότερα.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Θα απαντήσω και εγώ,
όµως, κύριε Πρόεδρε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να απαντήσετε ότι θέλετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα κάνετε χρήση του

Κανονισµού, ό,τι λέει ο Κανονισµός. Θέλει να δευτερολογήσει ο
κ. Ροντούλης. Έχει το δικαίωµα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κυρία Υφυπουργέ δεν πρέπει να ξε-
χνάτε ότι είστε ψεύτες και απατεώνες, διότι εσείς η ίδια είχατε
δεσµευθεί…

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, ζητώ
το λόγο επί προσωπικού.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα ακούσετε εµάς τώρα. Είστε ψεύ-
τες και απατεώνες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Ροντούλη,
έχετε πλούσιο λεξιλόγιο. Πρέπει να ξεκινήσετε µε αυτές τις λέ-
ξεις και αυτές τις φράσεις; Βοηθάει αυτή η συµπεριφορά;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εµµένω στις θέσεις µου αυτές,
κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Αναλαµβάνετε την ευ-
θύνη. Συνεχίστε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αναλαµβάνω την ευθύνη, βεβαίως.
∆εν θα πρέπει να ξεχάσετε τον εµπαιγµό που έγινε από εσάς

την ίδια έναντι των πολυτέκνων εκπαιδευτικών. Εσείς µέσα σε
αυτή την Αίθουσα λέγατε ότι θα µιλήσετε µαζί τους, θα τους δε-
χθείτε, θα συνοµιλήσετε, θα αφοµοιώσετε θέσεις τους στο νο-
µοσχέδιό σας. Και τελικά ούτε καν τους δεχθήκατε. Να µην το
ξεχνάµε αυτό.

∆εύτερον. Προσπαθήσατε ατυχώς, να δηµιουργήσετε την
εντύπωση ότι δήθεν αλλιώς τοποθετήθηκε ο εισηγητής του Λαϊ-
κού Ορθοδόξου Συναγερµού και άλλα είπε ο κ. Πολατίδης. Επι-
καλούµαι τα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, βάσει των οποίων
φαίνεται ότι ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης έθεσε ως µία εκ των προϋ-
ποθέσεων για να ψηφίσουµε δυνητικά το νοµοσχέδιο, να αρθούν
οι διατάξεις που υπάρχουν για το µέντορα.

Άρα, λοιπόν, ο συνάδελφος κ. Πολατίδης όχι µόνο δεν είπε
κάτι το διαφορετικό, αλλά έθιξε την ευαίσθητη χορδή όλων, λέ-
γοντας το εξής εύλογο: Θέλετε να φέρετε µέσα στις αίθουσες
κοµισάριους, σταλινικές λογικές; Εάν δεν θέλετε, αποσύρετε τις
διατάξεις που αφορούν το µέντορα, όπως σας ζήτησε και ο κ.
Γεωργιάδης. Τα εσωκοµµατικά προβλήµατα, λοιπόν, να τα ανι-
χνεύσετε στο δικό σας κόµµα, όχι στο Λαϊκό Ορθόδοξο Συνα-
γερµό, παραποιώντας δηλώσεις συνάδελφων.

Και, τέλος, την πολυπολιτισµικότητα εσείς και η Νέα ∆ηµο-
κρατία την κάνατε πράξη. Και σας τονίζουµε και πάλι ότι η πο-
λυπολιτισµικότητα έγινε µε ευθύνη δική σας µια πραγµατικότητα,
αλλά τώρα υπάρχει ο κίνδυνος µέσα στις ελληνικές τάξεις, των
ελληνικών σχολείων οι αλλοδαποί µαθητές να είναι περισσότε-
ροι των γηγενών. Και αυτήν την πραγµατικότητα, την τάση που
δηµιουργείτε, δεν θέλετε να την αποδεχθείτε.

Και δηµιουργείτε το ερώτηµα, σας το θέτουµε. Θέλετε ένα ελ-
ληνικό σχολείο; Εµείς θέλουµε ένα ελληνικό σχολείο, ένα σχο-
λείο που θα προσφέρει ελληνικά γράµµατα, ελληνική µάθηση,
αλλά να έχει και Έλληνες µαθητές. Εσείς το παραγνωρίζετε
αυτό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η Υφυ-

πουργός Παιδείας, ∆ιά Βίου και Θρησκευµάτων κ. Παρασκευή
Χριστοφιλοπούλου.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι δεν θα τοποθετηθώ επί του ψεύδους και της απατε-
ωνίας. Ο καθένας κύριοι συνάδελφοι χαρακτηρίζεται από τον
τρόπο που οµιλεί, από τα επίθετα και από τις λέξεις που επιλέγει
να πει. Και τον χαρακτηρίζουν τα επίθετα και οι λέξεις που επι-
λέγει να πει.

Το µόνο που θέλω να πω προς αποκατάσταση της αλήθειας,
επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι είδα την Ανωτάτη Συ-
νοµοσπονδία Πολυτέκνων Ελλάδας από κοινού µε τους πολύτε-
κνους εκπαιδευτικούς.

Και βεβαίως, έχετε όλοι τα Πρακτικά της επίκαιρης ερώτησης
όπου εδώ απάντησα. Και βεβαίως, κύριοι συνάδελφοι, το νοµο-
σχέδιο που έχετε µπροστά σας κάνει αυτό ακριβώς το οποίο εγώ
υποσχέθηκα -είναι στα Πρακτικά- ότι όχι µόνο δίνει την µεταβα-
τική περίοδο των δύο ετών, αλλά στο νέο σύστηµα των προσλή-
ψεων µέσω ΑΣΕΠ εντάσσει και µοριοδοτεί ειδικά τους
πολυτέκνους.

Αυτό υποσχεθήκαµε, αυτό κάνουµε. Όλα τα άλλα είναι πε-
ριττά. Είναι απλώς λόγια για να δηµιουργούνται εντυπώσεις. Η
ελληνικά παιδεία και το ελληνικό σχολείο θα είναι ένα σχολείο
όπου µπορεί να εντάξει πάρα πολλούς από τους νόµιµους µετα-
νάστες που ζουν στο πλάι µας και που µπορούν να ενταχθούν.
Και µετέχοντας της ελληνικής παιδείας να είναι και να γίνουν τε-
λικά –εφ’ όσον πληρούν τους όρους της πολιτείας- και Έλληνες
πολίτες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε ζητώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν έχετε το λόγο,

κύριε Ροντούλη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θέλω 10 δευτερόλεπτα για να απο-

καταστήσω την αλήθεια.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν έχετε το λόγο, δεν

µπορείτε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θέλω το λόγο για να τριτολογήσω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θέλετε τώρα να τρι-

τολογήσετε;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βεβαίως. Έχω δικαίωµα εκ του Κα-

νονισµού ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κόµµατος να τρι-
τολογήσω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε Ρο-
ντούλη, έχετε το λόγο.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα σεβαστώ, όµως, την οικονοµία
του χρόνου, γιατί θέλουν να µιλήσουν και άλλοι συνάδελφοι. Εδώ
πήρα το λόγο, κύριε Πρόεδρε, διότι η κυρία Υφυπουργός ψεύ-
δεται δις.

Εδώ στα χαρτιά που έχω, υπάρχει η Ένωση Εκπαιδευτικών Πο-
λυτέκνων που είδε η κυρία Υφυπουργός. Οι άνθρωποι αυτοί, οι
ίδιοι και σας διαψεύδουν. Και τώρα αποδεικνύεστε εν τοις πράγ-
µασι ψεύτες. Λένε, λοιπόν, αυτοί: «Παράλληλα διαµαρτυρόµα-
στε καθ’ ότι ουδεµία συνάντηση ή συζήτηση έγινε µε την κυρία
Υπουργό ή την κυρία Υφυπουργό, παρά τη δηµόσια δεύσµευσή
τους στην Βουλή.». Αυτά σας απαντούν η Πανελλήνια Ένωση Εκ-
παιδευτικών Πολυτέκνων.

Να αφήσετε τα ψέµατα, να αφήσετε την προπαγάνδα. Εκτίθε-
στε συνεχώς. Το καταθέτω στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε, διότι
πρέπει να υπάρχει και ένα µνηµείο ΠΑΣΟΚικού ψεύδους.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αστέριος Ροντούλης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Γελάστε όσο θέλετε, κυρία Υφυπουργέ. Σαν δεν ντρέπεστε!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Ροντούλη, πα-

ρακαλώ. Παρακαλώ να διαγραφούν από τα Πρακτικά οι φράσεις
του κ. Ροντούλη.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ∆εν θέλω να διαγραφούν, κύριε
Πρόεδρε. ∆εν θέλω να διαγραφούν από το λόγο µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μα δεν έχετε το λόγο,
κύριε Ροντούλη, δεν µπορείτε να µιλήσετε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: ∆εν θέλω να διαγραφούν, έχω δι-
καίωµα να υπερασπίζοµαι το λόγο µου. Βρίζουν τον εαυτό τους,
γιατί λένε ψέµατα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: ∆εν µπορείτε να υβρίζετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καθίστε κάτω, κύριε

Ροντούλη. Σας παρακαλώ. Ο λόγος σας ισχύει, όταν τον έχετε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Έχει γεµίσει ψευτιά εδώ µέσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καθίστε σας παρα-

καλώ.
Εγώ είπα να διαγραφούν οι λέξεις από τη στιγµή που δεν έχετε

το λόγο. Σας έκανα τη διευκρίνιση…
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να µη διαγραφούν…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα διαγραφούν αυτά

που είπατε, όταν δεν είχατε το λόγο.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να µη διαγραφούν…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν είχατε το λόγο.

Όσο δεν έχει το λόγο ο κ. Ροντούλης, να µη γράφεται τίποτα στα
Πρακτικά.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα φιµώσετε και τους Βουλευτές
τώρα. Θα τους φιµώσετε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ξέρετε πολύ καλά ότι
το Προεδρείο δεν έχει φιµώσει κανένα Βουλευτή, απεναντίας
έχει δείξει µεγάλη ελαστικότητα σε ζητήµατα που πολλές φορές
δεν έπρεπε να είχε δείξει. ∆εν µπορείτε εποµένως να αποδίδετε
αυτή την µοµφή για φίµωση στο Προεδρείο.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Πυθαγόρας Βαρδί-
κος.

ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡ∆ΙΚΟΣ: Φαίνεται πως ο κ. Πολατίδης, αφού
πολλές φορές απευθύνθηκε στον κ. Ροντούλη, του παραδίδει µα-
θήµατα. Και ναι µεν στα ακροδεξιά µαθήµατα εθνικοφροσύνης
είναι καλός. Γι’ αυτό και προηγουµένως ο κ. Ροντούλης µας απο-
κάλεσε εθνοκτόνους και τον εαυτό του πατριώτη. Αλλά χρειάζε-
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ται να του παραδώσει και µερικά µαθήµατα καλής συµπεριφο-
ράς, να είναι κόσµιος σε αυτά που λέει.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τα ακούτε αυτά, κύριε Πρόεδρε;
ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡ∆ΙΚΟΣ: Τι να ακούσει;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα έπρεπε να ντρέπεσαι. Άσε αυτά

τα «ακροδεξιά». Τα ακούτε αυτά, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Μισό λεπτό. Κύριε Ρο-

ντούλη, ο κ. Βαρδίκος έχει το λόγο…
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Είµαστε µε την ψήφο του ελληνικού

λαού εδώ. Πού βλέπετε τα «ακροδεξιά» εδώ; Πού τα βλέπετε;
Θα τον ανακαλέσετε εις την τάξη , κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Προηγουµένως µι-
λούσατε για φίµωση. Θα τον εγκαλέσω για το τι λέει;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τα περί ακροδεξιάς τα ακούσατε;
Και τα ανέχεστε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Όταν ο κ. Βαρδίκος
πήρε την ευθύνη να µιλήσει για την ακροδεξιά, αναλαµβάνει την
ευθύνη αυτών που λέει.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Βλέπετε κάποιον ακροδεξιό; Βλέ-
πετε κάποιον ακροδεξιό στη Αίθουσα; Θα τον συνετίσετε το συ-
νάδελφο;

ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡ∆ΙΚΟΣ: Τι τον πείραξε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Βαρδίκο, του

αποδίδετε κάτι που δεν το αποδέχεται.
ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡ∆ΙΚΟΣ: Να τον πω ακροαριστερό;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Να τον πείτε Βουλευτή

του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού.
ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡ∆ΙΚΟΣ: Μάλιστα. ∆ηλαδή, αποδέχεται η

κυρία Υπουργός που την είπε ψεύτρα και απατεώνισσα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Όσον αφορά την

κυρία Υπουργό, του κάναµε τη διευκρίνιση. Απάντησε η κυρία
Yπουργός.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Καθένας έχει την ευθύνη των λόγων
του. Εσείς τι είστε; Το φερέφωνο της Υπουργού;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καθίστε, κύριε Ρο-
ντούλη, δεν έχετε το λόγο. Καθίστε κάτω.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να ανακαλέσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Καθίστε κάτω, σας πα-

ρακαλώ.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να ανακαλέσει. Βλέπετε κάποιον

ακροδεξιό;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν έχετε το λόγο. Κα-

θίστε κάτω. ∆ιακόψατε τον οµιλητή.
Κύριε Βαρδίκο, παρακαλώ πάρα πολύ, νοµίζω ότι κάναµε και

προηγούµενα µία παρατήρηση, µία διευκρίνιση. ∆εν είµαστε εδώ
για να κάνουµε διακοπές σε κάθε φράση. Του αποδώσατε κάτι
που δεν το αποδέχεται. ∆εν θέλει να νιώσει ακροδεξιός, ούτε
είναι ακροδεξιός. Το δηλώνει ευθαρσώς µέσα στην Αίθουσα.
Είναι Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού. Πέστε ό,τι
θέλετε για τον Λαϊκό Ορθόδοξο Συναγερµό.

ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡ∆ΙΚΟΣ: ∆εν θα µου επιβάλλετε το τι θα πω
και το τι άποψη έχω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν επιβάλλω σε κα-
νέναν, αλλά για να συνεχιστεί η συζήτηση.

ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡ∆ΙΚΟΣ: Παρακαλώ, να µου µηδενίσετε το
χρόνο µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα τον µηδενίσω το
χρόνο. Μη µου υποδεικνύετε τι θα κάνω. Συνεχίστε.

ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡ∆ΙΚΟΣ: Συζητάµε ένα πολύ σοβαρό νοµο-
σχέδιο -εάν µας επιτρέψουν- τόσο σοβαρό, όσο το αντικείµενο
που έχει, την εκπαίδευση των παιδιών µας. Είναι το πρώτο από
µία σειρά νοµοθετικών πρωτοβουλιών για το νέο σχολείο που
κάνει πράξη το σύνθηµα «πρώτα ο µαθητής».

Παράλληλα, υλοποιούνται δράσεις που συµπληρώνουν το νο-
µοσχέδιο, όπως η µείωση της διδακτέας ύλης, τα νέα προγράµ-
µατα σπουδών, η αναδιοργάνωση του ολοήµερου σχολείου, η
στοχευµένη επιµόρφωση των εκπαιδευτικών και το ηλεκτρονικό
βιβλίο και ο προσωπικός υπολογιστής.

Το πιο σηµαντικό γεγονός στο νοµοσχέδιο είναι το γεγονός ότι
θεσµοθετείται νέα πάγια αντικειµενική διαδικασία διορισµού των
εκπαιδευτικών. Η επετηρίδα ήταν πρωτοποριακός θεσµός στις

δεκαετίες του ’50, του ’60, του ’70, τότε που για να διοριστείς
στο ∆ηµόσιο έπρεπε να εξεταστεί ακόµη και το σύνολο των συγ-
γενών σου µέχρι πέµπτου βαθµού. Το όφελος από το διορισµό
όλων των ικανών εκπαιδευτικών –δεξιών, κεντρώων, αριστερών-
υπερίσχυε της όποιας επίπτωσης θα µπορούσε να προέλθει από
ακατάλληλους εκπαιδευτικούς και ας υπήρχαν πάντα πολλοί τέ-
τοιοι.

Στα τέλη της δεκαετίας του ’90, η επετηρίδα εξελίχθηκε σε
θηλιά στο λαιµό της εκπαίδευσης. Οι υποψήφιοι αρκετών ειδικο-
τήτων περίµεναν και είκοσι χρόνια το διορισµό, οι ικανότεροι από
αυτούς περνούσαν σε άλλους επαγγελµατικούς χώρους, οι πε-
ρισσότεροι στον ιδιωτικό τοµέα και έµεναν για να περιµένουν το
διορισµό τους στο ∆ηµόσιο, όσοι δεν µπορούσαν να βρουν
αλλού απασχόληση, όσους δεν ήθελαν αλλού. Κουρασµένοι,
κοντά ή πάνω από τα σαράντα τους, περίµεναν να αράξουν στο
λιµάνι του ∆ηµοσίου.

Σωστά, σωτήρια για την εκπαίδευση, που σκοπό έχει να µα-
θαίνει τα παιδιά γράµµατα και όχι να αποκαθίστανται επαγγελ-
µατικά οι εκπαιδευτικοί, τέλη της δεκαετίας του ’90 καταργήθηκε
η επετηρίδα. Πήρε τη σκυτάλη το ΑΣΕΠ. Στη συνέχεια, όµως,
όπως συχνά συµβαίνει στη χώρα µας, η αύξουσα πορεία του
ΑΣΕΠ έγινε φθίνουσα και η φθίνουσα της επετηρίδας αύξουσα.
Και από µία επετηρίδα πήγαµε σε δύο, σε τρεις, σε τέσσερις.

Το νοµοσχέδιο επαναφέρει τα πράγµατα στη σωστή τους
θέση. Από τον επόµενο διαγωνισµό, σε δύο χρόνια, θα διορίζο-
νται εκπαιδευτικοί µόνο µε το ΑΣΕΠ, αξιοκρατικά, µε πιστοποιη-
τικό επιστηµονικής κατάρτισης. Αυτά τα δύο χρόνια θα είναι
µεταβατική περίοδος. Σε αυτά θα διοριστούν κάποιες χιλιάδες
από τους πίνακες, που οριστικά θα κλείσουν τον Ιούνιο και µοι-
ραία –κανείς µας δεν το επιθυµεί- κάποιοι θα µείνουν εκτός. ∆ια-
φορετικά, αν θα έπρεπε να διοριστούν όλοι όσοι έχουν γραφτεί
στους πολλούς σηµερινούς πίνακες, το ΑΣΕΠ θα έπρεπε να αρ-
χίσει τη λειτουργία του σε δέκα χρόνια. Όσοι ενδεχοµένως µέ-
νουν εκτός, δικαιολογηµένα αντιδρούν ακόµη και ανορθόδοξα.
Είναι συγκεκριµένοι και ορατοί, αντιδρούν, διαδηλώνουν, κατα-
λαµβάνουν δηµόσιους χώρους. Γι’ αυτούς σύσσωµη η Αντιπολί-
τευση χύνει πραγµατικά ή και κροκοδείλια δάκρυα.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης,
υπάρχουν δεκαπλάσιοι που δεν κατάφεραν να γραφτούν σε κα-
νέναν πίνακα. Αυτοί, αν και πάρα πολλοί, δεν είναι ορατοί, δεν
αντιδρούν, δεν διαδηλώνουν, δεν καταλαµβάνουν δυναµικά χώ-
ρους. Από αυτούς οι καλύτεροι θα πετύχουν αύριο στο διαγωνι-
σµό του ΑΣΕΠ και θα διδάσκουν τα παιδιά µας για τα επόµενα
τριάντα-τριάντα πέντε χρόνια.

Γι’ αυτούς, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν έχετε κα-
νένα δάκρυ; Και αν γι’ αυτούς είσαστε άκαρδοι, για τους µαθη-
τές που θα στερηθούν ικανούς εκπαιδευτικούς, δεν θα
νοιαστείτε; Εξαντλείται η έγνοια σας σε όσους βρίσκονται στους
πίνακες και δεν θα διοριστούν τα δύο επόµενα χρόνια µέσα από
αυτούς. Το νοµοσχέδιο αυτούς δεν τους αγνοεί, δεν τους στέλ-
νει στα αζήτητα. Τους δίνει τις ίδιες ευκαιρίες που δίνει και σε
περισσότερους από εκατό χιλιάδες άλλους να διαγωνιστούν και
να επιτύχουν το διορισµό τους µέσω του ΑΣΕΠ.

Τίποτα το θετικό δεν βλέπουν οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης. ∆εν έχω βέβαια ιδιαίτερες απαιτήσεις από αυτούς που δεν
βρίσκουν πάντα το θετικό, ακόµη και στην υποχρέωση των εκ-
παιδευτικών να τηρούν το ωράριό τους, να παραµένουν στο σχο-
λείο τους, να µην αποσπώνται αν δηµιουργούν κενό, να
παραµένουν στο σχολείο διορισµού τους τα τρία πρώτα χρόνια
και κυρίως, να αξιολογούνται. Κατανοώ την Αντιπολίτευση για
θέµατα αµφιλεγόµενα. Μου είναι ακατανόητη, όµως, όταν τα θέ-
µατα είναι αυτονόητα και πασίδηλα κοινωνικά αποδεκτά.

Το νοµοσχέδιο κάνει µία σοβαρή προσπάθεια να βάλει τάξη
σε κακώς κείµενα. Όλοι συµφωνούµε στα κακώς κείµενα, κανέ-
νας από την Αντιπολίτευση στην τάξη, µία τάξη που δεν πάει µαζί
µε την ασφάλεια, όπως σε παλαιότερες εποχές, πάει µαζί µε τον
πρωταγωνιστή εκπαιδευτικό και το νέο σχολείο που πρώτιστα
υπηρετεί το µαθητή και τις ανάγκες του.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Βαρδίκο, να
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ανακληθεί από την οµιλία σας η λέξη «ακροδεξιοί»;
ΠΥΘΑΓΟΡΑΣ ΒΑΡ∆ΙΚΟΣ: Όχι.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ, ο κ. Γιάννης Κουτσούκος.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το

ζήτηµα της παιδείας, που µας απασχολεί στην αποψινή συνε-
δρίαση, συνδέεται µε τη µεγάλη κρίση που αντιµετωπίζει η χώρα
µας, γιατί όπως οι πολιτικές της Νέας ∆ηµοκρατίας παλαιότερα
οδήγησαν σε τεράστια ελλείµµατα, το ίδιο σε ελλείµµατα που
αφορούν την παρεχόµενη γνώση, το επίπεδο της εκπαίδευσης
και το κόστος της ελληνικής οικογένειας, οδήγησαν οι πρόσφα-
τες πολιτικές της Νέας ∆ηµοκρατίας όλα αυτά τα χρόνια.

Θυµάµαι ότι πρώτη µέριµνα της Νέας ∆ηµοκρατίας, όταν έγινε
κυβέρνηση, ήταν να φέρει εδώ νόµο -τρεις γραµµές ήταν- το κα-
λοκαίρι του 2004, για να καταργήσει τους προϊστάµενους στην
εκπαίδευση, και τη βάση του «10», που άφησε κενά πολλά ανώ-
τατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα στην επαρχία, στη συνέχεια για να
νοµιµοποιήσει τα ιδιωτικά κολλέγια, για να στελεχώσει τη διοί-
κηση της εκπαίδευσης αναξιοκρατικά και τέλος µία σειρά πολι-
τικές που -κατά την άποψή µου- έχουν συντελέσει βασικά στο
µεγάλο έλλειµµα που υπάρχει σήµερα στον τόπο µας. Ένα έλ-
λειµµα που κύρια έκφανσή του είναι η δηµοσιονοµική και το
οποίο οδηγεί τη χώρα στην ανάγκη λήψης µέτρων.

Λυπάµαι πάρα πολύ που αρκετοί συνάδελφοι από τη Νέα ∆η-
µοκρατία και ο Κοινοβουλευτικός της Εκπρόσωπος και ο ειση-
γητής της δήλωσαν ότι καταψηφίζουν το νοµοσχέδιο που έρχεται
να βάλει µερικά πράγµατα στη θέση τους, µερικά ζητήµατα που
έχουν να κάνουν µε την αναξιοκρατία στις προσλήψεις, µε την
αναξιοκρατία στη στελέχωση των θέσεων ευθύνης, να αποκατα-
στήσουν τη βάση του 10 και να πάρουν ορισµένα µέτρα που -
κατά την άποψη της Κυβέρνησης- θα βελτιώσουν το επίπεδο της
παρεχόµενης εκπαίδευσης.

Και δεν µπορώ, κύριοι συνάδελφοι και κύριε Πρόεδρε, να µην
σχολιάσω τη συνέντευξη προ ολίγου του κ. Σαµαρά, που δήλωσε
ότι θα καταψηφίσει –λέει- τα µέτρα της Κυβέρνησης. Και επειδή
θα έχουµε την ευκαιρία αύριο στην επιτροπή και µεθαύριο στην
Ολοµέλεια να το συζητήσουµε, να το σχολιάσω αυτό και να το
παροµοιάσω µε τον πατροκτόνο που µετά παριστάνει τον ορ-
φανό. Σκότωσε την Ελλάδα η Νέα ∆ηµοκρατία. Καλύπτει ο κ. Σα-
µαράς, τα εγκλήµατα, τις απατεωνιές, τους κλέφτες και τώρα
θέλει να µας βάλει στο εδώλιο του κατηγορουµένου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να µην έχει να κάνει µε
το νοµοσχέδιο, αλλά όταν ένας Βουλευτής του ελληνικού Κοινο-
βουλίου ακούει πριν λίγο τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης να κάνει δηλώσεις για ένα µείζον θέµα, δεν µπορεί να µη
σχολιάσει.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Είναι
βέβαιο ότι όσα συµπεριλαµβάνει το νοµοσχέδιο ως µέτρα, θεω-
ρούµε ότι θα συµβάλλουν στην αντιµετώπιση του προβλήµατος
της ποιότητας στην εκπαίδευση, το οποίο συνδέεται τόσο µε την
αξιολόγηση του ανθρώπινου δυναµικού από την είσοδό του έως
την εξέλιξή του, όσο και µε µία σειρά διαδικασίες αξιολόγησης
και παρακολούθησης της εκπαιδευτικής διαδικασίας.

Είναι βέβαιο, ότι –όπως έλεγε ο κύριος συνάδελφος νωρίτερα-
ήταν ώριµη η αλλαγή της διαδικασίας προσλήψεων µε την επε-
τηρίδα στη δεκαετία του ’90, αλλά εκείνο που αξίζει κανένας να
σχολιάσει είναι το γεγονός πως από µόνη της αυτή η αλλαγή,
δεν οδήγησε στην ποιοτική αναβάθµιση της εκπαίδευσης, διότι
υπήρχαν άλλοι παράγοντες, των εργασιακών σχέσεων, των αµοι-
βών, του τρόπου που το κάθε φορά Υπουργείο αντιµετώπιζε την
εκπαιδευτική κοινότητα, που συνεχώς µας οδηγούσαν σε µία κα-
ταβαράθρωση του παρεχόµενου επιπέδου της εκπαίδευσης.

Άρα, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες και κυρία Υφυ-
πουργέ, που είστε εδώ, πρέπει να διαβιβάσετε στην Υπουργό,
ότι το µεγάλο ζήτηµα, η µάχη που έχει να δώσει η Κυβέρνηση
είναι της αποτελεσµατικότητας. Γιατί δεν φθάνει να ψηφίζουµε
νόµους στη Βουλή. ∆εν φθάνει να κάνουµε εξαγγελίες έστω και
σε σωστή κατεύθυνση, αλλά να υπάρχει αποτελεσµατικότητα
των πολιτικών, γιατί αυτή τη στιγµή της µεγάλης κρίσης, που ο
λαός καλείται να πληρώσει από την τσέπη του µε µεγάλες θυ-

σίες, από το υστέρηµά του, το να βγει η χώρα από την κρίση
απαιτεί, σε ορισµένες υπηρεσίες καθολικής παροχής, όπως είναι
η παιδεία, όπως είναι η υγεία, όπως είναι η πρόνοια, ένα επίπεδο
υπηρεσιών που δεν θα τον ξοδεύει παραπάνω και δεν θα το υφαι-
ρεί εισόδηµα από εκείνο που δεν έχει.

Είµαι υποχρεωµένος να τα τονίσω αυτά, γιατί, κυρία Υφυ-
πουργέ, το Υπουργείο σας πρέπει να κάνει µία µεγάλη προσπά-
θεια. Να ανατάξει το χαµένο ηθικό των εκπαιδευτικών. Καµµία
µεγάλη αλλαγή, καµµία µεταρρύθµιση δεν πήγε µπροστά και δεν
απέδωσε σε όφελος του ελληνικού λαού, εάν δεν είχε πρωτο-
στάτες το ανθρώπινο δυναµικό. Σήµερα το ανθρώπινο δυναµικό,
κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω µ’ αυτό, είναι βαθιά πληγωµένο.
Είναι βαθιά πληγωµένο, γιατί καλείται να πληρώσει από την
τσέπη του αυτό το τίµηµα, για το οποίο τον καλούµε να βγει η
χώρα από την κρίση και αυτοί οι άνθρωποι δεν φταίνε.

Άρα υπάρχει ανάγκη πολιτικών ενθάρρυνσης, υποκίνησης
όλου αυτού του προσωπικού που θα πάρει στην πλάτη του την
αναβάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης, γιατί αυτό πιστεύω ότι
είναι ο στόχος της Κυβέρνησης, αυτός είναι ο στόχος όλων µας.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

το λόγο ένα λεπτό;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Για ποιο λόγο, κύριε

Λυκουρέντζο; Επί προσωπικού;
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Όχι, καθόλου επί προσωπικού.

Ζητώ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας,
µία παρέµβαση ενός λεπτού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε συνά-
δελφε, έχετε το λόγο.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα άξιζε τον
κόπο να απαντήσω στην υπεραπλουστευτική τοποθέτηση του
αγαπητού και αξιότιµου συναδέλφου, επειδή όµως αφορά τον
Πρόεδρο της Νέας ∆ηµοκρατίας, οφείλω να δηλώσω στην Αί-
θουσα ότι η Νέα ∆ηµοκρατία ούτε κάλυψε, ούτε καλύπτει τον
οποιοδήποτε έχει συµπεριφερθεί εκτός νοµιµότητας. Αντιθέτως,
συµπεριφορές καλύψεων γνωρίσαµε από άλλους χώρους, οι
οποίοι εξέδιδαν απαλλακτικά πορίσµατα και για εξεταστικές επι-
τροπές και για υποθέσεις επί των οποίων είχε επιληφθεί η δι-
καιοσύνη.

Παρακαλώ, λοιπόν. Έχει το δικαίωµα ο καθένας να εκφράζεται
ελεύθερα, µάχοµαι και υπερασπίζοµαι το δικαίωµα του καθενός
µας, της ελευθερίας εκφράσεως, αρνούµαι, όµως, τη σπίλωση
πολιτικών ηγετών και κοµµάτων µε απλουστευτικές προσεγγί-
σεις.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει η κ. Άννα

Νταλάρα, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ.
ΑΝΝΑ ΝΤΑΛΑΡΑ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, εγώ είµαι νέα Βουλευτής, αλλά ελπίζω ο µα-
θητής να κοιµάται αυτήν την ώρα...

∆εν νοµίζω ότι υπάρχει κανείς σ’ αυτήν την Αίθουσα που να
µην αποδέχεται ότι η εκπαίδευση, πιο σωστά το δηµόσιο εκπαι-
δευτικό σύστηµα, βρίσκεται σε οριακό σηµείο. Οι διάφορες βαθ-
µίδες που αντιµετωπίζουν µεγάλα προβλήµατα είναι υπό κρίση.
Έχουµε την υποβάθµιση του εκπαιδευτικού έργου, ιδιαίτερα σε
περιοχές χαµηλών εισοδηµατικών τάξεων, την απαξίωση των εκ-
παιδευτικών, την ανισοµερή κατανοµή του προσωπικού, την έλ-
λειψη αξιολόγησης, την ανεπάρκεια αναλυτικών προγραµµάτων,
την έλλειψη υποδοµών, τα υπεράριθµα τµήµατα.

Όλα αυτά τα φαινόµενα οδηγούν πολλές οικογένειες -το είπαν
πολλοί συνάδελφοι- σε περιόδους µάλιστα οικονοµικής κρίσης
στην επιλογή του ιδιωτικού σχολείου, έναντι του δηµοσίου του
βασικού εργαλείου της κοινωνικής κινητικότητας, της άµβλυν-
σης των αντιθέσεων, της παροχής ίσων ευκαιριών στη µάθηση,
στην ανεύρεση εργασίας, στο δικαίωµα της ζωής τελικά.

Γι’ αυτό, αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί διαρθρωτική παρέµ-
βαση και προτεραιότητα της Κυβέρνησης. Και αυτό γιατί πι-
στεύουµε ότι η δηµόσια παιδεία πέρα από συνταγµατική επιταγή,
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αποτελεί ύψιστο χρέος της πολιτείας απέναντι στους πολίτες, ει-
δικά σε περίοδο τόσο µεγάλης οικονοµικής ύφεσης.

Με τον όρο νέο σχολείο, σηµατοδοτούµε τη συνολική αλλαγή
του περιεχοµένου και της λειτουργίας του εκπαιδευτικού συ-
στήµατος της χώρας, επιδιώκοντας να γίνει πράξη το αυτονόητο
νοµίζω για όλους µας εδώ το «πρώτα ο µαθητής».

Κυρίες και κύριοι, για να υλοποιηθεί αυτός ο στόχος είναι απα-
ραίτητο να δοθεί έµφαση στο ρόλο του δασκάλου, ειδικά στις
πρώτες βαθµίδες της εκπαίδευσης που είναι οι πιο κρίσιµες. Η
αντιµετώπιση των νέων και σύνθετων προκλήσεων που αντιµε-
τωπίζει ο σηµερινός εκπαιδευτικός απαιτεί συνδυασµό υψηλών
γνώσεων, δεξιοτήτων και συνεχιζόµενης κατάρτισης.

Με το σχέδιο νόµου επιχειρούµε να απαντήσουµε µε αποτε-
λεσµατικότητα σ’ αυτές τις προκλήσεις. ∆εν θα αναφερθώ στις
προϋποθέσεις που θέτει το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, γιατί το κά-
λυψαν οι συνάδελφοι µε τις αποδοχές και τις ενστάσεις τους.
Απλώς, θέλω να προσθέσω, στο σύστηµα αξιολόγησης και κατ’
επέκταση αξιοκρατίας που εισηγείται το σχέδιο νόµου, το πολύ-
τιµο παράδειγµα της µεγάλης εκπαιδευτικής µας παράδοσης.
Να θυµηθούµε πως λειτουργούσαν οι εκπαιδευτικοί, που µόρ-
φωσαν σε αντίξοες συνθήκες µετά τον πόλεµο και τον εµφύλιο,
και να ακολουθήσουµε τα βήµατά τους.

Οι πρωτοπόροι αυτοί, της δηµόσιας παιδείας έδειξαν αυτα-
πάρνηση, διέθεταν ευρυµάθεια και αγάπη για τα παιδιά, έστω και
αν υπολείπονταν σε θεωρητική κατάρτιση από τους σηµερινούς.
Είχαν όµως αίσθηση χρέους. Εµείς τιµούµε τους σηµερινούς εκ-
παιδευτικούς, κατανοούµε ότι η οικονοµική κρίση τους πλήττει
βάναυσα, γι’ αυτό από το Βήµα της Βουλής και κυρίως ως πολί-
της ζητώ από το Υπουργείο, κυρία Υπουργέ, να κάνει το καλύ-
τερο δυνατό για την οικονοµική και την ηθική τους στήριξη.
Όµως απαιτείται υπευθυνότητα απ’ όλους.

Από την πλευρά τους οι εκπαιδευτικοί, θα πρέπει να κατανοή-
σουν ότι πρέπει να γνωρίζουν καλά το αντικείµενο της επιστήµης
τους. Να έχουν παιδαγωγική και διδακτική επάρκεια για να στα-
θούν στην τάξη και στη διοίκηση της σχολικής µονάδας.

Για να µην µακρηγορώ, θα ήθελα να προσυπογράψω όσα είπε
ο εισηγητής µας για τα θέµατα των προσλήψεων εκπαιδευτικών.
Ίσως όµως τα θέµατα της πρόσληψης των εκπαιδευτικών µε
τριαντάµηνη και εικοσιτετράµηνη προϋπηρεσία και αυτών που
ανήκουν σε ειδικές κατηγορίες χρειάζονται επιπλέον µελέτη.

Θα αναφέρω ένα παράδειγµα. Ενώ για κάθε κατηγορία εκπαι-
δευτικών που ασχολούνται στην εκπαίδευση υπάρχει σχετική
πρόβλεψη, για τους εµπειροτέχνες καθηγητές των µουσικών
σχολείων, που υπηρετούν πολλά χρόνια τον καινοτόµο αυτό
θεσµό, δεν προβλέπεται κάτι. Γι’ αυτό θα παρακαλούσα, κυρία
Υπουργέ, να στηρίξετε την τροπολογία που κατατέθηκε.

Θα µου επιτρέψετε και µια δεύτερη παρατήρηση. Με το νο-
µοσχέδιο η µεγίστη µοριοδοτούµενη προϋπηρεσία αυξάνεται
από τα δεκαέξι στα είκοσι τέσσερα χρόνια και στους διευθυντές
σχολικών µονάδων. Με τον τρόπο αυτό, ίσως δηµιουργείται ένα
είδος επετηρίδας, που αποκλείονται στην ουσία νέοι άνθρωποι.

Ακόµη, εκτιµώ ότι θα πρέπει να επανεξετάσουµε τη στάθµιση
του δεύτερου πτυχίου. Γενικά, θα µπορούσαµε να ξαναδούµε τον
τρόπο µε τον οποίο προσµετρούνται όλα τα προσόντα που πη-
γάζουν από τις προσπάθειες του εκπαιδευτικού για την αυτο-
βελτίωσή του.

Στο ίδιο πλαίσιο, θα πρέπει να δούµε πώς θα διασφαλίσουµε
ίση µεταχείριση τόσο για τους εκπαιδευτικούς, που αποκτούν µία
ιδιαίτερη ειδίκευση στην πληροφορική, όσο και για τους ίδιους
τους καθηγητές της πληροφορικής που παρακολούθησαν σεµι-
νάρια αντιστοίχου επιπέδου.

Τέλος το θέµα µε τη διαδικασία της συνέντευξης, πέρα από
την εξασφάλιση της διαφάνειας και τη συγκεκριµένη δοµηµένη
µορφή, θα πρέπει να έχει ανάλογη βαρύτητα, σε ορθολογική
αναλογία, µε άλλα αντικειµενικά προσόντα.

Καταλαβαίνουµε όλοι, ότι πρέπει να υπάρξει µία πρόσωπο µε
πρόσωπο αξιολόγηση των ανθρώπων, στους οποίους εµπιστευ-
όµαστε τα παιδιά µας, όπως εξάλλου γίνεται σε όλα τα µέρη του
κόσµου.

Μ’ αυτό το νοµοσχέδιο σήµερα, γίνεται το πρώτο βήµα, γιατί
όπως λέγαµε και προεκλογικά ενισχύουµε ουσιαστικά το ολοή-

µερο σχολείο και για µένα αυτό είναι µείζον θέµα. Αισιοδοξώ ότι
σύντοµα µε τις ενέργειες του Υπουργείου θα φθάσουµε σε µια
φάση όπου το ολοήµερο σχολείο, θεσµός που ίδρυσε το ΠΑΣΟΚ,
θα δίνει µετά το πέρας της επίσηµης διδακτικής ώρας περαιτέρω
στήριξη, γνώση, αισθητική αγωγή και ξένες γλώσσες για να µην
αναγκάζονται οι γονείς, όχι πια µόνο οι εύποροι, αλλά οι γονείς
που κάνουν δύο και τρεις δουλειές ή παίρνουν δάνεια, να στέλ-
νουν τα παιδιά τους σε ιδιωτικά σχολεία.

Αισιοδοξώ ότι το Υπουργείο σε δεύτερη φάση θα κοιτάξει και
το ζήτηµα των αναλυτικών προγραµµάτων, την αναδιάταξη της
ύλης για την καλύτερη δυνατή αφοµοίωσή της από τα παιδιά
µας. Πρώτο µέληµά µας παραµένει, όπως προείπα, η στήριξη
του δηµόσιου χαρακτήρα της παιδείας, σε κάθε βαθµίδα. Και από
αυτήν την αρχή δεν παρεκκλίνω. Εδώ θα είµαστε να στηρίξουµε
τα θετικά, αλλά για να διορθώσουµε και όσα πρέπει να διορθω-
θούν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κι εγώ ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ, κ. Γεώργιος Νικητιά-

δης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η πρώτη

φορά που τοποθετούµαι σε θέµατα παιδείας στο εθνικό µας Κοι-
νοβούλιο και αισθάνοµαι την ανάγκη από µια εσωτερική παρόρ-
µηση, να κάνω µια αναφορά. Να αποτίσω φόρο τιµής σε
κάποιους ανθρώπους. Ίσως είναι και η πεποίθησή µου, ότι κά-
ποιοι άνθρωποι στην ακριτική ∆ωδεκάνησο, απ’ όπου προέρχο-
µαι εγώ, στην κυριολεξία ξεπερνούσαν τον εαυτό τους. ∆εν
µπορώ, λοιπόν, να µην αναφερθώ στην αείµνηστη δασκάλα την
Τασία Τσάµπαλα, στην Ιωάννα Πατρινίου, στον αείµνηστο Χρή-
στο Παπαχρήστο, στον Κώστα Κατσαµάκη και σε τρεις εκπλη-
κτικούς καθηγητές την Αφρούλα Ζερβάνου και τους αείµνηστους
Κώστα Θαλασσινό και Εµµανουήλ Κιαπόκα.

Γιατί το έκανα αυτό; Γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρ-
χουν χιλιάδες ∆ωδεκανήσιοι, υπάρχουν χιλιάδες Κώοι, που αν
τους ρωτήσετε σήµερα για αυτά τα ονόµατα θα σας πούνε: «Ναι,
ήταν δάσκαλοι, ναι, ήταν καθηγητές, ναι, µάθαµε γράµµατα! Μά-
θαµε γραµµατική, µάθαµε συντακτικό, µάθαµε ετυµολογικό, µά-
θαµε αρχαία, µάθαµε λατινικά, µάθαµε ιστορία, µάθαµε
µυθολογία, µάθαµε γράµµατα».

Θέλω να πιστεύω ότι αυτοί οι άνθρωποι δεν µας δίδαξαν και
δεν µας έµαθαν γράµµατα, επειδή υπήρχε ένα πλαίσιο που τους
επέτρεπε, αλλά κυρίως επειδή ξεπερνούσαν οι ίδιοι τον εαυτό
τους, επειδή οι ίδιοι ήθελαν να διδάξουν, οι ίδιοι είχαν πάθος µε
τη διδασκαλία, οι ίδιοι ξεπερνούσαν τα ωράρια, οι ίδιοι, ακόµα
και καλοκαίρια, δίδασκαν τους µαθητές τους. ∆εν υπήρχε ωρά-
ριο γι’ αυτούς. Και ήµασταν τυχεροί.

Έζησα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο µεγάλες µεταρ-
ρυθµίσεις: Γεώργιος Παπανδρέου ο αείµνηστος, Γεώργιος Ράλ-
λης. Ο Γεώργιος Παπανδρέου έφερε τη δωρεάν παιδεία. Ήταν η
πρώτη φορά που πήρα δωρεάν βιβλία στο σχολείο, δεν το πί-
στευα. Μέχρι που να τελειώσει η κόρη µου το πανεπιστήµιο πλή-
ρωσα περί τα 25.000.000 σε δραχµές και για µεταπτυχιακά
συνεχίζω να πληρώνω. Η δωρεάν παιδεία αναρωτιέµαι, τελικώς,
που πήγε;

Έζησα ακόµη έντονα την περίοδο της δικτατορίας µε το εκ-
πληκτικό σύνθηµα «ψωµί, παιδεία, ελευθερία». Παιδεία, όµως! Το
ένα από τα τρία κεντρικά συνθήµατα, που εµείς ως φοιτητές βγά-
ζαµε στη δικτατορία. Και θυµάµαι από πιο παλιά, από την εποχή
του «114» κάποιους να λένε «δώστε χρήµα στην παιδεία και όχι
προίκα στη Σοφία». Η Σοφία είναι η σηµερινή βασίλισσα της Ισπα-
νίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: 15%
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Μάλιστα, 15%.
Και αναρωτιέµαι, είµαστε ευχαριστηµένοι από την παιδεία που

έχουµε σήµερα; Γνωρίζουν τα παιδιά µας ελληνικά; Γνωρίζουν οι
καθηγητές επαρκώς ελληνικά;

Θα σας διαβάσω, δεν θα αναφερθώ, µια επιστολή –είναι στη
διάθεσή σας- που εστάλη σε µένα ως Πρόεδρο της Επιτροπής
Μορφωτικών Υποθέσεων και υπογράφεται από τριάντα εκπαι-
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δευτικούς. Μου λένε: «Οι αδιόριστοι καθηγητές τάδε, τάδε, µε
πολύχρονη προϋπηρεσία στο ελληνικό δηµόσιο σχολείο, σαν
αναπληρωτές ή ωροµίσθιοι, θα σας πούµε αυτά και αυτά». «Σαν!»
Προσέξτε! Ακόµη αυτοί που διδάσκουν δεν έχουν καταλάβει ότι
δεν είναι «σαν», δεν είναι «σαν» άνθρωποι, είναι άνθρωποι. Γιατί
εάν είσαι «σαν» άνθρωπος, µάλλον είσαι ζώον, δεν είσαι άνθρω-
πος. Άρα, δεν φταίνε κι αυτοί, φταίει αυτό το ίδιο το σύστηµα.
Αυτό το ίδιο το σύστηµα που δεν κατάφερε τους σηµερινούς εκ-
παιδευτικούς, πραγµατικά, να τους διατηρήσει την ελληνοµά-
θεια, να τους κάνει να µπορούν να µιλάνε ελληνικά, για να
µπορούν να διδάσκουν ελληνικά.

Σήµερα, έρχεται µια πρόταση από την κ. ∆ιαµαντοπούλου, από
το Υπουργείο Παιδείας, που η ίδια δήλωσε ότι είναι το αυτονόητο
και κάποιοι παραξενευτήκαµε. Εγώ, επίσης, πιστεύω πως είναι
το αυτονόητο. ∆εν θεωρώ ότι γίνεται κάποια επανάσταση. Είναι
αυτά που θα έπρεπε να έχουµε κάνει εδώ και πάρα πολλά χρό-
νια, µια πρόταση που λέει τι εκπαιδευτικό θέλουµε. ∆εν πρέπει να
ξέρουµε τι δάσκαλο θέλουµε, τι καθηγητή θέλουµε, τι εκπαιδευ-
τικό θέλουµε; Μια πρόταση που λέει πώς τον επιλέγουµε, επιτέ-
λους, µε ένα ενιαίο σύστηµα; ∆εν πρέπει να καθορίσουµε ένα
ενιαίο σύστηµα και µε αυτό να επιλέγουµε το δάσκαλο, τον κα-
θηγητή; Ένα σύστηµα, να το ξέρουµε. Και είναι τόσο κρίµα που
δεν συµφωνούµε όλοι σε αυτό το σύστηµα.

Τι λέει; Ποια είναι η σχέση του µε το σχολείο; ∆εν πρέπει να
την καθορίσουµε αυτή τη σχέση; Τι λέει; Να κάνουµε αξιολό-
γηση. ∆εν πρέπει να κάνουµε αξιολόγηση; Μα, επιτέλους, αυτός
ο δηµόσιος τοµέας, ο αντιπαραγωγικός, παντού απ’ άκρη σ’
άκρη, στη δηµόσια διοίκηση, δεν µάθαµε ποτέ να βάζουµε στό-
χους και αποτελέσµατα, δεν µάθαµε ποτέ να υιοθετούµε δείκτες
αποδοτικότητας. ∆εν πρέπει κάποτε να αξιολογούµαστε; Εγώ
δεν ξέρω αν είναι ο καλύτερος τρόπος ή η καλύτερη πρόταση,
αλλά επιτέλους, χρειαζόµαστε αξιολόγηση, επιτέλους πρέπει να
υιοθετήσουµε κάποτε ένα σύστηµα αξιολόγησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Έρχεται, λοιπόν, µια πρόταση που λέει αξιολόγηση. Και ακού-

στε, ακούσαµε στην επιτροπή και εσείς, κύριοι συνάδελφοι,
ακούσατε φορέα να λέει –και δεν θα αναφερθώ στο όνοµα του
φορέα- ότι εµείς έχουµε κριτήρια για την αξιολόγηση. Και ρώ-
τησα εγώ από την έδρα της επιτροπής: «Μα, πού είναι αυτά τα
κριτήρια; Εµείς τα νύχια µας θα µυρίσουµε για να ξέρουµε τα
κριτήρια; Το Υπουργείο πού θα µάθει τα κριτήρια; Τα κόµµατα
πού θα µάθουν τα κριτήρια; Ξέρουµε ποια είναι αυτά τα κριτή-
ρια;».

Είχαµε την ευκαιρία στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων,
όπου είµαι Πρόεδρος, να δεχθούµε οκτώ φορείς. Συνεδριάσαµε
τέσσερις ώρες. Είχαµε την ευκαιρία σε πέντε συνεδριάσεις, συ-
µπεριλαµβανοµένης της πρώτης συνεδρίασης, όπου η Υπουρ-
γός µας παρουσίασε το σχέδιο για την παιδεία, να συζητήσουµε
ατέλειωτες ώρες για τα θέµατα της παιδείας. Έγινε διαβούλευση
εκατοντάδες ώρες µε τους φορείς. Νοµίζω ότι έχουµε οδηγηθεί,
µε επάρκεια πια γνώσης, σε ένα επίπεδο που µπορούµε να ξέ-
ρουµε, αυτήν τη στιγµή, τι ψηφίζουµε, τι θέλουµε, τι δεν θέλουµε.

Εµείς λέµε ότι είναι ένα πρώτο βήµα. Άλλωστε η Υπουργός
είπε ότι υπάρχει µια σειρά από προτάσεις που θα έρθουν µελ-
λοντικώς.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑ∆ΗΣ: Εγώ καλώ όλους τους συναδέλφους
να ψηφίσουµε την πρόταση. Σε κάθε περίπτωση καλώ τους συ-
ναδέλφους να διατυπώσουν την άποψη ότι πρέπει να αλλάξει η
παιδεία µας. ∆εν µπορεί να συνεχίσουµε µε αυτόν τον τρόπο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Σάβ-
βας Αναστασιάδης, Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας.

ΣΑΒΒΑΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: Η Νέα ∆ηµοκρατία, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αναφερόµενος στο σχόλιο του προηγούµενου
συναδέλφου, και ο Πρόεδρός µας Αντώνης Σαµαράς δεν κάλυψε
και δεν καλύπτει κανέναν, ούτε σύρεται πίσω από τις εξελίξεις,

όπως σύρεται η Κυβέρνηση στο ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο,
ούτε ανεβάζει στο τραπέζι άσφαιρα πιστόλια. Στέκεται υπεύθυνα
απέναντι στον ελληνικό λαό και στηρίζει τα δίκαιά του και τα συµ-
φέροντά του.

Η παιδεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια πολύ σο-
βαρή υπόθεση για το κράτος και για το µέλλον της χώρας και
δεν µπορεί και δεν πρέπει κανένας να τη χρησιµοποιεί είτε για
µικροκοµµατικό συµφέρον είτε για µικροκοµµατικούς σκοπούς.
Συνοδεύει τον άνθρωπο σε όλη του τη ζωή. Θεωρείται υπέρτατο
αγαθό και η προσφορά της πρέπει να αποτελεί πρώτη στο µέ-
ληµα της ηγεσίας κάθε χώρας.

∆εν µπορεί ένα τόσο σοβαρό θέµα να έρχεται χωρίς διεξοδική
συζήτηση και αναλυτική µελέτη, χωρίς να έχει τεθεί για συζήτηση
συνολικά το θέµα της εκπαίδευσης µε όλους τους εµπλεκόµε-
νους φορείς, χωρίς να έχουν τεθεί στο τραπέζι τα ουσιαστικά ζη-
τήµατα που αφορούν την ποιότητα, αλλά και την κοινωνική
διάσταση της Παιδείας και µάλιστα, λίγες ηµέρες πριν από τις
πανελλαδικές εξετάσεις, µε ό,τι αυτό µπορεί να συνεπάγεται.

∆υστυχώς, ό,τι είναι σωστό και χρήζει σοβαρής αντιµετώπι-
σης, το χειρίζεστε ανεύθυνα και επιφανειακά. Το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο δεν αποτελεί απάντηση στα προβλήµατα της παι-
δείας. Είναι αποσπασµατικό και σύνθεση διαφόρων διατάξεων.

Προσπαθεί κατά περίπτωση πρόχειρα, αποσπασµατικά να
δώσει λύση σε κάποια προβλήµατα.

Τα προβλήµατα στο χώρο της εκπαίδευσης είναι πολλά. Η
χώρα αντιµετωπίζει έλλειµµα παιδείας. Ως παιδεία δεν νοείται η
µονοδιάστατη πρόσληψη γνώσεων από τους µαθητές µε µονα-
δικό σκοπό τους την παπαγαλία, έτσι ώστε να πετύχουν στις πα-
νελλαδικές εξετάσεις, ούτε η απονοµή πτυχίων µε φοιτητές του
πληρούν τα τυπικά και µόνο προσόντα, χωρίς οι ίδιοι να έχουν
εκπαιδευτεί στη έρευνα και χωρίς να έχουν εξειδικευτεί στις νέες
τεχνολογίες, όπως απαιτούν οι σύγχρονες αγορές εργασίας,
ούτε τέλος η πλήρωση οργανικών θέσεων κατά το δοκούν και
µεταθέσεων και αποσπάσεων των ηµετέρων.

Η έννοια του «πρώτα ο µαθητής» που χρησιµοποιήθηκε ως
προβολή του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου θυµίζει προεκλογικό
σύνθηµα και σύγχρονο επικοινωνιακό τέχνασµα χωρίς επί της ου-
σίας κανένα αντίκρισµα.

Πώς αλήθεια θα πετύχετε την αναβάθµιση, κυρία Υπουργέ, της
παιδείας χωρίς πρώτα να έχετε εξασφαλίσει την ενίσχυση του
έργου του εκπαιδευτικού; Πώς θα αναβαθµίσετε την ποιότητα
της εκπαίδευσης, όταν καταργείτε τη βάση του 10 ως προϋπό-
θεση για την εισαγωγή στα Ανώτατα και Ανώτερα Εκπαιδευτικά
Ιδρύµατα;

Έχετε υποκύψει στις πιέσεις των τοπικών κοινωνιών και δεν
θέλετε να στεναχωρήσετε την κοµµατική σας πελατεία. Αδιαφο-
ρείτε για το ότι µε την λειτουργία και τη διατήρηση πολλών και
διάσπαρτων τοπικών εκπαιδευτικών µονάδων προκύπτουν πολ-
λαπλές δαπάνες που επιβαρύνουν µακροπρόθεσµα τον προϋ-
πολογισµό.

Εξάλλου, υπάρχουν αδιάψευστα στοιχεία για τις αρνητικές επι-
δόσεις και το χαµηλό επίπεδο σπουδών σε σχολές που εισάγο-
νται φοιτητές µε χαµηλή, κάτω της βάσης του 10, βαθµολογία.
Ποιο αντίκρισµα θα έχουν αυτά τα πτυχία; Τι εφόδια δίνουµε
στους νέους µας για να αντιµετωπίσουν το µέλλον;

Ίσως αντί να καταργήσετε τη βάση του 10, θα έπρεπε να προ-
χωρήσετε σε ένα πρόγραµµα «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ» και στα Ανώτατα
Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα. Ίσως χρειάζεται ένας στρατηγικός ανα-
σχεδιασµός για να δούµε τι πρέπει να παραµείνει, τι πρέπει να
συγχωνευτεί από τα σηµερινά Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα
και τµήµατα.

Αγνοείτε, επίσης, τους τριάντα χιλιάδες αναπληρωτές και ωρο-
µίσθιους εκπαιδευτικούς, οι οποίοι µε την προσδοκία της µοριο-
δότησης έχουν εργαστεί επί σειρά ετών σε δυσπρόσιτες και
παραµεθόριες περιοχές και τώρα µένουν ουσιαστικά µετέωροι.
Τους προσφέρετε µια µεταβατική περίοδο δυο ετών που απο-
δεικνύεται ανεπαρκής για την ολοκλήρωση της απορρόφησής
τους. Ήταν στην παρανοµία αυτοί οι εκπαιδευτικοί; Γιατί σήµερα
τους τιµωρείτε;

Αγνοείτε ακόµα και τις ευπαθείς και ευαίσθητες κοινωνικές
οµάδες του πληθυσµού, όπως αυτές των πολύτεκνων και των
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αναπήρων. Οι εκπαιδευτικοί που ανήκουν σε αυτές τις κατηγο-
ρίες έχουν δικαίωµα ειδικής φροντίδας από το κράτος και αυτό
το έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία. Αφ’ ενός ως δηµογραφικό κίνητρο
στην περίπτωση των πολυτέκνων -που είναι αποδεδειγµένο ότι
πέτυχε και αφ’ ετέρου ως κριτήριο κοινωνικής δικαιοσύνης σε
ό,τι αφορά την αδυναµία των αναπήρων και των αναπήρων γο-
νέων να συναγωνιστούν επί ίσοις όροις τους υπολοίπους υπο-
ψήφιους εκπαιδευτικούς.

Με το νέο πολυνοµοσχέδιο οι παραπάνω υποψήφιοι υποχρε-
ώνονται σε εξετάσεις µέσω του ΑΣΕΠ και τους παρέχεται επι-
πλέον µοριοδότηση, η οποία καθίσταται προφανώς ανώφελη.
Μοιάζει µε κοροϊδία.

Για ποια αντικειµενικά, επίσης, κριτήρια µιλάτε για την αξιολό-
γηση του θεσµού του µέντορα; Πώς θα αξιολογηθεί; Πώς θα
αξιολογήσει αυτός τον εκπαιδευτικό που θα έχει υπό επιτήρηση;

Είναι γεγονός ότι το πολυδιαφηµιζόµενο πολυνοµοσχέδιο για
την παιδεία δεν αποτελεί νόµο πλαίσιο που να αντιµετωπίζει ορι-
ζόντια και συνολικά όλα τα προβλήµατα της παιδείας. Γι’ αυτό
εµείς το καταψηφίζουµε επί της αρχής.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων διεβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε το
άρθρο 86 του Συντάγµατος και το ν. 3126/2003 «Ποινική ευθύνη
των Υπουργών», µήνυση κατά του πρώην Υπουργού Οικονοµίας
και Οικονοµικών κ. Γεωργίου Αλογοσκούφη.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεώργιος
Βαγιωνάς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, θα
ήθελα να κάνω µια διαµαρτυρία, την οποία σας παρακαλώ να µε-
ταβιβάσετε στο Προεδρείο διότι οι Βουλευτές νιώθουν στην Αί-
θουσα αυτή ως οµιλητές δευτέρας και τρίτης διαλογής. ∆ίνετε
άνεση χρόνου στους Υπουργούς, δέκα οκτώ λεπτά ορίζετε, τριά-
ντα κάνουν, δηλαδή, µια υπέρβαση του 60% ή 70%. Αρχίζετε
στους Βουλευτές µε τα επτά λεπτά και φτάνετε στα πέντε, µεί-
ωση κατά 30%.

Για το παρόν νοµοσχέδιο είχα δουλέψει αρκετά και είχα επι-
σηµάνει περίπου σαράντα δυο, σαράντα τρία σηµεία. Ήξερα ότι
ο χρόνος θα είναι επτά λεπτά και επέλεξα περίπου τα είκοσι.
Όµως, µε τις προκλητικές συµπεριφορές κάποιων συναδέλφων
θα περιοριστώ στα πέντε, έξι. Και ποιες είναι οι προκλητικές συ-
µπεριφορές;

Όταν, κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, µιλάµε για τον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης θα σας παρακαλούσα λίγο
περισσότερο σεβασµό, αν µη τι άλλο. Και γιατί το λέω αυτό;

Γιατί ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είχε ειληµ-
µένη υποχρέωση το περασµένο Σάββατο, είχε συγκαλέσει τη Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του κόµµατος για το πρόγραµµα
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», το ακύρωσε, όµως, για να έρθει στο µείζον
θέµα που είναι το θέµα της οικονοµίας, να γίνει σύσκεψη υπό τον
Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας των Αρχηγών των κοµµάτων. ∆εν
έγινε µε υπαιτιότητα του Πρωθυπουργού. Έρχεστε λοιπόν να κυ-
ρώσουµε ειληµµένες αποφάσεις. Όχι, έλεος! Το Κοινοβούλιο έχει
λόγο ύπαρξης.

Έρχοµαι τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο. Το παρόν νοµοσχέδιο
ειλικρινά µε προβληµάτισε πάρα πολύ. Πιστεύω ότι αγνόησε επι-
δεικτικά τους εκατόν ογδόντα πέντε χιλιάδες εκπαιδευτικούς, δεν
έγινε κανένας διάλογος, δεν έγινε καµµία διαβούλευση µαζί τους.
Έτσι αντιλαµβάνεται το Υπουργείο τον κοινωνικό διάλογο για τα
θέµατα της παιδείας;

Το έλλειµµα παιδείας στη χώρα για εµένα είναι πολύ µεγαλύ-
τερο από το έλλειµµα το οικονοµικό. Αν αυτό το καταλάβουµε, θα
καταλάβουµε το µέγεθος του προβλήµατος. Με εκπλήσσει το
Υπουργείο Εθνικής Παιδείας όπου έβγαλε τη λέξη «εθνική» σε
µια περίοδο όπου η ενίσχυση της εθνικής µας ταυτότητας, θα
έπρεπε να αποτελεί βασική µέριµνα και προτεραιότητα.

Το σχέδιο νόµου της Κυβέρνησης για την παιδεία διέψευσε τις
προσδοκίες της εκπαιδευτικής κοινότητας, τις οποίες τεχνηέντως
τους είχε καλλιεργήσει η Κυβέρνηση. Γι’ αυτό έχει προκαλέσει δι-
καιολογηµένες αντιδράσεις όλων σχεδόν των εµπλεκοµένων φο-
ρέων.

Απόδειξη της προχειρότητας του νοµοσχέδιου είναι ότι πολλά
από τα νέα σηµαντικά δεδοµένα που εισάγονται στο πολυνοµο-
σχέδιο, συµπεριλαµβάνονται στις µεταβατικές διατάξεις. Πράγµα
επιεικώς απαράδεκτο.

Τώρα το πώς νιώθει η Κυβέρνηση το σύνθηµα «πρώτα ο µα-
θητής» όταν δεν υπάρχει µέριµνα για την εξασφάλιση των ανα-
γκαίων υποδοµών, την έµπρακτη στήριξη των εκπαιδευτικών,
όταν το νοµοσχέδιο δεν περιλαµβάνει ούτε µια διάταξη που να
αναφέρεται στους µαθητές και στις ανάγκες τους. Πώς µπορεί
να υπάρξει νέο σχολείο, χωρίς προαπαιτούµενο εξοπλισµό την
ώρα που η Κυβέρνηση υπόσχεται επέκταση του ολοήµερου σχο-
λείου; Κάνει λόγο, δε, για ψηφιακή τάξη. Λιγάκι σεβασµός σε
αυτό που λέµε.

Η Κυβέρνηση διασφαλίζει την ποιότητα της εκπαιδευτικής δια-
δικασίας αυξάνοντας τον αριθµό των µαθητών ανά τάξη. Αυτό
γίνεται λόγω της επικείµενης αριθµητικής ανεπάρκειας των δι-
δασκόντων έπειτα από την προαναγγελθείσα µείωση των προ-
σλήψεων κατά 50%.

∆ιερωτώµαι, κύριοι της Κυβέρνησης, πού είναι το
1.000.000.000 που µας τάξατε προεκλογικά και είπατε ότι το
έχετε και δεν το έχετε; Κούφια λόγια. ∆εν υπάρχει νέο σχολείο.
Η Κυβέρνηση αφήνει ξεκρέµαστους χιλιάδες εκπαιδευτικούς που
είχαν εργαστεί υπό αντίξοες συνθήκες και κυρίως στην επαρχία
ως ωροµίσθιοι και αναπληρωτές.

Είναι εµπαιγµός, κύριοι της Κυβέρνησης, η µεταβατική περίο-
δος των δυο ετών για τους πίνακες των αναπληρωτών, όµως
αυτό θα το καταλάβετε λίγο αργότερα.

Θα ήθελα, όµως, µια απάντηση από την Κυβέρνηση: Πώς θα
απορροφηθούν όλοι όσοι συµπεριλαµβάνονται στις λίστες; ∆εν
υπάρχει τρόπος. Αλλά επειδή βλέπω ότι ο χρόνος τρέχει, πού
είναι η κοινωνική ευαισθησία σε οµάδες όπως των πολυτέκνων;
Έχουµε και εµείς τα µέτρα ως γιατροί, κυρία Υφυπουργέ.

Στην πατρίδα µου τη Χαλκιδική, έχουµε πάνω από χίλιες οικο-
γένειες πολυτέκνων. Ξέρετε ποιο είναι το επίτευγµα; Ούτε ένας
νέος άνθρωπος στα ναρκωτικά. ∆εν το µετράτε αυτό;

∆εύτερον, εκπαιδευτικοί που έχουν παιδιά µε αναπηρία πάνω
από 67% αυτοί κάνουν µετεκπαίδευση κάθε µέρα. Και είπε ο κ.
Νικητιάδης ότι πριν από πενήντα χρόνια είχαµε δασκάλους όλο
το εικοσιτετράωρο, σήµερα δεν έχουµε κανένα δάσκαλο.

Μιλάτε για πιστοποίηση της παιδαγωγικής και εκπαιδευτικής
επάρκειας. Μα, είναι νόµος του 1977, ο ν.2525 είναι παρόµοιος
αυτού. Γιατί το κάνετε;

Θεσµός της συνέντευξης: Υποβαθµίζετε τους βαθµούς του
πτυχίου από ένα µόριο το κάνατε µισό. Υποβαθµίζετε το διδα-
κτορικό. ∆ίνετε 2,5 µόρια. Και δίνετε 15 µόρια, σε ποιόν; Στα εκ-
παιδευτικά στελέχη. ∆ηλαδή, δυόµισι µόρια η διατριβή και το
«άριστα» παίρνει άλλα δυόµισι. Είναι λογική αυτή; Και θέλετε να
συµφωνήσουµε; Αφήστε αυτήν την αλχηµεία την αριθµητική σε
ποσοστό. Λοιπόν, κοιτάξτε είναι πλήρως κοµµατική η τοποθέτηση
σας.

Για την κατάργηση της βάσης του 10 θα σας πω µια εξίσωση.
Είναι υποβάθµιση του επιπέδου σπουδών. Αν δεν το καταλαβαί-
νετε, θα το καταλάβετε όταν θα έρθει το πλήρωµα του χρόνου.
∆εν υπάρχει παιδαγωγική λογική στην απόφασή σας αυτή. Η κα-
τάργηση του 10 δεν διευκολύνει τους µαθητές, αλλά απαξιώνει
το κύρος των εξετάσεων και το επίπεδο σπουδών εν γένει.

Η Νέα ∆ηµοκρατία θα ψηφίσει µερικά από τα άρθρα. Αρνού-
µαστε να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Εσείς θυµά-
στε το «Όχι σε όλα» του Γιώργου Παπανδρέου. Ούτε ένα άρθρο
δεν ψηφίσατε την «κωλοτούµπα» που έκανε το ΠΑΣΟΚ για µι-
κροκοµµατικούς λόγους στην αναθεώρηση του άρθρου 16 του
Συντάγµατος.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Ευ-
στάθιος Κουσουρνάς, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στα ∆ωδεκάνησα.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΟΥΣΟΥΡΝΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, αξιότιµοι συνάδελφοι, θα συµφωνήσω µε τον

κ. Βαγιωνά, όπως άρχισε την οµιλία του, ότι δηλαδή, χρειάζεται
να υπάρχει περισσότερος αλληλοσεβασµός µέσα στην Αίθουσα
του Κοινοβουλίου, γιατί νοµίζω ότι την τελευταία ώρα υπάρχει
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ένα πραγµατικό έλλειµµα τέτοιου αλληλοσεβασµού.
Το σηµερινό σχέδιο νόµου που συζητούµε αποτελεί το πρώτο

βήµα των µεταρρυθµίσεων που φέρνουν πιο κοντά µια νέα εποχή
για την εκπαίδευση στη χώρα µας. Με µια σειρά αλλαγών, αυτο-
νόητων όπως έχουν χαρακτηριστεί από πολλούς, ανοίγουµε το
δρόµο για την υλοποίηση του αιτήµατος «πρώτα ο µαθητής» για
µια εκπαίδευση υψηλής ποιότητας, µε πρωταγωνιστές τους εκ-
παιδευτικούς.

Ο ρόλος της εκπαίδευσης είναι πολλαπλός. ∆εν εγγυάται µόνο
την προσωπική επιτυχία και καταξίωση, αλλά αποτελεί και τον κι-
νητήριο µοχλό για την ανάπτυξη µιας χώρας.

Η ποιότητα και η αποτελεσµατικότητα της εκπαίδευσης στη
χώρα µας πάσχει. Η Κυβέρνηση χαράζει την πορεία σε µια νέα
εκπαιδευτική πραγµατικότητα, σε ένα νέο σχολείο.

Με το παρόν νοµοσχέδιο δηµιουργούµε ένα ολοκληρωµένο
σύστηµα πρόσληψης και αξιολόγησης στελεχών εκπαίδευσης.
Μέσα από διαδικασίες διαφανείς, αξιοκρατικές και αδιάβλητες
µεριµνούµε ώστε η εκπαίδευση να στελεχώνεται από τους άρι-
στους εκπαιδευτικούς, ώστε ο µαθητής να απολαµβάνει µια
σωστή και ολοκληρωµένη µαθησιακή εµπειρία. Ο τρόπος πρό-
σληψης µέσω του ΑΣΕΠ, η απαίτηση της παιδαγωγικής κατάρτι-
σης, η συνεχής αξιολόγηση των σχολικών µονάδων και ο θεσµός
του δόκιµου εκπαιδευτικού διασφαλίζουν την παροχή υψηλής
ποιότητας εκπαίδευσης στο µαθητή.

Παράλληλα, οι αλλαγές στον τρόπο αποσπάσεων και µεταθέ-
σεων, καθώς και η υποχρεωτική παραµονή επί τριετία στην πε-
ριοχή πρώτου διορισµού των νεοδιόριστων εκπαιδευτικών,
λύνουν µια για πάντα το πρόβληµα της υποστελέχωσης των σχο-
λικών µονάδων, κυρίως στις δυσπρόσιτες και νησιωτικές περιο-
χές. Καµµία µετάθεση δεν γίνεται χωρίς κάλυψη της θέσης του
αποχωρούντος. Καµµία οργανική θέση δεν µένει κενή, κανένας
µαθητής χωρίς δάσκαλο. Ζητούµε εκπαιδευτικούς µε σταθερή
σχέση µε τους µαθητές τους.

∆ιαµορφώνουµε ένα πλήρες σύστηµα αυτοαξιολόγησης των
σχολικών µονάδων. Κάθε µονάδα καταρτίζει ετήσιο πρόγραµµα
δράσεων και παράλληλα τα πεπραγµένα κάθε χρονιάς θα είναι
προσβάσιµα στον καθένα από το διαδίκτυο.

Όπως απαιτούµε τους καλύτερους εκπαιδευτικούς για την
τάξη, αναζητούµε και τους καλύτερους για τις διευθυντικές θέ-
σεις. Έτσι σπάµε τον φαύλο κύκλο των κοµµατικών και πελατει-
ακών επιλογών, µε ένα σύστηµα αντικειµενικών και αµερόληπτων
κριτηρίων, ώστε πρώτη η εκπαίδευση να δείχνει το παράδειγµα
της αξιοκρατίας και της διαφάνειας στην κοινωνία.

Αλλάζουµε το καθεστώς των ωροµίσθιων, που καλώς έχει χα-
ρακτηριστεί «εργασιακή δουλεία», µε το θεσµό του αναπληρωτή
εκπαιδευτικού µε µειωµένο ωράριο, ο οποίος απολαµβάνει όλα
τα δικαιώµατα των µόνιµων εκπαιδευτικών.

Αναγνωρίζουµε το σπουδαίο ρόλο του εκπαιδευτικού σε κάθε
στιγµή της παλαιότερης αλλά και της σύγχρονης ιστορίας της
χώρας µας. Αναζητούµε το καλύτερο για τα παιδιά µας για το
µέλλον της χώρας µας. ∆ίνουµε την ευκαιρία σε κάθε εκπαιδευ-
τικό να λάβει µέρος στη διαδικασία πρόσληψης, µεριµνώντας πα-
ράλληλα για κοινωνικά και ειδικά κριτήρια και αναγνωρίζοντας
κάθε µήνα προϋπηρεσίας στην εκπαίδευση. Θωρακίζουµε τις
διαδικασίες µε αξιοκρατία και αντικειµενικότητα, καταργώντας
τα προνόµια απόλυτης προτεραιότητας διορισµού.

Προχωρούµε σε σηµαντικές αλλαγές στο καθεστώς λειτουρ-
γίας των τριτοβάθµιων ιδρυµάτων, καθιστώντας περισσότερο ευ-
έλικτο το εκλεκτορικό σύστηµα και το καθεστώς των φοιτητικών
µεταγραφών. Αλλάζουµε το καθεστώς τον κολεγίων δηµιουργώ-
ντας ένα εθνικό σύστηµα ελέγχου και δίνουµε την ευκαιρία σε
κάθε τέτοιο ίδρυµα να λειτουργήσει µέσα από πιστοποίηση, εξα-
σφαλίζοντας παράλληλα και την εργασιακή επάρκεια των απο-
φοίτων των µεταλυκειακών αυτών ιδρυµάτων.

Κυρία Υπουργέ, θεωρώ δεδοµένη την πρόθεσή σας, όπως ει-
πώθηκε στην πρώτη ανάγνωση του νοµοσχεδίου, να διατηρηθεί
η Πατµιάδα Εκκλησιαστική Σχολή, η οποία είχε αδιάλειπτη λει-
τουργία τριακοσίων χρόνων, έχει άριστη κτηριακή υποδοµή µε
οικοτροφείο και είναι συνδεδεµένη µε την ιστορία του ιερού νη-
σιού της Πάτµου και του Οικουµενικού Πατριαρχείου.

Οι αλλαγές στην παιδεία είναι επιβεβληµένες. ∆εν αποσκο-

πούµε στη µείωση των διοριζόµενων εκπαιδευτικών αλλά στην
επιλογή των καταλληλότερων και την κάλυψη όλων των κενών
θέσεων. Ζητούµε το καλύτερο για τον µαθητή, τόσο από πλευ-
ράς υλικοτεχνικής υποδοµής, αλλά και περισσότερο από πλευ-
ράς εκπαιδευτικού δυναµικού, που αποτελεί τη ραχοκοκαλιά του
συστήµατος παιδείας.

Κάνουµε γενναία βήµατα, τιµώντας τους θεσµούς και φέρνο-
ντας στην επιφάνεια τις ξεχασµένες αξίες της αξιοκρατίας, της
δικαιοσύνης, της διαφάνειας και της αντικειµενικότητας. ∆ίνουµε
σε όλους την ευκαιρία αξιοκρατικά, αλλά περισσότερο από όλα,
δίνουµε την ευκαιρία σωστής εκπαίδευσης του µαθητή, την ευ-
καιρία να απολαµβάνει επιτέλους την παιδεία που του αξίζει, την
παιδεία που θα του επιτρέψει να αναγνωρίσει την κλίση του και
να αξιοποιήσει τις δυνατότητές του. ∆ίνουµε την ευκαιρία στη
χώρα µας να αξιοποιήσει το έµψυχο δυναµικό ως τον κινητήριο
µοχλό στην πορεία για ένα καλύτερο αύριο της χώρας µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς σας ευχα-
ριστούµε.

Το λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Ανδριανός, Βουλευτής της Νέας ∆η-
µοκρατίας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝ∆ΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς ούτε στον κρίσιµο

τοµέα της Παιδείας η Κυβέρνηση δεν επιδεικνύει την πρέπουσα
σοβαρότητα.

∆υστυχώς και το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα δεν ξε-
φεύγει από τη συνήθη πρακτική του ΠΑΣΟΚ. Είναι πρόχειρο,
ασαφές, αναξιοκρατικό και άδικο. Στέλνει το λάθος µήνυµα στην
εκπαιδευτική κοινότητα, στους νέους µας, στις ευαίσθητες κοι-
νωνικές οµάδες, σε ολόκληρη την κοινωνία. ∆εν απαντά στα µε-
γάλα υπαρκτά ερωτήµατα και δηµιουργεί νέα.

Πρώτα απ’ όλα η βάση του 10, ένα ζήτηµα αρχών για εµάς. Θα
θυµίσω ότι και η ίδια η Υπουργός, αλλά έλεγε αρχικά, «αδειάζο-
ντας» µάλιστα και τον αρµόδιο Υφυπουργό τον κ. Πανάρετο και
έρχεται τώρα να νοµοθετήσει το ακριβώς αντίθετο.

Τι συµβαίνει λοιπόν; Αυτό που συµβαίνει είναι πως ένα ολό-
κληρο σύµπλεγµα προβληµάτων που σχετίζεται µε τη βάση του
10, αντιµετωπίζεται υποκριτικά.

Πρόβληµα πρώτο: Η πλήρης απουσία σχεδιασµού της τριτο-
βάθµιας εκπαίδευσης. Η τριτοβάθµια εκπαίδευση έχει σε µεγάλο
βαθµό µετατραπεί σε βιοµηχανία παραγωγής ανέργων. ∆εν είναι
λογικό να υπάρχουν τµήµατα χωρίς κανένα απολύτως αντίκρι-
σµα στην αγορά εργασίας. ∆εν ωφελείται κανείς από αυτήν την
κατάσταση ούτε η κοινωνία συνολικά ούτε οι οικογένειες που
πληρώνουν από το υστέρηµα τους ούτε οι απόφοιτοι που τελικά
σπουδάζουν για να οδηγηθούν στην ανεργία.

∆εν ωφελείται ούτε ο φορολογούµενος, που συντηρεί αυτά τα
τµήµατα, ούτε εν τέλει οι τοπικές κοινωνίες, που επενδύουν χρή-
µατα στην εξυπηρέτηση ενός διαρκώς µειούµενου αριθµού φοι-
τητών και σπουδαστών. ∆εν είναι ούτε λογικό, ούτε δίκαιο, ούτε
αξιοκρατικό, ούτε κοινωνικά αποτελεσµατικό να εισάγονται µα-
θητές στις σχολές της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, που έδωσαν
λευκή κόλα στις εξετάσεις.

Τι χρειάζεται να γίνει το ξέρουµε όλοι. Ας µην κρυβόµαστε
πίσω από το δάχτυλό µας. Χρειάζεται σοβαρή δουλειά για την
αναβάθµιση του σχολείου από το δηµοτικό, το γυµνάσιο, το λύ-
κειο. Χρειάζεται δουλειά, οργάνωση, µακρόπνοη πολιτική για να
µαθαίνουν τα παιδιά µας στο σχολείο και όχι στο φροντιστήριο.
Χρειάζεται η ουσιαστική αναβάθµιση του Λυκείου, που έχει κα-
ταντήσει ένας σταθµός χωρίς νόηµα και περιεχόµενο, στην ψυ-
χοφθόρα διαδικασία που περνάνε οι µαθητές για την εισαγωγή
τους στα πανεπιστήµια. Χρειάζεται µια σοβαρή επαγγελµατική
εκπαίδευση. Αυτά είναι δύσκολα. Γι’ αυτό και δεν µπαίνετε καν
στον κόπο να τα θίξετε στο νοµοσχέδιό σας. Τίποτε για όλα αυτά.
Αντί να αντιµετωπίσετε τα µεγάλα και τα ουσιαστικά, κάνετε «µε-
ρεµέτια».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, η αλήθεια είναι πως
αντί να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα, κρύβετε κάτω από το χαλί
την πιο κραυγαλέα έκφανσή του. Αντί να δίνουµε καλύτερη παι-
δεία στα παιδιά µας, λέµε «δεν πειράζει γράψε ότι να είναι και
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όλο και κάπου θα µπεις». Ποιον κοροϊδεύετε; Κοροϊδεύετε πρώτα
απ’ όλα τα ίδια τα παιδιά. Πού θα βρει, λοιπόν, δουλειά ο από-
φοιτος της σχολής, που δέχεται φοιτητές ή σπουδαστές που
έγραψαν «3» ή «4»; Πώς θα ανταγωνιστεί αυτός ο άνθρωπος τους
Ευρωπαίους συναδέλφους του; Τι θα πείτε στο γονιό, που θα
πληρώσει τέσσερα και πέντε χρόνια τα «µαλλιά της κεφαλής του»
µε την απατηλή προσδοκία ότι το παιδί του σπουδάζει κάτι χρή-
σιµο;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, αν θέλουµε ποιο-
τική παιδεία ας δηµιουργήσουµε σχολεία µε ουσία και περιεχό-
µενο. Αλλά για να γίνει αυτό χρειάζεται αξιολόγηση, να
δηµιουργήσουµε επιτέλους µια ευγενή άµιλλα, να αναδείξουµε
τα παραδείγµατα προς µίµηση και να αναγνωρίσουµε και να αντι-
µετωπίσουµε τα παραδείγµατα προς αποφυγή. Χρειάζεται αξιο-
λόγηση σοβαρή, αντικειµενική και υπεύθυνη. Να ξέρει ο πολίτης
πού πάνε τα λεφτά του. Να ξέρει ο γονιός πού στέλνει το παιδί
του. Να ξέρουν τα παιδιά µας τι προοπτικές έχει το σχολείο τους.
Αντ’ αυτού τι νοµοθετείτε; Μια εντελώς εσωτερική τυπική διαδι-
κασία δήθεν αξιολόγησης χωρίς καµµία λογική και συνέπεια.

Συνεχίζω. Τι ακριβώς συνεπάγεται η διετής θητεία του δόκι-
µου εκπαιδευτικού των νεοδιόριστων; Τι συνέπειες έχει στην µι-
σθολογική και εξελικτική τους κατάσταση; Με τι κριτήρια θα
αποφασίζετε στο τέλος της θητείας αυτής, αν ο εκάστοτε εκπαι-
δευτικός µπορεί να συνεχίσει ως µη δόκιµος; Ποιος ακριβώς είναι
ο ρόλος του µέντορα; Πώς θα αποφευχθούν φαινόµενα οµηρίας
των νεοδιοριζοµένων από το µέντορα; Πώς θα επιλέγονται οι µέ-
ντορες και πώς θα κρίνετε η δική τους συµβολή; Τίποτε για όλα
αυτά δεν λέτε.

Ζητάτε από το Κοινοβούλιο να ψηφίσει ένα νοµοσχέδιο, του
οποίου τα σηµαντικά ζητήµατα θα κριθούν στη συνέχεια µε απο-
φάσεις της Υπουργού. Αν είναι δυνατόν!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς µια ακόµα ευκαιρία
για την παιδεία χάνεται. Με το νοµοσχέδιο αυτό η Κυβέρνηση
προσπαθεί να ισορροπήσει σε δύο βάρκες. ∆εν το καταφέρνει
ούτε αυτό, γιατί τελικά στο επίκεντρο αυτού του νοµοσχεδίου
δεν βρίσκεται η ποιοτική αναβάθµιση της παιδείας, ούτε ο µα-
θητής, ούτε ο εκπαιδευτικός, ούτε ο γονιός.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς δεν µπορούµε να ψηφίσουµε ένα νο-
µοσχέδιο πρόχειρο, χωρίς τις τοµές που απαιτούνται. Ένα νο-
µοσχέδιο που δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες της κοινωνίας
µας και δεν απαντά στα µεγάλα, τα τεράστια προβλήµατα της
παιδείας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Σας ευχαριστούµε και

εµείς.
Το λόγο έχει ο κ. Σπυροπάνος Μαργέλης, Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ.
ΣΠΥΡΟΠΑΝΟΣ ΜΑΡΓΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

τον τελευταίο καιρό, τους τελευταίους έξι µήνες, η χώρα µας και
η Κυβέρνησή µας έχει δώσει µεγάλη προτεραιότητα και βασική
της επιλογή είναι το δηµόσιο έλλειµµα το δηµόσιο χρέος και πώς
θα διασφαλίσουµε συνθήκες δανεισµού. Παράλληλα, όµως, νο-
µίζω ότι πρέπει να ασχοληθούµε -και χαίροµαι που ασχολούµα-
στε- και µε ένα άλλο ζήτηµα. Έχει σχέση µε το να φτιάξουµε το
κράτος καλύτερο, να διορθώσουµε την δηµόσια διοίκηση, να την
κάνουµε αποτελεσµατικότερη και να κάνουµε τις µεγάλες αλλα-
γές και τοµές σε θέµατα και σε τοµείς, όπως είναι η παιδεία, που
κουβεντιάζουµε σήµερα, όπως είναι η υγεία, όπως είναι η ανά-
πτυξη, όπως είναι το περιβάλλον και µια σειρά άλλα τέτοια ζη-
τήµατα.

Άκουσα το πρωί από συναδέλφους να λένε: «Μα, είναι δυνατόν
σ’ αυτή την περίοδο της δίνης των οικονοµικών µέτρων, να ερ-
χόµαστε και να κουβεντιάζουµε νοµοσχέδιο για την παιδεία;»
Εγώ λέω όχι µόνο είναι δυνατόν, αλλά είναι και επιβεβληµένο και
είναι προϋπόθεση να κουβεντιάζουµε τέτοια ζητήµατα και να πά-
ρουµε τέτοιες πρωτοβουλίες. Να κάνουµε, δηλαδή, τις αλλαγές
και τις διορθωτικές κινήσεις που δεν έχουµε κάνει χρόνια ολό-
κληρα, προκειµένου να ανταποκριθούµε σ’ αυτή τη µεγάλη υπο-
χρέωση να σώσουµε τη χώρα µας από το µεγάλο δηµόσιο χρέος.

Πρέπει να πω ακόµα ότι σήµερα δεν είναι κανένας ευχαριστη-

µένος από τα σχολειά µας, από τα πανεπιστήµιά µας, από την
παιδεία, από το εκπαιδευτικό µας σύστηµα. Όλοι αναζητούµε και
όλοι επιδιώκουµε ένα νέο πραγµατικά σχολείο, ένα ανοιχτό σχο-
λείο, ένα σχολείο που θα προάγει και θα υποστηρίζει τη γνώση,
την καθαρή σκέψη, το οποίο θα προάγει και θα υποστηρίζει τις
τέχνες, τον λόγο και συγχρόνως θα σέβεται τις παραδόσεις µας,
τον πολιτισµό µας και την ιστορία µας.

Αναζητούµε, θέλουµε και χρειάζεται η χώρα µας ένα σχολείο,
το οποίο θα µπορεί να ανταποκρίνεται ακόµα στις σύγχρονες
ανάγκες, αλλά και στις ανάγκες του µέλλοντος, που θα µπορεί να
αξιοποιεί τις σύγχρονες δυνατότητες και τις τεχνολογίες. Ένα
σχολείο, ένα πανεπιστήµιο και ένα εκπαιδευτικό σύστηµα το
οποίο τελικά θα µας δίνει τα αναγκαία εφόδια για να µπορούµε
να ανταποκρινόµαστε ως χώρα και ως λαός θετικά στις µεγάλες
προκλήσεις, σε αυτόν τον ανοιχτό κόσµο που ζούµε. Θα µας βοη-
θάει να είµαστε πρωταγωνιστές σε αυτές τις εξελίξεις ή τουλά-
χιστον να συµµετέχουµε και να µην είµαστε ουραγοί,
παρατηρητές ή και σχολιαστές.

Γι’ αυτό νοµίζω ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι στη σωστή
κατεύθυνση. Έρχεται να θεραπεύσει κάποια προβλήµατα και κά-
ποιες ανάγκες, που υπάρχουν, χωρίς βεβαίως να λύνει όλα τα
θέµατα της εκπαίδευσης και του σχολείου. Άλλωστε, δηλώθηκε
από την Υπουργό και την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου ότι
ακολουθούν και άλλα νοµοθετήµατα, που θα απαντήσουν θετικά
σε αυτά τα ζητήµατα.

Θέλω ακόµα να σχολιάσω παρατηρήσεις, που ακούστηκαν
λίγο νωρίτερα ότι υπάρχουν δεκάδες προβλήµατα και ελλείψεις
στα σχολεία µας στην εκπαίδευση τα οποία δεν απαντάµε µε το
σηµερινό νοµοσχέδιο. Αναρωτιέµαι αν αυτά τα προβλήµατα και
οι ελλείψεις δηµιουργηθήκαν τους τελευταίους έξι µήνες και δεν
είναι προβλήµατα, που απασχολούν το εκπαιδευτικό µας σύ-
στηµα, το σχολείο, την κοινωνία, χρόνια ολόκληρα και που δεν
καταφέραµε να απαντήσουµε θετικά σε αυτά.

Υπάρχουν ορισµένα ζητήµατα, που έχουν σχέση µε τις δαπά-
νες για την παιδεία, µε το εκπαιδευτικό προσωπικό και τον
αριθµό των καθηγητών και των δασκάλων, που υπάρχουν και λει-
τουργούν στα σχολεία. Είναι σοβαρά ζητήµατα. Όσον αφορά τις
δαπάνες βρισκόµαστε σε µια δύσκολη εποχή, που δεν µπορούµε
να τις αυξήσουµε µπορούµε όµως, κυρία Υπουργέ, να δούµε πώς
θα τις χρησιµοποιήσουµε καλύτερα και αποτελεσµατικότερα τε-
λικά. Πώς θα κάνουµε οικονοµίες εκεί που υπάρχει η δυνατότητα
και αυτές τις οικονοµίες θα τις διαθέσουµε για να βελτιώσουµε
τις συνθήκες που λειτουργούν τα σχολεία, τις υποδοµές, τις συν-
θήκες που λειτουργούν οι καθηγητές, οι δάσκαλοι, ακόµα και να
βελτιώσουµε το εισόδηµά τους.

Βεβαίως, δεν είναι λίγοι οι καθηγητές που έχουµε στην Ελ-
λάδα. Εγώ µιας και θα κουβεντιάζαµε σήµερα, κοίταξα τι γίνεται
στην πατρίδα µου, τη Λευκάδα και πρέπει να σας πω µερικά εντυ-
πωσιακά νούµερα τα οποία έχει ενδιαφέρον να τα ακούσουµε.
Στη Λευκάδα έχουµε δεκαπέντε σχολεία στην πρωτοβάθµια εκ-
παίδευση, εκατόν πενήντα εννιά δασκάλους σε χίλιους τριακό-
σιους δέκα εννέα µαθητές, δηλαδή αναλογία ένα προς δέκα. Στη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση έχουµε δεκατρία σχολεία, τριακόσι-
ους σαράντα τρεις εκπαιδευτικούς, χίλιους πεντακόσιους είκοσι
οκτώ µαθητές αναλογία, ένα προς έξι. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα.

Βεβαίως, υπάρχουν άλλα προβλήµατα, τα οποία ένας φίλος
συνδικαλιστής καθηγητής που τριάντα χρόνια υπηρετεί την εκ-
παίδευση, µου είπε ότι θα ήθελε να τα αναφέρω και θα τα ανα-
φέρω πολύ γρήγορα. Ξέρετε πολύ καλά ότι δικαιολογηµένες
θεωρούνται πενήντα απουσίες στους µαθητές των σχολείων,
εξήντα τέσσερις µπορούν να δικαιολογηθούν και πενήντα ακόµα
µπορεί να τις δικαιολογήσει ο σύλλογος αν ένας µαθητής έχει
πάνω από δεκαπέντε. ∆ηλαδή σύνολο εκατόν εξήντα τέσσερις
απουσίες, είκοσι επτά µέρες απουσίας από το σχολείο και δεν
ξέρω πού αλλού πραγµατικά υπάρχουν δικαιολογηµένες απου-
σίες από το σχολείο. Θα έχει ενδιαφέρον να δείτε από 20 Απρι-
λίου µέχρι 15 Μαΐου πόσοι µαθητές παρακολουθούν το σχολείο.
Ελάχιστοι.

Για να τελειώσω θέλω, να πω τούτο: Με το νοµοσχέδιο αυτό
προσπαθούµε να εισάγουµε ένα ενιαίο τρόπο για την πρόσληψη
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των εκπαιδευτικών στα σχολειά µας. Είναι πολύ καλό που, εκτός
από τον ΑΣΕΠ που εισάγουµε, βάζουµε και αυτό το πιστοποιητικό
για τη διδακτική και εκπαιδευτική επάρκεια, διότι ο καθηγητής
πρέπει να είναι και δάσκαλος, να έχει τη δυνατότητα µετάδοσης,
να µπορεί να λειτουργεί φιλικά προς τους µαθητές και να µετα-
δίδει τις γνώσεις.

Είναι πολύ σηµαντικό και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, το γεγονός
ότι ορίζουµε διαδικασίες συγκεκριµένες για να επιλέγουµε τα
στελέχη της εκπαίδευσης από τους σχολικούς συµβούλους µέχρι
τους διευθυντές των σχολείων. Θα πρέπει να σας πω ότι σε µι-
κρούς νοµούς, όπως είναι ο δικός µου ο νοµός, δεν υπάρχει κάν
ενδιαφέρον, µε τις διαδικασίες που γίνονται έτσι όπως γίνονται,
για να επιλέγονται οι προϊστάµενοι των εκπαιδεύσεων πρωτο-
βάθµιας, δευτεροβάθµιας. Γιατί είναι τόσο αναξιόπιστη και
αστεία αυτή η διαδικασία που ο άλλος δεν υποβάλλεται σε αυτήν
την διαδικασία. ∆εν µπαίνει, δηλαδή, σε µία διαδικασία κρίσης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς, σας ευχα-

ριστούµε. Παραµένει το ενδιαφέρον, για να ακούσουµε και την
τελευταία για σήµερα οµιλήτρια την κ. Αριάδνη Αγάτσα, Βου-
λευτή του ΠΑΣΟΚ.

ΑΡΙΑ∆ΝΗ ΑΓΑΤΣΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα από το πιο ση-

µαντικά νοµοσχέδια, γιατί αφορά το µέλλον της χώρας, το µέλ-
λον των παιδιών µας, µιας και η παιδεία, είναι βασικός πυλώνας
πολιτισµού µιας χώρας.

Ο στόχος του νοµοσχεδίου περιγράφεται µε σαφήνεια στην
εισηγητική έκθεση που διαµορφώνει τις πρωτοβουλίες, για ένα
θεσµικό πλαίσιο που θα κάνει πράξη το πρόγραµµα για ένα νέο
σχολείο.

Αυτό το πρωτοποριακό πρόγραµµα για το νέο σχολείο συζη-
τήθηκε και εγκρίθηκε στο Υπουργικό Συµβούλιο που συνεδρίασε
στις 4 Μαρτίου. Ο Πρωθυπουργός µας, Γεώργιος Παπανδρέου,
βαθύς γνώστης των προβληµάτων της παιδείας από τη θητεία
του σε αυτό το Υπουργείο, το εντάσσει στη συνολική πρόταση
της Κυβέρνησης και τους διακηρυγµένους προεκλογικά στόχους
µας για δηµόσια, δωρεάν και υψηλής ποιότητας εκπαίδευση για
όλους.

Νέο σχολείο σηµαίνει συνολική αλλαγή του περιεχοµένου και
της λειτουργίας του εκπαιδευτικού συστήµατος της χώρας, επι-
διώκοντας να κάνει πράξη το ζητούµενο της εκπαιδευτικής δια-
δικασίας, που είναι πρώτα ο µαθητής. Ο µαθητής, λοιπόν, στο
κέντρο των πρωτοβουλιών της εκπαίδευσης για την εκπλήρωση
των υψηλών προσδοκιών του, την άρση των ανισοτήτων και τη
σύγκλιση µε τους στόχους που έχουν τεθεί για την εκπαίδευση
από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα
νοµοσχέδιο που αποτελείται από έξι κεφάλαια. Τα τρία πρώτα
έχουν σχέση µε την αναβάθµιση των προσόντων και το ρόλο του
εκπαιδευτικού της πρωτοβάθµιας και της δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης. Ο Γιώργος Παπανδρέου γνωρίζει πολύ καλά, πως
τους σηµερινούς δύσκολους καιρούς για να σηκώσουµε κεφάλι
ως χώρα πρέπει να επενδύσουµε στη γνώση και πως η παιδεία
είναι ο καταλύτης για την ανάπτυξη µιας χώρας.

Ο εκπαιδευτικός θέλουµε να είναι ο πρωταγωνιστής στο σχο-
λείο, στην κοινωνία, παντού. Το ίδιο είδαµε να συµβαίνει και στη
Φινλανδία όπου είχα την τιµή να συµµετέχω ως µέλος της ∆ια-
κοµµατικής Επιτροπής της Βουλής, λέγοντας ότι «Η Φινλανδία
έχει από τα καλύτερα συστήµατα εκπαίδευσης στον κόσµο».

Με αυτό το νοµοσχέδιο το εκπαιδευτικό έργο αξιολογείται. Με-
ταξύ εκπαιδευτικού και τάξης δηµιουργούνται συνθήκες σταθε-
ρής σχέσης. Οι ικανοί και οι άξιοι αξιοποιούνται για τη στελέχωση
της εκπαίδευσης, ενώ ο εξορθολογισµός στη διαχείριση του αν-
θρώπινου δυναµικού είναι καθηµερινή πρακτική. Θέλουµε άρι-
στους εκπαιδευτικούς, καλούς δασκάλους, που να γνωρίζουν
πολύ καλά το αντικείµενο της επιστήµης τους, να έχουν την παι-
δαγωγική και τη διδακτική επάρκεια για να µπορούν να σταθούν
στην τάξη, να µπορούν να διαχειριστούν τη λειτουργία της σχο-
λικής µονάδας.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι βέβαιη
πως µέσα από το διάλογο που αναπτύσσεται σε αυτήν την Αί-

θουσα οι τελικές διατυπώσεις των άρθρων θα βελτιωθούν, όπου
επισηµανθούν αδυναµίες. Η Υπουργός επιθυµεί σε ένα σύγχρονο
νοµοθέτηµα που θα δώσει ώθηση στην Παιδεία µας να ακούσει
τις παρατηρήσεις, όπως συνέβη και στην αρµόδια Επιτροπή
Μορφωτικών Υποθέσεων, όπου συµµετέχω µαζί µε άλλους εκλε-
κτούς συναδέλφους.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο τέταρτο κε-
φάλαιο του νοµοσχεδίου, έχουµε όλες εκείνες τις βελτιωτικές
παρεµβάσεις για την καλύτερη λειτουργία των Ανωτάτων Εκπαι-
δευτικών Ιδρυµάτων της πατρίδας µας. Αµέσως µετά τις αλλαγές
που θα γίνουν στην πρωτοβάθµια και δευτεροβάθµια εκπαίδευση
η Κυβέρνηση θα προχωρήσει και στην ριζική αναδιάρθρωση του
πλαισίου λειτουργίας της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Έτσι -
χωρίς να θίγεται ο συνολικός σχεδιασµός που επίκειται στα ΑΕΙ-
έχουµε αντιµετώπιση, ρύθµιση αδυναµιών, που χρήζουν άµεσης
αντιµετώπισης, όπως για παράδειγµα η έγκαιρη διανοµή συγ-
γραµµάτων στους φοιτητές, η βελτίωση της αποδοτικότητας των
πόρων και η µείωση λειτουργίας του κόστους των ΑΕΙ, η κατάρ-
γηση της βάσης του 10.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα τελευταία
δύο κεφάλαια του νοµοσχεδίου, το πέµπτο και το έκτο, αντιµε-
τωπίζονται και ρυθµίζονται τρεις τοµείς που έχουν άµεση σχέση
µε το εκπαιδευτικό µας σύστηµα. Πρώτον, τα θέµατα της εκκλη-
σιαστικής εκπαίδευσης και της Εκκλησίας της Ελλάδος, της Εκ-
κλησίας της Κρήτης και των Μητροπόλεων ∆ωδεκανήσου.
∆εύτερον, τα θέµατα των κολλεγίων, που µετονοµάζονται σε κέ-
ντρα µεταλυκειακής εκπαίδευσης. Τρίτον, τα θέµατα Γενικής
Γραµµατείας Έρευνας και Τεχνολογίας.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και στον ευαί-
σθητο χώρο της παιδείας µετά από έξι σχεδόν χρόνια διακυβέρ-
νησης από τη Νέα ∆ηµοκρατία παραλάβαµε µία παιδεία,
δυστυχώς σε πάρα πολύ κακή κατάσταση. Οι εικοσιµία νοµοθε-
τικές πρωτοβουλίες της Νέας ∆ηµοκρατίας στα έξι χρόνια δια-
κυβέρνησης ήταν τροποποιήσεις ή καταργήσεις µεµονωµένων
διατάξεων των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ. Πρόχειρες, αντιφατι-
κές, αποσπασµατικές, µη επιστηµονικά επεξεργασµένες και επι-
πόλαιες ρυθµίσεις.

Ο Γιώργος Παπανδρέου και η Κυβέρνησή του -εφτά µόλις
µήνες από τις εκλογές- καταθέτουν σήµερα ένα πλήρες πολυ-
νοµοσχέδιο ενταγµένο σε µία ολοκληρωµένη εκπαιδευτική πολι-
τική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό το πολυνοµοσχέδιο, λοιπόν, θα προσδώσει περιεχόµενο

στην εκπαίδευση και το νέο σχολείο θα αποτελέσει το µοχλό της
προόδου.

Ένα νέο σχολείο που θα διδάσκει γνώση, σκέψη, λόγο, τέχνη.
Ένα νέο σχολείο που θα είναι το σπλάχνο της εκπαίδευσης, η
µήτρα για τον ελεύθερο άνθρωπο, τον ελεύθερο δάσκαλο, τον
υπεύθυνο άνθρωπο και δάσκαλο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε την κ.
Αριάδνη Αγάτσα, παρά την παράκληση του συναδέλφου, να µι-
λήσει και άλλο.

Κύριοι συνάδελφοι, σας έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της
Τρίτης 20 Απριλίου 2010 και της Τετάρτης 21 Απριλίου 2010 πρω-
ινής και απογευµατινής συνεδρίασης και ερωτάται το Σώµα αν
τα επικυρώνει.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Τρίτης 20 Απριλίου 2010 και της Τετάρτης 21 Απριλίου 2010
πρωινής και απογευµατινής συνεδρίασης επικυρώθηκαν.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 1.36’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τετάρτη 5 Μαΐου 2010 και ώρα 10.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία: συνέ-
χιση της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
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του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων: «Αναβάθµιση του ρόλου του εκπαιδευτικού

- καθιέρωση κανόνων αξιολόγησης και αξιοκρατίας στην εκπαί-
δευση και λοιπές διατάξεις», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη.
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